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Dames en Heren,

Uw commissie heeft verschillende hoorzittingen be-
steed aan de situatie van het Israëlisch-Palestijns conflict.

Deze hoorzittingen hebben plaatsgevonden op 18 
en 25 januari 2022, 14 februari 2023 en 22 maart 2023.

Dit met het oog op de bespreking in commissie van 
de samengevoegde voorstellen van resolutie:

— Voorstel van resolutie (Malik Ben Achour, André 
Flahaut, Christophe Lacroix, Ahmed Laaouej, Jean-Marc 
Delizée, Vicky Reynaert) betreffende het bestendigen 
van het staakt-het-vuren in de bezette Palestijnse gebie-
den en in Israël, tot de onmiddellijke stopzetting van de 
annexatie van Jeruzalem en tot de beëindiging van de 
uitzetting van Palestijnse gezinnen in Oost-Jeruzalem, 
nr. 2011/1;

— Voorstel van resolutie (Malik Ben Achour, Vicky 
Reynaert, Ahmed Laaouej, Christophe Lacroix, Jean-
Marc Delizée) betreffende de opheffing van de blokkade 
van de Gazastrook, nr. 1912/1;

— Voorstel van resolutie (Simon Moutquin, Wouter 
De Vriendt, Samuel Cogolati, Séverine de Laveleye, 
Guillaume Defossé, Stefaan Van Hecke, Gilles Vanden 
Burre, Kim Buyst, Claire, Hugon, Barbara Creemers) ter 
ondersteuning van het optreden van België met het oog 
op een rechtvaardige en duurzame vredesregeling in 
het Nabije Oosten, nr. 2012/1.

Werden gehoord:

I. — HOORZITTINGEN VAN 18 JANUARI 2022

Hoorzittingen met:

— de heer Neal Mac Call, Head of division, Israel, 
occupied Palestinian territories and Middle East peace 
process, European External Action Service;

— de heren Avner Varyahu, Co-Executive Director en 
Ori Givati, Advocacy director, NGO Breaking the silence;

— de heer Hagai El-Ad, director, NGO B’Tselem;

— de heer Martin Konecny, director, European Middle 
East Project, EUMeP;

— de heer Brad Parker, senior adviser, Policy 
and Advocacy, NGO Defense for Chi ldren 
International– Palestine;

mesDames, messieurs,

Votre commission a consacré plusieurs auditions à 
la situation du conflit israélo-palestinien.

Ces auditions se sont tenues le 18 et 25 janvier 2022, 
le 14 février 2023 et le 22 mars 2023.

Ceci en vue de la discussion en commission des 
propositions de de résolution jointes:

— Proposition de résolution (Malik Ben Achour, André 
Flahaut, Christophe Lacroix, Ahmed Laaouej, Jean-Marc 
Delizée, Vicky Reynaert) demandant à pérenniser un 
cessez-le-feu dans le Territoire occupé de Palestine et 
en Israël, l'arrêt immédiat de l'annexion de Jérusalem 
et l'arrêt des expulsions de familles palestiniennes de 
Jérusalem-Est, n° 2011/1;

— Proposition de résolution (Malik Ben Achour, Vicky 
Reynaert, Ahmed Laaouej, Christophe Lacroix, Jean-
Marc Delizée) visant la levée du blocus de la bande de 
Gaza, n° 1912/1;

— Proposition de résolution (Simon Moutquin, Wouter 
De Vriendt, Samuel Cogolati, Séverine de Laveleye, 
Guillaume Defossé, Stefaan Van Hecke, Gilles Vanden 
Burre, Kim Buyst, Claire Hugon, Barbara Creemers) visant 
à renforcer l'action de la Belgique en faveur d'une paix 
juste et durable au Proche-Orient, n° 2012/1.

Ont été entendus:

I. — AUDITIONS DU 18 JANVIER 2022

Auditions de:

— M. Neal Mac Call, Head of division, Israel, occupied 
Palestinian territories and Middle East peace process, 
European External Action Service;

— MM. Avner Varyahu, Co-Executive Director et Ori 
Givati, Advocacy director, NGO Breaking the silence;

— M. Hagai El-Ad, director, NGO B'Tselem;

— M. Martin Konecny, director, European Middle 
East Project, EUMeP;

— M. Brad Parker, senior adviser, Policy and Advocacy, 
NGO Defense for Children International –Palestine;
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— de heer Wesam Ahmad, Palestian human rights 
advocate, NGO Al-Haq.

II. — HOORZITTINGEN VAN 25 JANUARI 2022

Hoorzittingen met:

— Z.E. de heer Emmanuel Nahshon, Ambassadeur 
van Israël bij het Koninkrijk België en het Groothertogdom 
Luxemburg;

— Z.E. de heer Abdalrahim Alfarra, Hoofd van 
de Palestijnse Missie bij het Koninkrijk België, het 
Groothertogdom Luxemburg en de Europese Unie.

III. — HOORZITTINGEN VAN 14 FEBRUARI 2023

Hoorzittingen met:

— H.E. mevrouw Idit Rosenzweig, ambassadeur van 
Israël bij het Koninkrijk België en het Groothertogdom 
Luxemburg;

— Z.E. de heer Abdalrahim Alfarra, Hoofd van 
de Palestijnse Missie bij het Koninkrijk België, het 
Groothertogdom Luxemburg en de Europese Unie.

IV. — HOORZITTING VAN 22 MAART 2023

Hoorzitting met:

— De heer Philippe Lazzarini, commissaris-generaal 
van de United Nations Relief and Works Agency for 
Palestine Refugees in the Near East (UNRWA).

— M. Wesam Ahmad, Palestian human rights advo-
cate, NGO Al-Haq.

II. — AUDITIONS DU 25 JANVIER 2022

Auditions de:

— S.E. Monsieur Emmanuel Nahshon, Ambassadeur 
d'Israël auprès du Royaume de Belgique et du Grand- 
Duché du Luxembourg;

— S.E. Monsieur Abdalrahim Alfarra, Chef de la 
Mission de Palestine auprès du Royaume de Belgique, du 
Grand-Duché de Luxembourg et de l’Union européenne.

III. — AUDITIONS DU 14 FÉVRIER 2023

Auditions de:

— S.E. Madame Idit Rosenzweig, ambassadrice 
d'Israël auprès du Royaume de Belgique et du Grand-
Duché du Luxembourg;

— S.E. Monsieur Abdalrahim Alfarra, Chef de la 
Mission de Palestine auprès du Royaume de Belgique, du 
Grand-Duché de Luxembourg et de l’Union européenne.

IV. — AUDITION DU 22 MARS 2023

Audition de:

— M. Philippe Lazzarini, commissaire général de 
l’Office de secours et de travaux des Nations Unies 
pour les réfugiés de Palestine dans le Proche-Orient 
(UNRWA).
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I. — HOORZITTINGEN VAN 18 JANUARI 2022

A. Inleidende uiteenzettingen

1. Uiteenzetting door de heer Neal Mac Call, Head 
of division, Israël, occupied Palestinian territories 
and Middle East peace process, European External 
Action Service

De heer Neal Mac Call, Head of division, Israël, oc-
cupied Palestinian territories and Middle East peace 
process, European External Action Service (EEAS), geeft 
aan dat 2021 een moeilijk jaar is geweest in Palestina, 
onder meer wegens de heropflakkering van het geweld 
in mei.

De politieke en financiële steun aan de Palestijnse 
autoriteiten en aan het middenveld wordt voortgezet. 
De Europese Unie tracht de noodzakelijke voorwaarden 
voor een vreedzame oplossing van het conflict via de 
zogenoemde “tweestatenoplossing” in stand te hou-
den. Zij wordt echter geconfronteerd met de onderlinge 
meningsverschillen tussen haar 27 lidstaten over het te 
voeren beleid. Dat komt tot uiting in het gegeven dat de 
Raad sinds 2016 dienaangaande geen conclusies heeft 
getroffen en dat het Europees Parlement sinds 2018 geen 
resoluties ter zake heeft aangenomen.

In Palestina worden de mensenrechten in het gedrang 
gebracht door de uitbreiding van de nederzettingen, de 
massale verdrijving van de bevolking uit de bezette ge-
bieden enzovoort. De Europese Unie verzoekt Israël een 
aantal onlangs genomen beslissingen terug te draaien. 
Tegelijkertijd rijzen bekommeringen omtrent de eerbiedi-
ging van de rechtsstaat en van de mensenrechten door 
de Palestijnse autoriteiten.

De EU werkt met haar lidstaten een gemeenschap-
pelijke strategie uit en zal de uitbouw van de Palestijnse 
institutionele capaciteiten blijven steunen. De aanmer-
king van sommige middenveldactoren als “terroristische 
organisatie” is verontrustend en wordt ernstig genomen. 
Er worden concrete bewijzen voor die beschuldigingen 
gevraagd. Intussen herbevestigt de EU haar steun aan 
het middenveld.

Het is belangrijk de weg te effenen voor een levensvat-
bare zogenoemde “tweestatenoplossing”. Zulks vereist 
het engagement van alle betrokken partijen en houdt 
ook in dat de levensomstandigheden in Gaza en op de 
Westelijke Jordaanoever moeten verbeteren. De Europese 
Unie zal elk initiatief in die zin verwelkomen en steunen.

Het is noodzakelijk te preciseren dat voor de EU, 
zoals ook in een van de ter bespreking voorliggende 
voorstellen vermeld staat, de Israëlische nederzettingen 

I. — AUDITIONS DU 18 JANVIER 2022

A. Exposés introductifs

1. Exposé de M. Neal Mac Call, Head of division, 
Israël, occupied Palestinian territories and Middle 
East peace process, Service européen pour l’action 
extérieure 

M. Neal Mac Call, Head of division, Israël, occupied 
Palestinian territories and Middle East peace process, 
Service européen pour l’action extérieure (SEAE), 
mentionne que l’année 2021 a été difficile en Palestine, 
notamment suite à la recrudescence des violences en mai.

Le soutien politique et financier aux autorités pa-
lestiniennes et à la société civile continue. L’Union 
européenne tente de maintenir en place les conditions 
nécessaires pour arriver à une résolution pacifique du 
conflit au travers de la solution “à deux États”. Elle est 
cependant confrontée aux divergences d’opinions au sein 
de ses 27 membres quant à la politique à mener, ce qui 
se traduit par une absence de conclusions du Conseil 
sur le sujet depuis 2016 et l’absence de résolutions de 
la part du Parlement européen depuis 2018.

En Palestine, les droits humains sont mis à mal par 
l’élargissement des colonies, l’éviction massive de la 
population des territoires occupés, etc. L’Union euro-
péenne demande à Israël de revenir sur un certain 
nombre de décisions prises récemment. Au même 
moment, des inquiétudes surgissent quant au respect 
de l’état de droit et des droits humains de la part des 
autorités palestiniennes.

L’UE élabore une stratégie commune avec ses États 
membres et continuera de soutenir le développement 
des capacités institutionnelles de la Palestine. La quali-
fication d’“organisation terroriste” de certains acteurs de 
la société civile est inquiétante et prise au sérieux. Des 
preuves concrètes de ces accusations sont demandées. 
Entretemps, l’UE réaffirme son soutien à la société civile.

Il est important d’ouvrir la voie vers une solution 
viable dite “à deux États”. Cela nécessite l’engagement 
de toutes les parties impliquées et passe également 
par l’amélioration des conditions de vie à Gaza et en 
Cisjordanie. L’Union européenne accueillera et soutiendra 
toute initiative en ce sens.

Il est nécessaire de préciser que pour l’UE, comme 
également mentionné dans l’une des propositions à l’exa-
men, les colonies israéliennes sont illégales. La politique 
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onwettig zijn. Het differentiatiebeleid bij de handelsbe-
trekkingen houdt dan ook steek. De goederen uit de 
bezette gebieden kunnen in de EU worden ingevoerd 
en gecommercialiseerd, maar kunnen in geen geval 
in aanmerking komen voor preferentiële maatregelen 
zoals dat het geval is voor de producten uit Israël. Uit 
dat oogpunt moet bijzondere aandacht gaan naar een 
vermelding van de herkomst van de producten.

Parallel daarmee moet worden herinnerd aan de goede 
bilaterale betrekkingen, de historische banden en de 
nauwe samenwerking tussen de EU en de Staat Israël. 
De Israëlisch-Palestijnse situatie wordt op het hoogste 
niveau besproken, zoals blijkt uit de gesprekken die zijn 
gevoerd door de hoge vertegenwoordiger van de Unie 
voor buitenlandse zaken en veiligheidsbeleid en onder-
voorzitter van de Europese Commissie, de heer Borrell.

De EU is bezorgd over het uitstel tot een onbekende 
datum van de Palestijnse parlementsverkiezingen, die 
oorspronkelijk voor mei 2021 gepland waren, en roept op 
tot een verzoening tussen de verschillende stromingen 
binnen Palestina.

De conclusie luidt dat, om verbetering na te streven, 
die aangelegenheid bovenaan de agenda moet blijven 
staan, zowel in het beleid van de Europese Unie als in 
dat van de lidstaten.

2. Uiteenzetting door de heer Hagai El-Ad, directeur 
van de ngo B’Tselem

De heer Hagai El-Ad, directeur van de ngo B’Tselem, 
merkt op dat de gebeurtenissen van de afgelopen 24-
48 uur de huidige toestand in Palestina volmaakt illus-
treren. Als voorbeelden van de moeilijke levensomstan-
digheden vermeldt hij de dood en begrafenis van een 
mensenrechtenactivist (de heer Suleiman al-Hathalin), 
de massale sloop van gebouwen in de bezette gebie-
den, de overstromingen in Gaza en in Oost-Jeruzalem, 
de verlengde vasthouding van Palestijnse kinderen, de 
recente invallen van het Israëlische leger in Ramallah 
enzovoort.

Volgens de spreker mag niet uit het oog worden ver-
loren dat de huidige situatie geen theorie is, maar dat 
ze dagelijks een forse weerslag heeft op de Palestijnse 
bevolking. De omstandigheden in Palestina zijn niet 
rooskleurig, maar de heer El-Ad merkt twee bemoedi-
gende ontwikkelingen sinds 2021.

Ten eerste is een groeiende eensgezindheid in de 
kringen van mensenrechtenverdedigers merkbaar. De 
term “apartheidsregime” wordt almaar vaker gebruikt om 
de toestand ter plaatse te beschrijven, met name in de 
rapporten van Human Rights Watch. Verandering is pas 

de différenciation dans les relations commerciales a 
donc du sens. Les bien issus des territoires occupés 
peuvent être importés et commercialisés en UE, mais 
ne peuvent en aucun cas bénéficier de mesures préfé-
rentielles comme c’est le cas pour les produits venant 
d’Israël. Dans cette optique, une attention particulière 
est requise quant à l’indication de l’origine des produits.

Parallèlement il faut rappeler les bonnes relations 
bilatérales, les liens historiques et la collaboration étroite 
entre l’UE et l’État d’Israël. Le sujet de la situation israélo-
palestinienne est débattu au plus haut niveau, comme 
en témoignent les entretiens du haut représentant de 
l’Union pour les affaires étrangères et la politique de 
sécurité et vice-président de la Commission européenne, 
M. Borrell.

L’UE s’inquiète du report à une date inconnue des 
élections législatives palestiniennes initialement prévues 
pour mai 2021 et appelle à une réconciliation entre les 
différentes mouvances au sein de la Palestine.

La conclusion est que, pour viser une amélioration,  
le sujet doit être maintenu au sommet de l’ordre du jour 
tant de la politique de l’Union européenne qu’au niveau 
des États membres.

2. Exposé de M. Hagai El-Ad, directeur, ONG 
B’Tselem

M. Hagai El-Ad, directeur, ONG B’Tselem, note que 
les événements de ces dernières 24-48 heures illustrent 
parfaitement la situation actuelle en Palestine. Il cite 
en exemple des conditions de vie difficiles la mort et 
les funérailles d’un activiste pour les droits humains 
(M. Suleiman al-Hathalin), les démolitions massives de 
constructions dans les territoires occupés, les inonda-
tions à Gaza et à Jerusalem-Est, la prolongation de la 
détention d’enfants palestiniens, les raids récents de 
l’armée israélienne à Ramallah, etc.

L’orateur estime qu’il ne faut pas perdre de vue que 
la situation actuelle ne se situe pas dans le domaine 
théorique mais qu’elle a un impact majeur et quotidien sur 
la population palestinienne. Les conditions en Palestine 
ne sont pas réjouissantes, mais M. El-Ad note deux 
évolutions encourageantes depuis 2021.

Tout d’abord, un consensus grandissant dans le milieu 
des défenseurs des droits humains est perceptible. Le 
terme de régime d’apartheid est de plus en plus fré-
quemment repris pour décrire la situation sur le terrain, 
notamment dans les rapports de Human Rights Watch. 
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mogelijk als men eerst de dingen bij hun naam noemt 
en als men van de huidige situatie de juiste analyse 
durft te maken.

Ten tweede heeft het Internationaal Strafhof laten weten 
dat in 2021 een onderzoek is geopend. Om de situatie te 
doen veranderen, moet aan de heersende straffeloosheid 
een einde komen. Geen enkele misdaad die wordt of 
werd gepleegd, mag worden genegeerd. Momenteel is 
er geen vertrouwen in het Israëlische gerecht mogelijk; 
daarom juicht het middenveld in Palestina de door het 
Internationaal Strafhof ingestelde procedure toe.

Een gouden toekomst is echter niet voor morgen. 
Zes niet-gouvernementele organisaties zijn door de 
Israëlische minister van Defensie, de heer Benny Gantz, 
bestempeld als “terroristische organisaties”. De spreker 
verwerpt met klem de beschuldigingen aan het adres van 
die organisaties, en beschouwt ze als een rechtstreeks 
gevolg van hun samenwerking met het Internationaal 
Strafhof. Het betreft een van de door Israël aangewende 
middelen om het onderzoek te blokkeren, en dat moet 
publiekelijk aan de kaak worden gesteld.

3. Uiteenzetting door de heer Avner Gvaryahu, 
Co-Executive Director van de ngo Breaking the Silence

De heer Avner Gvaryahu, Co-Executive Director van 
de ngo Breaking the Silence, brengt op zijn beurt hulde 
aan de heer Suleiman die onlangs is omgekomen toen 
hij door een politievoertuig werd overreden. De dood 
van die geweldloze activist is slechts één voorbeeld 
van de door Israël gepleegde wreedheden. Er valt geen 
onmiddellijke situatieverbetering te verwachten. Binnen 
de nieuwe Israëlische regering heerst een consensus 
om de status quo te handhaven.

De spreker wijst erop dat de straffeloosheid waarmee 
de Israëlische bezetter mag optreden ook leidt tot een 
toename van het geweld dat door de kolonisten en 
door de burgerbevolking jegens de Palestijnen wordt 
gepleegd. Het valt niet te ontkennen dat de Israëlische 
bevolking ook het doelwit is van door de Palestijnen ge-
pleegd geweld; er zij evenwel op gewezen dat het door 
de Israëlische overheid opgezette systeem de bevolking 
een asymmetrische bescherming biedt, op grond van 
afkomst, en zodoende tot de huidige crisis bijdraagt.

De feitelijke annexatie van de bezette gebieden door 
Israël wordt voortgezet: de Palestijnse inwoners van 
Zone C worden verdreven en ze worden gedwongen zich 
in 163 enclaves te vestigen. Onder meer in het Israëlische 
parlement wordt de situatie bovendien misleidend voor-
gesteld. Men heeft het over een machtsovername door 
de Palestijnen in Zone C, over schermutselingen en over 
risico’s voor de veiligheid van de Israëlische bevolking; 

Or, si un changement doit survenir, il faut commencer 
par nommer les choses et oser faire l’analyse correcte 
de la situation actuelle.

Deuxièmement, la Cour pénale internationale (CPI) 
a indiqué qu’une enquête a été ouverte en 2021. Pour 
que la situation change, il faut que le régime d’impunité 
cesse. Aucun crime qui a été commis ou qui est commis 
actuellement ne peut être ignoré. Actuellement, on ne 
peut pas avoir foi en la justice israélienne, c’est pourquoi 
la société civile en Palestine accueille la procédure mise 
en place par la CPI.

Cependant, l’avenir radieux n’est pas pour demain. 
Six organisations non gouvernementales ont été qua-
lifiées d’“organisations terroristes” par le ministre de la 
Défense d’Israël, M. Benny Gantz. L’orateur rejette avec 
force les accusations à l’encontre de ces organisations 
et y voit une conséquence directe de leur collaboration 
aux travaux de la CPI. Il s’agit là d’un des moyens mis 
en œuvre par Israël pour bloquer l’investigation et cela 
doit être décrié publiquement.

3. Exposé de M. Avner Gvaryahu, Co-Executive 
Director, ONG Breaking the Silence

M. Avner Gvaryahu, Co-Executive Director, ONG 
Breaking the Silence, rend à son tour hommage à 
M. Suleiman qui fut tué récemment, renversé par un 
véhicule de police. La mort de cet activiste non violent 
n’est qu’un exemple parmi d’autres des exactions d’Israël. 
Aucune amélioration de la situation n’est attendue dans 
l’immédiat. Au sein du nouveau gouvernement israélien 
règne d’ailleurs un consensus pour maintenir le statu quo.

L’orateur note que l’impunité avec laquelle l’occupant 
israélien peut agir induit également une violence crois-
sante de la part des colons et de la population civile 
envers les Palestiniens. On ne peut pas nier que la 
population israélienne est également la cible de violences 
perpétrées par des Palestiniens; cependant, le système 
mis en place par les autorités israéliennes confère une 
protection asymétrique de la population en fonction de 
son origine et contribue à la crise actuelle.

Israël continue l’annexion de facto des territoires 
occupés en évinçant les Palestiniens de la Zone C, les 
forçant à s’installer dans 163 enclaves. La description 
faite de la situation, entre autres au Parlement israélien, 
est en outre fallacieuse. On y parle de prise de pouvoir 
des Palestiniens dans la Zone C, de heurts et de risques 
pour la sécurité du peuple israélien, tout en appelant 
à instaurer des mesures anti-terroristes. Il est évident 
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daarbij wordt opgeroepen tot het nemen van antiterro-
ristische maatregelen. Het ligt voor de hand dat Israël 
Zone C in zijn economische invloedssfeer tracht op te 
nemen, om ze beter te kunnen annexeren.

Om verandering teweeg te brengen, komt het erop 
aan de kritische stemmen van het middenveld te onder-
steunen, zowel in Palestina, in Israël als in de rest van 
de wereld. Er moet ook op de diplomatie worden ingezet.

De spreker stelt dat hij er als voormalig soldaat van 
het Israëlische leger getuige van was hoe Israël elke 
kritische stem het zwijgen probeert op te leggen. In 
zijn hoedanigheid van burger vindt de heer Gvaryahu 
evenwel dat hij zich onmogelijk in stilzwijgen kan hullen 
over wat zich afspeelt. Hij hoopt dat eenieder de moed 
vindt om de misstanden aan de kaak te stellen en de 
waarheid te spreken, opdat de rampzalige situatie ter 
plaatse eindelijk kan veranderen.

4. Uiteenzetting door de heer Wesam Ahmad, 
Palestijns mensenrechtenactivist, ngo Al-Haq

De heer Wesam Ahmad, Palestijns mensenrechten-
activist, ngo Al-Haq, komt terug op de evolutie van de 
internationale normen, met onder meer de International 
Decades for the Eradication of Colonialism alsook de 
bijwerking, door het Internationale Rode Kruiscomité 
(ICRC), van het Verdrag van Genève betreffende de 
bescherming van burgers in oorlogstijd; geen van die 
evoluties heeft geleid tot een verbetering van de situatie 
in Palestina. Volgens de spreker werd een onverholen 
apartheidsregime tot stand gebracht.

Teneinde de misstanden te doen stoppen, moet het 
internationaal recht worden geëerbiedigd en aange-
scherpt. Woorden zijn onvoldoende; er moet worden 
opgetreden om een einde te maken aan de steeds te-
rugkerende golven van geweld. Daartoe moet het door 
Israël gevoerde kolonisatie- en apartheidsbeleid worden 
aangepakt, moet de blokkade van de Gazastrook aan 
de kaak worden gesteld, moeten de initiatieven van het 
Internationaal Strafhof (ICC) worden ondersteund en 
moet een differentiatiebeleid worden aangenomen ten 
aanzien van de producten uit de Israëlische nederzet-
tingen en uit de bezette Palestijnse gebieden.

De spreker is ingenomen met de recente inspanningen 
van de Belgische regering op dat laatste gebied. Het is 
essentieel dat een duidelijk signaal wordt gegeven en 
dat de economische stimuli waardoor de kolonisatie 
van Palestina in stand wordt gehouden, worden beknot. 
Op dit vlak kunnen onder meer de derde landen ten 
opzichte van de Israëlisch-Palestijnse kwestie een rol 
spelen. Het komt het middenveld toe de politici op hun 

qu’Israël essaie d’intégrer la Zone C dans sa sphère 
économique pour mieux l’annexer.

Pour induire un changement, il est important de sou-
tenir les voix critiques au sein de la société civile tant 
en Palestine, en Israël que dans le reste du monde. La 
diplomatie a également son rôle à jouer.

En tant qu’ancien soldat de l’armée israélienne, l’ora-
teur se dit témoin des efforts d’Israël pour museler 
toute opinion critique. En tant que citoyen, M. Gvaryahu 
estime ne pas pouvoir rester silencieux face à la situa-
tion. Il aimerait que chacun puisse trouver le courage 
de dénoncer les exactions et de parler vrai afin que la 
situation désastreuse sur le terrain puisse enfin changer.

4. Exposé de M. Wesam Ahmad, militant palestinien 
des droits humains, ONG Al-Haq

M. Wesam Ahmad, militant palestinien des droits 
humains, ONG Al-Haq, note que l’évolution des normes 
internationales, marquée entre autres par les Décennies 
internationales de l’élimination du colonialisme et la 
mise à jour, par le Comité international de la Croix-
Rouge (CICR), de la Convention de Genève relative à 
la protection des personnes civiles en temps de guerre, 
ne se traduit pas par une amélioration sur le terrain en 
Palestine. L’orateur note qu’un véritable régime d’apar-
theid y est mis en place.

Afin de stopper les exactions, le droit international 
doit être respecté et renforcé. Les mots ne suffisent pas 
et il faut agir pour en finir avec les vagues de violence 
récurrentes. Pour cela, il faut s’attaquer au système 
de colonisation et d’apartheid mis en place par Israël, 
dénoncer le blocus de la bande de Gaza, soutenir les 
initiatives de la Cour pénale internationale (CPI) et adop-
ter une politique de différenciation en ce qui concerne 
les produits en provenance des colonies israéliennes 
et des territoires palestiniens occupés.

L’orateur accueille favorablement les efforts récents 
du gouvernement belge dans ce dernier domaine. Il 
est capital d’envoyer un signal clair et de réduire les 
incitants économiques qui perpétuent la colonisation de 
la Palestine. C’est une responsabilité qui incombe aux 
pays tiers dans la problématique israélo-palestinienne. 
La responsabilité de la société civile est de mettre les 
acteurs politiques devant leurs responsabilités, qu’il 
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verantwoordelijkheid te wijzen, of het nu Israëlische 
leiders, besluitvormers in derde landen of de Palestijnse 
autoriteiten zijn.

De muilkorving van het middenveld maakt echter deel 
uit van de Israëlische kolonisatiestrategie. Zo stelde de 
Israëlische minister van Defensie, de heer Benny Gantz, 
dat 6 ngo’s voortaan als “terroristische organisaties” 
zouden worden aangemerkt. Zulks was voor de spelers 
in het veld een weinig verrassende zet. De internationale 
gemeenschap acht de door Israël naar voren gebrachte 
bewijsstukken om de beschuldigingen te staven niet 
overtuigend. Zoals blijkt uit de historische dynamiek 
tussen koloniserende en gekoloniseerde landen, tus-
sen onderdrukkers en onderdrukten, is het niet nieuw 
dat eigen standpunten met dergelijke praktijken worden 
onderbouwd.

De werkzaamheden van die organisaties beogen de 
werkelijke situatie in Palestina onder de aandacht te 
brengen, een beroep te doen op het internationaal recht, 
op de politieke wil van de internationale gemeenschap 
en door middel van elk gewettigd instrument het recht 
op zelfbeschikking na te streven.

Het Palestijnse middenveld is erin geslaagd de aan-
dacht te vestigen op het kolonisatiebeleid en zich ertegen 
te verzetten door samen te werken met het ICC, wijzend 
op het door de Algemene Vergadering van de Verenigde 
Naties aangenomen Internationaal Verdrag inzake de 
bestrijding en bestraffing van de misdaad van apart-
heid; daarnaast wordt via het concept “maatschappelijk 
verantwoord ondernemen” geijverd voor de eerbiediging 
van de mensenrechten. De mythe dat Israël de democra-
tische rechten en de rechtsstaat eerbiedigt werd aldus 
onderuitgehaald. Het antwoord van Israël kan dan ook 
worden gezien als het gevolg van de uitbreiding van die 
ongemakkelijke waarheid.

Derhalve is steun aan het middenveld essentieel, 
opdat het zijn werkzaamheden kan voortzetten en met 
nog meer ijver een economisch systeem aan de kaak kan 
stellen dat het conflict bestendigt, dat tot schendingen 
van het internationaal recht aanzet en dat de kolonisten 
ertoe brengt steeds meer geweld jegens de Palestijnse 
bevolking te plegen.

5. Uiteenzetting door de heer Brad Parker, senior 
adviser, Policy and Advocacy, ngo Defence for Children 
International – Palestine (DCIP)

De heer Brad Parker, senior adviser, Policy and 
Advocacy, ngo Defence for Children International – 
Palestine (DCIP), wijst erop dat de Palestijnse bevolking 
erg jong is. Er worden veel kinderen geboren en zij ken-
nen niets anders dan een leven onder Israëlisch militair 

s’agisse des dirigeants israéliens, des décideurs dans 
les pays tiers ou des autorités palestiniennes.

Or, il faut noter que, dans sa stratégie de colonisa-
tion, Israël s’efforce de museler la société civile. Sans 
grande surprise pour les acteurs du terrain, le ministre 
israélien de la Défense, M. Benny Gantz, a classé  
6 ONG comme “organisations terroristes”. Les preuves 
qu’Israël avance pour soutenir ses accusations ne sont 
pas convaincantes pour la communauté internationale. 
La volonté d’imposer son narratif par ces moyens n’est 
pas neuve et renvoie directement aux dynamiques 
historiques entre pays colonisateurs et colonisés, entre 
oppresseurs et oppressés.

Le travail de ces organisations consiste à exposer 
la réalité du terrain en Palestine, à faire appel au droit 
international, à la volonté politique de la communauté 
internationale et, au moyen de tout outil légitime, à  
poursuivre le droit à l’autodétermination.

La société civile palestinienne a réussi à attirer l’atten-
tion sur la politique de colonisation et à s’y opposer au 
travers de sa collaboration avec la CPI, en rappelant la 
Convention internationale sur l’élimination et la répression 
du crime d’apartheid adoptée par l’Assemblée générale 
des Nations Unies, ou en faisant appel au concept de la 
responsabilité des entreprises dans le respect des droits 
humains. Elle a par là même brisé le mythe du respect 
des droits démocratiques et du respect de l’état de droit 
par Israël. La riposte d’Israël s’explique par l’inconfort 
généré par la mise en avant de cette vérité.

Il est dès lors capital de soutenir la société civile afin 
que celle-ci puisse continuer son travail et redoubler 
d’efforts pour dénoncer un système économique qui 
permet de perpétuer le conflit, encourage les violations 
du droit international et pousse les colons à commettre 
de plus en plus d’actes violents à l’encontre de la popu-
lation palestinienne.

5. Exposé de M. Brad Parker, senior adviser, Policy 
and Advocacy, ONG Defence for Children International 
– Palestine (DCIP)

M. Brad Parker, senior adviser, Policy and Advocacy, 
NGO Defence for Children International – Palestine 
(DCIP) rappelle que la population palestinienne est une 
population jeune. De nombreuses personnes sont nées 
et vivent depuis toujours sous le régime militaire israélien. 



113338/001DOC 55

C H A M B R E   5 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2022 2023 K A M E R • 5 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

bewind. Gezien de gefaalde politieke onderhandelingen uit 
het verleden, gezien de dagelijkse discriminatie waarmee 
die jongeren te maken krijgen, gezien de voortzetting van 
het nederzettingenbeleid of van de militaire offensieven 
enzovoort is het voor hen moeilijk om te blijven hopen 
en een betere toekomst voor ogen te houden.

Sinds 1967 heeft Israël twee verschillende rechts-
stelsels. In de bezette gebieden worden de Israëlische 
kolonisten berecht door de burgerlijke en de strafrechte-
lijke rechtbanken, terwijl voor de Palestijnen het militair 
recht geldt. Voorts is Israël het enige land ter wereld dat 
kinderen stelselmatig voor een militaire rechtbank brengt, 
zonder de inachtneming van de grondrechten of het recht 
op een eerlijk proces te waarborgen. Jaarlijks worden 
zo 500 à 700 Palestijnse kinderen voor de rechtbank 
gebracht. De enquêtes naar de detentieomstandighe-
den die worden uitgevoerd door onderzoekers in het 
veld en door de advocaten van Defence for Children 
International – Palestine (DCIP), tonen het bestaan aan 
van frequente, systematische en zelfs geïnstitutionali-
seerde misstanden.

Na een moratorium van drie jaar heeft de Israëlische 
overheid in 2015 de arrestaties en de administratieve 
detentie van kinderen hervat. Volgens die regeling is de 
detentie van jongeren toegestaan, zonder toelichting van 
wat hen ten laste wordt gelegd en zonder dat daaruit 
noodzakelijkerwijs een proces voortvloeit. De detentie 
berust op geheim bewijsmateriaal dat niet aan de ge-
detineerde of aan zijn advocaat wordt bekendgemaakt.

Bovenop die gewelddaden verwonden en doden de 
Israëlische strijdkrachten en gewapende Israëlische bur-
gers volstrekt ongestraft jonge Palestijnen. In 2021 hebben 
in de bezette gebieden aldus 78 Palestijnse kinderen 
het leven verloren.

Wegens de door DCIP gevoerde acties ter verdediging 
van de rechten van de Palestijnse kinderen, heeft die 
organisatie het hoofd moeten bieden aan desinforma-
tie- en smaadcampagnes vanwege officiële instanties 
en privépersonen, waarbij zowel de organisatie zelf, 
als de sympathisanten en geldschieters ervan werden 
aangevallen. Ondanks de gelopen risico’s volhardt DCIP 
in zijn inspanningen om de kinderen te beschermen.

De Israëlische autoriteiten hebben de druk opgevoerd 
door raids te houden op de lokalen van de organisatie, 
door DCIP (en andere ngo’s) als terroristische orga-
nisaties te bestempelen enzovoort. DCIP stelt dat die 
beschuldigingen onaanvaardbaar zijn.

De organisatie is tevreden met de voorliggende voor-
stellen van resolutie. Er moet echter worden vastgesteld 
dat Israël zich momenteel misdadig gedraagt door 

Il est difficile pour eux de garder espoir et d’imaginer un 
avenir meilleur vu les échecs des négociations politiques 
dans le passé, vu les discriminations quotidiennes aux-
quelles ces jeunes doivent faire face, vu la poursuite de 
la colonisation ou des offensives militaires, etc.

Depuis 1967, Israël prévoit deux systèmes juridiques 
distincts. Dans les territoires occupés, les colons israéliens 
sont jugés par les cours civiles et pénales alors que les 
Palestiniens sont soumis au droit militaire. Le pays est 
en outre le seul au monde à systématiquement traduire 
des enfants devant une cour militaire, sans garantir 
le respect des droits fondamentaux ou du droit à un 
procès équitable. C’est le cas pour 500 à 700 enfants 
palestiniens chaque année. Des abus fréquents, sys-
tématiques, voire institutionnalisés sont à déplorer en 
ce qui concerne les conditions de détention, à en croire 
les enquêtes de chercheurs du terrain et les avocats de 
Defence for Children International – Palestine (DCIP).

Depuis 2015, après un moratoire de trois ans, les 
autorités israéliennes ont repris les arrestations et la 
détention administrative d’enfants. Ce statut permet la 
détention de jeunes sans préciser les charges retenues 
et sans que cela aboutisse nécessairement à la tenue 
d’un procès. La détention est basée sur des preuves 
secrètes qui ne sont pas communiquées ni au détenu, 
ni à son avocat.

Outre ces exactions, les forces israéliennes et des 
civils israéliens armés blessent et tuent des jeunes 
Palestiniens en toute impunité. Dans les territoires 
occupés, 78 enfants palestiniens ont ainsi perdu la vie 
en 2021.

En raison de ses actions de défense des droits des 
enfants palestiniens, la DCIP a dû faire face à des 
campagnes de désinformation et de délégitimation tant 
par des instances officielles que des acteurs privés qui 
se sont attaqués tant à l’organisation elle-même qu’à 
ses soutiens et ses donateurs. En dépit des risques 
encourus, la DCIP continue sans relâche ses efforts 
de protection des enfants.

Les autorités israéliennes ont augmenté la pression 
en organisant des raids sur les locaux de l’organisation, 
en qualifiant la DCIP (et d’autres ONG) de terroriste, etc. 
La DCIP ne peut accepter ces accusations.

La DCIP accueille favorablement les propositions de 
résolution à l’examen. Il faut cependant constater qu’Israël 
s’adonne actuellement à des crimes d’apartheid et de 
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apartheid en vervolging toe te passen en dat derhalve 
meer vereist is dan woorden en symbolische daden. 
De spreker vraagt bijgevolg om kordaat op te treden, 
alle medeplichtigheid met en steun aan het Israëlische 
regime stop te zetten, alsook de pogingen te veroorde-
len om DCIP en 5 andere Palestijnse ngo’s het zwijgen 
op te leggen.

6. Uiteenzetting door de heer Martin Konecny, 
Director, European Middle East Project (EuMEP)

De heer Martin Konecny, director, European Middle 
East Project (EuMEP), geeft aan dat EuMEP een kleine, 
te Brussel gevestigde ngo is, die het Europees beleid 
inzake het Israëlisch-Palestijns conflict volgt.

De Palestijnse bevolking leeft verspreid in tiental-
len kleine enclaves. Israël heeft nederzettingen op de 
Westelijke Jordaanoever gecreëerd, teneinde de ruimte 
op te delen en de Palestijnse bevolking af te zonderen in 
kleine gemeenschappen, alsook om de grote stedelijke 
zones te omsingelen.

De Oslo-akkoorden omvatten een opdeling van de 
gebieden in de Zones A en B met beperkte Palestijnse 
autonomie en de Zone C, die 60 % van het Palestijnse 
grondgebied uitmaakt en volledig wordt gecontroleerd 
door Israël. Daar worden de nederzettingen gebouwd. 
Volgens de akkoorden moest Zone C geleidelijk worden 
overgedragen aan de Palestijnse autoriteiten, opdat 
in 1999 een grondgebied zou ontstaan dat aansluit op 
de Westelijke Jordaanoever. Samen met de Gazastrook 
zou dat grondgebied de basis van een Palestijnse Staat 
moeten vormen.

In werkelijkheid gebeurt echter het omgekeerde. 
Sinds 1993 is het aantal kolonisten in Zone C verviervou-
digd; het bedraagt thans 470.000. Indien rekening wordt 
gehouden met de kolonisten in Oost-Jerusalem, zijn er 
alles samen 700.000 kolonisten. Terwijl de internationale 
gemeenschap toekeek, heeft Israël Zone C de facto 
geannexeerd. Die kolonisatiebeweging heeft de grond 
weggehaald voor de zogenoemde tweestatenoplossing 
voor het Israëlisch-Palestijns conflict.

Er moet worden aangestipt dat de kolonisten niet 
louter Israëlische burgers zijn die zich in die streek ves-
tigen. Hun vestigingen buiten de bestaande dorpen en 
gemeenschappen verhinderen de spontane uitbreiding 
van die kernen, beperken de toegang tot de natuurlijke 
rijkdommen (zoals water) en hebben een weerslag 
op de mobiliteit van de Palestijnen en op de lokale 
economie. Bovendien hebben de bevolkingsgroepen 

persécution et qu’il est dès lors nécessaire d’aller au-
delà des paroles et des actions symboliques. L’orateur 
demande donc d’agir avec fermeté, de cesser toute 
complicité et tout soutien au régime israélien et de 
condamner les tentatives de réduire au silence la DCIP, 
ainsi que 5 autres ONG palestiniennes.

6. Exposé de M. Martin Konecny, director, European 
Middle East Project (EuMEP)

M. Martin Konecny, director, European Middle East 
Project (EuMEP), explique que l’EuMEP est une petite 
ONG basée à Bruxelles qui suit la politique européenne 
concernant le conflit israélo-palestinien.

La population palestinienne est disséminée dans des 
dizaines de petites enclaves. Israël a établi des colonies 
en Cisjordanie afin de fragmenter l’espace et d’isoler 
la population palestinienne en petites communautés et 
pour encercler les zones urbaines majeures.

Les accords d’Oslo prévoient une division des terri-
toires entre les Zones A et B sous régime d’autonomie 
palestinienne limitée d’une part et la Zone C, représen-
tant 60 % du territoire palestinien sous contrôle complet 
d’Israël. C’est là que sont implantées les colonies. Les 
accords prévoyaient la cession graduelle de la Zone C 
aux autorités palestiniennes pour leur donner un territoire 
contigu en Cisjordanie en 1999. Avec la bande de Gaza, 
ce territoire devrait former la base pour la création d’un 
État palestinien.

Cependant, on assiste à l’exact contraire. Depuis 1993, 
le nombre de colons en Zone C a quadruplé pour atteindre 
les 470.000 aujourd’hui. Si l’on compte les colons de 
Jérusalem-Est, le total atteint 700.000 colons. Sous le 
regard de la communauté internationale, Israël a de facto 
annexé la Zone C. Ce processus de colonisation a détruit 
la base d’un solution dite “à deux États” pour le conflit 
israélo-palestinien.

Il faut préciser que les colons ne sont pas juste des 
citoyens israéliens qui s’installent dans la région. Leurs 
implantations hors des villages et communautés existantes 
bloquent la croissance naturelle de ceux-ci, limitent l’accès 
aux ressources naturelles (comme l’eau), impactent la 
mobilité des Palestiniens et l’économie locale. De plus, 
les populations ont clairement des droits différents. Alors 
que les Israéliens jouissent de leurs pleins droits, les 
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duidelijk verschillende rechten. Terwijl de Israëli’s hun 
volledige rechten genieten, vormen de Palestijnen een 
volk onder het juk van een bezetter en zijn hun politieke 
en burgerlijke rechten beperkt.

De zaken evolueren bovendien voortdurend. Israël 
heeft onlangs plannen goedgekeurd voor nieuwe neder-
zettingen in strategische plaatsen rond Oost-Jerusalem, 
waardoor de zone nog meer wordt afgesneden van 
Bethlehem. Hoewel de EU voordien heeft verklaard 
in een dergelijk geval gepaste maatregelen te zullen 
nemen, is tot dusver niets gebeurd.

De afbraak van Palestijnse huizen en andere gebouwen 
teneinde de gronden voor te behouden aan Israëlische 
burgers vormt een ander aspect van die kolonisatie van 
Zone C. De expansielogica leidt er toe dat de Palestijnen 
in Zone C zelden bouwvergunningen krijgen en hun 
gebouwen worden dus regelmatig gesloopt. Zo zijn er 
sinds 2015 ook meer dan 700 gebouwen (waaronder 
scholen) vernield die tot stand waren gekomen dankzij 
humanitaire projecten die zijn gefinancierd door EU-
landen, met inbegrip van België.

Hoewel de situaties niet volstrekt vergelijkbaar zijn, 
herinnert de afzondering van de Palestijnse bevolking 
in die enclaves aan de situatie in Zuid-Afrika tijdens het 
apartheidsregime. Wanneer organisaties zoals Human 
Rights Watch spreken van apartheid in Palestina, doen 
ze dat omdat de situatie ter plekke overeenstemt met 
de universele, in het internationale recht gehanteerde 
omschrijving van dergelijke praktijken. Een van de ver-
schillen met Zuid-Afrika bestaat erin dat de wrijvingen 
tussen de bevolkingsgroepen groter zijn. Het grondge-
bied is namelijk kleiner (want de oppervlakte van Israël 
en Palestina samen is kleiner dan die van België) en 
dichter bevolkt (14 miljoen inwoners). Bovendien wordt 
verwacht dat de Palestijnse bevolking, die geprangd zit 
tussen de prikkeldraad en de Israëlische nederzettingen, 
tegen de helft van deze eeuw zou kunnen verdubbelen, 
hetgeen de problemen nog zal doen toenemen.

De internationale gemeenschap, en bij uitbreiding 
de EU, dragen een historische verantwoordelijkheid 
voor de huidige toestand. Die zal niet worden opgelost 
door de normalisering van de relaties tussen Israël en 
de Arabische landen of door ongepast grote steun aan 
het Israëlische kamp.

België kan de situatie uiteraard niet alleen oplossen, 
maar kan wel individuele initiatieven nemen of als voor-
trekker binnen de EU een beweging op gang brengen.

België kan om te beginnen het differentiatiebeleid 
voortzetten, namelijk een verschil maken tussen Israël 

Palestiniens sont un peuple sous occupation, aux droits 
politiques et civiques restreints.

En outre, le processus est en constante évolution. 
Israël a récemment approuvé des projets de nouvelles 
implantations à des endroits stratégiques de Jérusalem-
Est, coupant encore plus l’accès à Bethlehem. Alors 
que l’UE a déclaré précédemment qu’elle “agirait en 
conséquence” dans un tel cas, rien n’a encore été fait.

Un autre aspect de cette colonisation de la Zone C 
est la destruction de maisons palestiniennes et d’autres 
bâtiments afin de réserver les terres à des citoyens 
israéliens. La logique d’expansion implique que les 
Palestiniens reçoivent rarement des permis de construire 
en Zone C et que leurs bâtiments sont régulièrement 
démolis. Depuis 2015, plus de 700 bâtiments (comme 
des écoles), fruits de projets humanitaires financés par 
des pays membres de l’UE, dont la Belgique, ont ainsi 
été détruits ou annexés.

Même si les situations ne sont pas entièrement com-
parables, le confinement de la population palestinienne 
dans ces enclaves rappelle la situation en Afrique du 
Sud sous le régime d’apartheid. Lorsque des associa-
tions comme Human Rights Watch parlent d’apartheid 
en Palestine, c’est parce que la situation sur le terrain 
correspond à la définition universelle qu’est faite en 
droit international de ce type de pratiques. Une des 
différences avec l’Afrique du Sud est que la friction entre 
les populations est plus grande. En effet, le territoire 
est plus restreint (la surface d’Israël et de la Palestine 
ensemble est plus petite que la superficie de la Belgique) 
et plus densément peuplé (14 millions d’habitants). De 
plus, on estime que la population palestinienne, coincée 
entre les barbelés et les colonies israéliennes, pourrait 
doubler d’ici le milieu de ce siècle, ce qui accentuera 
la problématique.

La communauté internationale, et par extension l’UE,  
porte une responsabilité historique quant à la situation 
actuelle. Elle ne se résoudra pas par la normalisation 
des relations entre Israël et les pays arabes ou en offrant 
un soutien démesuré au camp israélien.

La Belgique ne peut évidemment pas régler la situation 
à elle seule. Elle peut cependant prendre des initiatives 
individuelles ou amorcer un mouvement, comme figure 
de proue au sein de l’UE.

La Belgique peut tout d’abord poursuivre la politique 
de différenciation, c’est-à-dire faire la différence entre 
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en de nederzettingen in de bezette gebieden. De re-
gering zou zelfs een stap verder kunnen gaan door 
het stopzetten van handel met die nederzettingen, op 
grond van de onwettigheid ervan. Een andere mogelijk-
heid zou erin bestaan op EU-niveau te pleiten voor een 
dergelijke maatregel.

België zou ook via een resolutie te kennen kunnen 
geven dat wordt vastgesteld dat de Palestijnse gebie-
den de facto worden geannexeerd en dat de situatie 
voldoet aan de definitie van apartheid. Bovendien zou 
meer steun kunnen worden verleend aan de Palestijnse 
gemeenschappen die het hoofd moeten bieden aan 
wederrechtelijke vernieling van hun bouwwerken, en 
zouden de door Israël vervolgde ngo’s moeten worden 
gesteund.

Tot slot moet België ook druk zetten op de Palestijnse 
overheid wegens de niet-inachtneming van de mensen-
rechten en het uitstel van de verkiezingen.

B. Vragen en opmerkingen van de leden

De heer Simon Moutquin (Ecolo-Groen) wil vooreerst 
hulde brengen aan de recent overleden Palestijnse ac-
tivist Suleiman al-Hathalin en aan alle Palestijnen die 
elke dag opnieuw ijveren voor een rechtvaardige vrede. 
Hij herinnert ook aan het overlijden van Desmond Tutu, 
Nobelprijswinnaar voor de Vrede, die van oordeel was 
dat de situatie van de Palestijnen in feite erger was dan 
die van de Zuid-Afrikanen tijdens de apartheid.

Gezien de huidige situatie is het volgens het lid be-
langrijk spoedig te bepalen welke Europese en Belgische 
acties kunnen worden ondernomen om daadwerkelijk 
te kunnen wegen op het inmiddels vastgelopen vredes-
proces. De spreker stelt zich in dat verband vragen bij 
het beleid van de nieuwe Israëlische regering. Kan men 
een concrete beleidsverandering vaststellen?

De heer Moutquin stelt de verschillende sprekers de 
volgende vragen:

— Op welke manier steunt de EU-delegatie de families 
van Sheikh Jarrah in Oost-Jeruzalem? In het licht van 
het internationaal recht geldt hun uitdrijving immers als 
een oorlogsmisdaad.

— Welke dialoog wordt met de Palestijnse Autoriteit 
gevoerd en hoe zit het met de toekomstige democratische 
verkiezingen? Hoe worden de Palestijnse Autoriteit en de 
Palestijnse bevolking gesteund? De heer Moutquin wijst 
erop dat de Palestijnse bevolking heel jong en militant is 
en dat hun zichtbaarheid dus ook moet worden vergroot.

Israël et les colonies dans les territoires occupés. Le 
gouvernement pourrait même aller plus loin en arrêtant 
le commerce avec ces dernières sur base de leur illé-
galité. Plaider pour une telle mesure au niveau de l’UE 
est également une possibilité.

La Belgique peut aussi reconnaître officiellement 
l’annexion de facto des territoires palestiniens et le fait 
que la situation répond à la définition de l’apartheid au 
travers de l’adoption d’une résolution. Elle peut en outre 
soutenir davantage les communautés palestiniennes qui 
font face aux destructions abusives de leurs constructions 
ainsi que soutenir les ONG qui font face aux persécu-
tions israéliennes.

Enfin, elle doit également mettre la pression sur les 
autorités palestiniennes compte tenu du non-respect 
des droits humains et du report des élections.

B. Questions et observations des membres

M. Simon Moutquin (Ecolo-Groen) souhaite d’abord 
rendre hommage à Suleiman al-Hathalin, activiste 
palestinien décédé récemment, et par là même rendre 
hommage à tous les Palestiniens qui se battent quoti-
diennement pour une paix juste. Il rappelle également 
le décès de Desmond Tutu, Prix Nobel de la paix, qui 
avait considéré que la situation des Palestiniens était 
en réalité pire que celle des Sud-Africains au moment 
de l’apartheid.

Au vu de la situation actuelle, le membre souligne qu’il 
importe de définir rapidement les actions européennes 
et nationales qui peuvent avoir un impact réel sur le 
processus de paix, qui est au point mort aujourd’hui. À 
cet égard, il s’interroge quant à la politique menée par 
le nouveau gouvernement israélien. Constate-t-on un 
changement de politique sur le terrain?

M. Moutquin interroge ensuite les différents orateurs 
en vue d’obtenir les précisions suivantes:

— Quel est le soutien apporté par la délégation de 
l’UE aux familles de Sheikh Jarrah à Jérusalem-Est,  
dont les expulsions constituent un crime de guerre au 
regard du droit international?

— Quelle est la nature du dialogue avec l’Autorité 
palestinienne et qu’en est-il de futures élections démo-
cratiques? Quel est le soutien apporté à l’Autorité pales-
tinienne et à la population palestinienne? M. Moutquin 
rappelle que la population palestinienne est très jeune et 
très militante et qu’il importe donc aussi de promouvoir 
leur visibilité.



153338/001DOC 55

C H A M B R E   5 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2022 2023 K A M E R • 5 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

— Een eerdere resolutie riep op tot maatregelen in 
geval van annexatie. Zijn de sprekers van oordeel dat 
die annexatie de facto blijft voortduren?

— Hoe kan de “stem van de vrede” in Israël worden 
versterkt? Om welke redenen keert de Israëlische sa-
menleving zich steeds meer af van het kamp van hen 
die duurzame vrede willen?

— Wat is het beleid ten aanzien van de refuzniks, 
Israëli’s die hun militaire dienstplicht weigeren te 
vervullen?

— De vertegenwoordiger van de ngo Al-Haq heeft 
gewezen op het escalerend geweld. Welke gewelddaden 
moeten de Palestijnen dagelijks ondergaan?

— Minderjarige Palestijnse en Israëlische kinde-
ren worden voor de rechter gebracht in verschillende 
rechtscolleges. Wat de opgelegde straffen betreft, blijkt 
sprake te zijn van flagrante discriminatie. Voor het gooien 
van stenen riskeert een jonge Palestijn tot twintig jaar 
gevangenisstraf. Hoe zit het daarmee?

De heer Peter De Roover (N-VA) is in de eerste plaats 
verbaasd dat er zo weinig uiteenlopende meningen 
werden geuit; ze sluiten allemaal aan bij de strekking 
van de voorstellen van resolutie. Hij had liever een panel 
gezien dat representatiever is voor de verschillende 
standpunten over het Israëlisch-Palestijnse conflict.

Hij vraagt de volgende verduidelijkingen:

— Op 6 december 2021 is Israël – met uitzondering 
van de bezette gebieden – officieel en na ruim een jaar 
onderhandelen met de Europese Unie toegetreden tot 
Horizon Europe, het onderzoeks- en innovatieprogramma 
van de EU. Dat programma zal meer dan 95 miljard euro 
uittrekken voor onderzoek en innovatie tijdens de peri-
ode 2021-2027. Dat akkoord bepaalt onder meer dat de 
door Israël verkregen fondsen niet aan de overkant van 
de Groene Lijn mogen worden geïnvesteerd. Duidt dat 
akkoord dus op een veranderende houding van Israël, 
namelijk dat het bereid is die afbakening (Green Line) 
te aanvaarden?

— Wat is het standpunt van de sprekers over be-
paalde verzoeken in de voorstellen van resolutie, zoals 
het verzoek tot het nemen van een aantal tegenmaat-
regelen tegen Israëlische beleidsmakers die banden 
hebben met illegale nederzettingen of het verzoek om 
op Europees niveau werk te maken van een lijst met 
efficiënte en proportionele maatregelen tegen het aan 
de gang zijnde annexatieproces?

— Une précédente résolution prévoyait des mesures 
en cas d’annexion. Les orateurs considèrent-ils que cette 
annexion continue de facto?

— Comment renforcer la “voix de la paix” en Israël? 
Pour quelles raisons la société israélienne s’écarte-t-
elle de plus en plus du camp de ceux qui souhaitent 
une paix durable?

— Quelle est la politique menée à l’égard des refuz-
niks, qui sont les Israéliens qui refusent d’effectuer leur 
service militaire?

— Le représentant de l’ONG Al-Haq a mis en exergue 
l’escalade de la violence. Quels sont ces actes de 
violence que subissent les Palestiniens au quotidien?

— Les enfants mineurs palestiniens et israéliens sont 
traduits en justice devant des juridictions différentes. Il 
en résulte une discrimination flagrante en termes de 
peines infligées puisque pour un jet de pierres, un jeune 
Palestinien encourt jusqu’à 20 ans de prison. Qu’en est-il?

M. Peter De Roover (N-VA) s’étonne tout d’abord 
du peu d’opinions divergentes exprimées puisqu’elles 
s’inscrivent toutes dans l’esprit des propositions de 
résolution à l’examen. Il aurait aimé que le panel soit 
plus représentatif des différentes positions existantes 
sur le conflit israélo-palestinien.

Il demande ensuite les précisions suivantes:

— Le 6 décembre 2021, Israël – à l’exception des 
territoires occupés – a officiellement rejoint le programme 
de recherche et d’innovation de l’Union européenne, 
Horizon Europe, après plus d’un an de négociations avec 
l’UE. Ce dispositif allouera plus de 95 milliards d’euros 
à la recherche et l’innovation sur la période 2021-2027. 
La conclusion de cet accord, qui prévoit que les fonds 
obtenus par Israël ne seront pas investis au-delà de la 
Ligne verte, est-elle le signe d’une évolution dans le 
chef d’Israël d’accepter cette délimitation (Green Line)?

— Quelle est la vision des orateurs sur certaines 
des demandes formulées dans les propositions de 
résolution, comme l’adoption d’une série de contre-
mesures susceptibles d’être mises en place contre des 
décideurs israéliens associés aux colonies illégales, ou 
l’instauration au niveau européen d’une liste de contre-
mesures efficaces et proportionnées visant le processus 
d’annexion en cours?
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— Hoe moet worden gekeken naar de bestaande 
conflicten binnen de Palestijnse Autoriteit, naar de 
achteruitgang van het democratische proces en van 
de eerbiediging van de mensenrechten in Palestina? 
Kan van Hamas worden geëist dat het aan bepaalde 
voorwaarden moet voldoen alvorens sprake kan zijn van 
toenadering tussen Israël en de Palestijnse Autoriteit?

— De coalitie Don’t buy into occupation1 stipt in 
haar rapport van september 2021 aan dat tussen 2018 
en mei 2021, 672 Europese financiële instellingen fi-
nanciële banden hadden met 50 ondernemingen die 
actief betrokken zijn bij de Israëlische nederzettingen. 
Heeft men de financiële weerslag onderzocht van een 
eventuele terugtrekking van die financiële bedrijven, 
overeenkomstig het pleidooi van die coalitie?

— Wat is de precieze aard van de betrekkingen 
tussen de ngo’s Al-Haq, DCIP (Defence for Children 
International – Palestine) of eventueel andere organisaties 
en het PFLP (een organisatie die op de lijst van terroris-
tische organisaties staat)? De spreker verwijst hiermee 
naar het onderzoek dat in dat verband in Nederland 
werd gevoerd en dat heeft geleid tot de bevriezing van 
de subsidies voor de Palestijnse ngo UAWC, waarvan 
bepaalde medewerkers banden zouden hebben met 
het PFLP?

— De Groene Lijn (Green Line) van Israël wordt 
almaar vager, zowel op rechtsvlak als in het veld. Dat 
maakt een strikte toepassing van het differentiatiebeleid 
van de EU nog moeilijker. Zijn de sprekers het eens met 
die vaststelling?

De heer Malik Ben Achour (PS) brengt op zijn beurt 
hulde aan het werk van de voor deze hoorzitting geno-
digde ngo’s en van de actoren van het maatschappelijk 
middenveld die ijveren voor de eerbiediging van de 
mensenrechten van de Palestijnen.

Hij stelt vast dat uit de verschillende betogen een 
consensus naar voren komt, namelijk dat de huidige 
situatie er een is van bezetting en apartheid, die in strijd 
is met het internationale recht. De recente regerings-
wissel in Israël zal helaas weinig veranderen aan de 
structurele bezettingsstrategie. Volgens het lid is het wel 
belangrijk dat men de situatie correct en in de meest 
gepaste bewoordingen benoemt alvorens eventuele 
sancties te nemen.

De heer Ben Achour had graag over de volgende 
elementen verduidelijkingen gekregen:

1 https://dontbuyintooccupation .org /

— Quel est le regard que l’on doit porter sur les conflits 
existants au sein même de l’Autorité palestinienne et le 
recul du processus démocratique en cours et du respect 
des droits humains en Palestine? Convient-il par ailleurs 
d’exiger certaines conditions du Hamas avant un éventuel 
rapprochement entre Israël et l’Autorité palestinienne?

— La coalition Don’t buy into occupation1 indique dans 
son rapport de septembre 2021 qu’entre 2018 et mai 2021,  
près de 672 institutions financières européennes ont noué 
des relations financières avec 50 entreprises activement 
impliquées dans les colonies israéliennes. A-t-on examiné 
l’impact financier d’un éventuel désengagement de ces 
sociétés, conformément au plaidoyer de cette coalition?

— Quelle est la nature exacte des liens entre les 
ONG Al -Haq,  DCIP (Defence for  Chi ldren 
International – Palestine), ou éventuellement d’autres 
organisations, avec le FPLP (organisation se trouvant 
sur la liste des organisations terroristes), en référence 
à l’enquête qui a été menée aux Pays-Bas à ce sujet et 
qui a abouti au gel des subsides en faveur de l’ONG 
palestinienne UAWC,  dont certains employés auraient 
des liens avec le FPLP?

— La Ligne verte d’Israël (Green Line) devient de 
plus en plus vague tant en droit que sur le terrain, ce 
qui rend encore plus difficile une application rigoureuse 
de la politique de différenciation de l’UE. Les orateurs 
partagent-ils ce constat?

M. Malik Ben Achour (PS) souhaite également rendre 
hommage au travail des ONG auditionnées et des acteurs 
de la société civile qui luttent pour le respect des droits 
humains des Palestiniens.

Il constate qu’un consensus se dégage des différentes 
interventions pour affirmer que la situation actuelle est 
celle d’une situation d’occupation et d’apartheid qui 
viole le droit international. Malheureusement, le récent 
changement de gouvernement en Israël ne changera 
pas la stratégie d’occupation structurelle mise en place. 
Le membre souligne qu’il est important qu’avant de 
prendre d’éventuelles sanctions, l’on puisse nommer 
correctement cette situation en utilisant les termes les 
plus appropriés.

Il souhaite plus de précisions quant aux éléments 
suivants:

1 https://dontbuyintooccupation .org/



173338/001DOC 55

C H A M B R E   5 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2022 2023 K A M E R • 5 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

— Is de vrij algemene tendens in Israël om de bezetting 
en de apartheid te banaliseren, een wezenskenmerk van 
de Israëlische samenleving, of hangt men die tendens 
veeleer uit moedeloosheid of onverschilligheid aan?

— Welke impact heeft de geopolitiek in de regio op 
die situatie? Hebben de Abraham-akkoorden een impact 
op de Israëlische strategie gehad en de uitbreiding van 
de nederzettingen aangemoedigd?

— Wat denken de sprekers van een versterking van 
het Europese differentiatiebeleid als “tegenmaatrege-
len/sancties” ten aanzien van de Israëlische regering? 
Denken zij dat dat een doeltreffende maatregel kan zijn? 
Zijn dienaangaande de geesten buiten de EU (inzonder-
heid in de VS en China) voldoende gerijpt?

— De Israëlische regering heeft op 22 oktober 2021 bij 
monde van Benny Gantz de beslissing genomen om 
6 van de belangrijkste Palestijnse ngo’s die met men-
senrechten zijn begaan, waaronder Al-Haq en Defence 
for Children International – Palestine, als “terroristisch” 
aan te merken. Israël verantwoordt die maatregel door 
te stellen dat die ngo’s banden zouden hebben met het 
PFLP, zonder hiervoor evenwel enig bewijs te verschaf-
fen. Op welke moeilijkheden botsen de ngo’s die door de 
Israëlische Staat als terroristisch werden bestempeld? 
Lopen ze het gevaar te worden ontbonden?

— Hoe kan objectief worden aangetoond dat in Israël 
een apartheidsregime aan de macht is en welke juridische 
gevolgen heeft een dergelijke kwalificatie?

— De VN hebben in februari 2020 een databank 
vrijgegeven met gegevens van ondernemingen die me-
deplichtig zijn aan de bouw van onwettige Israëlische 
nederzettingen. Heeft die vrijgave de activiteiten van 
die ondernemingen bemoeilijkt?

— Ook de autoritaire koers van de Palestijnse Autoriteit 
moet worden aangeklaagd. Welke impact heeft dat au-
toritarisme op het werk van de Palestijnse ngo’s?

Mevrouw Kattrin Jadin (MR) legt uit dat er partners 
nodig zijn om concrete initiatieven te nemen vooraleer 
de vredesbesprekingen kunnen worden hervat. Wie zijn 
die partners vandaag?

Zoals andere commissieleden stelt mevrouw Jadin 
vast dat het standpunt van de Verenigde Staten tot een 
diplomatiek vacuüm heeft geleid. Na één jaar regering-
Biden kan de balans van de Amerikaanse betrokken-
heid in dit dossier worden opgemaakt. Wat de andere 
traditionele bondgenoten van de Palestijnen betreft 
(Jordanië, Egypte, Saoedi-Arabië enzovoort), heeft ze 

— Face à cette tendance assez généralisée en Israël 
à banaliser l’occupation et l’apartheid, M. Ben Achour 
demande si la société israélienne s’inscrit dans cette 
tendance ou s’il s’agit plutôt d’une adhésion par lassi-
tude, voire par indifférence. 

— Quel est l’impact de la géopolitique régionale sur 
cette situation? Les accords d’Abraham ont-ils eu un 
impact sur la stratégie israélienne et favorisé l’implan-
tation de colonies?

— Que pensent les orateurs d’un renforcement de la 
politique européenne de différenciation comme “contre-
mesures / sanctions” à l’égard du gouvernement israélien? 
Est-ce pour eux une mesure qui peut s’avérer efficace? 
Quel est l’état des réflexions à ce sujet en dehors de 
l’UE (positions américaine et chinoise notamment)?

— Le 22 octobre 2021, le gouvernement israélien, par 
la voix de Benny Gantz, a pris la décision de qualifier de 
“terroristes” 6 des plus importantes ONG palestiniennes 
de défense des droits humains dont Al-Haq, et Defence 
for Children International – Palestine. Israël se sert du 
prétexte d’hypothétiques liens avec le FPLP pour asseoir 
cette mesure, sans en donner toutefois la moindre preuve. 
Quelles sont les difficultés que rencontrent les ONG 
qui ont été qualifiées de terroristes par l’État israélien? 
Risquent-elles d’être dissoutes?

— Comment objectiver l’existence d’un régime d’apar-
theid en Israël et quelles sont les conséquences juridiques 
d’une telle qualification?

— L’ONU a publié en février 2020 une banque de 
données des entreprises complices des colonies illégales 
israéliennes. Les activités de ces entreprises ont-elles 
été rendues plus difficiles par cette publication?

— Il importe également de dénoncer la dérive autori-
taire dans le chef de l’Autorité palestinienne. Quel est l’im-
pact de cette dérive sur le travail des ONG palestiniennes?

Mme Kattrin Jadin (MR) expose que la reprise des 
pourparlers de paix implique des partenaires en vue 
de prendre des initiatives concrètes. Quels sont ces 
partenaires aujourd’hui?

Mme Jadin constate comme d’autres membres que 
la position des États-Unis a laissé un vide diplomatique. 
Un an après l’arrivée de l’administration Biden, il est 
temps de faire le bilan de l’implication américaine dans 
ce dossier. En ce qui concerne les autres alliés tradi-
tionnels (Jordanie, Egypte, Arabie saoudite, etc.), elle 
a le sentiment que le monde arabe ne soutient plus les 
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het gevoel dat de Arabische wereld de Palestijnen niet 
meer op dezelfde manier noch met dezelfde gedreven-
heid als in het verleden ondersteunt. Deelt de heer  
Mac Call dat gevoel?

Mevrouw Jadin merkt eveneens op dat multilaterale 
instanties zoals The Quartet van niet veel daadkracht 
blijk geven, vooral niet nu de VS zich op de achtergrond 
houden. Ze vraagt zich tevens af of de relatie tussen 
Israël en Duitsland sinds het vertrek van mevrouw Merkel 
anders is geworden.

Het commissielid stelt vast dat nog steeds getracht 
wordt om het vertrouwen tussen Israël en de Palestijnse 
Autoriteit stap voor stap te herstellen. Er rijzen hier-
bij echter twee moeilijkheden: de instabiliteit van de 
Israëlische regering gedurende de afgelopen twee jaar en 
de pogingen tot het instellen van een verkiezingsproces 
in Palestina. Die vormen reële obstakels. Hoe wordt de 
dialoog in die omstandigheden aangegaan?

In Israël zelf hebben niet alleen de aanhangers van 
“het kamp van de vrede” – een minderheidsstrekking –, 
maar ook de veiligheidsactoren (defensie, inlichtingen 
enzovoort) een ongunstig advies uitgebracht tegen de 
destijds voor 1 juli 2020 geplande annexering. Hoe 
kan men hun doen begrijpen dat een status quo ook 
contraproductief is voor de Israëlische Staat?

De Palestijnse Autoriteit van haar kant staat op de rand 
van een zware financiële crisis. Hoe staat de economische 
situatie in Palestina er voor? Wat zal er gebeuren als 
de Palestijnse gebieden economisch ten onder gaan? 
Hoe zal Israël daarop reageren?

Mevrouw Jadin herinnert eraan dat de laatste pre-
sidentsverkiezing onder de Palestijnse Autoriteit al 
van 2005 dateert. Sindsdien heeft de corruptie waardoor 
Fatah wordt geteisterd, de legitimiteit van Mahmoud Abbas 
aangetast. Welke impact zouden nieuwe verkiezingen 
in Palestina in de huidige context hebben?

De Palestijnen moeten werk maken van een verkie-
zingsproces, willen ze komen tot een soort van verzoening, 
inclusief in de Gazastrook. De VN-gezant en ook Egypte 
doen hun best om die verzoening te bewerkstelligen. 
Dat veronderstelt zowel een kentering bij Hamas als 
een versterking van de Palestijnse Autoriteit over het 
hele grondgebied.

Mevrouw Jadin had tevens graag meer verduidelij-
king gekregen aangaande de samenwerking tussen de 
Palestijnse Autoriteit en Israël in de volgende domeinen:

Palestiniens de la même façon et avec la même ferveur 
que par le passé. M. Mac Call partage-t-il ce sentiment?

Mme Jadin observe aussi que les instances multila-
térales comme le Quartet sont assez peu opérantes, 
surtout compte tenu de la mise en retrait américaine. 
Elle s’interroge également quant à une éventuelle nou-
velle relation israélo-allemande depuis le départ de 
Mme Merkel. 

La membre constate que l’on tente toujours de rétablir 
pas à pas la confiance entre Israël et l’Autorité palesti-
nienne. Deux difficultés se posent toutefois: l’instabilité 
gouvernementale en Israël, qui a duré deux ans, et la 
question de la mise en œuvre d’un processus électoral 
en Palestine. Ce sont de réels handicaps. Comment 
s’établit désormais ce dialogue?

En Israël même, au-delà des partisans du “camp de la 
paix”, non majoritaires, les milieux sécuritaires (militaires, 
renseignements, etc.) ont exprimé un avis défavorable 
à l’annexion projetée le 1er juillet 2020. Comment désor-
mais leur faire comprendre que le statu quo est aussi 
contre-productif pour l’État d’Israël?

Quant à l’Autorité palestinienne, celle-ci est au bord 
d’une crise financière majeure: quel est le contexte 
économique en Palestine? Que se passera-t-il si les 
territoires palestiniens s’effondrent économiquement? 
Comment réagira Israël?

Mme Jadin rappelle que la dernière élection prési-
dentielle sous l’Autorité palestinienne s’est déroulée 
en 2005. Depuis, Mahmoud Abbas a nettement perdu 
en légitimité, du fait de la corruption qui gangrène le 
Fatah. Au vu des éléments actuels, quel serait l’impact 
de nouvelles élections en Palestine?

Les Palestiniens doivent mettre en œuvre un proces-
sus électoral, pour favoriser une forme de réconcilia-
tion, y compris à Gaza. L’émissaire des Nations Unies 
s’emploie à favoriser cette réconciliation, tout comme 
les Égyptiens. Cela requiert à la fois une mutation du 
Hamas et un renforcement de l’Autorité palestinienne 
sur tout le territoire.

Mme Jadin demande également plus de précisions 
sur la coopération entre l’Autorité palestinienne et Israël 
dans les domaines suivants:
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— Fiscaal: wat gebeurt er met de belastingen ter waar-
de van gemiddeld 200 miljoen euro die Israël elke maand 
voor rekening van de Palestijnse Autoriteit int?

— Inzake veiligheidssamenwerking: de Palestijnse 
Autoriteit heeft beloofd te zullen instaan voor de bevei-
liging van de Palestijnse gebieden. Wat is de stand van 
zaken in dezen?

— Op het vlak van de samenwerking in burgerlijke 
aangelegenheden, inzonderheid de gezondheidszorg.

Tot slot acht mevrouw Jadin het met het oog op een 
politieke oplossing uiterst belangrijk om met de demo-
grafische realiteit rekening te houden. Hoe kan men de 
dialoog aangaan met de min-dertigjarigen, die 70 % van 
de Palestijnse bevolking uitmaken? De jonge Palestijnen 
geloven almaar minder in de totstandkoming van een 
vredesbestand en staan argwanend tegenover de 
Palestijnse Autoriteit. Kunnen de sprekers bevestigen 
dat de financiële steun aan Palestina in deze moeilijke 
context in vijf jaar is gehalveerd?

Ze waarschuwt voor een Europese diplomatieke 
houding die enkel uit de tandem “actie-sanctie” bestaat 
en waarbij het uitblijven van sancties als een vorm van 
passiviteit wordt beschouwd. Ze vraagt de sprekers of 
onderwijs kan bijdragen aan de verspreiding van de 
waarden van verdraagzaamheid en vrijheid bij de jonge 
generaties en aldus een duurzame vrede kan helpen 
bewerkstelligen.

De heer Steven De Vuyst (PVDA-PTB) geeft aan dat 
hij de doelstelling van de voorliggende voorstellen van 
resolutie ondersteunt, maar wil tevens dat er concrete 
acties ten aanzien van Israël komen. Hij betreurt dan 
ook dat zijn voorstel van resolutie met betrekking tot 
de steun aan het Palestijnse volk en het opleggen van 
sancties aan de Israëlische Staat zolang die het inter-
nationaal recht niet in acht neemt (DOC 55 2013/001), 
op 7 december 2021 in de commissie werd verworpen.

Vervolgens brengt hij de volgende punten ter sprake:

— Wat de verschillende VN-resoluties betreft, is het 
belangrijk ze toe te passen en zichzelf de nodige mid-
delen te geven om ze daadwerkelijk ten uitvoer te leggen. 
In het regeerakkoord staat echter niet meer dan dit: “De 
regering zal op multilateraal en EU-vlak, of desgeval-
lend met een significante groep gelijkgezinde Staten, 
werken aan een lijst van effectieve en proportionele 
tegenmaatregelen ingeval van een Israëlische annexatie 
van de Palestijnse gebieden en aan de mogelijke en 
tijdige erkenning van de Palestijnse Staat”. Hoe staan 

— En matière fiscale, qu’en est-il des taxes collectées 
par Israël tous les mois pour le compte de l’Autorité 
palestinienne (200 millions d’euros en moyenne)?

— En matière de coopération sécuritaire, l’Autorité 
palestinienne s’est engagée à la sécurisation des terri-
toires palestiniens. Qu’en est-il?

— En matière de coopération civile et plus particu-
lièrement en matière de santé.

Enfin, Mme Jadin rappelle que l’enjeu démographique 
est crucial pour la perspective d’une solution politique. 
Comment dialoguer avec les 70 % de Palestiniens qui 
ont moins de 30 ans? Les jeunes Palestiniens croient de 
moins en moins à un règlement de paix et font preuve 
de défiance à l’égard de l’Autorité palestinienne. Dans 
ce contexte difficile, les orateurs confirment-ils que 
l’aide financière en faveur de la Palestine aurait presque 
diminué de moitié depuis cinq ans?

Elle met en garde contre une position diploma-
tique européenne réduite à un binôme action-sanction, 
où l’absence de sanction est considérée comme de 
la passivité. Elle demande aux orateurs si l’éducation 
peut participer à la diffusion des valeurs de tolérance 
et de liberté auprès des jeunes générations dans la 
construction d’une paix durable. 

M. Steven De Vuyst (PVDA-PTB) indique qu’il sou-
tient l’objectif des propositions de résolution à l’examen 
mais souhaite que des actions concrètes soient prises à 
l’encontre d’Israël. Il regrette dès lors que sa proposition 
de résolution visant à soutenir le peuple palestinien et 
à mettre en place des sanctions contre l’État d’Israël 
tant que celui-ci ne respecte pas le droit internatio-
nal (DOC 55 2013/001) ait été rejetée en commission 
le 7 décembre 2021.

Il aborde ensuite les questions suivantes:

— En ce qui concerne les différentes résolutions 
des Nations Unies, il importe de les appliquer et par 
conséquent de se doter des moyens pour les rendre 
effectives. Or, l’accord de gouvernement se limite à 
énoncer que le gouvernement “travaillera au niveau 
multilatéral et de l’UE ou, le cas échéant, avec un groupe 
significatif d’États partageant les mêmes vues, sur une 
liste de contre-mesures efficaces et proportionnées en 
cas d’annexion des territoires palestiniens par Israël 
et sur une possible reconnaissance à temps de l’État 
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de sprekers tegenover het feit dat België in dit dossier 
niet eenzijdig wil optreden?

— Alle voorstellen van resolutie opperen doeltref-
fende en proportionele tegenmaatregelen in geval van 
annexatie van de Palestijnse gebieden door Israël. Welke 
aard dienen die tegenmaatregelen volgens de sprekers 
te hebben? Welke ervan zou België eenzijdig kunnen 
nemen, naar het voorbeeld van Belgische sancties in 
andere dossiers?

— Sommigen pleiten voor méér doeltreffendheid 
bij de onderscheiden etikettering voor producten uit 
de nederzettingen op de Westelijke Jordaanoever en 
Oost-Jeruzalem, maar zijn rechtstreekse economische 
sancties tegen Israël niet doeltreffender?

— Onlangs heeft de ngo B’Tselem een rapport be-
kendgemaakt dat tot de slotsom komt dat het Israëlische 
regime, zowel qua fundamenten als qua maatregelen 
om die fundamenten gestalte te geven, alles wegheeft 
van een apartheidsregime2. Kan de spreker de criteria 
in dat verband in herinnering brengen? Welke impact 
heeft dat regime op met name kinderen?

— De Israëlische regering heeft 6 Palestijnse ngo’s 
op de lijst van “terroristische organisaties” geplaatst 
omdat ze gelinkt zouden zijn aan het Volksfront voor 
de Bevrijding van Palestina (PFLP); wat is daar juist 
van aan? Na onderzoek heeft Nederland reeds beslist 
om één van die 6 ngo’s, de Union of Agricultural Work 
Committees (UAWC), niet langer te subsidiëren. Is er 
sprake van effectieve banden met het PFLP, of gaat het 
andermaal om Israëlische propaganda?

— Het lid geeft aan dat het Israëlische leger sinds de-
cember 2021 ook met scherp mag schieten op Palestijnse 
burgers. Voorheen mocht het leger alleen het vuur 
openen op burgers als zij een onmiddellijke bedreiging 
vormden, maar nu mag het Israëlische leger zelfs op 
ongewapende burgers schieten die geen bedreiging 
vormen. Heeft men al een toename van slachtoffers 
kunnen vaststellen?

Mevrouw Goedele Liekens (Open Vld) geeft aan dat 
het Israëlisch-Palestijnse conflict een bijzonder complex 
conflict is. België ijvert voor een gemeenschappelijk 
Europees standpunt die ten minste de volgende ele-
menten zou moeten omvatten:

— Een oproep tot dringende hervatting van de onder-
handelingen op basis van internationaal overeengekomen 

2 https://www .btselem .org /sites /default /files /publications /202101_
this_is_apartheid_fr .pdf

palestinien”. Quelle est l’opinion des orateurs sur le fait 
que la Belgique n’entend pas agir unilatéralement dans 
ce dossier?

— Les propositions de résolution font toutes état 
de contre-mesures efficaces et proportionnées en cas 
d’annexion des territoires palestiniens par Israël. Quelle 
est la vision des orateurs sur la nature de ces contre-me-
sures? Lesquelles pourraient être prises unilatéralement 
par la Belgique, à l’instar des sanctions adoptées par la 
Belgique dans d’autres dossiers?

— Certains plaident pour une meilleure efficacité de 
l’étiquetage différencié des produits en provenance des 
colonies de Cisjordanie et de Jérusalem-Est mais n’est-il 
pas plus efficace d’adopter des sanctions économiques 
directement contre l’État d’Israël?

— L’ONG B’Tselem a récemment publié un rapport 
concluant que la logique du régime israélien et des 
mesures utilisées pour l’appliquer relève d’un régime 
d’apartheid2. L’orateur peut-il en rappeler les critères? Quel 
est l’impact de ce régime sur les enfants en particulier?

— Qu’en est-il du placement par le gouvernement 
israélien de 6 ONG palestiniennes sur la liste des “orga-
nisations terroristes” au motif qu’elles seraient liées au 
FPLP, le Front populaire de libération de la Palestine? 
Les Pays-Bas ont déjà, sur la base d’une enquête, décidé 
d’arrêter de subsidier une de ces 6 ONG, l’Union des 
comités du travail agricole (UAWC). Existe-t-il réellement 
des liens avec le FPLP ou s’agit-il à nouveau d’une 
propagande israélienne?

— Le membre indique que depuis décembre 2021, 
l’armée israélienne est autorisée à utiliser des balles 
réelles contre les civils palestiniens. Auparavant, l’armée 
n’était autorisée à ouvrir le feu sur des civils que s’ils 
représentaient une menace immédiate, mais désormais 
l’armée israélienne est autorisée à tirer même sur des 
civils non armés qui ne représentent aucune menace. 
A-t-on déjà observé une augmentation du nombre de 
victimes?

Mme Goedele Liekens (Open Vld) déclare que le 
conflit israélo-palestinien est particulièrement complexe. 
La Belgique œuvre à l’élaboration d’une position euro-
péenne commune qui devrait au moins inclure les élé-
ments suivants:

— Un appel à une reprise urgente des négociations 
sur la base des paramètres internationalement agréés, 

2 https://www .btselem .org /sites /default /files /publications /202101_
this_is_apartheid_fr .pdf
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parameters, het internationaal recht en de resoluties van 
de VN-Veiligheidsraad.

— Een steun voor de tweestatenoplossing, op basis 
van de lijnen van juni 1967, met de stad Jeruzalem als 
hoofdstad van die twee Staten. Maar indien experten 
de uitkomst van een tweestatenoplossing zo goed als 
onmogelijk beschouwen, wat is dan wél de oplossing? 
Hoe gaat men nu concreet werken aan een duurzame 
oplossing voor dit decennialange conflict? Hoe kijken 
de sprekers hiernaar?

Het federaal regeerakkoord verwijst naar het feit dat 
België met een groep “gelijkgezinde Staten” zal kijken 
welke maatregelen het kan nemen tegen de verdere 
annexatie. Welke Staten zijn bereid zich aan te sluiten 
bij deze “coalition of the willing”? Welke Staten, zowel 
binnen als buiten de EU, zijn onze partners in deze 
kwestie?

Het lid herinnert dat op 5 februari 2021 de pre-trial 
Chamber van het Internationaal Strafhof (ICC) in Den 
Haag bevestigde dat het Internationaal Strafhof wel-
degelijk territoriale jurisdictie heeft over de situatie in 
de bezette Palestijnse gebieden. Deze uitspraak is 
belangrijk omdat het de weg opent naar een formeel 
onderzoek van het ICC in de Palestijnse gebieden. Wat 
is de stand van zaken hieromtrent? Werden er hier al 
concrete initiatieven omtrent genomen?

Op 15 januari 2021 had President Abbas verkiezingen 
aangekondigd. Deze verkiezingen werden uitgesteld. Het 
is al vijftien jaar geleden dat er verkiezingen waren in 
Palestina. Verkiezingen zijn belangrijk voor democratie 
in de Palestijnse gebieden en zouden vredesgesprekken 
nieuwe wind kunnen inblazen. Waarom besloot men om 
de Palestijnse verkiezingen op te schorten? Wanneer 
zullen ze georganiseerd worden?

Met betrekking tot de nieuwe regering in Israël vraagt 
mevrouw Liekens of er een verschil in houding is ten 
aanzien van het aangaan van vredesgesprekken onder 
het bewind van premier Bennett. De partij Verenigde 
Arabische Lijst, die opkomt voor de rechten van Arabische 
Israëliërs, zit in de regering van premier Bennett. Heeft 
deze partij enige invloed over het opnieuw aanvatten 
van de vredesgesprekken met Palestina?

Mevrouw Vicky Reynaert (Vooruit) heeft in de eerste 
plaats vragen voor de heer Mac Call:

— In mei 2020 had de toenmalige Belgische regering in 
lopende zaken, samen met 11 andere Europese landen,  
het hoofd van de Europese diplomatie, de heer Josep 

du droit international et des résolutions du Conseil de 
sécurité des Nations Unies.

— Un soutien à la solution à deux États, sur la base 
des lignes de juin 1967, avec la ville de Jérusalem comme 
capitale de ces deux États. Mais si les experts considèrent 
que l’avènement d’une solution à deux États est presque 
impossible, quelle est alors la solution? Comment s’y 
prendre concrètement pour trouver une solution durable 
à ce conflit qui dure depuis des décennies? Quel est 
l’avis des orateurs sur la question?

L’accord de gouvernement fédéral fait référence au 
fait que la Belgique travaillera avec un groupe d’“États 
partageant les mêmes vues” pour voir quelles mesures 
peuvent être prises contre toute nouvelle annexion. 
Quels États sont prêts à se joindre à cette “coalition 
de volontaires”? Quels sont les États, tant à l’intérieur 
qu’à l’extérieur de l’UE, qui sont nos partenaires dans 
cette affaire?

La membre rappelle que, le 5 février 2021, la chambre 
préliminaire de la Cour pénale internationale (CPI) à La 
Haye a confirmé que la CPI a bien une juridiction terri-
toriale sur la situation dans les territoires palestiniens 
occupés. Cette décision est importante car elle ouvre 
la voie à une enquête formelle de la CPI dans les terri-
toires palestiniens. Où en est ce dossier? Des initiatives 
concrètes ont-elles déjà été prises à cet égard?

Le 15 janvier 2021, le président Abbas avait annoncé 
des élections. Ces élections ont été reportées. Cela 
fait quinze ans que des élections n’ont pas eu lieu en 
Palestine. Les élections sont importantes pour la démo-
cratie dans les territoires palestiniens et pourraient 
donner un nouveau souffle aux négociations de paix. 
Pourquoi a-t-il été décidé de postposer les élections 
palestiniennes? Quand seront-elles organisées?

En ce qui concerne le nouveau gouvernement en 
Israël, Mme Liekens demande si l’arrivée au pouvoir du 
premier ministre Bennett s’est accompagnée d’un chan-
gement d’attitude vis-à-vis de l’ouverture de pourparlers 
de paix. Le parti Liste arabe unie, qui défend les droits 
des Israéliens arabes, fait partie du gouvernement du 
premier ministre Bennett. Ce parti a-t-il une quelconque 
influence sur la reprise des pourparlers de paix avec la 
Palestine?

Mme Vicky Reynaert (Vooruit) adresse ses premières 
questions à M. Mac Call:

— Elle rappelle que le gouvernement belge en affaires 
courantes avait adressé, conjointement avec 11 autres 
pays européens, en mai 2020, un courrier au chef de la 
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Borrell, aangeschreven met het verzoek zo snel moge-
lijk een lijst van mogelijke antwoorden voor te bereiden 
voor het geval Israël grondgebied op de Westelijke 
Jordaanoever eenzijdig zou annexeren. Welk gevolg is 
aan die brief gegeven?

— Op 8 september 2021 verplichtte het Europese 
Hof van Justitie de Europese Commissie een Europese 
petitie te aanvaarden die pleit voor een einde van de 
EU-handel met de illegale koloniale nederzettingen in 
de bezette Palestijnse gebieden. De centrale eis is dat 
de Commissie een Europese wetgeving zou opstellen 
die handel verbiedt tussen de EU en de illegale kolo-
niale nederzettingen in bezet Palestina. Dat wordt ook 
besproken in het kader van de nieuwe due diligence 
wetgeving die ontwikkeld zou worden. Wat is de stand 
van zaken en de visie van de EEAS?

— De terrorisme beschuldigingen aan het adres van 
de 6 Palestijnse organisaties dateren van oktober 2021. 
Ondertussen, bijna drie maand later, is de Israëlische 
overheid, ondanks nadrukkelijke vragen van tal van 
overheden uit Noord-Amerika en de EU, nog steeds niet 
over de brug gekomen met geloofwaardig bewijsmateriaal 
om deze zeer ernstige beschuldigingen te staven. Gaat 
HRVP Josep Borrell een duidelijke verklaring afleggen 
die stelt dat de EU geen overtuigend bewijs heeft ont-
vangen om de zeer ernstige beschuldigingen te staven 
en dat de EU haar steun, financieel en andere, aan 
het Palestijnse middenveld bevestigt? Steun aan het 
Palestijnse middenveld, en steun aan het middenveld 
in het algemeen en aan de mensenrechtenverdedigers 
in het bijzonder zijn immers belangrijke principes van 
het Europese buitenlandse beleid.

Ten aanzien van de andere sprekers stelt me-
vrouw Reynaert de volgende vragen:

— Wat betekenen deze terrorisme beschuldigingen 
voor de verschillende organisaties inzake financiering en 
activiteiten op het terrein? Zijn er nog werkzaamheden 
gaande of is er niets meer mogelijk? Zijn er momenteel 
medewerkers die gevangen zitten of opgepakt zijn? Wat 
zijn de beschuldigingen? Waarom worden deze ngo’s 
nu beschuldigd?

— Is er een zicht op de organisatie van nieuwe 
Palestijnse verkiezingen die belangrijk zijn voor de 
democratische legitimiteit van de Palestijnse Autoriteit?

Mevrouw Els Van Hoof (cd&v) herinnert eraan dat 
het differentiatiebeleid van de EU op twee pijlers stoelt:

diplomatie européenne Josep Borrell, pour lui demander 
de préparer au plus vite une liste de réponses possibles 
en cas d’annexion unilatérale par Israël de terres en 
Cisjordanie. Quelle est la réponse qui a été réservée 
à ce courrier?

— Le 8 septembre 2021, la Cour de justice européenne 
a obligé la Commission européenne à accepter une 
pétition européenne demandant la fin du commerce de 
l’Union européenne avec les colonies illégales dans les 
territoires palestiniens occupés. La demande centrale est 
que la Commission élabore une législation européenne 
interdisant le commerce entre l’Union européenne et 
les colonies illégales dans la Palestine occupée. Cette 
question est également examinée dans le cadre de la 
nouvelle législation sur le devoir de diligence qui doit être 
élaborée. Quel est l’état d’avancement de la situation 
et la vision du SEAE?

— Les accusations de terrorisme à l’encontre des 6 or-
ganisations palestiniennes datent d’octobre 2021. Depuis 
lors, soit près de trois mois plus tard, malgré les demandes 
insistantes de nombreuses autorités d’Amérique du Nord 
et de l’UE, le gouvernement israélien n’a toujours pas 
présenté de preuves crédibles pour étayer ces accusa-
tions très graves. Le HRVP Josep Borrell va-t-il faire une 
déclaration claire pour indiquer que l’Union européenne 
n’a reçu aucune preuve convaincante permettant d’étayer 
ces accusations très graves et que l’Union européenne 
confirme son soutien, financier et autre, à la société 
civile palestinienne? En effet, le soutien à la société 
civile palestinienne et le soutien à la société civile en 
général et aux défenseurs des droits humains en parti-
culier obéissent à un principe important de la politique 
étrangère européenne.

Mme Reynaert pose les questions suivantes aux 
autres orateurs:

— Quelles sont les conséquences de ces accusations 
de terrorisme pour les différentes organisations en termes 
de financement et d’activités sur le terrain? Des activités 
sont-elles encore en cours ou plus rien n’est-il possible? 
Certains collaborateurs sont-ils actuellement en prison 
ou ont-ils été arrêtés? Quelles sont les accusations? 
Pourquoi ces ONG sont-elles accusées aujourd’hui?

— Quelles sont les perspectives en ce qui concerne 
l’organisation de nouvelles élections en Palestine, ces 
élections étant importantes pour la légitimité démocra-
tique de l’Autorité palestinienne?

Mme Els Van Hoof (cd&v) rappelle que la politique de 
différenciation de l’UE repose sur deux piliers:



233338/001DOC 55

C H A M B R E   5 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2022 2023 K A M E R • 5 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

— Het ontzeggen van Europese financiering aan de 
Israëlische nederzettingen;

— Etikettering met oorsprongsaanduiding voor pro-
ducten uit de Israëlische nederzettingen, waarbij op 
dergelijke producten zeker niet het label “made in Israël” 
mag worden aangebracht. Die etikettering blijkt even-
wel heel willekeurig te verlopen; uit onderzoek van de 
Belgische ngo EuMEP blijkt immers dat op slechts 10 % 
van de in de EU verkochte wijnen uit de bezette gebieden 
duidelijk wordt aangegeven waar ze vandaan komen. 
Heel dit procedé moet dus doeltreffender worden ge-
maakt. Een van de moeilijkheden schuilt evenwel in de 
toepassing van de “technische overeenkomst” uit 2005, 
ingevolge waarvan de producten uit de nederzettingen 
uitgesloten zijn van de voordeeltarieven die krachtens 
de Associatieovereenkomst gelden voor de Israëlische 
producten. In de praktijk publiceert de EU een lijst met 
postnummers die de nederzettingen aanduiden en 
waarvoor het voordeeltarief niet van toepassing is, wat 
de douanediensten van de EU-lidstaten ertoe verplicht 
de oorsprong van het product telkenmale te controle-
ren aan de hand van die postnummerlijst. Samen met 
andere lidstaten pleit België voor een herziening van 
dit systeem voor de herkenning en aanduiding van de 
oorsprong van producten uit de nederzettingen. Zal 
de EEAS nieuwe voorstellen doen om die etikettering 
doeltreffender te maken?

Tevens herinnert mevrouw Van Hoof eraan dat de 
Europese Commissie op 8 september 2021 een Europees 
burgerinitiatief (EBI) geregistreerd heeft, waarbij ertoe 
wordt opgeroepen niet langer handel te drijven met 
de onwettige nederzettingen in de bezette gebieden. 
Voorts vraagt zij hoe de procedure nu precies verder 
zal verlopen, en hoe groot de kans is dat de Europese 
Commissie uiteindelijk een verbod zal instellen op handel 
met de onwettige nederzettingen.

Vervolgens peilt mevrouw Van Hoof naar de verschil-
lende stappen in de uitwerking van de position paper van 
de hoge vertegenwoordiger Josep Borrell. Moet eerst 
een consensus tot stand komen alvorens de position 
paper uit te schrijven, of zal de paper dienen om tot een 
consensus te komen? Is thans alles in gereedheid voor 
de redactie van die position paper?

Tot slot blijkt het al meer dan tien jaar onmogelijk 
verkiezingen te houden, wat een probleem is. Zien de 
sprekers mogelijkheden voor verkiezingen op korte 
termijn?

C. Antwoorden van de sprekers

De heer Neal Mac Call, Head of division, Israël, oc-
cupied Palestinian territories and Middle East peace 

— L’exclusion des colonies israéliennes des finan- 
cements européens;

— L’étiquetage d’origine des produits issus des colonies 
israéliennes, dès lors que des produits issus des colonies 
ne peuvent en aucun cas être étiquetés “made in Israël”. 
Cet étiquetage est toutefois très aléatoire puisque selon 
une étude de l’ONG belge EuMEP, seulement 10 % 
des bouteilles de vin provenant des territoires occupés 
destinées à la vente dans l’UE affichent aujourd’hui 
clairement leur origine. Il convient donc de rendre le 
processus plus efficace. Or, une des difficultés réside 
dans la mise en œuvre de “l’arrangement technique” 
de 2005 sur l’exclusion des produits des colonies des 
tarifs préférentiels accordés aux produits israéliens en 
vertu de l’Accord d’association. En pratique, l’UE publie 
une liste de codes postaux identifiés comme étant ceux 
de colonies et ne pouvant pas bénéficier du tarif préfé-
rentiel, ce qui oblige les douanes des États membres à 
revérifier l’origine du produit sur la base de cette liste de 
codes postaux. La Belgique et d’autres États membres 
souhaitent revoir ce système d’identification et d’indi-
cation de l’origine des produits des colonies. Le SEAE 
compte-t-il formuler de nouvelles propositions en vue 
de rendre cet étiquetage plus efficient?

Mme Van Hoof rappelle également que le 8 sep-
tembre 2021, la Commission européenne a enregistré 
une initiative citoyenne européenne (ICE) qui appelle à 
mettre fin au commerce avec les colonies illégales dans 
les territoires occupés. Elle demande également des 
précisions quant à la suite de la procédure et les chances 
que la Commission européenne interdise finalement le 
commerce avec les colonies illégales.

Mme Van Hoof s’interroge ensuite sur les étapes de 
l’élaboration du position paper du haut représentant 
Josep Borrell. Doit-on d’abord rechercher préalablement 
le consensus pour sa rédaction ou le position paper 
sert-il de base à la recherche de ce consensus? Est-on 
pour le moment prêt à la rédaction de ce position paper?

Enfin, l’impossibilité de tenir des élections depuis 
plus d’une décennie est problématique. Les orateurs 
entrevoient-ils la possibilité d’élections à court terme?

C. Réponses des orateurs

M. Neal Mac Call, Head of division, Israël, occupied 
Palestinian territories and Middle East peace process, 
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process, European External Action Service, geeft aan 
dat België en de Belgische regering zich heel actief 
hebben opgesteld door het voortouw te nemen in het 
document over de denksporen. Voorts zij aangestipt dat 
er op Europees niveau geen consensus bestaat over 
een eventuele boycot van de Staat Israël, noch over 
eventuele sancties tegen Israël.

De spreker herinnert eraan dat een rechtbank van 
de Europese Unie heeft geoordeeld dat de beslis-
sing tot niet-registratie van een burgerpetitie met het 
oog op een verbod op de invoer van goederen uit de 
Israëlische nederzettingen onvoldoende gemotiveerd was. 
De Commissie heeft het dossier dus opnieuw geopend 
en de petitionarissen om nadere informatie verzocht.

De heer Mac Call geeft aan dat de EU met de 
Israëlische autoriteiten in contact staat omtrent het 
aanmerken van sommige ngo’s als terroristische orga-
nisaties. In het verleden waren er te weinig bewijzen van 
corruptie en van verduistering om bepaalde beschuldi-
gingen hard te maken, en de EU zal nauwlettend toezien 
op de redenen en bewijzen die in dezen naar voren 
worden geschoven. De verklaringen van de Israëlische 
minister van Defensie worden ernstig genomen, maar 
de contacten met de vertegenwoordigers van de betrok-
ken ngo’s worden gehandhaafd zolang geen degelijke 
bewijzen worden aangeleverd.

De oorsprongsaanduiding op de etiketten van goederen 
en producten is een bevoegdheid van de EU-lidstaten, 
maar de Commissie volgt de tenuitvoerlegging van nabij 
op. België is op dit vlak de “primus van de klas” en de 
etikettering is er hoogst correct.

De spreker geeft aan dat de EU in Sheikh Jarrah 
prominent aanwezig is geweest via het Bureau van 
de vertegenwoordiger van de EU op de Westelijke 
Jordaanoever en in Gaza. Voorts is de EU aanwezig 
via de coördinerende rol die voormeld Bureau speelt 
met betrekking tot de ambassadeurs van de lidstaten.

De EU blijft achter het principe van verkiezingen staan 
en draagt bij aan de voorbereidingen ervan, zowel ma-
terieel (in het bijzonder infrastructuur) als politiek. Het 
uitstel van de verkiezingen is veelvuldig aan bod geko-
men op het hoogste niveau, en de lokale verkiezingen 
in Palestina worden beschouwd als een opstap naar 
toekomstige parlementsverkiezingen.

De heer Mac Call stipt aan dat de rapporten waarin 
de ngo’s B’Tselem en Human Rights Watch melding 
maken van apartheid in Israël, bekend zijn bij de EU, 
maar dat er bij de Raad van de EU nog geen formele 
bespreking over is gevoerd. Het EU-standpunt over de 
tweestatenoplossing is evenwel genoegzaam bekend.

Service européen pour l’action extérieure, déclare que la 
Belgique et le gouvernement belge se sont montrés très 
actifs, notamment en prenant l’initiative dans le docu-
ment sur les pistes de réflexion. Il faut en outre préciser 
qu’il n’y a pas de consensus au niveau européen en ce 
qui concerne un éventuel boycott de l’État d’Israël ou 
concernant des éventuelles sanctions à son encontre.

L’orateur rappelle qu’un tribunal de l’Union euro-
péenne a statué que la décision de ne pas enregistrer 
une pétition citoyenne visant à interdire l’importation de 
marchandises en provenance des colonies israéliennes 
avait été insuffisamment justifiée. La Commission a donc 
rouvert le dossier et demandé plus d’informations aux 
pétitionnaires.

M. Mac Call indique que l’UE est en contact avec 
les autorités israéliennes concernant la qualification 
d‘organisations terroristes de certaines ONG. Dans le 
passé, les preuves de corruption et de malversations 
étaient insuffisantes pour étayer certaines accusations 
et l’UE sera vigilante quant aux raisons et preuves 
avancées dans cette affaire. Les déclarations du ministre 
de la Défense israélien sont prises au sérieux, mais les 
contacts avec les représentants des ONG en question 
ne sont pas coupés tant que des preuves solides ne 
sont pas produites.

L’indication d’origine des biens et produits sur l’étique-
tage est une compétence des pays membres, mais la 
Commission suit l’implémentation de près. La Belgique 
fait figure de “premier de la classe” dans ce domaine et 
l’étiquetage est des plus corrects dans ce pays.

L’orateur indique que l’UE a été très présente à Sheikh 
Jarrah au travers du bureau de la Représentation de 
l’UE en Cisjordanie et à Gaza. La présence de l’UE est 
également assurée au travers de la coordination des 
ambassadeurs des pays membres par le bureau de la 
Représentation.

L’UE continue d’affirmer son soutien au principe 
d’élections et contribue aux préparatifs tant au niveau 
matériel (notamment en ce qui concerne les infrastruc-
tures) qu’au niveau politique. Le report des élections a 
été abordé de multiples fois au plus haut niveau et les 
élections locales en Palestine sont perçues comme un 
premier pas vers des législatives nationales à venir.

M. Mac Call précise que les rapports des ONG 
B’Tselem et de Human Rights Watch faisant mention 
d’apartheid en Israël sont connus de l’UE mais qu’ils 
n’ont pas fait l’objet de discussion formelles au sein 
du Conseil de l’UE. La position de l’UE en matière de 
solution à deux États est cependant connue de tous.
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De spreker wijst op het belang van de steun aan 
de jongeren in Palestina en aan het middenveld in het 
algemeen. Tegelijk merkt hij op dat een akkoord werd 
ondertekend op grond waarvan Israël kan deelnemen 
aan Horizon Europe, het EU-financieringsprogramma 
voor onderzoek en innovatie; dat is een bijkomend te-
ken dat de EU en Israël een onderling voordelige band 
onderhouden. Tot slot geeft de heer Mac Call aan dat 
de grondgebiedsclausule in dat akkoord deel uitmaakt 
van de algemene bepalingen die ten gevolge van de 
conclusies van de Raad van de EU traditioneel verplicht 
in alle verdragen voorkomen.

De heer Hagai El-Ad, directeur van de ngo B’Tselem, 
is verheugd dat de commissie van plan is een missie 
naar Palestina op het getouw te zetten om de toestand 
ter plekke te bestuderen.

De spreker herinnert eraan dat zijn organisatie met 
geen enkele politieke partij banden heeft en geen uit-
spraken doet over het politieke aspect van de oplossing 
van het Israëlisch-Palestijnse conflict. Hij benadrukt dat 
de oplossing moet worden gebaseerd op gelijkheid, op 
een democratisch bestel en op de inachtneming van 
eenieders rechten. Het optreden van de Israëlische 
regering werkt zulks echter niet in de hand. Er moet 
een einde komen aan het geweld, aan de schendin-
gen van de mensenrechten en aan de straffeloosheid 
die met een en ander gepaard gaat, anders verdwijnt 
elke kans op de oplossing van het conflict. Dat is een 
voorafgaande voorwaarde om een politieke oplossing 
te kunnen overwegen, of dat nu de tweestatenoplossing 
is of een andere.

De toestand in het veld is dat een apartheidsregime de 
feitelijk inlijving van de bezette gebieden organiseert. De 
internationale gemeenschap en in het bijzonder de EU 
lijken die feitelijke toestand te tolereren, op voorwaarde 
dat die niet officieel wordt geacteerd; daarbij slaat men 
geen acht op de zware weerslag van de discriminerende 
maatregelen op de bevolking.

In de in 2018 door de Knesset aangenomen nieuwe 
basiswet worden louter een groot aantal voordien reeds 
toegepaste discriminerende regels geofficialiseerd. 
Men moet niet focussen op de al dan niet formele be-
krachtiging, maar de feiten erkennen, het Palestijnse 
middenveld steunen en ernstige gevolgen verbinden 
aan de door Israël ondernomen acties. De apartheid 
mag in geen geval worden getolereerd.

De heer Avner Gvaryahu, Co-Executive Director van 
de ngo Breaking the Silence, verklaart dat alle gewezen 
Israëlische militairen, in het bijzonder wanneer zij in de 
bezette gebieden hebben gediend, de werkelijkheid met 
eigen ogen hebben kunnen aanschouwen. Zij konden 

L’orateur rappelle l’importance du soutien envers les 
jeunes de Palestine et la société civile en général. En 
parallèle, il relève la signature d’un accord permettant 
à Israël de rejoindre le programme de financement de 
l’Union pour la recherche et l’innovation Horizon Europe, 
une indication supplémentaire du lien de coopération 
mutuellement bénéfique entre l’UE et Israël. Enfin, 
M. Mac Call indique que la clause territoriale insérée 
dans cet accord fait partie des dispositions générales 
et traditionnelles figurant obligatoirement dans tous les 
traités, suite aux conclusions du Conseil de l’UE.

M. Hagai El-Ad, directeur, ONG B’Tselem, se réjouit 
de l’intention de la commission d’organiser une mission 
sur le terrain en Palestine.

L’orateur rappelle que son organisation n’est affiliée 
à aucun parti politique et qu’elle ne se prononce pas 
sur l’aspect politique de la résolution du conflit israélo-
palestinien. Il souligne que la solution doit passer par 
l’égalité, un système démocratique et le respect des 
droits de tous. Or, les actions du gouvernement israélien 
ne vont pas dans ce sens. Pour laisser une opportunité 
à la résolution du conflit, les violences, les atteintes aux 
droits humains ainsi que l’impunité dans laquelle cela 
se déroule doivent s’arrêter. C’est un prérequis avant 
de pouvoir envisager une solution politique, qu’elle soit 
à deux États ou autre.

La situation sur le terrain est celle d’un régime d’apar-
theid qui organise l’annexion de facto des territoires 
occupés. La communauté internationale, et l’UE en 
particulier, semble tolérer cet état de fait pourvu qu’il 
ne soit pas formalisé officiellement, indépendamment 
de l’impact grave sur la population qu’ont les mesures 
discriminatoires.

La nouvelle loi fondamentale adoptée en 2018 par 
la Knesset ne fait qu’officialiser un bon nombre de 
règles discriminatoires déjà présentes dans le passé. 
Il ne faut pas se focaliser sur une formalisation ou non, 
mais reconnaître les faits, soutenir la société civile 
palestinienne et prévoir des conséquences sérieuses 
pour les actions entreprises par Israël. L’apartheid ne 
peut en aucun cas être toléré.

M. Avner Gvaryahu, Co-Executive Director, ONG 
Breaking the Silence, déclare que tous les anciens mili-
taires israéliens et particulièrement ceux ayant servi dans 
les territoires occupés ont vu la réalité de leurs propres 
yeux. Ils ont pu décider de l’ignorer, de la minimiser ou, 
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ervoor kiezen om er geen acht op te slaan, om de zaken 
te vergoelijken of om er in het openbaar over te spreken, 
zoals de leden van de organisatie van de spreker heb-
ben gedaan. De feiten en de werkelijkheid mogen niet 
worden ontkend.

Een dergelijke houding lokt helaas wraakmaatregelen 
uit en die verzwakken het kamp van de verdedigers van 
gelijke rechten. In de Israëlische politiek klinkt almaar 
luider de roep om de bezette gebieden officieel in te 
lijven. Om samenwerking tussen het Israëlische en het 
Palestijnse middenveld tot stand te brengen, moet worden 
ingezet op bewustmaking van het publiek en moeten 
de feiten aan het licht worden gebracht. Voorts moeten 
de publieke opinie en de internationale gemeenschap 
worden gemobiliseerd, teneinde die samenwerking uit 
te bouwen.

De regeling inzake economische differentiatie kan 
een eenvoudige en gemakkelijk toe te passen maatre-
gel blijken, die zou kunnen dienen als eerste stap naar 
verandering.

De heer Wesam Ahmad, Palestijns mensenrechten-
activist, ngo Al-Haq, gaat vooreerst in op de beslissing 
om 6 van de grootste Palestijnse mensenrechtenver-
enigingen, waaronder Al-Haq en Defence for Children 
International – Palestine, als terroristische organisaties 
te beschouwen.

De heer Ahmad beklemtoont dat al die verenigingen 
onafhankelijk zijn en dat sommige ervan al tientallen ja-
ren bestaan. Zij zijn niet verbonden met een politieke 
groepering en stellen alle schendingen van de mensen-
rechten aan de kaak, ongeacht of die worden begaan 
door Palestijnen dan wel door Israëli’s. De spreker wijst 
erop dat de Israëlische overheid tot dusver geen enkel 
materieel bewijs op tafel heeft gelegd, onder het voor-
wendsel dat die bewijzen geheim zouden zijn. De ngo’s 
in kwestie kunnen zich dus onmogelijk verdedigen. Het 
spreekt voor zich dat die aanvallen worden uitgevoerd 
om die ngo’s te verhinderen het door Israël gevoerde 
bezettings- en apartheidsbeleid aan de kaak te stellen. 
Israël hanteert doelbewust de strategie om eventuele 
informatie niet openbaar te maken, teneinde zonder 
bemoeienis te kunnen blijven optreden.

Een en ander heeft concrete gevolgen in het veld, 
want de Israëlische overheid kan de personeelsleden 
arresteren en de lokalen sluiten. De strategie van de 
Israëlische overheid is echter subtieler. Door voortdurend 
de term “terrorist” te bezigen, wil Israël de internationale 
gemeenschap ervan overtuigen niet langer met die 
ngo’s samen te werken. Die beweringen worden intus-
sen serieus genomen door sommige landen, hoewel 
er geen bewijzen voorliggen. De vraag rijst wat men 

comme les membres de notre organisation, décider d’en 
parler publiquement. Les faits et la réalité ne peuvent 
pas être ignorés.

Hélas, agir de la sorte entraîne des représailles qui 
affaiblissent le camp des défenseurs de droits égaux. 
Dans la sphère politique israélienne, l’appel à l’annexion 
officielle des territoires occupés est également grandis-
sant. Il faut miser sur l’éducation des gens et exposer 
les faits pour créer une collaboration entre les sociétés 
civiles israélienne et palestinienne. Il est également 
important de mobiliser l’opinion publique et la commu-
nauté internationale pour renforcer cette collaboration.

Le régime de différenciation économique peut se révé-
ler être une mesure basique et facile à mettre en œuvre 
pouvant servir comme premier pas vers un changement.

M. Wesam Ahmad, militant palestinien des droits 
humains, ONG Al-Haq, souhaite tout d’abord aborder 
la question de la décision de qualifier de “terroristes” 
6 des plus importantes ONG palestiniennes de défense 
des droits humains, dont Al-Haq et Defence for Children 
International – Palestine.

M. Ahmad souligne que ces organisations sont toutes 
indépendantes et existent pour certaines d’entre elles 
depuis plusieurs décennies. Elles ne sont pas rattachées 
à un groupement politique et dénoncent toutes les vio-
lations de droits humains, que celles-ci soient le fait des 
Palestiniens ou des Israéliens. L’orateur rappelle qu’à 
ce stade, aucune preuve tangible n’a été fournie par les 
autorités israéliennes, au motif que ces preuves seraient 
classifiées “secrètes”. Il est donc impossible pour ces 
ONG de se défendre. Il est évident que ces attaques 
sont menées afin d’empêcher ces ONG de dénoncer la 
politique d’occupation et d’apartheid menée par Israël. 
Cette stratégie de ne pas rendre publiques d’éventuelles 
informations est délibérée afin de permettre à Israël de 
continuer à agir à sa guise.

Les implications sur le terrain sont réelles: les autorités 
israéliennes peuvent arrêter des membres du person-
nel et fermer les locaux. Mais la stratégie des autorités 
israéliennes est plus subtile. En utilisant continuellement 
le terme de “terroriste”, les autorités israéliennes visent 
à convaincre la communauté internationale de ne plus 
collaborer avec ces ONG. Or, ces allégations sont entre-
temps prises au sérieux par certains pays alors même 
que des preuves ne sont pas fournies. La question qui 
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intussen doet, want zelfs een tijdelijke opschorting van 
de financiering van die ngo’s zet de werking ervan op 
de helling, hetgeen in de kaart speelt van de Israëlische 
strategie; die is namelijk gericht op het beperken van de 
speelruimte voor het Palestijnse middenveld. Men moet 
dus integendeel de voormelde ngo’s blijven steunen.

De uitbreiding van de nederzettingen leidt ertoe dat 
de Palestijnen in hun dagelijks leven worden gecon-
fronteerd met de inlijving van de Palestijnse gebieden. 
Die uitbreiding vergt trouwens geen enkele toelating of 
formele aankondiging. Het is dan ook van belang geen 
signalen te geven die een dergelijk nederzettingenbeleid 
bevorderen. Ter zake is de etikettering van belang, maar 
nog meer is het zaak het internationale recht in acht te 
doen nemen. Bij de bepaling van de productoorsprong 
zouden België en de EU zich daarom niet mogen baseren 
op de door Israël meegedeelde postcodes, aangezien 
de bedrijven hun maatschappelijke zetels gemakkelijk 
kunnen onderbrengen in postbusvennootschappen. Er 
moet een proactieve benadering worden toegepast om 
de daadwerkelijke oorsprong van de uitgevoerde pro-
ducten na te gaan. De Israëlische strategie bestaat er 
immers in de situatie in het veld ingewikkeld te maken, 
teneinde hinderpalen op te werpen voor diegenen die 
het Israëlische beleid in vraag willen stellen.

Het verbod op producten uit de nederzettingen is een 
belangrijke te zetten stap. De heer Ahmad beklemtoont 
dat die maatregel niet moet worden beschouwd als een 
sanctie jegens Israël, maar als een verplichting van 
België om het internationale recht na te leven door de 
gevolgen van een onwettige situatie niet te erkennen. 
Zolang België en de EU aanvaarden dat Israël econo-
misch profijt haalt uit die nederzettingen, aanvaarden 
zij die onwettige toestand. De structurele economische 
stimulans die de creatie van nederzettingen in Palestina 
bestendigt, moet derhalve rechtstreeks in vraag worden 
gesteld. Een verbod op producten uit de nederzettingen 
zou een belangrijke maatregel zijn om duidelijk te be-
vestigen dat de status quo niet houdbaar is.

In verband met de toetreding van Israël tot het Horizon 
Europe-programma en de uitsluitingsclausule die moet 
waarborgen dat de door Israël verkregen fondsen niet 
aan de overkant van de Groene Lijn worden geïnvesteerd, 
is de spreker van oordeel dat daarin geen bocht in het 
beleid van Israël moet worden gezien. Het is Israël enkel 
te doen om deelname aan het grootste onderzoeks- en 
ontwikkelingsprogramma van de Europese Unie. Wat 
onderzoek en ontwikkeling betreft, wijst de spreker er 
ook op dat Israël veel technologische nieuwigheden test 
op en gebruikt tegen de Palestijnen (onder meer op het 
vlak van cyberbewaking).

se pose est de savoir ce que l’on fait entretemps car 
en gelant même temporairement les financements de 
ces ONG, on met à mal leur fonctionnement et, de ce 
fait, on joue le jeu de la stratégie israélienne, qui vise à 
restreindre l’espace de la société civile palestinienne. 
Il convient donc au contraire de continuer de soutenir 
lesdites ONG.

En ce qui concerne l’annexion de territoires palesti-
niens, celle-ci est vécue au quotidien par les Palestiniens, 
eu égard à l’expansion des colonies. Elle ne nécessite 
d’ailleurs aucune autorisation ou annonce formelle. Il 
est donc important de ne pas envoyer des signaux qui 
favorisent une telle politique de colonisation. À cet égard, 
l’étiquetage est important mais il est plus important 
encore de faire respecter le droit international. Aussi, 
la Belgique et l’UE ne devraient pas se fier aux codes 
postaux renseignés par Israël en ce qui concerne l’origine 
des produits, vu la facilité pour les sociétés d’établir leurs 
sièges sociaux dans des sociétés “boîtes aux lettres”. Il 
convient d’adopter une approche proactive pour effec-
tivement vérifier l’origine réelle des produits exportés. 
En effet, la stratégie israélienne vise à complexifier 
la situation sur le terrain afin justement de rendre les 
choses plus difficiles pour ceux qui souhaitent remettre 
en cause la politique d’Israël.

L’interdiction des produits issus des colonies est une 
étape importante à franchir. M. Ahmad souligne que 
cette mesure ne doit pas être vue comme une sanction 
à l’égard d’Israël mais plutôt comme une obligation pour 
la Belgique de se conformer au droit international en ne 
reconnaissant pas les conséquences d’une situation 
illégale. Tant que la Belgique et l’UE acceptent qu’Israël 
tire des bénéfices économiques de cette colonisation, 
elles acceptent cette situation illégale. Il convient donc de 
remettre directement en question la structure d’incitation 
économique qui perpétue la colonisation de la Palestine. 
Une interdiction des produits issus des colonies serait 
une mesure importante afin d’affirmer clairement que 
le statu quo ne se poursuivra pas.

En ce qui concerne l’adhésion d’Israël au Programme 
Horizon Europe et l’insertion d’une clause d’exclusion 
garantissant que les fonds obtenus par Israël ne seront 
pas investis au-delà de la Ligne verte, l’orateur considère 
qu’il ne faut pas y voir une quelconque inflexion d’Israël 
mais son intérêt à participer au plus grand programme de 
recherche et de développement de l’Union européenne. 
Il rappelle aussi que dans le domaine de la R&D, de 
nombreuses avancées technologiques sont testées et 
utilisées par Israël contre les Palestiniens (en cyber-
surveillance notamment).



3338/001DOC 5528

C H A M B R E   5 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2022 2023 K A M E R • 5 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

Betreffende de houding van andere Staten betreurt de 
spreker dat de Verenigde Staten niets ondernemen. Dat 
mag volgens hem echter geen reden zijn voor de EU en 
haar lidstaten om zelf evenmin iets te ondernemen. Zij 
worden immers gezien als de belangrijkste verdedigers 
van het internationaal recht en de rechten van de mens. 
Wil men de Palestijnse bevolking en in het bijzonder de 
jeugd echter nog enige hoop geven, dan moeten dringend 
maatregelen worden genomen, ook door de Palestijnse 
Autoriteit: er moeten verkiezingen worden gehouden, de 
rechtsstaat moet worden geëerbiedigd en men moet zich 
bewust worden van de beweegruimte binnen de context 
van de bezetting. Die vraagstukken moeten gelijktijdig 
worden behandeld. Het belangrijkste streefdoel is ech-
ter dat de internationale gemeenschap zich opnieuw 
ten volle gaat toeleggen op het internationaal recht. 
Zolang Israël zijn bezettingsbeleid blijft voeren en aldus 
de facto een uitzondering blijft binnen het internationale 
rechtsbestel, tast het indirect de geloofwaardigheid van 
elk internationaal rechtsstelsel aan.

De heer Brad Parker, senior adviser, Policy and 
Advocacy, ngo Defence for Children International – 
Palestine (DCIP), benadrukt in verband met de arrestatie 
en aanhouding van Palestijnse kinderen dat het beleid 
van de nieuwe Israëlische regering identiek is aan dat 
wat al ruim tien jaar wordt gevoerd. De statistieken 
van 2021 tonen aan dat bijna 72 % van de gearresteerde 
Palestijnse kinderen te maken heeft gehad met fysiek 
geweld van Israëlische militairen. Hij wijst in dat verband 
op het onderscheid dat Israël maakt tussen personen 
die op hetzelfde grondgebied wonen: voor de Palestijnse 
burgers geldt de Israëlische militaire wet, terwijl voor 
de Israëlische burgers het Israëlisch burgerlijk recht 
geldt. De gearresteerde Palestijnse kinderen worden 
dus door een militaire rechtbank berecht en hebben niet 
dezelfde rechten als de Israëlische kinderen (voorlopige 
hechtenis, nachtelijke arrestaties enzovoort). Die onge-
lijke behandeling is onlosmakelijk verbonden met een 
alomvattende strategie van bezetting en toezicht op de 
Palestijnse samenleving.

Aangaande de kwalificatie van de 6 belangrijkste 
Palestijnse mensenrechten-ngo’s als “terroristische orga-
nisaties” weerlegt de heer Parker resoluut die Israëlische 
aantijgingen, die volgens hem louter bedoeld zijn om de 
legitimiteit van die ngo’s te ondermijnen. Hij wijst erop 
dat de Israëlische autoriteiten tot nog toe geen enkel 
tastbaar bewijs hebben kunnen leveren en dat die las-
tercampagne niet alleen dient om de publieke opinie te 
misleiden, maar ook om de Israëlische militaire wet te 
kunnen toepassen.

Het belangrijkste resultaat van die kwalificatie is dat 
men de aandacht van de media kan afleiden van de 
mensenrechtenschendingen waarvan de Palestijnse 

En ce qui concerne le positionnement d’autres États, 
l’orateur regrette l’inaction des États-Unis mais considère 
qu’elle ne peut justifier une éventuelle inaction de l’UE 
et de ses États membres, considérés comme les chefs 
de file de la défense du droit international et des droits 
humains. Or, si l’on veut encore donner un espoir à la 
population palestinienne et à sa jeunesse en particulier, 
des mesures doivent être prises d’urgence, y compris 
par l’Autorité palestinienne: organisation des élections, 
respect de l’état de droit, prise de conscience de la marge 
de manœuvre dans le contexte de l’occupation. Ces 
questions doivent être traitées en même temps. Mais le 
plus important réside dans le retour de la conviction de 
la communauté internationale dans le droit international. 
Tant qu’Israël pourra mener sa politique d’occupation 
et rester ainsi de facto une exception dans le système 
du droit international, il remet indirectement en cause 
la crédibilité de tout le système du droit international.

En ce qui concerne l’arrestation et la détention d’en-
fants palestiniens, M. Brad Parker, senior adviser, Policy 
and Advocacy, ONG Defence for Children International 
– Palestine (DCIP) souligne que la politique du nouveau 
gouvernement israélien est identique à celle menée 
depuis plus de dix ans. Les statistiques 2021 démontrent 
que près de 72 % des enfants palestiniens arrêtés ont 
subi des violences physiques de la part des militaires 
israéliens. À cet égard, il rappelle la distinction qui est 
opérée par Israël à l’égard de personnes qui vivent sur 
un même territoire: pour les civils palestiniens, la loi 
militaire israélienne est d’application alors que pour 
les civils israéliens, c’est la loi civile israélienne qui est 
d’application. Les enfants palestiniens arrêtés sont donc 
jugés par une juridiction militaire et ne bénéficient pas 
des mêmes droits que les enfants israéliens (détention 
préventive, arrestations nocturnes, etc.) Cette discri-
mination fait partie intégrante d’une stratégie globale 
d’occupation et de contrôle de la société palestinienne.

En ce qui concerne la qualification des 6 principales 
ONG palestiniennes de défense des droits humains 
comme “organisations terroristes”, M. Parker rejette 
clairement les allégations israéliennes et considère 
qu’elles ne visent qu’à remettre en cause la légitimité 
de ces ONG. Il rappelle qu’à ce jour, aucune preuve 
tangible n’a été apportée par les autorités israéliennes 
et que la campagne menée vise à désinformer l’opinion 
publique, mais aussi à permettre une application de la 
loi militaire israélienne.

Pour l’instant, l’effet principal de cette qualification est 
d’avoir permis de ne plus attirer l’attention des médias 
sur les violations des droits humains dont les enfants 
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kinderen dagelijks het slachtoffer zijn. Tegelijk moeten 
de beschuldigde ngo’s hun tijd steken in het weerleggen 
van de aantijgingen in plaats van in het verdedigen van 
de rechten van de Palestijnen. De spreker vreest echter 
dat de Israëlische aanvallen nog intenser zullen worden, 
aangezien die kwalificatie het leger een voorwendsel geeft 
om personeel van die ngo’s te arresteren, hun kantoren 
te sluiten of beslag te leggen op hun bankrekeningen.

Wat de nieuwe rules of engagement betreft, wijst 
de heer Parker erop dat de nieuwe regels inhouden dat 
wanneer soldaten een Palestijn een steen zien gooien, 
ze gemachtigd zijn het arrestatieprotocol integraal uit 
te voeren. Indien nodig mogen ze zelfs dodelijk geweld 
gebruiken, ook al is hun eigen leven in dat stadium van 
het proces niet langer in gevaar. De spreker wijst erop 
dat die regels reeds in 2014 waren gewijzigd en dat 
men een toename van het gebruik van wapens tegen 
Palestijnse kinderen had vastgesteld. Al deze gevallen 
werden door DCIP onderzocht; de rapporten zijn open-
baar. In combinatie met het bezettingsbeleid zorgen die 
nieuwe regels er thans voor dat de Israëlische soldaat 
geen enkele verantwoordelijkheid meer draagt; bij een 
interventie heeft die als het ware het recht te doen wat 
hij wil.

Tot slot wijst de heer Parker er inzake de tweestaten-
oplossing op dat DCIP als mensenrechtenorganisatie 
geen standpunt inneemt over de politieke oplossing, maar 
dat het oproept tot de eerbiediging van de mensenrech-
ten van de Palestijnen. De spreker is van oordeel dat 
de retoriek van de tweestatenoplossing de in de loop 
der jaren voort aangetaste rechten van de Palestijnen 
naar de achtergrond heeft verdrongen. De situatie van 
de Palestijnen ter plaatse is erop achteruitgegaan, 
daar de Israëli’s vrijwel alles onder controle hebben en 
de Groene Lijn, die de grenzen van een toekomstige 
Palestijnse staat zou moeten bepalen, in de praktijk 
nagenoeg niet meer bestaat. Het uitblijven van een 
politieke oplossing mag geen reden zijn waarom de 
Palestijnen geen rechten zouden mogen hebben. De 
rechten van de Palestijnen moeten opnieuw centraal 
komen te staan in de onderhandelingen.

De heer Martin Konecny, director, European 
Middle East Project (EuMEP), verstrekt de volgende 
verduidelijkingen:

— Inzake een mogelijke beleidswijziging door de 
nieuwe Israëlische regering wijst de spreker erop dat de 
Israëlische premier duidelijk heeft gemaakt dat er tijdens 
zijn ambtstermijn geen tweestatenoplossing zou komen 
of vredesonderhandelingen zouden plaatsvinden en 
dat er nieuwe nederzettingen zullen worden gebouwd. 
Voorts voorziet het regeerakkoord in een aangescherpt 

palestiniens sont victimes au quotidien. Dans le même 
temps, les ONG accusées doivent consacrer du temps à 
contester les allégations portées contre elles au lieu de 
défendre les droits des Palestiniens. Malheureusement, 
l’orateur pense que les attaques israéliennes vont s’inten-
sifier car cette qualification permet à l’armée d’arrêter 
le personnel desdites ONG, de fermer leurs bureaux ou 
encore de saisir leurs comptes bancaires.

En ce qui concerne les nouvelles rules of engagement, 
M. Parker indique que selon les nouvelles règles, si les 
soldats voient un Palestinien lancer une pierre, ils sont 
autorisés à suivre le protocole d’arrestation dans son 
intégralité, y compris le recours à la force meurtrière si 
nécessaire, même si, à ce stade du processus, leur vie 
n’est plus en danger. Il rappelle que déjà en 2014, ces 
règles avaient été changées et que l’on avait constaté une 
recrudescence de l’usage des armes contre les enfants 
palestiniens. L’ensemble de ces cas ont été examinés 
par DCIP, dont les rapports sont publics. Aujourd’hui, ces 
nouvelles règles combinées à la politique d’occupation 
aboutissent à ce qu’il n’y ait plus aucune responsabilité 
dans le chef du soldat israélien; celui-ci a presque le 
droit de faire ce qu’il veut lors d’une intervention.

Enfin, en ce qui concerne la solution à deux États, 
M. Parker rappelle qu’en tant qu’organisation de défense 
des droits humains, DCIP n’adopte pas de position sur 
la solution politique mais plaide en faveur des droits 
humains des Palestiniens. Il considère que la rhétorique 
de la solution à deux États a relégué au second plan la 
question des droits des Palestiniens, qui se sont dété-
riorés au fil des ans. La situation sur le terrain a évolué 
de manière négative pour les Palestiniens, puisque les 
Israéliens contrôlent pratiquement tout et que la Ligne 
verte devant définir les frontières d’un futur État palestinien 
a pratiquement disparue dans les faits. Les Palestiniens 
ne doivent pas attendre de se voir reconnaître des droits 
au motif qu’il n’y a pas encore de solution politique. La 
question des droits des Palestiniens doit redevenir au 
cœur des négociations.

M. Martin Konecny, director, European Middle East 
Project (EuMEP), souhaite apporter les précisions 
suivantes:

— En ce qui concerne un éventuel changement de 
politique par le nouveau gouvernement israélien, l’ora-
teur souligne que le premier ministre israélien a claire-
ment indiqué qu’il n’y aurait ni solution à deux États, ni 
négociations de paix au cours de son mandat et que 
de nouvelles colonies seraient implantées. L’accord de 
coalition prévoit en outre le renforcement de la politique 
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sloopbeleid in Zone C, waaraan reeds uitvoering wordt 
gegeven.

De regering heeft ook enkele gunstige maatregelen 
genomen (lening aan de Palestijnse Autoriteit, meer 
vergunningen voor Palestijnen om in Israël te werken), 
maar die maatregelen moeten als “cosmetisch” worden 
beschouwd. Zij berusten op het idee dat Israël de bezet-
ting niet zal stopzetten, maar dat het tracht de gevolgen 
van het conflict te verzachten. In werkelijkheid blijkt uit 
de maatschappelijke trends en uit het gevoerde beleid 
echter dat het conflict steeds dieper ingeworteld geraakt. 
De spreker beklemtoont dat de nederzettingen worden 
uitgebreid, zelfs in plaatsen waar de vorige regeringen 
zulks niet durfden (vooral in en rond Oost-Jeruzalem) 
en hoewel de EU daartegen had gewaarschuwd.

Daaruit blijkt dat de voortzetting van het differentia-
tiebeleid belangrijk is, opdat Israël een duidelijk signaal 
krijgt dat het niet om het even wat kan doen zonder re-
actie van de internationale gemeenschap. Een dergelijk 
differentiatiebeleid is misschien onvoldoende, maar het 
kan de Israëli’s wel tot nadenken stemmen. In de jong-
ste decennia is de uitvoering van de Oslo-akkoorden 
vastgelopen en werden de nederzettingen uitgebreid, 
zonder de minste gevolgen voor Israël. Een signaal is 
des te belangrijker, daar de VS en bepaalde EU-landen 
net geneigd zijn om zich bij het bezettings- en kolonise-
ringsbeleid neer te leggen. Het differentiatiebeleid moet 
dus ambitieuzer worden. Voor de EU en haar lidstaten 
komt het er ook op aan in overeenstemming te zijn met 
de uitgedragen boodschap en standpunten. Indien de EU 
berichten blijft uitsturen waarin nieuwe nederzettingen 
worden veroordeeld maar er nooit tegenmaatregelen of 
sancties komen, verliezen die verklaringen elke waarde.

Wat de moeilijkheden inzake de tenuitvoerlegging 
van de “technische regeling” van 2005 betreft, wijst de 
spreker erop dat de EU in 2015 heeft geprobeerd een 
ander systeem van toezicht voor te stellen. Israël heeft 
het idee echter geweigerd. Ondanks haar economische 
gewicht heeft de EU niet aangedrongen. De spreker wijst 
erop dat het afgezien van de doeltreffendheid van het 
differentiatiebeleid raadzaam is het verbod op producten 
uit de nederzettingen eenvoudigweg te steunen. Het 
Europees burgerinitiatief (EBI) dat oproept een einde te 
maken aan de handel met de illegale nederzettingen in 
de bezette gebieden is dienaangaande erg belangrijk. 
België kan daarin een voortrekkersrol opnemen.

De spreker is ook van oordeel dat het “vervagen” van 
de Groene Lijn een aangescherpt differentiatiebeleid van 
de EU en haar lidstaten des te meer rechtvaardigt. Hij 
roept België op om mee te werken aan de VN-databank 
van de in de illegale Israëlische nederzettingen actieve 

de démolition dans la Zone C, ce qui se concrétise déjà 
sur le terrain.

Le gouvernement a adopté quelques mesures favo-
rables (prêt à l’Autorité palestinienne, augmentation du 
nombre de Palestiniens autorisés à travailler en Israël), 
mais ces mesures doivent être considérées comme 
“cosmétiques”. Elles se fondent sur l’idée qu’Israël ne 
mettra pas fin à l’occupation mais tente de réduire les 
conséquences du conflit. En réalité, les tendances socié-
tales et les politiques menées démontrent au contraire 
que le conflit s’enracine de plus en plus. L’orateur met en 
exergue l’expansion des colonies, même à des endroits 
où les précédents gouvernements n’ont pas osé inter-
venir (principalement dans et autour de Jérusalem-Est) 
et malgré les mises en garde de l’UE.

Ceci démontre l’importance de poursuivre la politique 
de différenciation car il importe d’envoyer un signal clair 
à Israël qu’il ne peut continuer à agir sans subir une 
réaction de la communauté internationale. Une telle 
politique de différenciation – même si cela est insuf-
fisant – pourrait faire réfléchir les Israéliens. Au cours 
des dernières décennies, on a assisté à l’effondrement 
des accords d’Oslo et l’expansion des colonies sans 
qu’Israël ne doive payer un quelconque le prix. Ce signal 
est d’autant plus important que les États-Unis et certains 
pays européens sont enclins au contraire à accepter la 
politique d’occupation et de colonisation. Cette politique 
de différenciation doit donc être plus ambitieuse. Il s’agit 
aussi pour l’UE et ses États membres d’être en phase 
avec leurs discours et positionnements. Si l’UE continue 
de publier des communiqués condamnant l’implantation 
de nouvelles colonies sans jamais adopter de contre-
mesures ou de sanctions, ses déclarations perdront 
toute valeur.

S’agissant des difficultés à mettre en œuvre “l’arran-
gement technique” de 2005, l’orateur indique que l’UE a 
tenté de proposer en 2015 un autre système de contrôle. 
Mais Israël a refusé cette idée. Malgré son poids écono-
mique, l’UE n’a pas insisté. Au-delà de l’efficacité de la 
politique de différenciation, l’orateur indique qu’il convient 
de soutenir l’interdiction pure et simple de produits issus 
des colonies. L’ initiative citoyenne européenne (ICE) 
qui appelle à mettre fin au commerce avec les colonies 
illégales dans les territoires occupés est très importante 
dans ce contexte. La Belgique peut jouer son rôle de 
leader dans ce combat.

Il considère aussi que “l’érosion” de la Ligne verte 
justifie d’autant plus que l’UE et ses États membres 
approfondissent leur politique de différenciation. Il plaide 
pour que la Belgique collabore à la base de données 
des Nations Unies sur les entreprises ayant des activités 
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bedrijven en dringt er bij de EU op aan om een advies uit 
te brengen waarin de Europese bedrijven wordt gewezen 
op de juridische, financiële en reputatieschade waaraan 
ze zichzelf zouden kunnen blootstellen door zaken te 
doen met de Israëlische nederzettingen.

Tot slot acht hij de kans op nieuwe verkiezingen in 
Palestina klein, aangezien zij werden afgelast opdat 
de huidige president aan de macht zou kunnen blijven.

II. — HOORZITTINGEN VAN 25 JANUARI 2022

A. Hoorzitting met Z.E. de heer Emmanuel Nahshon, 
ambassadeur van Israël bij het Koninkrijk België en 
het Groothertogdom Luxemburg

1. Inleidende uiteenzetting van Z .E . de 
heer Emmanuel Nahshon, ambassadeur van Israël 
bij het Koninkrijk België en het Groothertogdom 
Luxemburg

Z.E. de heer Emmanuel Nahshon, ambassadeur van 
Israël bij het Koninkrijk België en het Groothertogdom 
Luxemburg, geeft aan dat hij de hoorzittingen die op 18 ja-
nuari 2022 in deze commissie werden gehouden met 
belangstelling heeft gevolgd. Uit die hoorzittingen is 
weliswaar gebleken dat Israël een democratische Staat 
is waar vrijheid van meningsuiting heerst, maar de 
heer Nahshon betreurt dat de commissie een beperkt 
panel heeft uitgenodigd, dat slechts een fractie van de 
binnen het Israëlische maatschappelijke middenveld 
aanwezige meningen vertegenwoordigt. De ambassadeur 
is van oordeel dat die werkwijze niet bijdraagt aan de 
vrede in het Midden-Oosten.

Hij merkt op dat de huidige situatie in het Midden-
Oosten radicaal verschilt van die in het verleden en 
dat het kader van de dialoog moet mee-evolueren. 
Het is belangrijk dat de internationale gemeenschap 
en bij uitbreiding België hun rol vervullen om vrede te 
bewerkstelligen. Men heeft echter geopteerd voor de 
weg van de internationale druk, veeleer dan voor die 
van de dialoog. Zulks kan echter geen echte vooruitgang 
opleveren. Hij betreurt dat in die context termen als 
“ghetto” of “apartheid” worden gebruikt. De ambassadeur 
betreurt tevens de afwezigheid aan zijn zijde van zijn 
ambtgenoot Z.E. de heer Abdalrahim Alfarra, hoofd van 
de Palestijnse vertegenwoordiging bij het Koninkrijk 
België, het Groothertogdom Luxemburg en de Europese 
Unie, en de weigering van de Palestijnse autoriteiten 
om een rechtstreekse dialoog met de Staat Israël aan 
te gaan, omdat ze hopen dat ze met de internationale 

dans les colonies israéliennes illégales et presse l’UE 
de publier un avis mettant en garde les entreprises euro-
péennes contre les conséquences juridiques, financières 
et de réputation auxquelles elles pourraient s’exposer 
en traitant avec des entités de colonisation israéliennes.

Enfin, il considère qu’il y a peu de chances que de 
nouvelles élections soient organisées en Palestine, dans 
la mesure où celles-ci ont été annulées afin de permettre 
au président actuel de se maintenir au pouvoir.

II. — AUDITIONS DU 25 JANVIER 2022

A. Audition de S.E. Monsieur Emmanuel Nahshon, 
ambassadeur d’Israël auprès du Royaume de Belgique 
et du Grand-Duché de Luxembourg

1. Exposé introductif de S.E. Monsieur Emmanuel 
Nahshon, ambassadeur d’Israël auprès du Royaume 
de Belgique et du Grand-Duché de Luxembourg

S.E. M. Emmanuel Nahshon, ambassadeur d’Israël 
auprès du Royaume de Belgique et du Grand-Duché 
de Luxembourg, a indiqué avoir suivi avec intérêt les 
auditions ayant eu lieu le 18 janvier 2022 au sein de 
la commission. Si l’exercice a démontré le caractère 
démocratique d’Israël et la liberté d’opinion en son 
sein, M. Nahshon regrette que la commission ait invité 
un panel restreint qui ne représente qu’une infime par-
tie des opinions existantes au sein de la société civile 
israélienne. L’ambassadeur estime que cette démarche 
ne contribue pas à la cause de la paix au Moyen-Orient.

Il note que la situation actuelle au Moyen-Orient est 
radicalement différente de celle du passé et que le cadre 
de dialogue doit également évoluer. Il est important 
que la communauté internationale et par extension la 
Belgique jouent leur rôle pour faire avancer la cause de 
la paix. Cependant, la voie qui a été choisie est celle de 
la pression internationale plutôt que la voie du dialogue 
et celle-ci ne peut amener un progrès véritable. Il regrette 
l’utilisation de termes tels que “ghetto” ou “apartheid” 
dans ce contexte. L’ambassadeur regrette également 
l’absence à ses côtés de son homologue S.E. Monsieur 
Abdalrahim Alfarra, chef de la Mission de Palestine 
auprès du Royaume de Belgique, du Grand-Duché de 
Luxembourg et de l’Union européenne et le refus des 
autorités palestiniennes d’entrer en dialogue direct avec 
l’État d’Israël, espérant obtenir plus en passant par la 
communauté internationale. Or, un changement sur le 
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gemeenschap als tussenschakel meer zullen bereiken. 
Een verandering in het veld is echter alleen mogelijk via 
een dialoog tussen Israëli’s en Palestijnen.

De ambassadeur wijst vervolgens op de huidige 
Israëlische politieke context. De nieuwe regering on-
der premier Bennett bestaat uit een coalitie van zeven 
politieke partijen uit vier verschillende politieke families. 
Het is bijgevolg logisch dat men handelt en werkt rond 
datgene waarover een consensus bestaat en dat nodeloze 
geschillen uit de weg worden gegaan. Dit betekent dat op 
economisch gebied vooruitgang moet worden geboekt 
met de Palestijnen, binnen de beperkingen die uit de 
meningsverschillen voortvloeien. De heer Nahshon merkt 
op dat niet alles perfect verloopt, maar dat de recente 
concrete verwezenlijkingen verder gaan dan alles wat in 
de vorige jaren werd bereikt, meer bepaald op het gebied 
van de werkvergunningen en de individuele vrijheden 
(vrijheid van beweging en vrijheid van contact) die aan 
Palestijnse werknemers werden toegekend.

De realiteit in het veld verschilt sterk van de situatie 
die wordt beschreven. Het contrast tussen het gescheld 
en de harde woorden van de verschillende ngo’s tijdens 
de hoorzittingen van vorige week en de realiteit in het 
veld is groot. Er wordt geen apartheidsbeleid gevoerd ten 
aanzien van de Palestijnen. Bepaalde ngo’s die werden 
gehoord, hebben bovendien banden met het Volksfront 
voor de bevrijding van Palestina (PFLP); een volledig 
dossier werd in dat verband bij de Belgische Veiligheid 
van de Staat ingediend. We moeten af van die verkeerde 
weergave van de realiteit. In plaats daarvan moeten de 
dialoog en het overleg worden bevorderd om de betrok-
ken partijen te helpen bij hun zoektocht naar vrede.

Al sinds de Oslo-akkoorden slaagt men er niet in het 
beoogde doel te halen. Men kan er niet omheen dat de 
huidige realiteit heel anders is dan 25 jaar geleden. Dit 
blijkt ook uit de Abraham-akkoorden en de evolutie van 
de betrekkingen tussen Israël en Arabische landen als 
Marokko, Soedan of de Golfstaten. Men moet zich dus 
aan die nieuwe realiteit aanpassen om ook de huidige 
nieuwe uitdagingen het hoofd te kunnen bieden: de 
woestijnvorming en de toegang tot water, de klimaatop-
warming of nog de dreiging van Iran. Om die dringende 
uitdagingen aan te pakken, is er nood aan samenwerking 
in de regio die de basis kan vormen voor overleg om 
tot een oplossing te komen in het Israëlisch-Palestijns 
conflict. In die context moet worden opgemerkt dat de 
Palestijnen niet langer kunnen rekenen op de historische 
steun van tal van Arabische landen die in het verleden de 
Palestijnse zaak hebben aangewend om de dictatuur in 
eigen land in stand te houden. Vandaag kan alleen Israël 
de Palestijnen nog helpen; om het conflict te beslechten, 
moet de dialoog worden aangegaan.

terrain ne peut voir le jour qu’au travers d’un dialogue 
entre Israéliens et Palestiniens.

L’ambassadeur rappelle ensuite le contexte politique 
israélien actuel. Le nouveau gouvernement en place 
sous le premier ministre Bennet consiste en une coali-
tion de 7 partis politiques issus de 4 familles politiques 
différentes. Il est dès lors logique d’agir et de travailler 
sur ce qui fait consensus et d’éviter les dissensions 
inutiles. Cela implique aller de l’avant dans le domaine 
économique avec les Palestiniens, dans le respect des 
contraintes liées aux divergences d’opinions. M. Nahshon 
note que si tout n’est pas parfait, les réalisations concrètes 
récentes vont au-delà de tout ce qui a pu être obtenu 
les années précédentes, notamment en matière de 
permis de travail octroyés aux travailleurs palestiniens 
et de libertés individuelles (liberté de mouvement et 
liberté de contacts).

La réalité du terrain est très différente de la situation 
décrite. Le contraste entre les invectives, les mots durs 
évoqués par les différentes ONG lors des auditions de 
la semaine passée et la réalité du terrain est grand. Il 
n’y a pas de politique d’apartheid dirigée envers les 
Palestiniens. Certaines des ONG entendues présentent 
en outre des liens avec le Front populaire de libération 
de la Palestine (FPLP) et un dossier complet a été 
remis à la Sûreté de l’État belge. Il faut passer outre 
ces représentations erronées de la réalité et promouvoir 
le dialogue et les négociations afin d’aider les parties 
impliquées à trouver le chemin de la paix.

Depuis les accords d’Oslo, le but recherché n’a pas 
été atteint. Force est de constater que les réalités ac-
tuelles sont bien différentes de celles d’il y a 25 ans. 
Les accords d’Abraham, l’évolution des relations entre 
Israël et les pays arabes tels que le Maroc, le Soudan 
ou les pays du Golfe viennent illustrer ce fait. Il est 
donc nécessaire de s’adapter à cette nouvelle réalité 
pour faire face également aux nouveaux défis actuels: 
la désertification et l’accès à l’eau, le réchauffement 
climatique ou encore la menace de l’Iran. S’attaquer 
à ces défis urgents requiert une collaboration dans la 
région qui peut former une base de concertation pour 
résoudre le conflit israélo-palestinien. Il est à noter dans 
ce contexte que les Palestiniens ont perdu le soutien 
historique de nombreux pays arabes qui,  par le passé,  
se sont servis de la cause palestinienne pour pérenniser 
la dictature dans leur pays. À l’heure actuelle, il n’y a 
qu’Israël pour aider les Palestiniens et la résolution de 
ce conflit doit passer par un dialogue.
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Als België in dezen een zinvolle en constructieve rol 
wil spelen, zal dat alleen mogelijk zijn door de partijen 
tot praten aan te sporen.

2. Vragen en opmerkingen van de leden

De heer Peter De Roover (N-VA) wijst vooreerst op 
de misnoegdheid die naar voren komt in het discours 
van de ambassadeur van Israël met betrekking tot het 
Belgische beleid ten aanzien van zijn land. De spreker 
vraagt of die misnoegdheid ook geldt ten aanzien van 
de Belgische buurlanden. Hij vraagt zich af wat de 
eventuele gevolgen voor de betrekkingen tussen België 
en Israël zouden zijn, mochten deze resoluties worden 
aangenomen.

De heer De Roover vraagt ook hoe België kan bijdra-
gen tot een duurzame en evenwichtige vrede.

De spreker begrijpt dat de nieuwe premier van Israël, 
de heer Bennett, geen voorstander is van de tweesta-
tenoplossing. Hoe ziet de Israëlische regering haar 
betrekkingen met de Palestijnse autoriteiten in de ko-
mende jaren, en hoe wil zij ertoe bijdragen dat die banden 
worden versterkt?

Recent hebben ontmoetingen met vertegenwoordigers 
van de Palestijnse autoriteiten plaatsgevonden, meer 
bepaald tussen de heer Gantz en de heer Mahmoud 
Abbas. Het lid wil hier meer over weten:

— Waarover werd gesproken of eventueel zelfs 
onderhandeld?

— Welke initiatieven werden genomen om de situ-
atie tot bedaren te brengen en om de veiligheid in de 
Gazastrook te herstellen na het tumult van mei 2021?

De heer De Roover wijst er voorts op dat de commis-
sie in het kader van de bespreking van deze voorstellen 
van resolutie op 18 januari 2022 hoorzittingen met ngo’s 
heeft gehouden. Die ngo’s hadden het onder meer over 
de negatieve gevolgen voor de mensenrechten die voort-
vloeien uit de activiteiten van Europese en internationale 
ondernemingen die handel drijven met de Israëlische 
nederzettingen. Veel van die ngo’s scharen zich achter 
het standpunt van de coalitie Don’t buy into occupation3, 
die een lijst heeft bekendgemaakt van 670 financiële 
instellingen die voor een totaalbedrag van 18 miljard euro 
actief zijn in de economie van de nederzettingen. Wat 
zouden de gevolgen zijn als die bedrijven het pleidooi 
van die coalitie strikt zouden toepassen en zich daad-
werkelijk zouden terugtrekken?

3 https://dontbuyintooccupation .org /.

Si la Belgique veut jouer un rôle utile et constructif 
dans ce cadre, cela ne pourra se faire qu’en encoura-
geant les uns et les autres à se parler.

2. Questions et observations des membres

M. Peter De Roover (N-VA) commence par noter 
le mécontentement qui transparaît du discours de 
l’ambassadeur d’Israël en ce qui concerne la politique 
de la Belgique vis-à-vis de son pays et se demande 
s’il en est de même pour les pays voisins. Il se pose la 
question des effets éventuels sur les relations entre la 
Belgique et Israël qui pourraient découler de l’adoption 
des résolutions présentées.

M. De Roover s’enquiert également sur la façon dont la 
Belgique peut contribuer à une paix durable et équilibrée.

L’orateur comprend que le nouveau premier ministre 
d’Israël, M. Bennett, n’est pas favorable à la solution à 
deux États. Comment le gouvernement israélien envi-
sage-t-il ses rapports avec les autorités palestiniennes 
dans les années à venir et comment entend-il contribuer 
à renforcer ces liens?

Des rencontres ont eu lieu récemment avec des repré-
sentants des autorités palestiniennes, notamment entre 
M. Gantz et M. Mahmoud Abbas. Le membre souhaite 
en savoir davantage:

— Quels étaient les points de discussion, voire de 
négociation?

— Quelles initiatives ont été prises pour apaiser la 
situation et sécuriser la bande de Gaza suite aux troubles 
ayant vu le jour en mai 2021?

M. De Roover rappelle encore que la commission a 
effectué, dans le cadre de l’examen de ces propositions 
de résolution, des auditions avec des ONG en date 
du 18 janvier 2022. Ces ONG ont notamment abordé 
la problématique de l’incidence négative sur les droits 
humains découlant des activités des entreprises euro-
péennes et internationales qui opèrent avec les colonies 
israéliennes. Nombre de ces ONG rejoignent la position 
de la coalition Don’t buy into occupation3 qui a publié une 
liste de 670 institutions financières actives dans l’écono-
mie des colonies pour un montant total de 18 milliards 
d’euros. Quel serait l’impact d’une application rigoureuse 
du désengagement de ces sociétés conformément au 
plaidoyer de cette coalition?

3 https://dontbuyintooccupation .org/.
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Twee van de ngo’s die werden gehoord, Al-Haq en 
Defence for Children International-Palestine (DCIP), 
werden door Israël op de lijst van terroristische organi-
saties gezet. Waarom heeft Israël dat gedaan?

Vervolgens vraagt de spreker verduidelijking over 
de nieuwe geopolitieke toestand in de regio. Hoe ver-
lopen de diplomatieke betrekkingen tussen Israël en de 
Arabische landen?

Mevrouw Wilmès heeft verklaard dat Israël een belang-
rijke partner is voor België, maar dat het niet goed lijkt 
te gaan met de relatie tussen de twee landen. Moeten 
opnieuw bilaterale contacten worden aangeknoopt om 
de plooien glad te strijken?

De heer Simon Moutquin (Ecolo-Groen) wijst erop 
dat de relatieve rust in het Midden-Oosten het ideale 
moment is om een dialoog aan te vatten.

Hij betreurt dat wie een kritisch standpunt inneemt 
over Israël, het Israëlische beleid of de Israëlische re-
gering vaak wordt weggezet als antisemiet. Die zaken 
met elkaar verwarren is verfoeilijk en onjuist; zulks staat 
een correcte interpretatie van het Israëlisch-Palestijnse 
conflict in de weg en doet bovendien afbreuk aan de 
strijd tegen het antisemitisme. Over de omschrijving van 
het begrip wordt nog gediscussieerd, maar kritiek op de 
Staat Israël op grond van het internationaal recht en van 
objectieve criteria mag niet uit den boze zijn.

De heer Moutquin vindt het jammer dat de ambassadeur 
nauwelijks opmerkingen maakt over de ter bespreking 
voorliggende voorstellen van resolutie. Hij vraagt naar 
het standpunt van Israël inzake de economische diffe-
rentiatie tussen zijn land en de bezette gebieden.

Inzake het standpunt van de ambassadeur betreffende 
de tijdens de hoorzittingen van 18 januari 2022 gehoorde 
ngo’s, wijst de heer Moutquin erop dat zij een standpunt 
hebben toegelicht dat in overeenstemming is met het 
internationaal recht. Voorts plant de commissie een missie 
ter plaatse tijdens welke de dialoog zal kunnen worden 
aangegaan met andere actoren, teneinde verschillende 
standpunten te verzamelen.

Sommige van de vermelde ngo’s werden door het 
Israëlische ministerie van Defensie op de lijst van terroris-
tische organisaties geplaatst. Wat vindt de ambassadeur 
ervan dat ngo’s die opkomen voor de mensenrechten, 
inzonderheid de kinderrechten, als terroristische orga-
nisaties worden aangemerkt?

Voorts vraagt het lid de heer Nahshon naar zijn mening 
over de volgende zaken:

Parmi les ONG auditionnées, les ONG Al-Haq et 
Defence for Children International-Palestine (DCIP) 
ont été placées par Israël sur la liste des organisations 
terroristes. Quelles sont les raisons qui ont poussé Israël 
à qualifier ces ONG d’organisations terroristes?

Il demande ensuite des précisions quant à la nou-
velle réalité géopolitique dans la région. Comment se 
développent les relations diplomatiques entre Israël et 
les pays arabes?

Mme Wilmès a déclaré qu’Israël est un partenaire 
important pour la Belgique, mais la relation entre les 
deux pays ne semble pas au beau fixe. Faut-il renouer 
les contacts bilatéraux afin d’aplanir les différences?

M. Simon Moutquin (Ecolo-Groen) note que la situa-
tion relativement sereine au Moyen-Orient constitue le 
moment idéal pour entamer un dialogue.

Il regrette que les personnes avançant une position 
critique envers Israël, sa politique ou son gouvernement 
soient fréquemment taxées d’antisémites. Cet amalgame 
est détestable et erroné. Il empêche une lecture correcte 
de la situation du conflit israélo-palestinien et déforce 
en outre la lutte contre l’antisémitisme. La définition du 
terme fait encore débat mais la critique de l’État d’Israël 
doit être possible sur la base du droit international et de 
critères objectifs.

M. Moutquin regrette que l’ambassadeur ne commente 
que très peu les propositions de résolution à l’examen. 
Il s’interroge sur la position d’Israël quant à la notion 
de différenciation économique entre son territoire et les 
territoires occupés.

Concernant le point de vue de l’ambassadeur sur les 
ONG présentes lors des auditions du 18 janvier 2022, 
M. Moutquin signale que celles-ci ont exposé un point 
de vue conforme au droit international. En outre, la com-
mission planifie une mission sur le terrain qui permettra 
d’engager le dialogue avec d’autres acteurs dans le but 
de récolter différents points de vue.

Certaines des ONG citées ont été placées sur la liste 
des organisations terroristes par le ministère israélien 
de la Défense. Quel est l’avis de l’ambassadeur sur la 
qualification d’organisation terroriste d’ONG qui défendent 
les droits humains et en particulier les droits des enfants?

Par ailleurs, le membre demande également l’avis 
de M. Nahshon sur les sujets suivants:
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— Israël geeft aan dat het bereid is tot dialoog, het-
geen in schril contrast staat met de voortzetting van het 
nederzettingenbeleid. Hoe valt dat te rijmen?

— De situatie in Sheikh Jarrah is ingewikkeld en 
pijnlijk voor de Palestijnen, maar ook voor de Israëlische 
bevolking die tegen de vernielingen protesteert. Wat is 
de mening van de ambassadeur over het naast elkaar 
leven en over de akkoorden van 1948? Hoe is de situatie 
in Masafer Yatta in het zuiden van de provincie Hebron?

— De ambassadeur heeft het gebruik van de term 
“apartheid” toegeschreven aan electoraal getinte doelstel-
lingen. Geldt zulks dan ook voor Amnesty International 
of Human Rights Watch, aangezien ook zij dat woord 
in de mond nemen? Uit de praktijk blijkt daarentegen 
dat er een ongelijke toegang is tot een aantal infrastruc-
turen zoals water- en sanitaire voorzieningen. Tevens 
is een tweeledig rechtssysteem van kracht dat anders 
over Palestijnse kinderen oordeelt dan over Israëlische 
kinderen. Volgens het lid zijn dat typische voorbeelden 
van wat de facto een apartheidsregime is.

Tot slot wijst de heer Moutquin op de toename van 
het fysieke en psychische geweld door Israëlische ko-
lonisten jegens de Palestijnse bevolking, zoals onder 
meer door de VN aan de orde werd gesteld. Wat doet 
de Israëlische regering om een einde te maken aan 
dat dagelijkse geweld dat afbreuk doet aan de dialoog 
tussen Israëli’s en Palestijnen?

De heer André Flahaut (PS) wijst erop dat de Belgische 
regering in haar regeerakkoord een duidelijk standpunt 
inzake het Israëlisch-Palestijnse conflict heeft ingeno-
men. Het conflict is een drama dat maar blijft aanslepen, 
en België zal het niet negeren, integendeel: het betreft 
een bijzonder aandachtspunt van het buitenlands beleid 
van België.

Tijdens de jarenlange impasse werden steeds dezelfde 
verzoeken geformuleerd, waarna die steevast werden 
afgewezen. De toenaderingen uit het verleden hebben 
helaas hun tol geëist en wie zich in het verleden voor 
de vrede heeft ingezet, heeft hieronder geleden. Er kon 
dus geen evenwichtig en respectvol akkoord tussen de 
verschillende partijen worden bereikt.

De heer Flahaut treedt de heer Moutquin bij: kritiek 
leveren op Israël is gevaarlijk. Een democratisch verko-
zen volksvertegenwoordiger zou echter altijd het recht 
moeten hebben zich kritisch uit te laten over het beleid 
en de regering van een Staat.

De ambassadeur heeft zich zeer kritisch opgesteld over 
het werk van de commissie, maar de spreker dient hem 

— Israël met en avant sa volonté de dialoguer, ce 
qui contraste fort avec la poursuite de la politique de 
colonisation. Comment faire rimer les deux?

— La situation à Sheikh Jarrah est compliquée et 
douloureuse pour les Palestiniens mais également 
pour la population israélienne qui proteste contre les 
destructions. Quel est l’avis de l’ambassadeur sur la 
cohabitation et les accords de 1948? Qu’en est-il de la 
situation à Masafer Yatta au sud de la province d’Hébron?

— Si l’ambassadeur a attribué l’utilisation du terme 
“apartheid” à une volonté électoraliste, on peut s’interroger 
quant à l’ambition électoraliste d’Amnesty International 
ou de Human Rights Watch. La réalité du terrain montre 
au contraire qu’il existe un accès différencié à un certain 
nombre d’infrastructures d’approvisionnement en eau et 
d’assainissement par exemple. Un double système juri-
dique condamnant différemment les enfants palestiniens 
et les enfants israéliens est également en vigueur. Pour 
le membre, ce sont là des exemples caractéristiques 
d’un régime d’apartheid de fait.

Enfin, M. Moutquin pointe l’augmentation de la violence 
physique et psychologique des colons israéliens envers 
la population palestinienne, comme rapporté notamment 
par les Nations Unies. Que fait le gouvernement israé-
lien pour faire cesser cette violence quotidienne qui est 
néfaste pour le dialogue entre Israéliens et Palestiniens?

M. André Flahaut (PS) rappelle que le gouvernement 
belge a adopté dans son accord de gouvernement une 
position claire par rapport au conflit israélo-palestinien. 
Le conflit est un drame qui ne cesse de perdurer et la 
Belgique ne le passera pas sous silence. Il s’agit au 
contraire d’un point d’attention particulier dans la poli-
tique étrangère de notre pays.

La situation de blocage se caractérise par les mêmes 
demandes et les mêmes refus depuis des années. Les 
rapprochements du passé ont hélas fait des victimes 
et ceux qui ont œuvré pour la paix dans le passé en 
ont souffert. Un accord équilibré et respectueux des 
différentes parties n’a dès lors pas pu être trouvé.

M. Flahaut partage l’analyse de M. Moutquin quant 
à la dangerosité d’exprimer des critiques lorsqu’il est 
question d’Israël. Or un élu démocratique devrait toujours 
avoir le droit de critiquer la politique et le gouvernement 
d’un État.

Il relève que l’ambassadeur s’est montré très critique 
par rapport aux travaux de la commission mais rétorque 
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van antwoord dat de commissie haar werkzaamheden 
naar eigen goeddunken regelt en dat zij hoorzittingen 
houdt met wie ze wil.

Vervolgens vraagt de heer Flahaut verduidelijking 
over de volgende punten:

— De ambassadeur heeft het gehad over de “nep-
steun” die de Arabische landen in het verleden hebben 
geleverd. Zijn die gewijzigde standpunten van bepaalde 
Arabische landen permanent, of werden ze ingegeven 
onder Amerikaanse druk, toen dat land door de vorige 
president werd geleid?;

— De ambassadeur heeft aangegeven dat Israël do-
cumenten zou hebben bezorgd aan de Veiligheid van de 
Staat. Die documenten van de Veiligheid van de Staat 
komen in het Parlement weliswaar vaak aan bod, maar 
worden zelden daadwerkelijk voorgelegd;

— Het is ondraaglijk om in deze tijden het leed van 
de kinderen, van de bevolking en de terugkeer van 
de nederzettingen te moeten zien. Hoe valt heden 
ten dage een concept als dat van de nederzettingen te 
verantwoorden?;

— Het conflict eist slachtoffers aan beide kanten. Alleen 
de extremisten zijn gebaat bij het conflict. Zijn er nog 
voor redelijkheid vatbare mensen die een vredesproces 
op gang kunnen brengen? Is er, gezien de samenstelling 
van de nieuwe regering in Israël, ruimte om een dergelijk 
vredesproces nieuw leven in te blazen, of moet zulks 
beperkt blijven tot enkele discrete contacten die alleen 
bedoeld zijn om de spanningen tussen de twee partijen 
in toom te houden?;

— Wat is de rol van de internationale gemeenschap? 
De situatie in het Midden-Oosten lijkt er voor die ge-
meenschap nauwelijks nog toe te doen, tenzij dan in 
crisissituaties?

De heer Michel De Maegd (MR) neemt er akte van dat 
de Palestijnse ambassadeur weigert naast de Israëlische 
ambassadeur plaats te nemen. Hij vindt dat jammer, want 
zulks komt de kwaliteit van het debat vast niet ten goede.

Hij wijst erop dat de ambassadeur van Israël zich 
kritisch heeft uitgelaten over de commissiewerkzaam-
heden en het zelfs had over gestuurde hoorzittingen. 
Welke pluralistische verenigingen zouden volgens de 
ambassadeur door de commissie moeten worden ge-
hoord om het debat open te trekken?

Na de lange ambtstermijn van de heer Benjamin 
Netanyahu heeft Israël sinds juni 2021 een nieuwe 
premier, de heer Naftali Bennett. Zijn regering legt de 

que la commission est libre d’organiser ses travaux 
comme elle l’entend et d’auditionner qui elle veut.

M. Flahaut souhaite ensuite plus de précisions quant 
aux sujets suivants:

— L’ambassadeur a fait mention de “soutien factice” 
des pays arabes dans le passé. Ces changements 
de position de la part de certains pays arabes sont-ils 
permanents ou dictés par la pression américaine sous 
son précédent président?;

— L’ambassadeur a déclaré qu’Israël aurait transmis 
des documents à la Sûreté de l’État. Si les documents de 
la Sûreté de l’État sont souvent mentionnés au Parlement, 
rares sont les occasions où ils sont réellement présentés;

— Il est insupportable de voir la souffrance des enfants, 
de la population et le retour des colonies à cette époque. 
Comment justifier le concept même de la colonisation 
à notre époque?;

— Le conflit fait des victimes dans les deux camps. 
Seuls les radicaux tirent profit du conflit. Existe-t-il encore 
des gens raisonnables qui peuvent amorcer un processus 
de paix? Vu la composition du nouveau gouvernement en 
Israël, existe-t-il une marge de manœuvre pour relancer 
un tel processus de paix, ou convient-il de se limiter à 
quelques contacts discrets destinés uniquement à limiter 
les tensions entre les deux parties?;

— Quel est le rôle de la communauté internationale,  
pour qui la situation du Moyen-Orient semble être repas-
sée au second plan, sauf lors de situations de crise?

M. Michel De Maegd (MR) prend acte du refus de 
l’ambassadeur de Palestine de siéger aux côtés de 
de l’ambassadeur d’Israël. Il le regrette car cela nuit 
incontestablement à la qualité du débat.

Il relève que l’ambassadeur d’Israël s’est montré 
critique quant aux travaux de la commission et parle 
d’auditions orientées. Quelles sont les associations 
pluralistes qui, selon lui, devraient être entendues par 
la commission pour élargir le débat?

Après le long mandat de Benyamin Netanyahou, 
Israël a un nouveau premier ministre, Naftali Bennett,  
depuis juin 2021. Son gouvernement met le focus sur 
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nadruk op economische ontwikkeling en veiligheid in haar 
betrekkingen met de Palestijnen. Op het politieke aspect 
wordt niet ingegaan. Bovendien is het politieke zwaar-
tepunt van het land geleidelijk naar rechts verschoven. 
Bij de verkiezingen van maart 2021 werd links van de 
kaart geveegd; de arbeiderspartij behaalde amper 6 % 
van de stemmen.

De heer De Maegd wenst meer te weten over de 
Israëlische politieke krachten die het vredesproces wil-
len hervatten of die durven te laten blijken dat zij een 
verdrag willen nastreven, als symbool van vrede. Hoe 
gaat het met de Israëlische minister van Milieu en haar 
linkse partij Meretz, die zich steeds heeft opgeworpen 
als gedreven voorpost van het “kamp van de vrede”?

Het lid wil weten wat de ambassadeur denkt over het 
samenleven van de Joodse bevolking en de Arabische 
minderheid die momenteel zowat 20 % van de Israëlische 
bevolking uitmaakt (de tendens is stijgend). Die minder-
heid is nu in de regering vertegenwoordigd door de partij 
Verenigde Arabische Lijst (Ra’am). Welke doorbraken 
heeft die partij de afgelopen zeven maanden kunnen 
verwezenlijken? Hoe staat het voorts met de bedoeïenen 
in de Neguev-woestijn, en in welke mate speelt hun lot 
een rol in de politiek?

De heer De Maegd had graag verduidelijking gekregen 
over het beleid van de Israëlische regering ten aanzien 
van de Palestijnse gebieden. Volgens hem staat het 
nederzettingenbeleid, waarbij gestaag grond wordt in-
gepalmd, een tweestatenoplossing de facto in de weg. 
Kan dat beleid niet worden omgegooid?

De beslissing om door te gaan met de bouw van 
honderden nieuwe wooneenheden in Oost-Jeruzalem, 
ook in het gebied tussen Givat HaMatos en Har Homa, 
verontrust de internationale gemeenschap, zoals blijkt 
uit de verklaring van de woordvoerders van de ministe-
ries van Buitenlandse Zaken van Frankrijk, Duitsland, 
Spanje en Italië van 19 januari 20224. Zo wordt in die 
verklaring het volgende vermeld:

”(...) ces nouvelles unités de logement ne feraient 
que porter davantage atteinte à la continuité territoriale 
entre la Cisjordanie et Jérusalem-Est et constituent un 
obstacle supplémentaire à la solution des deux États. 
Nous demandons instamment aux autorités israéliennes 
de revenir sur cette décision (...).

Les colonies israéliennes constituent une violati-
on flagrante du droit international et font obstacle à 

4 Verklaring beschikbaar op https://www .diplomatie .gouv .fr /
fr /dossiers -pays /israel -territoires -palestiniens /actualites -et 
-evenements /article /declaration -des -porte -parole -des -ministeres 
-des -affaires -etrangeres -de -la.

le développement économique et la sécurité dans ses 
relations avec les Palestiniens. Le volet politique n’est 
pas abordé. De plus, le centre de gravité politique du 
pays s’est progressivement déplacé vers la droite. La 
gauche a été laminée aux élections de mars 2021. Le 
Parti travailliste ne représentait qu’à peine 6 % des voix.

M. De Maegd s’interroge sur les forces politiques 
israéliennes qui désirent la reprise d’un processus de 
paix ou qui osent afficher une volonté d’aboutir à un traité, 
symbole de paix. Qu’en est-il de la ministre israélienne 
de l’Environnement et son parti de gauche Meretz, qui 
s’est constamment positionnée aux avant-postes du 
“camp de la paix”?

Le membre désire connaître l’opinion de l’ambassadeur 
quant à la cohabitation entre la population juive et la mino-
rité arabe qui représente actuellement environ 20 % de 
la population israélienne (en augmentation). Désormais, 
cette minorité est représentée au gouvernement par le 
parti Liste arabe unie (Ra’am). Quelles sont les avancées 
obtenues par ce parti depuis 7 mois? Quelle est par 
ailleurs la situation exacte des Bédouins du Néguev et 
quel est l’enjeu politique exact de leur sort?

En ce qui concerne la politique du gouvernement israé-
lien vis-à-vis des territoires palestiniens, M. De Maegd 
souhaite obtenir plus de précisions sur la politique menée. 
Selon lui, un grignotage permanent à travers la coloni-
sation empêche de facto une solution à deux États. La 
poursuite de cette colonisation est-elle irrémédiable?

La décision de faire progresser des projets de construc-
tion de centaines de nouvelles unités de logement à 
Jérusalem-Est, y compris entre Givat HaMatos et Har 
Homa, préoccupe la communauté internationale,  comme 
en témoigne la déclaration des porte-parole des ministères 
des Affaires étrangères de la France, de l’Allemagne, 
de l’Espagne et de l’Italie du 19 janvier 20224. Cette 
déclaration énonce ainsi que: 

“(...) ces nouvelles unités de logement ne feraient 
que porter davantage atteinte à la continuité territoriale 
entre la Cisjordanie et Jérusalem-Est et constituent un 
obstacle supplémentaire à la solution à deux États. Nous 
demandons instamment aux autorités israéliennes de 
revenir sur cette décision (...).

Les colonies israéliennes constituent une viola-
tion flagrante du droit international et font obstacle à 

4 Déclaration consultable sur https://www .diplomatie .gouv .fr 
/fr /dossiers -pays /israel -territoires -palestiniens /actualites -et 
-evenements /article /declaration -des -porte -parole -des -ministeres 
-des -affaires -etrangeres -de -la.
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l’établissement d’une paix juste, globale et durable 
entre les Israéliens et les Palestiniens.

Nous sommes également profondément préoccu-
pés par les développements récents dans le quartier 
de Cheikh Jarrah à Jérusalem-Est. Nous demandons 
instamment au gouvernement israélien de mettre un 
terme aux procédures d’éviction et de démolition des 
structures palestiniennes à Jérusalem-Est et en Zone C, 
qui contribuent à alimenter les tensions sur le terrain.”

De heer De Maegd vraagt zich dan ook af hoe men 
de toekomst dient tegemoet te zien:

— Is het een optie te blijven streven naar een tweesta-
tenoplossing, met een hervatting van de onderhandelin-
gen, wanneer er een nieuwe Palestijnse leiding opstaat?

— Behoort een situatie van een de facto permanente 
bezetting met een statuut de jure op twee niveaus voor 
de bewoners van die gebieden tot de mogelijkheden?

— Kan het in de toekomst daadwerkelijk komen tot een 
annexatie zonder meer, zoals in juli 2020 werd gesteld?

De heer De Maegd wijst erop dat de christenen van 
Jeruzalem – zowel de gelovigen als de geestelijke 
leiders – klagen over de intimidatiemaatregelen en ge-
welddaden jegens hen. Hoe kan worden bewerkstelligd 
dat in Jerusalem drie godsdiensten naast elkaar kunnen 
bestaan die elk over heel wat belangrijke symbolische 
plaatsen beschikken, wetende dat in dat verband ook 
voor Jordanië en Frankrijk een rol is weggelegd?

Tot slot vraagt het lid verduidelijking over de volgende 
punten:

— Wat is de geopolitieke impact van de Abraham-
akkoorden voor de Palestijnen?

— Wat de feitelijke annexatie van de Golanhoogte 
betreft, zou Israël het aantal kolonisten in dat gebied 
willen verdubbelen, gesteund door de Amerikaanse 
regering en dankzij de diabolisering van het Syrische 
regime. Beseft Israël dat de annexatie van die gebieden 
uit juridisch oogpunt onwettig is?

Volgens het internationaal recht is de Golanhoogte 
sinds 1967 bezet gebied. De annexatie ervan door 
Israël in 1981 wordt in meerdere resoluties van de VN-
Veiligheidsraad, inzonderheid in resolutie 497, als nietig 
beschouwd.

— België en zeven andere EU-lidstaten hebben 
compensaties van Israël geëist voor de vernieling van 
humanitaire projecten die door EU-landen, waaronder 

l’établissement d’une paix juste, globale et durable entre 
les Israéliens et les Palestiniens.

Nous sommes également profondément préoccu-
pés par les développements récents dans le quartier 
de Cheikh Jarrah à Jérusalem-Est. Nous demandons 
instamment au gouvernement israélien de mettre un 
terme aux procédures d’éviction et de démolition des 
structures palestiniennes à Jérusalem-Est et en Zone 
C, qui contribuent à alimenter les tensions sur le terrain.”

Aussi, M. De Maegd se demande comment il convient 
d’envisager le futur:

— La poursuite de la solution à deux États, avec 
une reprise des négociations lors de l’émergence d’un 
nouveau leadership palestinien, est-elle envisageable?

— Une situation d’occupation permanente de facto 
avec un statut de jure à 2 niveaux pour les habitants de 
ces territoires est-elle possible?

— Une annexion pure et simple, mise en avant en juil-
let 2020, peut-elle se concrétiser à l’avenir?

M. De Maegd note que les chrétiens de Jérusalem – 
les fidèles comme le clergé – se plaignent de mesures 
d’intimidation et d’actes de violence à leur encontre. 
Comment faire cohabiter au sein de Jérusalem 3 reli-
gions, avec une multitude de lieux symboliques forts 
pour celles-ci, sachant que la Jordanie et la France ont 
également un rôle à jouer?

Enfin, le membre demande des précisions sur les 
points suivants:

— Quel est l’impact géopolitique des accords d’Abra-
ham pour les Palestiniens?

— En ce qui concerne l’annexion de facto du plateau 
du Golan, il apparait qu’Israël souhaite doubler le nombre 
de colons sur ce territoire, en profitant du soutien de 
l’administration américaine et de la diabolisation du régime 
syrien. Sur le plan juridique, Israël a-t-elle conscience 
de l’annexion illégale de ces territoires?

En droit international, le Golan est un territoire occupé 
depuis 1967. Son annexion par Israël en 1981 est considé-
rée comme nulle et non avenue par plusieurs résolutions 
du Conseil de sécurité, en particulier la résolution 497.

— La Belgique et sept autres pays de l’Union euro-
péenne ont réclamé des compensations à Israël pour 
la destruction de projets humanitaires financés par des 
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België, werden gefinancierd. Wat is de stand van zaken 
van dat dossier?

De heer Steven De Vuyst (PVDA-PTB) betreurt dat 
de ambassadeur zich niet heeft uitgelaten over de in-
houd van de ter bespreking voorliggende voorstellen 
van resolutie.

Bij het uitwerken van een rechtvaardige en billijke 
oplossing voor het Israëlisch-Palestijnse conflict is de 
inachtneming van het internationaal recht uiteraard van 
wezenlijk belang. Daartoe zal tevens een Palestijnse 
Staat moeten worden opgericht die strookt met de 
Oslo-akkoorden.

Het lid merkt echter op dat de nieuwe Israëlische 
eerste minister bekendstaat als een felle tegenstander 
van de oprichting van een Palestijnse Staat. Hij heeft 
aangegeven dat hij gekant is tegen de Oslo-akkoorden, 
dat hij niet wil onderhandelen en dat men het conflict 
dient te ondergaan en te dulden, aangezien het volgens 
hem niet kan worden opgelost.

Voor de Palestijnen is het conflict niet hinderlijk zon-
der meer, maar vallen er doden. Sommigen van hen 
spreken zelfs van een etnische zuivering en van een 
feitelijke aanhechting van hun grondgebied. Elk – al 
dan niet vreedzaam – verzet wordt met geweld de kop 
ingedrukt. Indien men blijft weigeren een Palestijnse 
Staat te erkennen, zal er nooit iets veranderen.

Meent Israël een dergelijk beleid ongestraft te zullen 
kunnen aanhouden, in het licht van de nieuwe geopo-
litieke toestand in de regio en de teloorgang van de 
hegemonie van de Verenigde Staten? Welke rol kan 
Israël in dit nieuwe evenwicht spelen?

Mevrouw Goedele Liekens (Open Vld) dankt de 
ambassadeur voor zijn komst en tijd en geeft aan blij te 
zijn deze dialoog te kunnen voeren. Dat aan beide kanten 
slachtoffers blijven vallen en mensen moeten lijden, is 
om moedeloos van te worden. Het is dan ook erg dat hier 
niet samengezeten kan worden met de heer Alfarra. De 
spreekster vraagt zich af waar het Parlement zijn tijd in 
steekt als de goodwill ontbreekt om zelfs maar gesprek-
ken te voeren tussen Israël en de Palestijnse Autoriteit. 
Dialoog en diplomatie zijn twee essentiële kenmerken 
van het Belgisch buitenlands beleid en worden ook in 
het Parlement uitgedragen.

Het standpunt van de Belgische regering is duidelijk: 
er moet dialoog zijn en er moet actief gewerkt worden 
aan een oplossing.

Mevrouw Liekens heeft de volgende vragen:

pays de l’Union européenne, dont la Belgique. Quelle 
est l’évolution de ce dossier?

M. Steven De Vuyst (PVDA-PTB) estime qu’il est 
dommage que l’ambassadeur ne se soit pas exprimé 
sur la contenu des propositions de résolution à l’examen.

Pour trouver une solution juste et équitable au conflit 
israélo-palestinien, il est évident que le respect du droit 
international est capital. La solution passe également 
par la création d’un État palestinien en phase avec les 
accords d’Oslo.

Or, le membre relève que le nouveau premier ministre 
d’Israël est connu pour sa ferme opposition à la création 
d’un État palestinien. Il a déclaré être contre les accords 
d’Oslo, ne pas vouloir de négociations et a affirmé qu’il 
fallait subir et endurer le conflit, le considérant sans 
solution.

Pour les Palestiniens, le conflit n’est pas une simple 
nuisance mais un état de fait mortel. D’aucuns parlent 
de nettoyage ethnique et d’annexion de facto de leur 
territoire. Toute opposition, pacifique ou non, est réprimée 
par la force. Si le refus de reconnaitre un État palestinien 
perdure, la situation actuelle ne changera pas.

Israël pense-t-elle pouvoir continuer à mettre en 
œuvre une telle politique sans conséquences, étant 
donné les nouvelles réalités géopolitiques de la région 
et la disparition de l’hégémonie des États-Unis? Quel 
rôle Israël peut-elle jouer dans ce nouvel équilibre?

Mme Goedele Liekens (Open Vld) remercie 
l’ambassadeur pour sa venue et se dit heureuse de pou-
voir mener ce dialogue. Il est décourageant de voir que, 
dans les deux camps, des victimes continuent de tomber 
et des gens souffrent. Force est dès lors de regretter 
qu’il ne soit pas possible de se réunir ici avec M. Alfarra. 
L’intervenante se demande à quoi le Parlement passe 
son temps s’il n’y a même pas une volonté de dialogue 
entre Israël et l’Autorité palestinienne. Le dialogue et la 
diplomatie sont deux caractéristiques essentielles de la 
politique étrangère belge, et sont également partagées 
par le Parlement.

La position du gouvernement belge est claire: il faut 
dialoguer et travailler activement à une solution.

Mme Liekens souhaite poser les questions suivantes:
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— De speciale VN-coördinator voor het vredesproces 
in het Midden-Oosten, Tor Wennesland, heeft op 19 ja-
nuari 2022 de VN-Veiligheidsraad toegesproken en 
verwees naar de recente ontmoetingen op hoog niveau 
tussen Israëlische en Palestijnse functionarissen. Ook 
de EU-vertegenwoordiger verwees vorige week naar 
bilaterale gesprekken. Dat is heel goed nieuws; het is 
goed dat die ontmoetingen er zijn en dat beide partijen 
met elkaar blijven praten. Vindt dit soort ontmoetingen 
tussen Israëlische en Palestijnse functionarissen gere-
geld plaats?

— Geweld of een open conflict is nooit de oplossing; 
uiteindelijk wordt de oplossing altijd aan de diplomatieke 
tafel gevonden. Bestaat er een vastgelegd periodiek 
overleg tussen Israël en de Palestijnse Autoriteit?

— Uiteraard moeten beide partijen aan de onderhan-
delingstafel zitten. Hoe kan het wederzijds vertrouwen 
worden hersteld? Hoe denkt de ambassadeur dat dit 
kan worden opgelost en hersteld? Hoe kan de EU dit 
bevorderen? Lopen er op dit moment gesprekken over 
een politieke oplossing?

— De VN-coördinator verwees in de VN-Veiligheidsraad 
ook naar het feit dat Israël diverse maatregelen heeft 
genomen, na een ontmoeting tussen de Palestijnse 
president Abbas en de Israëlische minister van Defensie, 
Benny Gantz, eind december. Het ging over registratie, 
het afgeven van vergunningen enzovoort om de handel 
te verbeteren. Kan de ambassadeur deze maatregelen 
kort toelichten? Is dit een voorbode van een langer 
engagement om de samenwerking te versterken, zodat 
ook de stap naar concrete vredesgesprekken gezet kan 
worden?

— Ten slotte geeft mevrouw Liekens aan in een in-
terview met de ambassadeur gelezen te hebben dat hij 
bijzonder kritisch is voor de Belgische regering. Kritiek 
geven mag. Hoe zijn de huidige diplomatische banden 
tussen België en Israël? Hoe zijn de banden tussen 
Israël en de Europese Unie?

Mevrouw Vicky Reynaert (Vooruit) stelt vast dat de 
ambassadeur de internationale gemeenschap oproept bij 
te dragen tot een duurzame vrede. Een poging daartoe 
was met name ondernomen via de Oslo-akkoorden, maar 
tevergeefs. Sindsdien is het aantal Israëlische kolonisten 
verviervoudigd, wat de tweestatenoplossing ondermijnt. 
Wat is dan voor Israël de oplossing voor een duurzame 
vrede? Hoe rechtvaardigt Israël de niet-naleving van 
deze akkoorden?

De ambassadeur heeft kritiek op de op 18 januari 2022 
georganiseerde hoorzittingen en beweert dat de com-
missie een onvolledig beeld heeft van wat er in het 

— Le coordinateur spécial des Nations Unies pour le 
processus de paix au Moyen-Orient, Tor Wennesland, 
s’est adressé au Conseil de sécurité des Nations Unies 
le 19 janvier 2022 et a évoqué les récentes rencontres 
de haut niveau entre des fonctionnaires israéliens et 
palestiniens. La semaine dernière, le représentant de 
l’UE a également fait référence à des entretiens bilaté-
raux. C’est une très bonne nouvelle, il est positif que ces 
réunions aient lieu et que les deux parties continuent à 
se parler. Ce genre de rencontres entre fonctionnaires 
israéliens et palestiniens ont-elles lieu régulièrement?

— La violence ou le conflit ouvert n’est jamais la 
solution, la solution se trouve toujours dans un cadre 
diplomatique. Y a-t-il une concertation périodique établie 
entre Israël et l’Autorité palestinienne?

— Bien sûr, les deux parties doivent être à la table des 
négociations. Comment restaurer la confiance mutuelle? 
Comment l’ambassadeur pense-t-il que ce problème peut 
être résolu et cette confiance restaurée? Comment l’UE 
peut-elle promouvoir cet objectif? Y a-t-il actuellement 
des discussions en vue d’une solution politique?

— Le coordinateur des Nations Unies a également 
indiqué au sein du Conseil de sécurité des Nations 
Unies qu’Israël avait pris diverses mesures, à la suite 
d’une rencontre entre le président palestinien Abbas 
et le ministre israélien de la Défense, Benny Gantz, fin 
décembre. Y ont été abordées les questions d’enregistre-
ment, de délivrance de permis, etc. en vue d’améliorer le 
commerce. L’ambassadeur peut-il expliquer brièvement 
ces mesures? S’agit-il du prélude à un engagement plus 
durable visant à renforcer la coopération afin de pouvoir 
franchir le pas vers des pourparlers de paix concrets?

— Enfin, Mme Liekens indique avoir lu une interview 
de l’ambassadeur dans laquelle il était très critique à 
l’égard du gouvernement belge. La critique est autorisée. 
Comment sont les relations diplomatiques actuelles entre 
la Belgique et Israël? Comment sont les liens entre Israël 
et l’Union européenne?

Mme Vicky Reynaert (Vooruit) note que l’ambassadeur 
demande à la communauté internationale de contribuer 
à une paix durable. Une tentative a été faite notamment 
au travers des accords d’Olso, mais en vain. Depuis,  
le nombre de colons israéliens a quadruplé, mettant à 
mal la solution à deux États. Quelle est dès lors pour 
Israël la solution pour une paix durable? Comment Israël 
justifie-t-elle le non-respect de ces accords?

L’ambassadeur a critiqué les auditions organisées 
le 18 janvier 2022 et affirme que la commission a une vue 
tronquée de ce qui se passe sur le terrain. Il considère 
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veld gebeurt. Hij meent dat het Belgische beleid vooral 
oog heeft voor de eerbiediging van het internationaal 
recht, hetgeen de betrekkingen tussen België en Israël 
lijkt te schaden. Mevrouw Reynaert wijst er echter op 
dat rapporten van mensenrechtenorganisaties en de 
Verenigde Naties aantonen dat Israël het internationaal 
recht schendt. Verdenkt de ambassadeur deze interna-
tionale organisaties van partijdigheid?

Sinds 2015 zijn in Zone C meer dan 700 Palestijnse 
gebouwen, waarvan sommige werden gefinancierd met 
middelen uit internationale humanitaire hulp, verwoest 
of opgevorderd; het betreft scholen of waterputten die 
tot stand zijn gekomen met geld van de Belgische ont-
wikkelingssamenwerking. Hoe zit het met eventuele 
compensaties, en wat is de reactie van Israël op de 
eisen tot compensatie van de vorige regering?

Mevrouw Els Van Hoof (CD&V) merkt op dat de 
ambassadeur aangeeft dat er een dialoog aan de gang 
is en dat onderhandelingen mogelijk zijn, maar dat ini-
tiatieven zoals die welke deze commissie neemt, niet 
bevorderlijk zijn voor de toenadering. Mevrouw Van Hoof 
vraagt de ambassadeur dan ook om zijn mening over 
de volgende punten:

— Hoe groot is de kans dat op basis van de huidige 
dialoog concrete vooruitgang wordt geboekt, en wat is 
de rol van de internationale gemeenschap bij het vinden 
van een duurzame oplossing voor het conflict?

— Welke rol zou het Midden-Oostenkwartet kunnen 
spelen?

— Denkt Israël nog aan de tweestatenoplossing of 
houdt het land die nog steeds voor mogelijk? Zo niet, 
wat zijn de alternatieven?

— Hoe vallen de maatregelen van de regering om de 
nederzettingen uit te breiden, te rijmen met de oproep van 
de heer Bennett om de spanningen tussen Israëli’s en 
Palestijnen te bedaren? De Verenigde Naties herinneren 
eraan dat alle Israëlische nederzettingen in de bezette 
gebieden volgens het internationaal recht illegaal zijn en 
een belangrijke hinderpaal vormen voor de beslechting 
van het conflict.

— Hoe moeten de betrokkenheid van de internatio-
nale gemeenschap en de recente activiteiten van het 
Midden-Oostenkwartet, alsmede de dialoog tussen 
Israël en Palestina worden geïnterpreteerd?

que la politique belge se focalise sur le respect du droit 
international, ce qui semble mettre à mal les relations 
entre la Belgique et Israël. Or, Mme Reynaert souligne 
que des rapports d’organismes de défense des droits 
humains et des Nations Unies démontrent qu’Israël 
contrevient au droit international. L’ambassadeur pense-
t-il dès lors que ces organisations internationales soient 
partisanes?

Depuis 2015, plus de 700 bâtiments palestiniens ont 
été détruits ou réquisitionnés en Zone C, dont certains 
qui avaient été financés avec des fonds provenant de 
l’aide humanitaire internationale. On parle d’écoles ou 
de puits réalisés notamment avec des financements de 
la coopération belge au développement. Qu’en est-il 
d’éventuelles compensations et quelle est la réaction 
d’Israël face aux demandes de compensation formulées 
par le précédent gouvernement?

Mme Els Van Hoof (CD&V) note que l’ambassadeur 
déclare qu’un dialogue existe et que des négociations 
sont possibles, mais que les initiatives comme celles 
tenues au sein de cette commission ne sont pas de 
nature à aider au rapprochement. Aussi, Mme Van Hoof 
demande l’avis de l’ambassadeur sur les questions 
suivantes:

— Quelles sont les chances d’obtenir des avancées 
concrètes sur la base du dialogue actuel et quel est le 
rôle de la communauté internationale dans la recherche 
d’une solution durable dans le conflit?

— Quel pourrait être le rôle du Quartet pour le 
Moyen-Orient?

— La solution à deux États est-elle encore envisagée 
ou envisageable pour Israël? Quelles sont les alternatives 
dans le cas contraire?

— Comment concilier l’action du gouvernement en 
vue d’étendre les colonies et l’appel de M. Bennett à 
réduire les tensions entre Israéliens et Palestiniens? 
Les Nations Unies rappellent que toutes les colonies 
israéliennes dans les territoires occupés sont illégales 
au regard du droit international et présentent un obstacle 
majeur à la résolution du conflit.

— Comment interpréter l’implication de la communauté 
internationale et l’activité récente du Quartet ainsi que 
le dialogue entre Israël et la Palestine?
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— Het OCHA-rapport5 van de Verenigde Naties voor de 
periode november en december 2021 maakt gewag van 
een recordaantal vernielde of geannexeerde gebouwen 
en constructies in de bezette gebieden, alsook van een 
groot aantal ontheemden op de Westelijke Jordaanoever. 
Wat is de analyse van de ambassadeur van dit rapport 
en van andere publicaties van internationale instanties 
en ngo’s?

De heer Malik Ben Achour (PS) wijst op de situatie 
in het veld, waar bijvoorbeeld olijfgaarden, huizen of 
bedoeïenendorpen worden vernield. Het lid wijst ook op 
het feit dat er in versneld tempo nederzettingen worden 
gebouwd, op een toename van geweld door Israëlische 
burgers, op verzet tegen het Internationaal Strafhof en 
op vergeldingsmaatregelen jegens kritische ngo’s.

De heer Ben Achour vraagt de ambassadeur hoe 
Israël zoveel feiten kan ontkennen of rechtvaardigen. De 
internationale consensus ter zake groeit, en er tekent zich 
meer en meer een apartheidsregime af. De bezorgdheid 
van de commissie, die ook door België op het internati-
onale toneel wordt geuit, is reëel. Het lid vraagt zich dan 
ook af hoe Israël de oproep tot vredesonderhandelingen 
kan rijmen met de voormelde gewelddadige acties.

3. Antwoorden van Z.E. de heer ambassadeur

Z.E. de heer Nahshon, ambassadeur, schetst eerst 
de huidige context. In mei 2021 kwamen Tel Aviv en 
Jeruzalem onder raketvuur van Hamas te liggen. Deze 
aanvallen werden gevolgd door een legitieme militaire 
reactie van Israël. Veel landen, waaronder Duitsland, 
Oostenrijk en de Tsjechische Republiek, betuigden hun 
solidariteit met Israël, terwijl België onverschillig toekeek. 
Dit is betreurenswaardig.

De ambassadeur merkt ook op dat een aantal betogers 
tijdens sommige van de “pro-Palestijnse” demonstraties 
die ingevolge deze nieuwe crisis van mei 2021 hebben 
plaatsgevonden, ertoe hebben opgeroepen “de Joden te 
kelen”. In het politieke debat bespeurt de heer Nahshon 
ook veel kritiek en beschimpingen. Israël wordt er gelijk-
gesteld met apartheid of een kolonialistisch project. Het 
is dan ook niet verwonderlijk dat België in de Israëlische 
opinie niet het meest populaire land van Europa is en 
dat de betrekkingen tussen beide landen niet bijzonder 
goed meer zijn. Hij meent dan ook dat, zelfs indien de 
Kamer van volksvertegenwoordigers de onderhavige 
voorstellen van resolutie zou aannemen, de gevolgen 
voor de betrekkingen tussen beide landen niet erg groot 
zouden zijn. België heeft immers in Israël reeds zijn 

5 https://www .ochaopt .org /content /west -bank -demolitions -and 
-displacement -november -december -2021.

— Le rapport OCHA5 des Nation Unies pour la pé-
riode de novembre et décembre 2021 fait état d’un 
nombre record de bâtiments et constructions détruits 
ou annexés dans les territoires occupés et d’un grand 
nombre de déplacés en Cisjordanie. Quelle est l’ana-
lyse de l’ambassadeur quant à ce rapport et à d’autres 
publications émanant d’organismes internationaux ou 
d’ONG?

M. Malik Ben Achour (PS) fait le constat de la situa-
tion sur le terrain au moyen d’exemples d’actes tels 
que la destruction de champs d’oliviers, de maisons ou 
de villages bédouins. Le membre note également une 
dynamique de colonisation qui s’accélère, une augmen-
tation de la violence de la part des civils israéliens, une 
opposition envers la CPI ou encore des mesures de 
rétorsion envers des ONG critiques.

M. Ben Achour demande à l’ambassadeur comment 
Israël peut nier ou justifier autant de faits. Un consensus 
international se forme sur la situation et la qualification 
de régime d’apartheid se précise. L’inquiétude présente 
au sein de la commission et qui est également exprimée 
par la Belgique sur la scène internationale est réelle. 
Aussi, le membre se demande comment Israël peut faire 
rimer l’appel aux négociations de paix avec les actions 
violentes précitées.

3. Réponses de S.E. M. l’ambassadeur

S.E. l’ambassadeur M. Nahshon commence par 
rappeler le contexte actuel. En mai 2021, Tel-Aviv et 
Jérusalem ont dû essuyer des tirs de roquettes de la part 
du Hamas. Ces attaques ont été suivies d’une réaction 
militaire légitime de la part d’Israël. De nombreux pays 
dont l’Allemagne, l’Autriche ou la République tchèque ont 
exprimé leur solidarité avec Israël, alors que la Belgique 
n’a montré que de l’indifférence. C’est regrettable.

L’ambassadeur note également que lors de certaines 
manifestations “pro-Palestine”, tenues suite à cette nou-
velle crise du mois de mai 2021, certains manifestants 
ont appelé à “égorger les Juifs”. Dans le débat politique, 
M. Nahshon perçoit aussi beaucoup de critiques et 
d’invectives. Israël y est synonyme d’apartheid ou de 
projet colonialiste. Il n’est dès lors pas étonnant que la 
Belgique ne soit pas le pays d’Europe le mieux perçu 
dans l’opinion israélienne et que les relations entre les 
deux pays ne soient plus au beau fixe. Aussi, il estime 
que si la Chambre des représentants venait à adopter 
les présentes propositions de résolution, l’impact sur les 
relations entre les deux pays ne serait pas très grand. 
En effet, la Belgique a déjà perdu sa capacité à être 
entendue en Israël par le fait de ses critiques répétées 

5 https://www .ochaopt .org /content /west -bank -demolitions -and 
-displacement -november -december -2021.
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stem verloren door zijn herhaalde kritiek en zijn gebrek 
aan nuance in zijn officiële discours. De ambassadeur 
is van mening dat de huidige voorstellen van resolutie 
helaas niet bijdragen tot het verhelpen hiervan, noch 
vrede zullen brengen tussen Israël en Palestina.

In antwoord op de andere vragen van de leden geeft 
de ambassadeur de volgende verduidelijking:

— De op de lijst van terroristische organisaties ge-
plaatste ngo’s worden direct of indirect gefinancierd door 
het PFLP, dat zelf door België en de EU als terroristische 
organisatie is aangemerkt. Israël heeft de Belgische 
Veiligheid van de Staat bewijzen verstrekt dat deze ngo’s 
rechtstreekse banden hebben met het PFLP;

— De Abraham-akkoorden betekenen een ingrijpende 
paradigmaverschuiving en wijzigen de betrekkingen 
tussen de landen in de Midden-Oostenregio. Voor veel 
Arabische landen is samenwerking met Israël legitiem 
en belangrijk geworden. Die diplomatieke en econo-
mische akkoorden leggen de grondvesten voor een 
toekomstige samenwerking, naar het voorbeeld van 
de ontwikkelingen die na de Tweede Wereldoorlog in 
Europa hebben plaatsgehad, in het bijzonder in het 
kader van de EGKS. De ambassadeur merkt op dat de 
Verenigde Staten zich uit het Midden-Oosten terugtrek-
ken en dat de EU er haast niet aanwezig is. De toekomst 
ligt dus volledig in de handen van de landen in de regio. 
Bovendien staat de internationale gemeenschap elders 
voor grote uitdagingen, zoals de situatie in Oekraïne of 
het Iraanse kernwapenprogramma. Als de internationale 
gemeenschap beter en sterker uit die uitdagingen kan 
komen, zal zij beter geplaatst zijn om op te treden in de 
Israëlisch-Palestijnse context;

— De spreker herinnert eraan dat er nooit een 
Palestijnse Staat geweest is. Die gebieden stonden in 
het verleden onder het gezag van Jordanië en Egypte. 
De oprichting van een onafhankelijke Palestijnse Staat 
kan alleen worden verwezenlijkt via dialoog met Israël. 
In eerste instantie moeten de ambities, zo ze realistisch 
willen zijn, worden getemperd. De grote struikelblok-
ken, zoals de status van Jeruzalem of de situatie van 
de Palestijnse vluchtelingen, zullen nog niet meteen 
opgelost geraken. Het is dus zaak de focus te leggen bij 
de mogelijke vooruitgang in het economisch proces en 
voor de toekomstige onderhandelingen een perspectief 
te creëren;

— De ambassadeur herinnert eraan dat de Palestijnen 
na de Zesdaagse Oorlog elke dialoog hebben afgewezen 
(“neen tegen vrede, neen tegen het bestaan van Israël 
en neen tegen overleg”). Hij benadrukt dat Israël vrede 
met de Palestijnen wil. De oplossing schuilt in een deling 
binnen het aan het Joodse volk teruggegeven gebied, met 

et le manque de nuance dans son discours officiel. 
L’ambassadeur estime que les présentes propositions 
de résolution ne contribuent malheureusement pas à 
remédier à cela, ni à œuvrer pour une paix entre Israël 
et la Palestine.

En réponse aux autres questions des membres, 
l’ambassadeur apporte les précisions suivantes:

— Les ONG placées sur la liste des organisations 
terroristes sont financées directement ou indirectement 
par le FPLP, qui est lui-même classé comme organisa-
tion terroriste par la Belgique et l’UE. Israël a fourni la 
preuve des liens directs entre ces ONG et le FPLP à la 
Sûreté de l’État belge;

— Les accords d’Abraham constituent un changement 
de paradigme fondamental et modifient les relations entre 
les pays dans la région du Moyen-Orient. La coopération 
avec Israël est devenue légitime et importante pour de 
nombreux pays arabes. Ces accords diplomatiques et 
économiques forment la base d’une coopération future 
à l’instar des développements qui ont eu lieu en Europe, 
notamment par la CECA, après la Seconde Guerre 
mondiale. L’ambassadeur note que les États-Unis se 
retirent du Moyen-Orient et que l’UE n’y est quasi pas 
présente. Le futur repose donc entièrement sur les pays 
de la région. En outre, la communauté internationale doit 
faire face à des défis majeurs ailleurs, tels que la situation 
en Ukraine, ou le cas du programme nucléaire iranien. Si 
la communauté internationale peut sortir grandie de ces 
défis, elle aura une plus grand légitimité pour intervenir 
dans le contexte israélo-palestinien;

— L’orateur rappelle qu’il n’y a jamais eu d’État pa-
lestinien. Ces territoires étaient sous l’autorité de la 
Jordanie et de l’Egypte dans le passé. La création d’un 
État palestinien indépendant ne peut se réaliser qu’au 
travers d’un dialogue avec Israël. Dans un premier temps, 
les ambitions doivent être modérées pour être réalistes. 
Les grands points d’achoppement tels que le statut de 
Jérusalem ou la condition des réfugiés palestiniens 
ne connaitront pas de solution dans l’immédiat. Il faut 
donc se concentrer sur les progrès possibles dans le 
processus économique et offrir une perspective pour 
les négociations futures;

— L’ambassadeur rappelle qu’après la guerre des Six 
Jours, tout dialogue fut refusé par les Palestiniens (“Non à 
la paix, non à l’existence d’Israël et non à la négociation”). 
Il souligne qu’Israël veut la paix avec les Palestiniens. 
La solution réside dans un partage au sein du terri-
toire rendu au peuple juif, notamment au travers de la 
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name via de resolutie van 29 november 1947, die door 
de Arabische landen werd verworpen. De ambassadeur 
merkt op dat kritiek jegens de Israëlische Staat of re-
gering mogelijk is, maar dat een van de definities van 
antisemitisme stoelt op de afwijzing van het bestaan 
van een Staat Israël. Bovendien wordt volgens hem elke 
dialoog onmogelijk wanneer men verklaart dat Israël 
zich schuldig maakt aan etnische zuivering, of men het 
land ervan beticht een apartheidssysteem in te stellen;

— De ambassadeur verklaart dat wie Israël als een 
apartheidsregime wil bestempelen, voorbijgaat aan de 
werkelijkheid in het veld. De Israëli’s gedragen zich niet 
als de meester van de Palestijnen en beide bevolkingen 
kunnen zij aan zij bestaan. Een vijfde van de bevolking in 
Israël is bovendien Arabisch en geniet dezelfde rechten 
en plichten als de rest van de bevolking in Israël;

— Het vredesproces van Oslo is in 1994 beginnen te 
ontsporen als gevolg van de aanslagen van Hamas en 
van de moord op Yitzhak Rabin. De Israëlische “vesti-
gingen” zijn niet de oorzaak van die mislukking. Het is 
verkeerd om van “nederzettingen” te spreken, want die 
“vestigingen” hebben niets met kolonisatie van doen. 
Daarenboven zijn de vestigingen geen bedreiging voor 
de vrede. Tot tweemaal toe heeft Israël compromissen 
voorgesteld. In 1979 heeft Israël al zijn vestigingen van 
het schiereiland Sinaï gehaald. In 2005 heeft het land 
de eenzijdige terugtrekking uit de Gazastrook gelast. 
Dat die als een openluchtgevangenis wordt beschouwd, 
is te wijten aan het radicale en gevaarlijke gedrag van 
Hamas. Israël is niet gekant tegen het openstellen van 
de grenzen, in overeenstemming met de Oslo-akkoorden, 
maar de veiligheidssituatie van de jongste vijftien jaar 
heeft de daadwerkelijke uitvoering ervan niet mogelijk 
gemaakt. De ambassadeur herhaalt niettemin dat de 
Oslo-akkoorden ontsproten zijn aan een situatie die al 
dertig jaar voorbij is, en dat een duurzame oplossing 
voor de toekomst rekening moet houden met de nieuwe 
realiteiten;

— De huidige samenstelling van de Israëlische regering 
is ongezien: twee linkse partijen, twee centrumpartijen, 
twee rechtse partijen en één Arabisch-islamitische par-
tij. Gelet op de verschillende gevoeligheden binnen de 
coalitie dient van de vooruitgang die inzake civiele en 
economische samenwerking ook maar enigszins kan 
worden geboekt, ook echt werk worden gemaakt en 
moet samen met de Palestijnen worden vooruitgeke-
ken naar het post-Abbas-tijdperk. De nieuwe regering 
is ook een weerspiegeling van de relatie tussen Joden 
en Arabieren in Israël. Het is een goede zaak dat de 
Arabische gemeenschap haar verantwoordelijkheid 
almaar meer opneemt;

résolution du 29 novembre 1947, qui fut rejetée par les 
pays arabes. L’ambassadeur note que si des critiques 
envers l’État ou le gouvernement d’Israël sont possibles, 
une des définitions de l’antisémitisme se base sur le 
refus de l’existence d’un État d’Israël. Il indique en outre 
que tout dialogue devient impossible lorsqu’on déclare 
qu’Israël se rend coupable d’épuration ethnique ou si 
on l’accuse de mettre en place un système d’apartheid;

— L’ambassadeur déclare que taxer Israël de ré-
gime d’apartheid, c’est faire fi de la réalité du terrain. 
Les Israéliens ne se conduisent pas en maitres des 
Palestiniens et les deux populations peuvent vivre côte à 
côte. En outre, 20 % de la population en Israël est arabe 
et bénéficie des mêmes droits et des mêmes devoirs 
que le reste de la population israélienne;

— Le processus de paix d’Oslo a déraillé dès 1994 à 
cause des attentats du Hamas et du meurtre d’Yitzhak 
Rabin. Les implantations israéliennes ne sont pas la 
cause de cet échec. Il n’est pas juste de parler de colo-
nies car les implantations ne s’inscrivent pas dans un 
contexte colonial. Les implantations ne constituent en 
outre pas une atteinte à la paix. À deux reprises, Israël 
a formulé des compromis. En 1979, Israël a retiré toutes 
ses implantations de la péninsule du Sinaï. En 2005, 
elle a ordonné le retrait unilatéral de la bande de Gaza. 
Que celle-ci soit perçue comme une prison à ciel ouvert 
est la faute du comportement radical et dangereux du 
Hamas. Israël ne s’oppose pas à l’ouverture des fron-
tières comme convenu dans les accords d’Oslo, mais 
la réalité sécuritaire de ces 15 dernières années n’a pas 
permis de concrétiser ce point. L’ambassadeur répète 
cependant que les accords d’Oslo trouvent leur origine 
dans une situation révolue depuis 30 ans et qu’une 
solution durable pour l’avenir doit prendre en compte 
les nouvelles réalités;

— La composition actuelle du gouvernement en 
Israël est inédite: 2 partis de gauche, 2 partis centristes, 
2 partis de droite et 1 parti islamique arabe. Compte 
tenu des différentes sensibilités au sein de la coalition, 
il faut concrétiser les avancées là où elles sont pos-
sibles, en matière de coopération civile et économique, 
et envisager avec les Palestiniens l’ère post-Abbas. Le 
nouveau gouvernement illustre également la relation 
entre Juifs et Arabes en Israël. Il est positif d’observer 
que la communauté arabe prend de plus en plus ses 
responsabilités;
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— In verband met de christenen in Jeruzalem is de 
ambassadeur het ten stelligste oneens met het artikel 
in La Libre, dat hij onrechtvaardig vindt. Hij wijst erop 
dat Israël het enige land in het Midden-Oosten is waar 
het aantal christenen stijgt;

— De situatie in Sheikh Jarrah is complex en stemt 
niet overeen met het beeld dat doorgaans in de media 
opgehangen wordt. De gevorderde huizen behoorden 
tot 1948 toe aan Joodse organisaties en vielen in han-
den van de Arabieren toen Jordanië de controle over 
de regio verwierf. Een akkoord op basis van gematigde 
huurprijzen werd voorgesteld, maar afgewezen;

— Ingevolge de Oslo-akkoorden heeft Israël de civiele 
en militaire verantwoordelijkheid voor Zone C. Als, zo-
als vermeld, installaties worden vernietigd en in beslag 
genomen, dan moet dat tegen die achtergrond worden 
gezien. Bouwen in Zone C is uitsluitend toegestaan met 
een vergunning. De gebouwen in kwestie zijn echter 
zonder vergunning opgetrokken. Over het algemeen 
worden almaar meer vergunningen afgegeven. Dat is 
een van de verbeteringen die er de jongste maanden 
onder impuls van de nieuwe regering gekomen zijn;

— Elke gewelddaad gepleegd door kolonisten moet 
worden veroordeeld en bestraft;

— In een moderne samenleving vormt nomadisme 
een grote uitdaging. De nomadische bedoeïenen zijn zich 
op vaste plaatsen aan het vestigen. Om de specifieke 
uitdagingen ter zake aan te gaan, zijn overleg en onder-
handelingen nodig. De ambassadeur stipt voorts aan 
dat één van de leden van de Knesset een bedoeïen is;

— Israël heeft beslist op de Golanhoogte de Israëlische 
wet toe te passen. Dat is een fundamenteel verschil met 
een annexatie, aangezien nog steeds met Syrië kan 
worden onderhandeld over de status van de Golan. Het 
alternatief zou zijn dat de controle van de regio wordt 
overgenomen door extremisten, zoals IS;

— Met betrekking tot de stellingname van de interna-
tionale organisaties geeft de ambassadeur aan dat die 
niet allemaal ongelijk hebben, maar dat hun analyses 
niettemin worden beïnvloed door een politieke agenda. 
Hij wijst erop dat de resoluties die worden aangenomen 
door de Verenigde Naties in het algemeen of door de 
Raad voor de mensenrechten in het bijzonder, stelsel-
matig ten nadele van Israël zijn, gezien de samenstelling 
van die organen en het gewicht van de stemmen van 
bepaalde landen.

Tot besluit wijst de heer Nahshon erop dat nauwere 
betrekkingen tussen Israël en België vereisen dat beide 
partijen bij de uiting van zienswijzen blijk geven van 

— Quant aux chrétiens à Jérusalem, l’ambassadeur 
fustige l’article de La Libre et le qualifie d’injuste. Il note 
qu’Israël est le seul pays au Moyen-Orient où le nombre 
de chrétiens est en augmentation;

— La situation à Sheikh Jarrah est complexe et ne 
correspond pas à celle communément décrite dans les 
médias. Les maisons réquisitionnées appartenaient, 
avant 1948, à des organisations juives et étaient tombées 
dans les mains d’Arabes après la prise de contrôle de 
la région par la Jordanie. Un accord de location avec 
loyer modéré fut proposé mais refusé;

— Suite aux accords d’Oslo, Israël porte la respon-
sabilité civile et militaire en Zone C. Les destructions et 
confiscations d’installations citées s’inscrivent dans ce 
contexte. Construire en Zone C n’est autorisé qu’après 
l’obtention d’un permis. Or, en l’espèce, les construc-
tions ont été érigées sans permis. De manière générale, 
de plus en plus de permis sont délivrés. C’est une des 
améliorations des derniers mois sous l’impulsion du 
nouveau gouvernement;

— Tout acte de violence commis par des colons doit 
être condamné et puni;

— Dans un monde moderne, le nomadisme constitue 
un défi de taille. Les Bédouins nomades sont engagés 
dans un processus de sédentarisation. La concertation 
et les négociations sont de mise pour faire face aux défis 
particuliers de la situation. L’ambassadeur indique par 
ailleurs qu’au sein de la Knesset siège un député bédouin;

— Israël a décidé d’appliquer la loi israélienne sur 
le plateau du Golan. La différence avec une annexion 
est fondamentale, car les négociations sur le statut du 
Golan avec la Syrie sont toujours possibles. L’alternative 
serait la prise de contrôle de la région par des radicaux 
comme Daesh;

— Au sujet du positionnement des organisations 
internationales, L’ambassadeur déclare que si elles 
n’ont pas toutes toujours tort, leurs analyses sont néan-
moins sujettes à un agenda politique. Il relève que les 
résolutions adoptées aux Nations Unies en général ou 
au Conseil des droits de l’homme en particulier sont 
systématiquement en défaveur d’Israël eu égard à la 
composition de ces organes et au poids des votes de 
certains États.

En conclusion. M. Nahshon rappelle que renforcer les 
relations entre Israël et la Belgique nécessite de faire 
preuve de transparence et de nuances dans l’expression 
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transparantie en nuance. Indien een parlementaire 
missie zou worden georganiseerd, roept hij de com-
missieleden ertoe op Israëli’s van alle strekkingen te 
ontmoeten en oog te hebben voor alle overtuigingen, 
inzonderheid voor de rechtse beweging, aangezien die 
in Israël het sterkst is.

De Israëli’s en de Palestijnen hebben hun vertrouwen 
in het vredesproces verloren, hoewel velen onder hen 
nog bereid zijn de prijs van een duurzame oplossing 
te betalen. De spreker meent dat de dialoog met de 
Palestijnse overheid zal worden voortgezet, ondanks 
de hindernissen in het veld, en dat het belangrijk is het 
vertrouwen tussen de partijen te doen groeien.

4. Replieken van de leden

De heren Simon Moutquin (Ecolo-Groen) en André 
Flahaut (PS) zijn verheugd dat de ambassadeur aan-
geeft dat het geven van kritiek op de Staat Israël, op 
de regering of het beleid ervan niet hetzelfde is als 
antisemitisme. De wijze waarop België in Israël wordt 
gepercipieerd, alsook het verlies van de invloed van ons 
land, zijn evenwel onrustwekkend. Dat standpunt wordt 
gedeeld door de heer Michel De Maegd (MR).

De heer Simon Moutquin (Ecolo-Groen) betwist dat 
België geen enkele bijdrage levert aan de bevordering 
van een duurzame vrede. Volgens hem is het voeren 
van een beleid van economische differentiatie waarbij 
erop wordt gewezen dat de Israëlische nederzettingen 
illegaal zijn, wel degelijk een maatregel die de beëindi-
ging van het conflict ten goede moet komen.

De spreker merkt voorts op dat de ambassadeur 
gewag maakt van een plek voor de Palestijnen, maar 
hij vraagt zich af welke plek dat dan zou zijn en in welke 
Staat die zich zou kunnen bevinden.

Tot besluit betreurt hij dat de vragen inzake de ongelijke 
rechten voor de Palestijnen en de Israëli’s onbeantwoord 
zijn gebleven.

De heer André Flahaut (PS) benadrukt dat de jeugd 
niet begrijpt waarom dit conflict niet uit het slop geraakt. 
Indien beide partijen de voorstellen van de tegenpartij 
met grote stelligheid verwerpen, blijft de huidige situatie 
onvermijdelijk voortduren.

De heer Steven De Vuyst (PVDA-PTB) betreurt dat de 
ambassadeur zijn vraag niet heeft beantwoord. Het lid 
geeft toe dat de bewoordingen “ethische zuivering” 
zwaar beladen zijn, maar vraagt zich niettemin af hoe 
de situatie dan wel moet worden omschreven.

des opinions de part et d’autre. Dans l’éventualité d’une 
mission, il invite les membres de la commission à ren-
contrer tous les Israéliens et à prêter attention à toutes 
les opinions, et particulièrement à la mouvance de droite, 
qui est majoritaire dans le pays.

Israéliens et Palestiniens ont perdu confiance dans le 
processus de paix même si beaucoup d’entre eux sont 
encore prêts à payer le prix pour une solution durable. 
L’orateur estime que le dialogue avec les autorités pales-
tiniennes perdurera en dépit des difficultés sur le terrain 
et qu’il est important d’augmenter la confiance entre 
les parties.

4. Répliques des membres

MM. Simon Moutquin (Ecolo-Groen) et André Flahaut 
(PS) se réjouissent que l’ambassadeur confirme qu’il 
ne faut pas confondre critique de l’État d’Israël, de son 
gouvernement ou de sa politique, et antisémitisme. 
Toutefois, il y a lieu de s’inquiéter de la perception de 
la Belgique en Israël et de la perte d’influence de la 
Belgique. Ce point de vue est partagé par M. Michel 
De Maegd (MR).

M. Simon Moutquin (Ecolo-Groen) conteste l’idée 
que la Belgique ne contribue en rien à la promotion 
d’une paix durable. Pour lui, la mise en œuvre d’une 
politique de la différenciation économique qui rappelle 
le caractère illégal des colonies est bien une mesure 
en faveur de la résolution du conflit.

L’orateur note aussi que l’ambassadeur a fait mention 
d’une “place pour les Palestiniens”, mais se demande 
quelle serait cette place et dans quel État ils pourraient 
la trouver.

Il regrette pour conclure le manque de réponses sur 
les questions concernant la différence de droits accordés 
aux Palestiniens et aux Israéliens.

M. André Flahaut (PS) souligne que la jeunesse ne 
comprend pas le blocage permanent dans ce conflit. La 
situation ne peut faire que perdurer si des deux côtés,  
il y a un refus catégorique de ce qui est proposé par la 
partie adverse.

M. Steven De Vuyst (PVDA-PTB) regrette que 
l’ambassadeur ait refusé de répondre à sa question. 
Il reconnait que les termes “d’épuration ethnique” sont 
lourds de sens, mais se demande dans la foulée com-
ment il convient de caractériser la situation autrement.
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Het is zinloos de schendingen van het internationaal 
recht verder te onderzoeken. De diverse ngo’s, maar 
ook de internationale organisaties, zoals de Verenigde 
Naties, hebben de talrijke schendingen van het interna-
tionaal recht door Israël al afdoende gedocumenteerd 
en bewezen.

De heer Malik Ben Achour (PS) stelt vast dat het 
niet-geven van enige kritiek de voorwaarde lijkt te zijn 
om door de Israëlische overheid te worden aanhoord. 
In tegenstelling tot de ambassadeur ziet de spreker 
geen verkiezingsstrategie in de door de internationale 
organisaties ingenomen stellingnamen betreffende de 
schendingen van het internationaal recht. Bovendien 
geeft hij aan dat Israël niet op grond van zijn persoonlijke 
overtuiging een apartheidsregime wordt genoemd, maar 
wel op basis van geloofwaardige vaststellingen door de 
internationale gemeenschap, op basis van bewezen feiten.

Hij betreurt dat de heer Nahshon het nederzettingen-
beleid ontkent, terwijl dat een grote belemmering vormt 
voor de vrede; tevens staat het de oprichting van een 
Palestijnse Staat – en derhalve ook de tweestatenop-
lossing – in de weg. Hij pleit ervoor de rechten van de 
Palestijnen in acht te nemen.

B. Hoorzitting met Z. E. de heer Abdalrahim Alfarra, 
Palestijns ambassadeur bij het Koninkrijk België, het 
Groothertogdom Luxemburg en de Europese Unie

1. Uiteenzetting van Z. E. de heer Abdalrahim 
Alfarra, Palestijns ambassadeur bij het Koninkrijk 
België, het Groothertogdom Luxemburg en de 
Europese Unie

Z. E. de heer Abdalrahim Alfarra, Palestijns ambas-
sadeur bij het Koninkrijk België, het Groothertogdom 
Luxemburg en de Europese Unie, stelt vast dat België – 
zowel de parlementen, de federale regering, het mid-
denveld als de burgers – nog steeds beroerd wordt 
door het onrecht dat de Palestijnse bevolking wordt 
aangedaan. Dat onrecht is het gevolg van de militaire 
bezetting en van een apartheidsregime dat publiekelijk 
en volkomen straffeloos door Israël aan het Palestijnse 
volk wordt opgelegd.

De heer Alfarra wijst erop dat begin 2022 al heel wat 
Palestijnen het slachtoffer zijn geworden van aanvallen 
en acties van Israëlische kolonisten en soldaten:

— in een dorp werden twee jonge Palestijnen vermoord;

Il est inutile d’enquêter plus longuement sur les atteintes 
au droit international. Les différentes ONG, mais aussi 
les organisations internationales telles que les Nations  
Unies ont déjà suffisamment documenté et prouvé les 
nombreuses violations du droit international par Israël.

M. Malik Ben Achour (PS) note que la condition pour 
être entendu par les autorités israéliennes semble impli-
quer l’absence de toute critique. L’orateur, contrairement 
à l’ambassadeur, ne voit pas de portée électoraliste dans 
le positionnement des organisations internationales sur 
les violations du droit international. Il note en outre que la 
qualification de régime d’apartheid en Israël ne découle 
pas d’une appréciation personnelle mais bien d’une 
constatation sérieuse de la communauté internationale 
basée sur des fait avérés.

Il regrette que M. Nahshon nie la colonisation alors 
que celle-ci est un frein majeur à la paix, comme elle 
empêche la création d’un État palestinien et donc la 
solution à deux États. Il plaide pour le respect des droits 
des Palestiniens.

B. Audition de S.E. Monsieur Abdalrahim Alfarra, 
ambassadeur de Palestine auprès du Royaume de 
Belgique, du Grand-Duché de Luxembourg et de 
l’Union européenne

1. Exposé de S.E. M. Abdalrahim Alfarra, 
ambassadeur de Palestine auprès du Royaume de 
Belgique, du Grand-Duché de Luxembourg et de 
l’Union européenne

S.E. M. Abdalrahim Alfarra, ambassadeur de Palestine 
auprès du Royaume de Belgique, du Grand-Duché de 
Luxembourg et de l’Union européenne, constate que la 
Belgique, tant au niveau des parlements, du gouverne-
ment fédéral, qu’au niveau de la société civile et de la 
population, continue d’être interpellée par l’injustice subie 
par la population palestinienne. Cette injustice résulte 
de l’occupation militaire et d’une situation d’apartheid 
imposée par Israël sur le peuple palestinien au vu et au 
su du monde entier, et ce en toute impunité.

M. Alfarra rappelle qu’en ce début d’année 2022, de 
nombreuses victimes palestiniennes sont à déplorer 
suite aux attaques et actions de colons et de militaires 
israéliens:

— dans un village, deux jeunes Palestiniens ont été 
assassinés;
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— in een ander dorp werd de 63-jarige Ghadir Anis 
Masalma op 24 december 2021 door een kolonist aan-
gereden, waarna ze aan haar verwondingen overleed;

— in het dorp Jaljulia, ten noorden van Ramallah, 
overleed de 80-jarige Omar Asaad nadat hij werd aan-
gehouden en het slachtoffer werd van mishandeling en 
willekeurig geweld door de bezettingstroepen;

— in het dorp Umm al-Khair, ten zuiden van Hebron, 
overleed de 75-jarige Suleiman Alhathalin nadat hij 
ernstig gewond was geraakt. Hij werd naar verluidt 
opzettelijk aangereden door een sleepwagen van de 
Israëlische politie.

De heer Alfarra wijst erop dat ook 2021 een zeer 
moeilijk jaar was voor het Palestijnse volk, zowel in 
Jeruzalem als in Gaza.

In Jeruzalem plaatste de bezettingsmacht medio april 
ijzeren hekken aan de Damascuspoort die naar de Oude 
Stad en naar de Al-Aqsamoskee leidt. De plek werd 
een militaire kazerne waar soldaten en bewakingsca-
mera’s elke beweging van de Palestijnen in het gebied 
voortdurend in de gaten houden. Tegelijk gingen de 
extremistische kolonisten door met hun agressieve acties 
tegen de Palestijnen, met herhaaldelijke invallen op het 
voorplein van de Al-Aqsamoskee. Zo riepen ze met name 
op tot een optocht op 10 mei om de verjaardag van de 
bezetting van het oostelijke deel van de Heilige Stad te 
vieren, om de Palestijnen te provoceren.

De heer Alfarra gaat in op wat zich afspeelt in 
Jeruzalem, in de wijk Sheikh Jarrah, waar de Palestijnen 
met uitzetting worden bedreigd. Die uitzettingen en ge-
dwongen volksverhuizingen berusten op vonnissen van 
Israëlische rechtbanken die uitvallen in het voordeel van 
de kolonisten. Het leed van de inwoners van de wijken 
van Jeruzalem gaat terug tot 1948, toen de Palestijnen 
door de zionistische troepen werden verdreven uit hun 
huizen in het westelijke deel van Jeruzalem, uit Haifa, 
uit Jaffa enzovoort. Thans dreigt de uitzetting voor on-
geveer 150 Palestijnen, met de steun van de Israëlische 
rechtbanken, die duidelijk de bedoeling hebben te be-
werkstelligen dat de Israëlische kolonisten méér land in 
handen krijgen, ten nadele van de Palestijnen.

De heer Alfarra benadrukt dat de Palestijnen hard 
worden onderdrukt door het bezettingsleger en de 
kolonisten. Enkele dagen geleden nog werd het huis 
van de familie Salhiya in Sheikh Jarrah met de grond 
gelijkgemaakt. De hele Palestijnse bevolking, op de 
Westelijke Jordaanoever, in de gebieden die in 1948 
werden bezet, maar ook in de Gazastrook, komt in op-
stand uit solidariteit met de Palestijnen van Jeruzalem.

— dans un autre, Ghadir Anis Masalma est morte 
à 63 ans, écrasée le 24 décembre 2021 par la voiture 
d’un colon;

— dans le village de Jaljulia, au nord de Ramallah, 
Omar Asaad, âgé de 80 ans, est mort après avoir été 
arrêté et maltraité de manière arbitraire et violente par 
les forces d’occupation;

— dans le village Umm al-Khair, au sud d’Hébron, 
Suleiman Alhathalin, 75 ans, est mort suite à de multiples 
traumatismes. Il aurait été écrasé intentionnellement par 
une dépanneuse de la police israélienne.

M. Alfarra indique que l’année 2021 a également été 
une année très dure pour le peuple palestinien tant à 
Jérusalem qu’à Gaza.

À Jérusalem, les forces d’occupation ont érigé, à 
la mi-avril, des barrières de fer à la porte de Damas 
menant à la vieille ville et à la mosquée Al-Aqsa. Cet 
endroit s’est transformé en une caserne militaire où 
soldats et caméras de surveillance traquent en perma-
nence les mouvements des Palestiniens dans la zone. 
Pendant ce temps-là, les colons extrémistes ont poursuivi 
leurs actions agressives contre les Palestiniens par des 
incursions répétées sur l’esplanade de la mosquée Al-
Aqsa. Ils ont notamment appelé à une manifestation le 
10 mai pour célébrer l’anniversaire de l’occupation de 
la partie orientale de la Ville sainte, en provocation aux 
Palestiniens.

M. Alfarra évoque ce qui se passe à Jérusalem, à 
Sheikh Jarrah, où les Palestiniens sont menacés d’expul-
sion. Ces expulsions et transferts forcés de population 
se basent sur des décisions de justice rendues par les 
tribunaux israéliens en faveur des colons. La souffrance 
des habitants des quartiers de Jérusalem remonte à 
1948, lorsque les Palestiniens ont été expulsés de leurs 
maisons par les troupes sionistes dans la partie ouest de 
Jérusalem, à Haïfa, Jaffa, etc. Environ 150 Palestiniens 
sont aujourd’hui menacés d’expulsion, avec le soutien 
des tribunaux israéliens, qui œuvrent clairement pour 
donner plus de terres aux colons israéliens au détriment 
des Palestiniens.

M. Alfarra souligne la forte répression qui est exer-
cée, par les forces d’occupation et les colons, sur les 
Palestiniens. Il y a quelques jours encore, à Sheikh Jarrah, 
la maison de la famille Salhiya a été démolie. L’ensemble 
de la population palestinienne, en Cisjordanie, dans les 
territoires occupés en 1948, mais aussi dans la bande 
de Gaza, se soulève en solidarité avec les Palestiniens 
de Jérusalem.
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De heer Alfarra geeft aan dat Gaza in 2021 opnieuw 
werd aangevallen door Israël, wat een flagrante schending 
is van het internationaal recht en van het internationaal 
humanitair recht. Dat was de vierde keer sinds eind 
2008. Hij wijst erop dat de Gazastrook, een gebied met 
de hoogste bevolkingsdichtheid ter wereld, sinds 2007 
volledig wordt geblokkeerd. Tijdens die nieuwe oorlog 
die Israël in mei 2021 gedurende meer dan tien dagen 
voerde, stierven honderden Palestijnse burgers – mannen, 
vrouwen en kinderen – door Israëlische bombardementen. 
Naast de duizenden gewonden belandden duizenden 
mensen op straat, zonder onderdak, omdat honderden 
gebouwen werden vernield. Voorts was die aanval ook 
gericht tegen de media, aangezien de kantoren van de 
internationale persorganen werden gebombardeerd.

Tot slot wordt de Palestijnse bevolking op de Westelijke 
Jordaanoever op twee manieren onderdrukt, namelijk 
zowel door het bezettingsleger als door de kolonisten. 
De spreker wijst in dat verband op de verstandhouding 
tussen het Israëlische leger en de kolonisten; in de ne-
derzettingen zijn immers veiligheidscentra gevestigd. 
Om die situatie te vatten, verwijst de ambassadeur naar 
wat twee Israëlische organisaties onder de aandacht 
hebben gebracht:

— De ngo Yesh Din (“Er is een wet”) heeft tussen 
2005 en 2019 maar liefst 1293 klachten geteld betref-
fende daden van kolonisten jegens Palestijnen op de 
Westelijke Jordaanoever, waaronder direct geweld, van-
dalisme jegens bezittingen van Palestijnen of pogingen 
tot landroof. In 91 % van de gevallen werden de klachten 
door de Israëlische politie geseponeerd;

— De ngo B’Tselem heeft gewezen op het apart-
heidsregime dat op het hele door Israël gecontroleerde 
grondgebied werd ingesteld. In het recentste rapport 
van de ngo wordt melding gemaakt van 451 aanvallen 
door kolonisten tussen begin 2020 en september 2021, 
waarbij 5 Palestijnen om het leven kwamen. Bij 183 van 
die aanvallen waren de Israëlische veiligheidstroepen 
aanwezig, maar lieten zij begaan of namen zij zelfs deel 
aan de aanval, door weerstand biedende Palestijnen te 
beschieten met rubberkogels en te bestoken met traan-
gasgranaten. Erger nog: in 22 gevallen hield het leger 
de aangevallen Palestijnen aan en bleven de aanvallers 
op vrije voeten.

De Israëlische nederzettingen omvatten het grootste 
deel van Zone C, die meer dan 60 % van de Westelijke 
Jordaanoever beslaat. De illegale Israëlische nederzettin-
gen bevinden zich voornamelijk in bezet Oost-Jeruzalem 
en omgeving, en vormen aldus het sluitstuk van het 
enorme cordon van nederzettingen dat Jeruzalem van 
zijn Palestijnse omgeving scheidt.

M. Alfarra indique qu’en 2021, une nouvelle agression 
israélienne a été menée à Gaza en violation flagrante du 
droit international et du droit international humanitaire. Il 
s’agissait de la quatrième depuis fin 2008. Il rappelle que 
la bande de Gaza, qui affiche la densité démographique 
la plus élevée au monde, est soumise à un blocus total 
depuis 2007. Dans cette nouvelle guerre qu’Israël a 
menée pendant plus de 10 jours au mois de mai 2021, 
des centaines de civils palestiniens – hommes, femmes 
et enfants – ont trouvé la mort sous les bombes israé-
liennes. En plus des milliers de blessés, des milliers de 
personnes se sont retrouvées à la rue, sans logement 
car des centaines d’immeubles ont été détruits. Par 
ailleurs, cette attaque a aussi ciblé la presse puisque 
des bombardements ont visé des locaux de la presse 
internationale.

Enfin, en Cisjordanie, la population palestinienne 
subit la répression de deux régimes, celui des forces 
d’occupation et celui des colons. Il relève à cet égard 
la complicité qui existe entre l’armée israélienne et les 
colons, à travers la présence de centres de sécurité dans 
les colonies. Pour comprendre cette situation, l’ambas-
sadeur rappelle ce qu’ont rapporté deux organisations 
israéliennes:

— L’ONG Yesh Din (“Il y a une loi”) a dénombré 1293 
plaintes entre 2005 et 2019 portant sur des actes perpé-
trés par des colons sur des Palestiniens en Cisjordanie, 
comprenant des violences directes, du vandalisme sur 
des biens de résidents palestiniens ou des tentatives 
d’accaparement de terres. Dans 91 % des cas, les 
plaintes sont classées sans suite par la police israélienne;

— L’ONG B’Tselem a mis en lumière le système 
d’apartheid mis en place sur tout le territoire sous contrôle 
israélien. Son dernier rapport fait état de 451 attaques 
de colons entre début 2020 et septembre 2021, ayant 
entraîné la mort de 5 Palestiniens. Les forces de sécurité 
israéliennes étaient présentes dans 183 cas, laissant 
faire ou participant à l’agression par des tirs de balles 
en caoutchouc et de grenades lacrymogènes sur les 
Palestiniens qui tentaient de faire face. Pire encore, 
dans 22 situations, l’armée a procédé à l’arrestation de 
Palestiniens agressés, laissant libres les agresseurs.

La colonisation israélienne envahit la plus grande partie 
de la Zone C, qui englobe plus de 60 % de la superficie 
de la Cisjordanie. Les colonies illégales israéliennes sont 
principalement concentrées à Jérusalem-Est occupée 
et ses environs, dans le but de compléter l’immense 
cordon de colonies qui sépare Jérusalem de son envi-
ronnement palestinien.
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Voor de vestiging van die nederzettingen worden 
andere gebouwen gesloopt. Duizenden Palestijnse 
eigenaars van een woning in de diverse wijken van 
Jeruzalem hebben sloopaankondigingen ontvangen. 
Bovendien heeft het gemeentebestuur bij de Israëlische 
rechtbanken een verzoekschrift ingediend om een groot 
complex in Beit Safafa, ten zuiden van Jeruzalem, te 
mogen slopen dat de Abd al-Rahmanmoskee met zijn 
gouden koepel en andere bijgebouwen omvat; aldus gaat 
het gemeentebestuur in op de eisen van de extremistische 
kolonisten. Het Israëlische bezettingsleger streeft ernaar 
de bestaande toestand om te buigen, teneinde aldus de 
mogelijkheid van een levensvatbare Palestijnse Staat 
op belendend grondgebied te ondermijnen.

Voorts gaat de ambassadeur in op de situatie van 
de Palestijnse politieke gevangenen in de Israëlische 
gevangenissen, die beroofd zijn van hun fundamentele 
rechten. De gevangenen wordt onder meer alle medische 
zorg ontzegd. In de context van de huidige wereldwijde 
COVID-19-pandemie raken Palestijnse vrouwen die in 
de Israëlische gevangenis van Damon worden vastge-
houden besmet, maar blijven zij verstoken van verzor-
ging en leven zij in slechte sanitaire omstandigheden. 
Zij worden dus niet alleen gevangen gehouden, maar 
moeten door de pandemie dus ook nog eens in angst 
leven. Ten minste 600 gevangenen zijn ziek, van wie er 
200 medische ingrepen en behandelingen nodig hebben.

Er zij op gewezen dat momenteel meer dan  
500 Palestijnen bestuurlijk zijn aangehouden; aan hun 
willekeurige detentie is geen beschuldiging noch proces 
voorafgegaan. Om tegen dat onrecht te protesteren, zijn 
meerdere gevangenen in hongerstaking gegaan. Een 
van hen is Nasser Abu Hmed, die in coma is geraakt 
en die elk ogenblik kan sterven.

Thans zijn in de Israëlische gevangenissen  
200 Palestijnse minderjarigen en 34 Palestijnse vrouwen 
opgesloten; voorts worden 103 Arabische en Palestijnse 
politieke gevangenen er al meer dan 20 jaar lang vast-
gehouden. Nael Albarghouthi zit al 41 jaar gevangen 
(langer dan Nelson Mandela, die 27 jaar in de apart-
heidsgevangenissen heeft doorgebracht).

De nieuwe ambassadeur van de Verenigde Staten 
in Israël, Thomas Nides, heeft aangekondigd dat hij de 
op Palestijnse grond gevestigde Israëlische nederzet-
tingen onder geen beding zal bezoeken. Tevens heeft 
hij beklemtoond dat de tweestatenoplossing voor beide 
volkeren de beste is en dat ze het belang van Israël dient, 
om ervoor te zorgen dat Israël een Joodse Staat blijft. In 
een interview met de Israëlische krant Yedioth Ahronoth 

Cette colonisation s’accompagne de démolitions. 
Des avis de démolition sont adressés à des milliers de 
propriétaires palestiniens dans les différents quartiers 
de Jérusalem, et la municipalité a également soumis 
une requête aux tribunaux israéliens en vue de pouvoir 
démolir un grand complexe qui comprend la mosquée 
Abd al-Rahman et son dôme doré ainsi que ses autres 
installations à Beit Safafa, au sud de Jérusalem, obéissant 
ainsi aux exigences des colons extrémistes. La volonté 
des forces d’occupation israélienne est de transformer 
la réalité sur le terrain, de miner la possibilité d’un État 
palestinien viable sur un territoire contigu.

L’ambassadeur aborde aussi la situation des détenus 
politiques palestiniens dans les prisons israéliennes, qui 
sont privés de leurs droits fondamentaux. Les prison-
niers sont notamment victimes de négligence médicale. 
Dans ce contexte de pandémie globale de COVID-19, 
des Palestiniennes, détenues dans la prison israélienne 
de Damon, sont infectées mais n’ont accès ni à des 
soins, ni à des conditions sanitaires adéquates. Dans 
ce contexte de pandémie, l’anxiété et la peur s’ajoutent 
à leur détention. Au moins 600 prisonniers souffrent de 
maladies, parmi lesquels 200 ont besoin d’une interven-
tion médicale et d’un traitement.

Rappelons que plus de 500 Palestiniens sont actuel-
lement en détention administrative, soit une détention 
arbitraire qui n’est fondée sur aucune accusation ou 
procès. Pour protester contre cette injustice, plusieurs 
prisonniers ont entamé une grève de la faim. Parmi eux, 
Nasser Abu Hmed, qui est tombé dans le coma et peut 
à tout moment mourir.

Aujourd’hui, 200 enfants palestiniens mineurs et  
34 Palestiniennes sont enfermés dans les prisons israé-
liennes, et 103 prisonniers politiques arabes et pales-
tiniens y sont détenus depuis plus de 20 ans. Nael 
Albarghouthi est prisonnier depuis 41 ans (plus que 
Nelson Mandela, qui a passé 27 ans dans les prisons 
de l’apartheid).

Le nouvel ambassadeur américain en Israël, M. Thomas 
Nides, a annoncé qu’il ne visiterait “en aucune circons-
tance” les colonies israéliennes construites sur des terres 
palestiniennes, soulignant que la solution à deux États 
est la meilleure pour les deux peuples et qu’elle est 
dans l’intérêt d’Israël afin qu’il reste un État juif. Dans 
une interview au journal israélien Yedioth Ahronoth le 
15 janvier 2022, il a déclaré que contrairement à son 
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op 15 januari 2022 stelde hij dat hij, in tegenstelling tot 
zijn voorganger David Friedman, niet zou proberen zijn 
mandaat te gebruiken om een persoonlijke ideologie 
verder ingang te doen vinden.

Het standpunt van de Amerikaanse diplomaat ligt in 
de lijn van het standpunt dat regelmatig wordt ingeno-
men door alle Europese kanselarijen, volgens hetwelk 
het Israëlische nederzettingenbeleid op het hele in juni 
1967 bezette Palestijnse grondgebied, met inbegrip 
van Oost-Jeruzalem, als onwettig en in strijd met het 
internationaal recht wordt beschouwd.

Die stellingnames verheugen de heer Alfarra. Die 
nobele standpunten zouden geflankeerd moeten worden 
door concrete maatregelen die Israël ertoe aanzetten 
zich naar het internationaal recht te schikken, maar dat 
gebeurt helaas niet. Hoewel sommige Europese landen 
maatregelen hebben genomen, bijvoorbeeld door uit 
de Israëlische nederzettingen afkomstige producten te 
labelen, treffen die maatregelen het Israëlische nederzet-
tingenbeleid nauwelijks. Thans is het niet alleen wenselijk 
alle van de nederzettingen afkomstige producten gewoon 
de toegang tot de Europese markt te verbieden, maar 
ook op alle vlakken een einde te maken aan elke vorm 
van samenwerking met de Israëlische nederzettingen.

De ambassadeur is ingenomen met de resolutie die 
de Kamer van volksvertegenwoordigers in juni 2020 
heeft aangenomen en die in “tegenmaatregelen” voorziet 
ingeval Israël de Palestijnse gebieden deels annexeert. 
Tevens dankt hij de Belgische federale regering dat zij 
zich ertoe heeft verbonden een differentiatiebeleid te 
zullen voeren inzake Israël en de nederzettingen in de 
bezette Palestijnse gebieden.

Helaas belooft het aantreden van de nieuwe Israëlische 
regering weinig goeds. Het officiële Israëlische beleid is 
niet veranderd, ongeacht de partijen in de regeringsco-
alitie. De bouw van nederzettingen in de bezette gebie-
den is de prioriteit van deze regering, die zelfs verder 
gaat dan de vorige regering. In dat verband herinnert 
de spreker eraan dat de huidige Israëlische premier de 
Nederzettingenraad heeft geleid.

Israël is bezig de facto een onomkeerbare situatie te 
creëren. Door in de bezette gebieden meer wooneen-
heden op te trekken, verhindert dat land de oprichting 
van een Palestijnse Staat. Sinds de aanvang van het 
vredesproces op de Conferentie van Madrid in 1991 is 
het aantal Joodse kolonisten in de bezette gebieden 
(inclusief Oost-Jeruzalem) gestegen van 150.000 tot 
751.000.

Ondanks dat Israëlische beleid zoeken de Palestijnse 
leiders, aangevoerd door president Mahmoud Abbas, 

prédécesseur David Friedman, il n’essaierait pas d’utiliser 
son mandat pour faire avancer une idéologie personnelle.

La position du diplomate américain rejoint celle expri-
mée régulièrement par toutes les chancelleries euro-
péennes, qui considèrent la colonisation israélienne dans 
l’ensemble du territoire palestinien occupé en juin 1967, 
y compris Jérusalem-Est, comme illégale et contraire 
au droit international.

M. Alfarra se félicite de ces prises de position. 
Malheureusement, ces positions nobles doivent être 
accompagnées de mesures concrètes poussant Israël 
à se conformer au droit international. Même si certains 
pays européens ont pris des mesures en procédant 
par exemple à l’étiquetage des produits venant des 
colonies israéliennes, elles sont loin d’avoir un effet 
sur la politique de colonisation israélienne. Il convient 
aujourd’hui d’interdire tout simplement l’entrée sur le 
marché européen de tout produit venant des colonies, 
mais aussi de mettre fin à toute coopération avec les 
colonies israéliennes dans tous les domaines.

L’ambassadeur salue la résolution adoptée par la 
Chambre des représentants en juin 2020, prévoyant des 
“contre-mesures” en cas d’annexion par Israël d’une 
partie des territoires palestiniens. Il remercie également 
le gouvernement fédéral belge pour son engagement 
à mettre en place une politique de différenciation entre 
Israël et les colonies dans les territoires palestiniens 
occupés.

Malheureusement, le nouveau gouvernement israé-
lien n’est pas porteur d’espoir. La politique israélienne 
officielle n’a pas changé, quels que soient les partis de 
la coalition au gouvernement. La construction dans les 
colonies est la priorité de ce gouvernement et il va même 
plus loin que le gouvernement précédent. L’intervenant 
rappelle à cet égard que l’actuel premier ministre israélien 
a dirigé par le passé le Conseil des colonies.

Israël est en train de créer une situation de fait irré-
versible. En augmentant la construction d’unités de 
logement dans les colonies, Israël empêche la création 
d’un État palestinien. Depuis le début du processus de 
paix à la conférence de Madrid en 1991, le nombre de 
colons juifs est passé de 150.000 à 751.000, en incluant 
Jérusalem-Est.

En dépit de cette politique israélienne, la direction 
palestinienne, avec à sa tête le président Mahmoud 



3338/001DOC 5552

C H A M B R E   5 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2022 2023 K A M E R • 5 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

nog steeds naar een Israëlische vredespartner. De 
Palestijnen zijn nog steeds bereid de besprekingen 
te hervatten, in het besef dat de Israëlische premier 
Naftali Bennett heeft geantwoord met een drievou-
dig “neen”: neen tegen contacten met de heer Abbas, 
neen tegen vredesonderhandelingen en neen tegen de 
tweestatenoplossing.

De Palestijnse leiders zijn bereid onderhandelingen 
aan te knopen, maar dan wel op duidelijke voorwaarden, 
namelijk met inachtneming van het internationaal recht 
én onder de auspiciën van het Kwartet. Intussen tikt de 
klok en doet Israël er alles aan om die weg naar vrede 
op te breken. Daarom kan de PLO-leiding niet zonder 
meer blijven toezien. Gezien de halsstarrigheid waar-
mee Israël de tweestatenoplossing ondergraaft – een 
oplossing die de Palestijnse leiders nog steeds nastre-
ven –, heeft president Mahmoud Abbas in september 
2020 voor de Algemene Vergadering van de Verenigde 
Naties aangegeven dat het Palestijnse volk slechts twee 
opties heeft:

— de toepassing eisen van de in 1947 aangenomen 
Resolutie 181 van de Algemene Vergadering van de 
Verenigde Naties, die voorziet in de verdeling van het 
historische Palestina: 45 % voor een Palestijnse Staat 
en 55 % voor een Israëlische Staat. Daarnaast voorziet 
de Resolutie in een internationale status voor Jeruzalem 
en Bethlehem;

— tot één enkele Staat komen. De vraag rijst of het 
in dat geval zou gaan om een Staat waarin iedereen op 
het grondgebied van het historische Palestina woont 
met gelijke politieke en burgerrechten voor iedereen, 
dan wel om een apartheidsstaat.

Daarom heeft president Abbas de VN-secretaris-
generaal ertoe opgeroepen een internationale-bescher-
mingsregeling ten behoeve van het Palestijnse volk in te 
stellen. Tevens heeft hij de kwestie van de grenzen van 
1967 aangekaart. Hoe kan de internationale gemeen-
schap een land blijven erkennen dat weigert zijn grenzen 
af te bakenen? De president heeft aangegeven dat het 
Palestijnse volk Israël en de internationale gemeenschap 
een termijn van één jaar geeft om aan de bezetting een 
einde te maken, met inachtneming van de grenzen van 
1967. Bovendien heeft hij de VN-lidstaten ertoe opgeroe-
pen de Palestijnse Staat onmiddellijk en onvoorwaardelijk 
te erkennen op grond van de grenzen van juni 1967, 
teneinde de tweestatenoplossing te vrijwaren.

De ambassadeur herhaalt de uitnodiging van de 
Palestijnse Nationale Raad om een bezoek te brengen 
aan Palestina, opdat de volksvertegenwoordigers een 
duidelijker zicht op de toestand ter plaatse kunnen krijgen 

Abbas, cherche toujours un partenaire de paix israélien. 
La main des Palestiniens est toujours tendue pour la 
reprise des pourparlers, sachant que le premier ministre 
israélien Naftali Bennett a répondu par un triple “non”: non 
à des contacts avec M. Abbas, non à des négociations 
de paix et non à la solution à deux États.

La direction palestinienne est prête à s’engager dans 
la voie des négociations, mais sur des bases claires: le 
respect du droit international et des négociations sous 
les auspices du Quartet. Entre-temps, le temps passe 
et Israël fait tout pour liquider cette voie de paix. C’est 
la raison pour laquelle la direction de l’OLP ne peut pas 
rester inactive. Ainsi, le président Mahmoud Abbas a 
affirmé en septembre 2020 devant l’Assemblée générale 
des Nations Unies que face à l’acharnement d’Israël 
à saboter la solution à deux États – solution toujours 
souhaitée par la direction palestinienne – le peuple 
palestinien n’a que deux options:

— exiger l’application de la Résolution de partition 181 
adoptée par l’Assemblée générale de l’ONU en 1947,  
prévoyant le partage de la Palestine historique: 45 % 
pour un État palestinien et 55 % pour un État israélien. 
La résolution prévoit également un statut international 
pour Jérusalem et Bethlehem;

— aboutir à un seul État. Serait-ce alors un État où 
tout le monde vit sur la terre de la Palestine historique 
avec des droits politiques et civiques égaux pour tous, 
ou un État d’apartheid?

C’est pourquoi le président Abbas a appelé le secrétaire 
général de l‘ONU à mettre en place un mécanisme de 
protection internationale pour le peuple palestinien. Il a 
également soulevé la question des frontières de 1967. 
Comment la communauté internationale persiste-t-elle à 
reconnaître un pays qui refuse de définir ses frontières? Il 
a déclaré que le peuple palestinien donnait un délai d’une 
année à Israël et à la communauté internationale pour 
mettre fin à l’occupation dans le respect des frontières 
de 1967. Il a également appelé les États membres de 
l’ONU à reconnaître immédiatement et sans conditions 
l’État palestinien sur la base des frontières de juin 1967 
afin de sauver la solution à deux États.

L’ambassadeur réitère l’invitation du Conseil national 
palestinien à visiter la Palestine afin de permettre aux 
députés d’avoir une vision plus claire de la situation sur 
le terrain, et de se rendre compte à quel point la paix se 
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en beseffen hoezeer de vrede in gevaar is. Duurzame 
vrede is alleen mogelijk wanneer ook het internationaal 
recht wordt geëerbiedigd.

Tot besluit van zijn uiteenzetting stelt de spreker dat 
het Belgische federaal Parlement een rol kan spelen bij 
de totstandbrenging van een langverwachte, rechtvaar-
dige en alomvattende vrede in Palestina.

2. Vragen en opmerkingen van de leden

De heer Koen Metsu (N-VA) betreurt vooreerst dat de 
heer Alfarra vindt dat, zelfs in Brussel, de onderdrukker 
en de onderdrukte niet in eenzelfde zaal kunnen zitten 
en daarom heeft geweigerd om samen met Z.E. de heer 
Emmanuel Nahshon, ambassadeur van Israël bij het 
Koninkrijk België en het Groothertogdom Luxemburg, 
naar de hoorzitting te komen.

De spreker heeft vijf concrete vragen:

— Wanneer zal de Palestijnse Autoriteit werk maken 
van verkiezingen, in lijn met de verwachtingen van wes-
terse financiers? Is er al een concrete datum?

— Kan de Palestijnse Autoriteit concreet rekenschap 
geven hoe de middelen die door de EU werden toegekend 
voor de controle van Zone C, exact besteed werden? Wat 
is de reactie van de ambassadeur op de aantijgingen 
van corruptie, onder meer binnen de PLO?

— Wat is de visie van de ambassadeur op het ver-
lies, de afgelopen jaren, van steun voor de Palestijnse 
zaak van andere Arabische landen? Ligt dit aan het 
charmeoffensief van Israël, onder meer bij de VAE en 
Saudi-Arabië?

— Hoe zal de Palestijnse Autoriteit haar almaar slin-
kende financiering opnieuw gaan aanvullen? Zal zij 
vragen aan het Westen om met meer middelen over de 
brug te komen, onderhandelen met de andere Arabische 
Staten, of misschien zelfs met Israël in gesprek gaan?

— Vestigt de ambassadeur hoop op de gesprekken 
tussen president Mahmoud Abbas en de Israëlische 
minister van Defensie Benny Gantz, om de positie van 
de Palestijnse Autoriteit te verbeteren?

— Wat is de houding van de ambassadeur ten aanzien 
van de Israëlische blokkade op Gaza? Is deze gerecht-
vaardigd om Hamas aan de onderhandelingstafel te 
krijgen en te dwingen de macht over te dragen aan de 
Palestijnse Autoriteit? Wat is in het algemeen de relatie 
van de ambassadeur met Hamas?

trouve en péril. Une paix durable ne peut exister que si 
celle-ci s’inscrit dans le respect du droit international.

Il conclut son intervention en affirmant que le Parlement 
fédéral belge peut jouer un rôle dans l’établissement 
d’une paix juste et globale tant attendue sur la terre de 
Palestine.

2. Questions et observations des membres

M. Koen Metsu (N-VA) regrette d’abord que M. Alfarra 
estime que, même à Bruxelles, l’oppresseur et l’opprimé 
ne peuvent pas s’asseoir dans la même pièce, et qu’il 
ait donc refusé de participer à l’audition en compagnie 
de S.E. M. Emmanuel Nahshon, ambassadeur d’Israël 
auprès du Royaume de Belgique et du Grand-Duché 
de Luxembourg.

L’intervenant pose plusieurs questions concrètes:

— Quand l’Autorité palestinienne procédera-t-elle à 
des élections conformément aux attentes des financiers 
occidentaux? Une date concrète a-t-elle déjà été fixée?

— L’Autorité palestinienne peut-elle concrètement 
rendre compte de la manière dont les fonds alloués 
par l’Union européenne pour le contrôle de la Zone C 
ont été exactement dépensés? Quelle est la réaction 
de l’ambassadeur face aux allégations de corruption, 
notamment au sein de l’OLP?

— Quel est le point de vue de l’ambassadeur sur la 
perte de soutien de la cause palestinienne de la part 
d’autres pays arabes ces dernières années? Est-elle 
due à l’offensive de charme d’Israël, notamment auprès 
des EAU et de l’Arabie saoudite?

— Comment l’Autorité palestinienne reconstitue-
ra-t-elle son financement en constante diminution? 
Demandera-t-elle à l’Occident de fournir davantage de 
moyens? Négociera-t-elle avec les autres États arabes? 
Ou entamera-t-elle peut-être des pourparlers avec Israël?

— L’ambassadeur fonde-t-il des espoirs sur les discus-
sions entre le président Mahmoud Abbas et le ministre 
israélien de la Défense Benny Gantz pour améliorer la 
position de l’Autorité palestinienne?

— Quelle est l’attitude de l’ambassadeur à l’égard 
du blocus israélien sur Gaza? Celui-ci est-il justifié 
pour amener le Hamas à la table des négociations et 
le forcer à céder le pouvoir à l’Autorité palestinienne? 
D’une manière générale, quelle relation l’ambassadeur 
entretient-il avec le Hamas?
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— Heel wat ngo’s steunen het standpunt van de 
coalitie Don’t buy into occupation; die heeft een lijst 
bekendgemaakt van 670 financiële instellingen die actief 
zijn in de economie van de Israëlische nederzettingen, 
voor een bedrag van in totaal 18 miljard euro. Wat zou de 
weerslag op de Palestijnse werkgelegenheid zijn indien 
de betrokken bedrijven strikt gevolg zouden geven aan 
het door die coalitie gehouden pleidooi om zich uit die 
gebieden terug te trekken?

— Nederland heeft de Union of Agricultural Work 
Committees (UAWC) geschrapt als ontwikkelingssamen-
werkingspartner na de mogelijke betrokkenheid bij een 
bomaanslag van twee van haar leden. De Palestijnse 
Autoriteit heeft vervolgens de Nederlandse ambassadeur 
ter verantwoording geroepen. Waar staat de Palestijnse 
Autoriteit tussen de relatie van een aantal geviseerde 
organisaties en het Popular Front for the Liberation of 
Palestine (PFLP)?

De heer Simon Moutquin (Ecolo-Groen) bevestigt dat 
de commissie van plan is een parlementaire missie naar 
Israël en Palestina te sturen. Het is de bedoeling om bij 
die gelegenheid de platgetreden paden te verlaten en zich 
in te leven in het dagelijkse bestaan van de Palestijnen.

Het lid stelt dat hij geen partij kiest voor de Israëli’s 
of voor de Palestijnen. Hij pleit daarentegen voor de 
inachtneming van het internationaal recht en geeft 
aan dat hij elke partij zal steunen die zulke doelstelling 
voorstaat, teneinde te streven naar een rechtvaardige 
en duurzame vrede. Hij meent voorts dat de Palestijnse 
Autoriteit geloofwaardiger zou worden als haar legitimiteit 
zou toenemen. Waarom hebben dan de verkiezingen 
niet plaatsgevonden zoals gepland, en wanneer zal dat 
alsnog gebeuren?

Het lid wil voorts nog verduidelijking krijgen over het 
volgende:

— De Palestijnse jeugd is creatief, artistiek en ge-
motiveerd. Slaagt de Palestijnse Autoriteit er nog in die 
Palestijnse jeugd warm te maken voor een toekomst-
gericht project? Hoe wordt die jeugd in het dagelijkse 
leven benaderd?

— Hoe slaagt de Palestijnse Autoriteit erin alle 
Palestijnen samen te brengen, met inbegrip van de 
diaspora en de Palestijnen die in Israël wonen?

— Wat is de reactie van de heer Alfarra op de verkla-
ringen van de Israëlische ambassadeur dat de Palestijnse 
Autoriteit elke dialoog weigert?

— Hoe moet de aangehaalde internationale bescher-
mingsregeling eruit zien?

— Nombre d’ONG rejoignent la position de la coalition 
Don’t buy into occupation qui a publié une liste de 670 
institutions financières actives dans l’économie des colo-
nies, pour un montant total de 18 milliards d’euros. Quel 
serait l’impact d’une application rigoureuse du désenga-
gement de ces sociétés sur l’emploi des Palestiniens, 
conformément au plaidoyer de cette coalition?

— Les Pays-Bas ont retiré l’Union des comités du 
travail agricole (UAWC) de leurs partenaires de coopé-
ration au développement après l’implication possible 
de deux de ses membres dans un attentat à la bombe. 
L’Autorité palestinienne a ensuite demandé des comptes 
à l’ambassadeur néerlandais. Comment l’Autorité pales-
tinienne se positionne-t-elle vis-à-vis de la relation entre 
un certain nombre d’organisations ciblées et le Front 
populaire de libération de la Palestine (FPLP)?

M. Simon Moutquin (Ecolo-Groen) confirme que la 
commission a le projet de réaliser une mission parle-
mentaire en Israël et en Palestine. À cette occasion, il 
conviendra de sortir des sentiers battus afin de se rendre 
compte de la réalité du quotidien des Palestiniens.

Le membre précise qu’il n’est ni pro-Israélien, ni 
pro-Palestinien. Il plaide par contre pour le respect du 
droit international et indique qu’il soutiendra toute partie 
qui partage cet objectif en vue de tendre vers une paix 
juste et durable. Il considère également que l’Autorité 
palestinienne gagnerait en crédibilité si sa légitimité 
s’améliorait. Pourquoi dès lors les élections n’ont-elles pas 
eu lieu comme prévu et quand seront-elles organisées?

Il souhaite aussi obtenir les précisions suivantes:

— La jeunesse palestinienne est créative, artistique et 
motivée. Est-ce que l’Autorité palestinienne fait encore 
rêver cette jeunesse palestinienne aujourd’hui? Comment 
les contacts sont-ils noués avec cette jeunesse au 
quotidien?

— Comment l’Autorité palestinienne arrive-t-elle 
à rassembler tous les Palestiniens, en ce compris la 
diaspora et les Palestiniens vivant en Israël?

— Quelle est la réaction de M. Alfarra face aux décla-
rations de l’ambassadeur d’Israël indiquant que l’Autorité 
palestinienne refuse tout dialogue?

— Quelle forme devrait prendre le mécanisme de 
protection internationale dont il a été fait mention?
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De heer André Flahaut (PS) stelt de volgende vragen:

— Is de Israëlische regering in haar huidige samenstel-
ling bij machte belangrijke en doorslaggevende beslis-
singen te nemen om het vredesproces nieuw leven in 
te blazen? Kan van die regering iets worden verwacht?

— Heeft de heer Alfarra de indruk dat de steun van 
de andere Arabische landen voor de Palestijnse zaak is 
bekoeld? Is die nieuwe stellingname onomkeerbaar, of 
moet werk worden gemaakt van de wederopbouw van 
de speciale band met die landen?

— Is de huidige periode een transitieperiode? Wacht 
men op de organisatie van verkiezingen of op het ogen-
blik dat de historische leiders de macht afstaan, opdat 
een nieuwe generatie van leiders kan opstaan die het 
conflict op een andere manier kan aanpakken?

De heer Michel De Maegd (MR) betreurt dat de heer 
Alfarra niet heeft willen plaatsnemen naast zijn Israëlische 
collega. Die houding is vrij paradoxaal, aangezien de 
ambassadeur zijn uiteenzetting heeft afgerond met een 
oproep tot dialoog.

Wat de toestand in de Palestijnse gebieden betreft, 
wil het lid vernemen of de Palestijnse Autoriteit de schok 
van de post-COVID-19-crisis heeft kunnen verwerken 
zonder buitenlandse steun. Het Protocol van Parijs, dat 
de financiële overdrachten tussen Israël en de Palestijnse 
Autoriteit – goed voor 60 % van de inkomsten van die 
Autoriteit – regelt, is momenteel opgeschort. De vraag 
rijst dan ook hoe de Palestijnse Autoriteit er financieel 
voor staat. Hoe is het in het algemeen gesteld met de 
economische conjunctuur in Palestina? Hoe staat het met 
de internationale hulp voor de Westelijke Jordaanoever 
en voor Gaza? Hoeveel politieke en financiële steun krijgt 
de Palestijnse Autoriteit van de Golfstaten?

Wat is voorts de rol van de Palestijnse diaspora, 
naast de vluchtelingen in Jordanië of in Libanon? Blijft 
die betrokken bij het politieke en economische leven 
van de Westelijke Jordaanoever en van Gaza? Kan zij 
worden vergeleken met de Libanese diaspora?

De heer De Maegd herinnert eraan dat velen vol 
verwachting uitkijken naar de politieke vernieuwing in 
Palestina. Kan de heer Alfarra twee of drie prominente 
politici noemen die zich warmlopen om de heer Mahmoud 
Abbas af te lossen?

Wat het vredesproces betreft, wil de heer De Maegd 
meer duidelijkheid over de precieze uitkomst van het 
onderhoud tussen president Mahmoud Abbas en de 
Israëlische minister van Defensie, de heer Benny Gantz. 
Is Israël overgegaan tot een verhoging van het aantal 

M. André Flahaut (PS) pose les questions suivantes:

— Le gouvernement israélien dans sa composition 
actuelle est-il capable de prendre des décisions majeures 
et décisives pour relancer le processus de paix? Est-
ce qu’il y a un espoir à placer dans ce gouvernement?

— M. Alfarra a-t-il le sentiment que les autres pays 
arabes ont réduit leur soutien à la cause palestinienne? 
Cette nouvelle position est-elle irréversible ou convient-il 
de faire des efforts de “reconquête” du rapport privilégié 
qui existait avec ces mêmes pays?

— Se trouve-t-on dans une période de transition? 
Attend-on que des élections soient organisées ou que 
les chefs historiques quittent le pouvoir pour qu’une 
nouvelle génération de leaders, capable d’aborder le 
conflit d’une autre manière, puisse voir le jour?

M. Michel De Maegd (MR) regrette que M. Alfarra 
n’ait pas voulu siéger aux côtés de son homologue 
israélien. Cette attitude est assez paradoxale compte 
tenu du discours de dialogue tenu par l’ambassadeur 
en conclusion de son intervention.

Concernant l’état des lieux dans les territoires pales-
tiniens, le membre s’interroge quant à savoir si l’Auto-
rité palestinienne a pu absorber le choc de la crise  
post-COVID-19 sans aide extérieure. Le Protocole de 
Paris qui encadre les versements financiers entre Israël 
et l’Autorité palestinienne et qui représente 60 % des 
revenus de l’Autorité palestinienne est aujourd’hui sus-
pendu. Aussi, quel est l’état des finances de l’Autorité 
palestinienne et plus généralement quelle est la conjonc-
ture économique en Palestine? Où en est-on avec l’aide 
internationale pour la Cisjordanie et Gaza? Quelle est 
l’étendue de l’appui politique et financier des monarchies 
du Golfe à l’Autorité palestinienne?

Par ailleurs, quel est le rôle de la diaspora pales-
tinienne, en dehors des réfugiés en Jordanie ou au 
Liban? Est-elle toujours impliquée dans la vie politique 
et économique de la Cisjordanie et de Gaza? Est-elle 
comparable à la diaspora libanaise?

M. De Maegd rappelle que le renouveau politique 
palestinien est fort attendu de tous côtés. M. Alfarra 
peut-il citer deux ou trois personnalités politiques qui 
émergent derrière M. Mahmoud Abbas?

Concernant le processus de paix, M. De Maegd sou-
haite des précisions quant au bilan exact de l’entrevue 
qui a eu lieu entre le président M. Mahmoud Abbas et le 
ministre israélien de la Défense, M. Benny Gantz. Est-ce 
qu’Israël a augmenté le nombre de permis permettant 
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vergunningen waarmee de Palestijnen in Israël kunnen 
werken? Welke middelen worden aangekondigd om de 
levensstandaard van de Palestijnen te verhogen? Welke 
maatregelen worden overwogen om politiek perspectief 
te bieden voor de beslechting van het conflict?

Tot slot heeft de heer De Maegd vragen over de 
eventuele evolutie van het Palestijnse nationalisme. Hoe 
ziet de heer Alfarra het feit dat de vredesoplossing met 
twee Staten te vuur en te zwaard wordt bestreden, in 
het bijzonder via het optreden van Hamas? Hoe kijkt de 
heer Alfarra naar het feit dat jonge Arabisch-Palestijnse 
activisten uit de Israëlische steden dromen van een 
betere integratie in de Israëlische samenleving?

De heer Steven De Vuyst (PVDA-PTB) herhaalt de 
opmerkingen en vragen die hij heeft gesteld aan de 
ambassadeur van Israël in België, de heer Nahshon. Hij 
stelt dat de nieuwe eerste minister van Israël bekendstaat 
als een fervente tegenstander van de oprichting van 
een Palestijnse Staat; hij heeft namelijk verklaard dat 
hij tegen de Oslo-akkoorden is, dat hij geen onderhan-
delingen wil en dat het conflict moet worden ondergaan 
en uitgezweet, aangezien het uitzichtloos is.

Voor de Palestijnen is het conflict niet hinderlijk zonder 
meer, maar eist het elke dag slachtoffers. Sommigen 
van hen spreken zelfs van een etnische zuivering en van 
een feitelijke aanhechting van hun grondgebied. Elk – al 
dan niet vreedzaam – verzet wordt met geweld de kop 
ingedrukt. Indien men blijft weigeren een Palestijnse 
Staat te erkennen, zal er nooit iets veranderen.

Het lid vraagt zich af hoe Israël een dergelijk beleid 
zonder enig gevolg kan blijven voeren, rekening houdend 
met de nieuwe geopolitieke toestand in de regio en 
met de teloorgang van het overwicht van de Verenigde 
Staten. Hoe ziet de heer Alfarra de toekomst van het 
Palestijnse volk in het raam van dat nieuwe evenwicht?

Voor mevrouw Goedele Liekens (Open Vld) is het 
heel belangrijk direct dialoog te houden. Ze wordt heel 
moedeloos dat het conflict blijft aanslepen en dat er aan 
beide kanten slachtoffers vallen en mensen lijden. Ze 
vreest dat de commissieleden hun tijd verspillen indien 
de heer Alfarra zelf vindt dat verdrukker en verdrukte niet 
samen in een ruimte kunnen zitten en dat goodwill bij 
beide partijen ontbreekt om samen naar een oplossing 
te zoeken. Dialoog en diplomatie zijn twee essentiële 
kenmerken van het Belgisch buitenlands beleid, en dit 
wordt ook in het Parlement uitgedragen. Dit is dus een 
gemiste kans.

aux Palestiniens de travailler en Israël? Quels sont les 
moyens annoncés pour améliorer le niveau de vie des 
Palestiniens? Quelles sont les mesures envisagées 
pour créer un horizon politique en vue d’arriver à une 
résolution du conflit?

Enfin, M. De Maegd s’interroge également quant à 
l’évolution éventuelle du nationalisme palestinien. Quelle 
est la vision de M. Alfarra sur le fait que la solution de 
paix à deux États est battue en brèche, notamment par 
les actions du Hamas? Quelle est la vision de M. Alfarra 
sur le fait qu’en Israël, les jeunes activistes arabo-pa-
lestiniens des villes israéliennes rêvent d’une meilleure 
intégration dans la société israélienne?

M. Steven De Vuyst (PVDA-PTB) réitère les remarques 
et les questions qu’il avait adressées à M. Nahshon, 
ambassadeur d’Israël en Belgique. Il indique que le 
nouveau premier ministre d’Israël est connu pour sa 
ferme opposition à la création d’un État palestinien. Il a 
déclaré être contre les accords d’Oslo, ne pas de vouloir 
de négociations et a affirmé qu’il convient de subir et 
d’endurer le conflit, le considérant sans solution.

Pour les Palestiniens, ce n’est pas une simple nuisance 
mais un conflit qui engendre chaque jour des victimes. 
Pour certains, il est même question d’épuration ethnique 
et d’annexion de facto de leur territoire. Toute opposition, 
pacifique ou non, est réprimée par la force. Si le refus 
de reconnaître un État palestinien perdure, la situation 
actuelle ne fera que continuer.

Le membre s’interroge quant à la possibilité pour Israël 
de continuer à mener une telle politique sans aucune 
conséquence, eu égard aux nouvelles réalités géopoli-
tiques dans la région et à la disparition de l’hégémonie 
des États-Unis. Comment M. Alfarra voit-il le futur du 
peuple palestinien dans ce nouvel équilibre?

Mme Goedele Liekens (Open Vld) estime qu’il est 
essentiel de maintenir un dialogue direct. Il est décou-
rageant de constater que ce conflit s’est installé dans la 
durée, faisant de nombreuses victimes et entraînant une 
grande souffrance dans les deux camps. L’intervenante 
craint que les membres de la commission perdent leur 
temps si M. Alfarra estime lui-même qu’il est impossible 
de réunir les représentants des oppresseurs et des 
opprimés dans une même pièce et qu’aucune des deux 
parties n’est disposée à chercher une solution concertée. 
Le dialogue et la diplomatie sont deux caractéristiques 
essentielles de la politique étrangère menée par notre 
pays et cela s’exprime également au Parlement. Il s’agit 
donc d’une occasion manquée.
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De spreekster heeft voorts een aantal vragen voor 
de ambassadeur:

— Hoe kan het wederzijdse vertrouwen tussen Israël 
en de Palestijnse Autoriteit worden hersteld? Welke rol 
kan de Europese Unie hierin spelen? Palestina is een 
van de weinige regio’s waar de Unie als EU in haar 
geheel optreedt. Hoe is de relatie tussen de Palestijnse 
Autoriteit en de Europese Unie? Op welke manier biedt 
de EU ondersteuning om te zoeken naar een politieke 
oplossing voor het conflict?

— De EU-vertegenwoordiger van de EEAS zei dat 
België – wat het differentiatiebeleid betreft – een van 
de beste leerlingen van de klas is. Hoe kijkt de heer 
Alfarra naar het differentiatiebeleid van België? Ziet hij 
– in vergelijking met andere EU-lidstaten – dat België 
inderdaad hier bijzonder oog voor heeft? Werkt de eti-
kettering/labeling van producten uit de nederzettingen, 
en wordt dit voldoende opgevolgd?

— Op 15 januari 2021 had president Mahmoud Abbas 
verkiezingen aangekondigd. Deze verkiezingen werden 
uitgesteld. Het is al 15 jaar geleden dat er verkiezingen 
waren in Palestina. Verkiezingen zijn belangrijk voor 
democratie in het Palestijns gebied en zouden vredes-
gesprekken nieuw leven kunnen inblazen. 70 % van de 
Palestijnen is jonger dan 30. Zij hebben dus eigenlijk 
nooit een democratisch proces gezien en geloven ook 
steeds minder in een politieke oplossing, omdat ze zelf 
het politiek systeem wantrouwen. Waarom werd beslist 
de Palestijnse verkiezingen op te schorten? Wanneer 
zullen ze georganiseerd worden?

— Op 5 februari 2021 bevestigde de “pre-trial 
Chamber” van het Internationaal Strafhof (ICC) in Den 
Haag dat het Internationaal Strafhof wel degelijk territo-
riale jurisdictie heeft over de situatie in bezet Palestijns 
gebied. Deze uitspraak is belangrijk: ze opent de weg 
naar een formeel onderzoek van het ICC in het Palestijnse 
gebied. Wat is de stand van zaken hieromtrent? Werden 
al concrete initiatieven ter zake genomen? Of blijft dat 
voorlopig alleen bij woorden?

Mevrouw Liekens had nog een vraag over de nieuwe 
regering in Israël, maar de ambassadeur zei al dat het 
alleen maar erger is geworden onder premier Bennett 
en dat er van die kant telkens een “neen” komt op de 
Palestijnse vraag voor dialoog. Het is echter wel exem-
plarisch dat men eigenlijk net het omgekeerde heeft 
gehoord van de Israëlische ambassadeur. Hoe ziet de 
heer Alfarra dan een mogelijke oplossing? Ziet hij een 

L’intervenante tient ensuite à poser plusieurs questions 
à l’ambassadeur:

— Comment rétablir la confiance mutuelle entre Israël 
et l’Autorité palestinienne? Quel rôle l’Union européenne 
pourrait-elle jouer en la matière? La Palestine est l’une 
des rares régions où l’Union intervient en tant qu’UE dans 
son ensemble. Quelles sont les relations entre l’Autorité 
palestinienne et l’Union européenne? Comment l’Union 
européenne soutient-elle la recherche d’une solution 
politique au conflit?

— Le représentant du SEAE de l’Union européenne 
a déclaré que la Belgique était l’un des meilleurs élèves 
de la classe en ce qui concerne la politique de différen-
ciation. Que pense M. Alfarra de la façon dont notre pays 
mène cette politique de différenciation? Estime-t-il que la 
Belgique accorde effectivement une attention plus accrue 
que d’autres États membres de l’Union européenne à 
cette problématique? L’étiquetage/la labellisation des 
produits provenant des colonies sont-ils efficaces et 
suffisamment suivis?

— Le 15 janvier 2021, le président Mahmoud Abbas 
a annoncé la tenue prochaine d’élections. Or, celles-ci 
ont été reportées. Cela fait déjà quinze ans qu’il n’y 
a plus eu d’élections en Palestine. Les élections sont 
importantes pour la démocratie dans les territoires 
palestiniens et elles pourraient donner un nouveau 
souffle aux négociations de paix. Septante pour cent 
des Palestiniens ont moins de 30 ans. Ils n’ont donc 
jamais assisté à un processus démocratique et croient 
de moins en moins à une solution politique, car ils se 
méfient du système politique lui-même. Pourquoi a-t-il 
été décidé de suspendre les élections palestiniennes? 
Quand y aura-t-il de nouvelles élections?

— Le 5 février 2021, la Chambre préliminaire de la 
Cour pénale internationale (CPI) de La Haye a confirmé 
l’extension de la compétence territoriale de la CPI aux 
territoires palestiniens occupés. Cette décision est impor-
tante, car elle débloque le démarrage d’une enquête 
formelle de la CPI dans les territoires palestiniens. Quel 
est l’état d’avancement de ce dossier? Y a-t-il déjà eu des 
initiatives concrètes en la matière ou en est-on encore 
actuellement au stade des déclarations?

Mme Liekens souhaitait également poser une ques-
tion à propos du nouveau gouvernement israélien, mais 
l’ambassadeur a déjà indiqué que la situation s’était 
encore aggravée depuis l’arrivée au pouvoir du premier 
ministre Bennett, qui rejette toute demande de dialogue 
émanant des Palestiniens. Or, l’ambassadeur israélien a 
déclaré exactement le contraire. Quelle solution M. Alfarra 
propose-t-il dans ce contexte? Peut-on envisager une 
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tweestatenoplossing als een mogelijkheid, als het zelf 
al zo moeilijk is om met elkaar te spreken?

Mevrouw Vicky Reynaert (Vooruit) heeft een aantal 
vragen die aansluiten bij de vragen van de vorige sprekers:

— Wat is het standpunt van de ambassadeur met be-
trekking tot de resoluties die momenteel in het Parlement 
ter bespreking voorliggen?

— Wat is het standpunt van de ambassadeur over 
de maatregelen die de Belgische regering neemt in het 
kader van het illegale nederzettingenbeleid van Israël?

— Wanneer kan men verkiezingen in de Palestijnse 
gebieden verwachten?

Mevrouw Els Van Hoof (cd&v) merkt op dat beiden 
hebben aangegeven de facto onwillig zijn om met elkaar 
te praten. Desondanks heeft er een ontmoeting plaats-
gevonden tussen president Mahmoud Abbas en minister 
van Defensie Benny Gantz. Is dit een “fait divers”, of 
mag daaruit enige hoop geput worden?

De ambassadeur hecht veel belang aan het Kwartet 
in het kader van de onderhandelingen. Hoe evalueert 
de ambassadeur de bijeenkomst van de speciale ge-
zanten van het Kwartet op 14 januari 2022? Gebeurt dit 
regelmatig? Heeft dit enig belang in het kader van het 
vredesproces, en kan dit iets bewerkstelligen?

Waarom blijft het aangekondigde options paper van 
Hoge Vertegenwoordiger van de EU Josep Borrell uit? 
Kan de ambassadeur een stand van zaken geven?

In welke richting zou het Belgische differentiatiebeleid 
van onze regering moeten gaan? Kan de ambassadeur 
een voorbeeld geven van een EU-land waar het dif-
ferentiatiebeleid wel op een afdoende manier wordt 
georganiseerd?

Mevrouw Van Hoof sluit zich aan bij de vraag van 
verschillende leden waarom de verkiezingen uitblijven, 
alsook naar een juridische stand van zaken met be-
trekking tot een mogelijk onderzoek van het ICC in het 
Palestijnse gebied.

3. Antwoorden van Z.E. de heer ambassadeur

Z.E. de heer Abdalrahim Alfarra, Palestijns ambas-
sadeur bij het Koninkrijk België, het Groothertogdom 
Luxemburg en de Europese Unie, wijst er aangaande 
de Palestijnse verkiezingen op dat alle data vastlagen:

solution à deux États alors que le dialogue entre les 
parties est déjà si difficile?

Mme Vicky Reynaert (Vooruit) pose une série de ques-
tions en lien avec celles des intervenants précédents:

— Quelle est la position de l’ambassadeur en ce 
qui concerne les propositions de résolution qui ont été 
déposées au Parlement?

— Quelle est la position de l’ambassadeur en ce 
qui concerne les mesures prises par le gouvernement 
fédéral à l’égard de la politique de colonisation illégale 
menée par Israël?

— Quand peut-on attendre des élections dans les 
territoires palestiniens?

Mme Els Van Hoof (cd&v) fait observer que les deux 
parties ont affirmé être de facto peu disposées à la 
discussion. Une rencontre a cependant eu lieu entre le 
président Mahmoud Abbas et le ministre de la Défense 
Benny Gantz. S’agit-il d’un évènement mineur ou peut-
on y voir une lueur d’espoir?

L’ambassadeur attache beaucoup d’importance au 
Quartet dans les négociations. Comment l’ambassadeur 
évalue-t-il la réunion des envoyés spéciaux du Quartet du 
14 janvier 2022? Des réunions sont-elles régulièrement 
organisées? Jouent-elles un rôle dans le processus de 
paix et permettent-elles d’obtenir des avancées?

Pourquoi le document sur les pistes envisageables 
(options paper) du haut représentant de l’Union euro-
péenne, Josep Borrell, n’est-il pas encore disponible? 
Quel est l’état d’avancement de ce document?

Selon l’ambassadeur, dans quelle direction la politique 
belge de différenciation devrait-elle aller? L’ambassadeur 
peut-il citer un pays européen qui mène une politique 
de différenciation efficace?

Mme Van Hoof se rallie à la question posée par plu-
sieurs membres sur les raisons pour lesquelles des 
élections se font toujours attendre, ainsi que sur la 
situation juridique en ce qui concerne une éventuelle 
enquête de la CPI dans les territoires palestiniens.

3. Réponses de S.E. M. l’ambassadeur

Concernant les élections palestiniennes, S.E. Monsieur 
Abdalrahim Alfarra, ambassadeur de Palestine auprès du 
Royaume de Belgique, du Grand-Duché de Luxembourg 
et de l’Union européenne, rappelle que toutes les dates 
étaient fixées:
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— mei 2021: parlementsverkiezingen;

— eind juli 2021: presidentsverkiezing;

— eind augustus 2021: verkiezingen voor de Palestijnse 
Nationale Raad.

Helaas heeft Israël op 29 april 2021 de verkiezingen 
in Oost-Jeruzalem verboden, hoewel de Europese Unie 
en de Arabische landen hadden aangegeven die ver-
kiezingen te zullen steunen. Aangezien Oost-Jeruzalem 
sinds de akkoorden van 4 juni 1967, en in alle resoluties 
van de VN-Veiligheidsraad, wordt beschouwd als de 
hoofdstad van een Palestijnse Staat, zou het organiseren 
van verkiezingen zonder dat die ook in Oost-Jeruzalem 
worden gehouden, uiteindelijk neerkomen op de be-
schouwing ervan als de hoofdstad van Israël.

De heer Alfarra legt uit dat Israël de verkiezingen in 
Oost-Jeruzalem heeft geweigerd omdat de Israëlische 
regering niet langer wil weten van een Palestijnse Staat 
met Oost-Jeruzalem als hoofdstad. De recentste ver-
kiezingen hebben echter plaatsgehad op de Westelijke 
Jordaanoever, in Gaza en in Oost-Jeruzalem. De heer 
Alfarra is dan ook van oordeel dat de verkiezingen zullen 
plaatsvinden zodra de Israëlische regering de Palestijnse 
Autoriteit de toestemming zal geven om ook in het door 
Israël gecontroleerde Oost-Jeruzalem verkiezingen te 
organiseren.

In verband met de normalisering van de betrekkingen 
tussen bepaalde Arabische landen en Israël geeft de 
ambassadeur aan dat de Palestijnse zaak nog steeds 
wordt gesteund door alle Arabische landen en volkeren, 
ondanks de Abrahamakkoorden. Die akkoorden werden 
getekend onder druk van de Amerikaanse regering.

De heer Alfarra legt vervolgens uit dat het Palestijnse 
volk een economische lijdensweg aflegt, aangezien 
Israël, overeenkomstig het Protocol van Parijs van 1994, 
controle uitoefent op alle import en export en bijgevolg 
ook op de gerelateerde heffingen en ontvangsten. De 
Europese Unie en haar lidstaten zijn de belangrijkste 
geldschieters van Palestina. Sinds omstreeks 2000 
heeft men geen enkele steun meer ontvangen van de 
Golfstaten. Sinds oktober 2021 is de Palestijnse Autoriteit 
niet langer bij machte de wedden van haar ambtenaren 
volledig uit te betalen. Onder de Israëlische bezetting 
kan Palestina zich helaas niet ontwikkelen.

Sinds 2007 is Gaza aan een blokkade onderwor-
pen als gevolg van het feit dat de verkiezingen werden 
gewonnen door Hamas, die door de internationale 
gemeenschap als een terroristische organisatie wordt 
beschouwd. Gaza is een openluchtgevangenis waar  
2.250.000 Palestijnen vastzitten. Meer dan 75.000 mensen 

— mai 2021: élections législatives;

— fin juillet 2021: élection présidentielle;

— fin août 2021: élections du Conseil national 
palestinien.

Malheureusement, malgré les promesses de sou-
tien pour des élections à Jérusalem-Est par l’Union 
européenne et les pays arabes, le 29 avril 2021, Israël 
a interdit la tenue de ces élections. Vu que Jérusalem-
Est est considérée comme la capitale d’un État pales-
tinien depuis les accords du 4 juin 1967, y compris 
dans toutes les résolutions du Conseil de sécurité des 
Nations Unies, accepter des élections sans y englober 
Jérusalem-Est, c’est finalement estimer que celle-ci est 
la capitale d’Israël.

M. Alfarra expose qu’Israël a refusé la tenue d’élec-
tions à Jérusalem-Est car le gouvernement israélien 
ne veut plus d’un État palestinien avec Jérusalem-Est 
comme capitale. Or, les dernières élections ont eu 
lieu en Cisjordanie, à Gaza et à Jérusalem-Est. Aussi, 
M. Alfarra estime que les élections auront lieu dès que le 
gouvernement israélien autorisera l’Autorité palestinienne 
à organiser ces élections également à Jérusalem-Est, 
qui est sous contrôle israélien.

Concernant la normalisation de relations entre cer-
tains pays arabes et Israël, l’ambassadeur affirme que 
le soutien de tous les pays et peuples arabes à la cause 
palestinienne reste intact malgré les accords d’Abraham. 
Ceux-ci ont été signés sous la pression du gouverne-
ment américain.

M. Alfarra expose ensuite que le peuple palestinien 
souffre sur le plan économique puisque, conformément 
au Protocole de Paris de 1994, Israël contrôle toutes les 
importations et les exportations et, par voie de consé-
quence, les taxes et revenus y afférents. L’Union euro-
péenne et ses États membres sont les premiers donateurs 
de la Palestine. Depuis 2000 environ, aucune aide n’est 
venue des pays du Golfe. Depuis le mois d’octobre 2021, 
l’Autorité palestinienne n’est plus en mesure de verser 
intégralement les salaires de ses fonctionnaires. Sous 
l’occupation israélienne, la Palestine ne peut malheu-
reusement pas se développer.

Depuis 2007, Gaza est entrée dans un blocus suite 
aux élections gagnées par le Hamas car ce dernier 
est considéré comme une organisation terroriste par 
la communauté internationale. Gaza est une prison à 
ciel ouvert avec 2.250.000 Palestiniens. Plus de 75.000 
personnes n’ont pas de logement. Qui est coupable? 
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hebben geen dak boven het hoofd. Wie anders dan de 
bezettende macht is hieraan schuldig? Die is immers op 
grond van de internationale regelgeving verantwoordelijk 
voor de bezette Palestijnse gebieden.

Wat de betrekkingen met Hamas betreft, verklaart de 
heer Alfarra dat Hamas nooit de akkoorden heeft nage-
leefd die het sinds 2007 met de Palestijnse Autoriteit heeft 
gesloten met het oog op de vorming van een Palestijnse 
eenheidsregering. Er zijn echter nog steeds pogingen 
tot verzoening aan de gang, onder meer die waartoe 
Algerije het initiatief heeft genomen. Het Palestijnse 
volk hoopt vurig dat die verzoening er komt.

Betreffende de etikettering van producten uit de bezette 
gebieden, een initiatief dat onder meer door België wordt 
gesteund, stelt de ambassadeur vast dat die maatregel 
niet heeft geleid tot het gewenste resultaat, namelijk de 
stopzetting van het Israëlische nederzettingenbeleid. 
Tot op heden werd op Europees niveau geen akkoord 
bereikt. Nochtans bestaat de oplossing daadwerkelijk 
in het verbieden van de invoer van dergelijke produc-
ten in Europa opdat Israël een einde maakt aan zijn 
nederzettingenbeleid.

Aangaande de twee vergaderingen tussen president 
Mahmoud Abbas en de Israëlische minister van Defensie 
Benny Gantz is de ambassadeur van oordeel dat die niet 
tot het verwachte resultaat hebben geleid, aangezien 
er alleen werd gesproken over het “verbeteren van de 
dagelijkse leefomstandigheden van de Palestijnen”. 
Aangezien het in die vergaderingen niet gaat over mo-
gelijke politieke oplossingen voor het conflict, hebben 
ze volgens de heer Alfarra niet veel zin. Ondanks de 
pogingen en de bereidwilligheid van bepaalde leden van 
de Israëlische regering, heeft premier Naftali Bennett 
duidelijk aangegeven dat er geenszins sprake van kon 
zijn dat zij over een vredesproces of een tweestaten-
oplossing zouden onderhandelen. Hoewel de ontmoe-
tingen met de heer Gantz door de publieke opinie op 
prijs werden gesteld, benadrukt de heer Alfarra dat de 
Palestijnen méér willen dan alleen maar vergunningen 
voor Palestijnen zonder papieren die op de Westelijke 
Jordaanoever en in Gaza wonen.

Voorts bevestigt de ambassadeur het bijzondere 
belang dat de Palestijnse Autoriteit aan de jeugd hecht, 
alsmede de steun die zij haar voor meerdere culturele 
aspecten verleent. Helaas maakt de Israëlische bezet-
ting het moeilijk om projecten ten gunste van de jeugd 
te ontwikkelen.

Met betrekking tot het argument als zou president 
Mahmoud Abbas elk voorstel steevast met een “neen” be-
antwoorden, benadrukt de heer Alfarra dat de Palestijnse 
Autoriteit zich nooit tegen onderhandelingen heeft gekant, 

C’est la puissance occupante qui, devant les lois inter-
nationales, est responsable des territoires palestiniens 
occupés.

En ce qui concerne les relations avec le Hamas, 
M. Alfarra relève que le Hamas n’a jamais respecté les 
accords signés depuis 2007 avec l’Autorité palestinienne 
en vue de constituer un gouvernement palestinien unique. 
Il y a néanmoins toujours des tentatives de réconcilia-
tion, notamment celle initiée par l’Algérie. Le peuple 
palestinien appelle de ses vœux cette réconciliation.

Concernant l’étiquetage des produits provenant des 
territoires occupés, une initiative soutenue notamment 
par la Belgique, l’ambassadeur constate qu’elle n’a pas 
donné le résultat souhaité, soit l’arrêt de la politique 
de colonisation d’Israël. Jusqu’à présent, il n’y a pas 
eu d’accord au niveau européen. Pourtant, la solution 
serait effectivement d’interdire d’importer ces produits 
en Europe afin qu’Israël mette fin à sa politique de 
colonisation.

Par rapport aux deux réunions qui se sont tenues 
entre le président Mahmoud Abbas et le ministre de 
la Défense israélienne Benny Gantz, l’ambassadeur 
considère qu’elles n’ont pas eu le résultat escompté 
puisque les deux dirigeants se sont limités à discuter de 
“l’amélioration de la vie quotidienne des Palestiniens”. 
Dans la mesure où ces réunions n’ont pas eu pour objet 
de discuter de possibles solutions politiques au conflit, 
M. Alfarra estime qu’elles n’ont pas beaucoup de sens. 
Malgré les tentatives et la volonté de certains membres 
du gouvernement israélien, le premier ministre M. Naftali 
Bennett a clairement indiqué qu’il n’était nullement 
question que ces personnes négocient un processus 
de paix ou une solution à deux États. Si les rencontres 
avec M. Gantz ont été appréciées par l’opinion publique, 
M. Alfarra souligne que les Palestiniens veulent plus 
que des permis accordés aux Palestiniens sans papiers 
vivant en Cisjordanie et à Gaza.

L’ambassadeur affirme également l’intérêt particulier 
de l’Autorité palestinienne pour la jeunesse et le soutien 
qu’elle leur apporte sur plusieurs aspects culturels. 
Malheureusement, il est difficile de développer des projets 
en faveur de la jeunesse compte tenu de l’occupation 
israélienne.

Concernant l’argument selon lequel le président 
M. Mahmoud Abbas objecterait systématiquement un 
“non” à toute proposition, M. Alfarra souligne au contraire 
que l’Autorité palestinienne ne s’est jamais opposée à 
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mits daarbij het internationaal recht in acht genomen 
wordt. Van zijn kant heeft Israëlisch premier Naftali 
Bennett echter nu al uitgesloten dat zijn regering vrede 
zal kunnen sluiten met de Palestijnen. Het nederzet-
tingenbeleid gaat zo onverminderd voort en maakt de 
tweestatenoplossing de facto moeilijk uitvoerbaar.

De spreker juicht de al genomen differentiatiemaatre-
gelen toe, maar pleit ervoor het differentiatiebeleid uit te 
diepen door met name een wetgeving uit te vaardigen 
die een verbod instelt op de invoer van en de handel in 
producten en diensten uit de nederzettingen.

Gedurende de hele ambtstermijn van Amerikaans 
president Donald Trump is het Kwartet niet meer bijeen-
gekomen. Daar is inmiddels verandering in gekomen, 
en voor Josep Borrell blijft de tweestatenoplossing het 
basisprincipe. De ambassadeur hoopt dat de options 
paper uitkomst zal bieden.

De ambassadeur verwelkomt de beoogde parlemen-
taire missie omdat de parlementsleden aldus het leed 
van het Palestijnse volk met eigen ogen zullen kunnen 
aanschouwen.

Tot slot benadrukt de heer Alfarra dat alle resoluties, 
akkoorden en protocollen vergeefse moeite zijn als de 
internationale gemeenschap er niet in slaagt ze door 
Israël te doen toepassen. De voorbije dertig jaar zijn 
alle onderhandelingen met Israël op niets uitgedraaid. 
Het is tijd voor onderhandelingen met het oog op een 
échte oplossing.

4. Laatste replieken

De heer Simon Moutquin (Ecolo-Groen) blijft erop 
vertrouwen dat het vredeskamp in Israël nog altijd be-
staat, ook al laat dat kamp het momenteel enigszins 
afweten. Ook is hij ingenomen met de inspanningen van 
de Belgische regering, die het sinds heugenis opneemt 
voor de toepassing van het internationaal recht in de regio.

De heer Michel De Maegd (MR) ontwaart een grote 
paradox tussen het feit dat de Golfstaten sinds 2020 
geen financiële hulp meer hebben verleend, en de stel-
ling dat alle Arabische landen de Palestijnse zaak nog 
altijd steunen. Hij herhaalt eveneens zijn twee vragen 
over de Palestijnse diaspora en de Palestijnse politieke 
vernieuwing.

De heer Abdalrahim Alfarra, Palestijns ambassadeur 
bij het Koninkrijk België, het Groothertogdom Luxemburg 
en de Europese Unie, geeft aan dat de debatten op de 
topbijeenkomsten van de Arabische landen en de daarbij 

des négociations mais à la condition qu’elles se fassent 
moyennant le respect du droit international. Par contre, 
le premier ministre israélien Naftali Bennett a d’ores et 
déjà exclu que son gouvernement restaure la paix avec 
les Palestiniens. Or, ce faisant, la politique de colonisa-
tion se poursuit et rend de facto la solution à deux États 
difficile à mettre en œuvre.

L’orateur salue les initiatives de différenciation déjà 
mises en œuvre mais il est favorable à l’approfondis-
sement de la politique de différenciation, notamment 
en adoptant une loi interdisant l’importation et la com-
mercialisation des produits et des services provenant 
des colonies.

Pendant tout le mandat du président américain 
M. Donald Trump, le Quartet ne s’est plus réuni. Cela 
a changé entretemps, et la solution à deux États reste 
toujours le principe de base pour M. Josep Borrell. 
L’ambassadeur espère que l’options paper pourra appor-
ter une solution.

Concernant la mission parlementaire envisagée, 
l’ambassadeur accueille favorablement cette mission 
car elle permettra aux députés de se rendre compte 
par eux-mêmes de la souffrance du peuple palestinien.

Enfin, M. Alfarra souligne que toutes les résolutions, 
tous les accords et tous les protocoles sont vains si la 
communauté internationale ne parvient pas à les faire 
appliquer par Israël. Toutes les négociations de ces 30 
dernières années avec Israël ont été vaines. Il est temps 
de négocier pour vraiment aboutir à une solution.

4. Dernières répliques

M. Simon Moutquin (Ecolo-Groen) reste confiant que 
le camp de la paix existe toujours en Israël même s’il 
est à la peine pour le moment. Il salue également les 
efforts du gouvernement belge qui, depuis longtemps, 
défend le respect du droit international dans la région.

M. Michel De Maegd (MR) constate un grand para-
doxe entre le fait que les pays du Golfe n’aient plus 
accordé d’aide financière depuis 2020 et l’affirmation 
selon laquelle tous les pays arabes soutiennent toujours 
la cause palestinienne. Il réitère également ses deux 
questions relatives à la diaspora palestinienne et au 
renouveau politique palestinien.

S.E. Monsieur Abdalrahim Alfarra, ambassadeur de 
Palestine auprès du Royaume de Belgique, du Grand-
Duché de Luxembourg et de l’Union européenne indique 
que les débats lors de sommets des pays arabes et 
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aangenomen resoluties aantonen dat de Palestijnse 
zaak van groot belang blijft voor de Arabische landen. 
Hij stipt aan dat de Golfstaten nooit duidelijk hebben 
aangegeven waarom zij beslist hebben de financiële 
steun stop te zetten, maar de kans is groot dat de druk 
vanuit de Amerikaanse regering (onder het president-
schap van Donald Trump) naar aanleiding van de “deal 
van de eeuw” daar iets mee te maken heeft.

In verband met de Palestijnse diaspora (buiten de 
buurlanden om) wijst de heer Alfarra erop dat er in de 
Golfstaten, in Latijns-Amerika en in Europa Palestijnen 
wonen die projecten opstarten of die de middelen hebben 
om bijvoorbeeld ziekenhuizen en scholen te financieren, 
maar die volgens hem nog meer zouden kunnen doen 
om het Palestijnse volk te steunen.

Wat de opvolging van president Mahmoud Abbas 
betreft, zal het heel moeilijk worden een vervanger te 
vinden. De enige die momenteel het hele Palestijnse 
volk kan verenigen, is Mahmoud Abbas zelf. Bij de ver-
kiezingen zal duidelijk worden of er prominente figuren 
opstaan die eventueel de fakkel van de heer Abbas 
kunnen overnemen.

III. — HOORZITTINGEN VAN 14 FEBRUARI 2023

A. Hoorzitting met H. E. mevrouw Idit Rosenzweig, 
ambassadrice van Israël bij het Koninkrijk België en 
het Groothertogdom Luxemburg

1. Inleidende uiteenzetting van H.E. mevrouw Idit 
Rosenzweig, ambassadrice van Israël bij het Koninkrijk 
België en het Groothertogdom Luxemburg

H.E. mevrouw Idit Rosenzweig, ambassadeur van 
Israël bij het Koninkrijk België en het Groothertogdom 
Luxemburg, dankt de commissie voor de gelegenheid 
haar visie nader toe te lichten.

Mevrouw Rosenzweig verduidelijkt dat zij, als diplo-
mate, deel uitmaakte van de donorconferentie van het 
ad-hocverbindingscomité AHLC, dat als primaire functie 
het coördineren van de levering van internationale hulp 
aan de Palestijnen en de Palestijnse Autoriteit heeft. 
Zij zat dan ook rond de tafel met de heer Mohammad 
Shtayyeh, de Palestijnse minister-president. Zij heeft 
er dan ook geen enkel bezwaar tegen om tegelijkertijd 
met de Palestijnse ambassadeur te worden gehoord. 
Mevrouw Rosenzweig zou een dergelijke gedachtewis-
seling zelfs verwelkomen.

Vervolgens gaat zij in op de volgende ontwerpen:

les résolutions adoptées à cette occasion démontrent 
que la cause palestinienne reste un enjeu majeur pour 
les pays arabes. Il précise que les pays du Golfe n’ont 
jamais clairement indiqué les raisons pour lesquelles 
ils ont décidé d’arrêter leur soutien financier, mais il est 
fort probable que suite à l’“accord du siècle” la pression 
de l’administration américaine (sous la présidence de 
Donald Trump) soit à l’origine de cette situation.

Par rapport à la diaspora palestinienne (non-réfugiée 
dans les pays voisins), M. Alfarra explique qu’il y a des 
Palestiniens dans les pays du Golfe, en Amérique latine 
et en Europe, qui sont à l’origine de projets ou qui ont 
les moyens, par exemple, pour financer des hôpitaux 
et des écoles, mais qu’ils pourraient encore faire plus 
pour soutenir le peuple palestinien.

Concernant la relève du président M. Mahmoud 
Abbas, il sera très difficile de trouver quelqu’un pour le 
remplacer. La seule personne qui en ce moment peut 
rassembler tout le peuple palestinien est M. Mahmoud 
Abbas. Les élections seront l’occasion de voir émerger 
des personnalités qui pourraient éventuellement prendre 
la relève de M. Abbas.

III. — AUDITIONS DU 14 FÉVRIER 2023

A. Audition de S. E. Mme Idit Rosenzweig, 
ambassadrice d’Israël auprèsdu Royaume de Belgique 
etdu Grand-Duché du Luxembourg

1. Exposé introductif de S. E. Mme Idit Rosenzweig, 
ambassadrice d’Israël auprès du Royaume de Belgique 
et du Grand-Duché du Luxembourg

S. E. Mme Idit Rosenzweig, ambassadrice d’Israël 
auprès du Royaume de Belgique et du Grand-Duché 
de Luxembourg, remercie la Commission de lui donner 
l’occasion d’exposer son point de vue.

Mme Rosenzweig précise qu’en tant que diplomate, 
elle a fait partie de la conférence des donateurs du 
comité de liaison ad hoc (CLAH), dont la fonction pre-
mière est de coordonner la mise à disposition de l’aide 
internationale apportée aux Palestiniens et à l’Autorité 
palestinienne. Elle était ainsi assise à la même table que 
M. Mohammad Shtayyeh, le premier ministre de l’Auto-
rité palestinienne. Aussi ne voit-elle aucun inconvénient 
à être entendue en même temps que l’ambassadeur 
palestinien. Mme Rosenzweig serait même ravie qu’un 
tel échange de vues puisse se tenir.

Elle aborde ensuite les points suivants:
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— de recente ontwikkelingen in het Midden-Oosten,

— het Abraham-akkoord;

— de Palestijnse kwestie vanuit Israëlisch perspectief;

— fake news – fake facts – gemanipuleerd woord  - 
gebruik.

Recente ontwikkelingen in het Midden-Oosten

Het is belangrijk om alles in een breder perspectief 
te bekijken.

Een eerste, belangrijke factor in deze ontwikkelin-
gen, betreft het regime in Iran. Iran heeft een duidelijke 
strategie: zich ontwikkelen als een nucleaire macht. Zij 
slagen hierin en hebben wellicht hun doel bijna bereikt.

Het Iraanse regime verklaart openlijk dat het ver-
nietigen van de Staat Israël een duidelijk doel is. Iran 
streeft ernaar een grootmacht in het Midden-Oosten te 
worden. Om die reden probeert Iran zijn invloedssfeer 
uit te breiden naar het noorden, via Syrië en Libanon, 
en naar het zuiden via Jemen en de Huthi-rebellen.

Iran is verantwoordelijk voor de proliferatie van wapens 
in het Midden-Oosten, voor de aanvallen op Saoedi-
Arabië en de Emiraten, de Syrische rebellen en Israël.

In 2018 heeft Marokko de diplomatieke relaties met 
Iran verbroken omwille van de Iraanse pogingen om het 
Koninkrijk Marokko te destabiliseren.

De Iran-casus is geen nieuw gegeven. De afgelo-
pen jaren heeft elke Israëlische ambassadeur in België 
dit probleem aangekaart. Het Iraanse regime stelt al 
vele jaren problemen in het Midden-Oosten.

Voor de eerste keer is het nu echter ook een probleem 
geworden voor Europa: er is niet enkel het feit dat Iran 
over nucleaire capaciteit zou beschikken, maar ook de 
vraagstukken die werden uitgesloten van het JCPoA 
(Joint Comprehensive Plan of Action), de zogenaamde 
Iran-deal: de ballistische raketten, de drones enzovoort, 
met andere woorden, alle vraagstukken die Israël en 
de Golfstaten jarenlang hebben besproken, zijn nu een 
probleem voor Europa, door de oorlog tussen Oekraïne 
en Rusland.

Vervolgens toont mevrouw Rosenzweig een foto 
van drones, beter gekend bij hun Russische namen 
GERAN 1 en GERAN 2. Deze drones kregen ook de 
naam van zelfmoorddrones. Deze drones werden door 

— récents développements au Moyen-Orient,

— accords d’Abraham compris;

— question palestinienne du point de vue israélien;

— infox (fake news) – désinformation – procédés 
manipulatoires.

Récents développements au Moyen-Orient

Il importe de placer l’ensemble de la situation dans 
une perspective plus large.

Un premier facteur essentiel de cette évolution porte 
sur le régime iranien. L’Iran a une stratégie claire: devenir 
une puissance nucléaire. Le pays progresse sur cette 
voie et est peut-être même sur le point d’atteindre son 
objectif.

Le régime iranien déclare ouvertement vouloir la 
destruction de l’État d’Israël. L’Iran entend devenir une 
grande puissance au Moyen-Orient. Ce pays tente 
donc d’étendre sa sphère d’influence vers le nord, par 
la Syrie et le Liban, et vers le sud, par le Yémen et par 
l’intermédiaire des rebelles houthis.

L’Iran est responsable de la prolifération d’armes au 
Moyen-Orient et d’attentats contre l’Arabie saoudite et 
les Émirats, de même que contre les rebelles syriens 
et contre Israël.

En 2018, le Maroc a rompu ses relations diplomatiques 
avec l’Iran en raison des tentatives iraniennes visant à 
déstabiliser le Royaume du Maroc.

Le cas de l’Iran n’est pas nouveau. Ces dernières an-
nées, tous les ambassadeurs d’Israël en Belgique ont 
soulevé cette question. Le régime iranien pose des pro-
blèmes au Moyen-Orient depuis de nombreuses années.

Pour la première fois, le régime est aussi devenu 
un problème pour l’Europe: outre le fait que l’Iran dis-
poserait de capacités nucléaires, il reste les questions 
qui ne sont pas couvertes par le PAGC (Plan d’action 
global commun), qu’on appelle aussi l’accord sur le 
nucléaire iranien: les missiles balistiques, les drones, 
etc. En d’autres termes, toutes les questions dont Israël 
et les États du Golfe ont débattu pendant des années 
constituent désormais aussi un problème pour l’Europe 
en raison de la guerre entre l’Ukraine et la Russie.

Mme Rosenzweig montre ensuite à l’assemblée une 
photo de drones, plus connus sous leurs dénominations 
russes GERAN 1 et GERAN 2. Ces drones ont également 
été baptisés “drones kamikazes”. Ils ont été utilisés par 
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de Huthi’s gebruikt om Saoedi-Arabië aan te vallen, en dit 
reeds voor 2015. In 2021 waren er meer dan 70 aanval-
len per maand op het grondgebied van Saoedi-Arabië. 
Iran leerde de Jemenieten zelfs ter plaatse produceren. 
Dit soort drones werd door Iran geleverd aan Hezbollah 
en aan de Palestijnen in Gaza. De Israëli’s onderschep-
ten twee van deze drones op de grens. Het zijn exact 
dezelfde drones die in juli 2022 een schip, dat voor een 
deel eigendom is van een Israëlisch bedrijf, raakten in 
de haven van Oman.

Voorts wijst mevrouw Rosenzweig erop dat Iraniërs 
ook in Rusland deze drones beginnen te produceren. 
De productiekosten voor een dergelijke drone bedragen 
slechts 20.000 euro. Het zijn goedkope, maar dodelijke 
wapentuigen.

Het Iraanse regime is een regime dat terreur zaait: 
het organiseert terreuraanslagen tegen burgers in het 
Midden-Oosten, in Oekraïne en op nog andere plekken 
ter wereld; het kidnapt onschuldige burgers van buiten-
landse origine en neemt ze onder valse voorwendselen in 
hechtenis om Westerse landen systematisch af te persen.

De Europese blik waarbij het Midden-Oosten wordt 
beschouwd als een probleem tussen Joden en moslims, 
dat niet zou bestaan mocht de staat Israël niet bestaan, 
is veel te eng en onjuist, aldus mevrouw Rosenzweig. 
De conflicten met Jemen en Iran hebben niets te maken 
met Israël; het conflict tussen Marokko en Iran heeft 
niets te maken met Israël; en de Syrische burgeroor-
log evenmin. De bevolkingen van het Midden-Oosten 
overstijgen reeds lang de dichotomie tussen Joden en 
moslims en werken vaak samen met Israël, zelfs wan-
neer er onderlinge meningsverschillen bestaan over 
bepaalde thema’s, zoals de Palestijnse kwestie. Het 
Midden-Oosten wordt geconfronteerd met ingewikkelde 
dynamische processen.

Het Abraham-akkoord

Sedert 2019 heeft Israël diplomatieke betrekkingen 
met Tsjaad, de Verenigde Arabische Emiraten, Bahrein 
en Marokko aangeknoopt en startte het een proces 
op om tot normale contacten met Soedan te komen. 
In juli 2022 heeft Saoedi-Arabië aangekondigd dat het 
Israëlische vliegtuigen zou toestaan zijn grondgebied 
te overvliegen. Deze stappen betekenen een belang-
rijke vooruitgang in het Midden-Oosten, niet alleen 
omwille van de stijgende handelsverrichtingen en de 
vele culturele en toeristische samenwerkingsakkoorden. 
Op 27 en 28 maart 2022 vond de Negev-top plaats, 
waarop de Israëlische minister van Buitenlandse Zaken, 
de heer Yair Lapid, de ministers van buitenlandse zaken 
van Bahrein, Egypte, Marokko en de Verenigde Arabische 
Emiraten, alsook de minister van Buitenlandse Zaken 

les houthis contre l’Arabie saoudite et ce, avant 2015. 
En 2021, on a dénombré plus de 70 attaques par mois 
sur le territoire de l’Arabie saoudite. L’Iran a même appris 
aux Yéménites à produire ces armes localement. Ces 
types de drones ont été fournis par l’Iran au Hezbollah et 
aux Palestiniens de Gaza. Les Israéliens ont intercepté 
deux de ces drones à la frontière. Ce sont exactement 
les mêmes drones qui ont frappé un navire dont une 
société israélienne était copropriétaire, dans le port 
d’Oman en juillet 2022.

Mme Rosenzweig souligne ensuite que les Iraniens 
commencent eux aussi à produire ces drones en 
Russie. Le coût de production d’un tel drone n’est que 
de 20.000 euros. Ce sont des armes bon marché, mais 
qui restent meurtrières.

Le régime iranien sème la terreur: il organise des 
attentats terroristes contre des civils au Moyen-Orient, 
en Ukraine et dans d’autres régions du monde; il enlève 
des civils étrangers innocents et les séquestres pour 
des motifs fallacieux afin de rançonner ensuite systé-
matiquement les pays occidentaux.

Mme Rosenzweig estime que la vision européenne, 
qui consiste à voir le Moyen-Orient comme un problème 
exclusif entre juifs et musulmans, qui n’existerait pas si 
l’État d’Israël n’existait pas, est à la fois bien trop étroite 
et inexacte. Les conflits avec le Yémen et l’Iran n’ont 
rien à voir avec Israël, le conflit entre le Maroc et l’Iran 
n’a rien à voir avec Israël. La guerre civile syrienne 
non plus. Les populations du Moyen-Orient ont depuis 
longtemps dépassé la dichotomie entre juifs et musul-
mans, et coopèrent souvent avec Israël, en dépit de 
leurs divergences sur certaines questions, comme sur 
la question palestinienne. Le Moyen-Orient est donc aux 
prises avec différentes dynamiques qui ont chacune leur 
propre complexité.

Les accords d’Abraham

Depuis 2019, Israël a noué des relations diplomatiques 
avec le Tchad, les Émirats arabes unis, Bahreïn et le 
Maroc, et a entamé un processus visant à normaliser les 
rapports avec le Soudan. En juillet 2022, l’Arabie saoudite 
a annoncé qu’elle autoriserait les avions israéliens à 
survoler son territoire. Ces étapes sont autant d’avancées 
majeures au Moyen-Orient, et pas uniquement en raison 
de l’augmentation des transactions commerciales et des 
nombreux accords de coopération culturelle et touris-
tique qui ont été conclus. Les 27 et 28 mars 2022 s’est 
tenu le Forum du Néguev, au cours duquel le ministre 
israélien des Affaires étrangères, Yaïr Lapid, a accueilli 
les ministres des Affaires étrangères de Bahreïn, de 
l’Égypte, du Maroc et des Émirats arabes unis, ainsi que 
le secrétaire d’État américain Antony Blinken. Depuis, 
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van de Verenigde Staten, de heer Antony Blinken, ver-
welkomde. Inmiddels hebben al opvolgingsmeetings 
plaatsgevonden. Deze groep overlegt geregeld over 
belangrijke regionale aangelegenheden in het Midden-
Oosten, evenals over veiligheid. Deze groep is een 
bewijs van een nieuwe dynamiek in het Midden-Oosten 
en toont aan dat de traditionele visie dat vrede in het 
Midden-Oosten afhankelijk is van de Palestijnse kwestie, 
achterhaald is. Israël hoopt het Abraham-akkoord de 
volgende jaren nog uit te breiden.

Mevrouw Rosenzweig is van oordeel dat dit akkoord 
ook een positief gevolg zal hebben voor de Palestijnse 
kwestie. Reeds voor de Oslo-akkoorden was het mid-
delpunt van het verzet tegen enige toenadering tussen 
Israël en de Palestijnen, de verwerping van de idee dat 
Israël, als Joodse entiteit, integraal deel zou uitmaken 
van het Midden-Oosten en dat de Joden zouden worden 
beschouwd als autochtonen van het Midden-Oosten. 
Ooit was de hele Arabische Wereld eensgezind in deze 
overtuiging van verwerping. In dit verband verwijst de 
ambassadeur naar de Conferentie van Khartoum van 
de zomer van 1967, alwaar de Arabische landen een 
resolutie aannamen tegen de idee dat Israël officieel 
een plaats zou hebben in het Midden-Oosten. Dit con-
cept van verwerping is vandaag echter opgegeven. 
De bestaansreden van Hamas en Hezbollah wordt ter 
discussie gesteld door het Abraham-akkoord.

Naarmate almaar meer landen in het Midden-Oosten 
de staat Israël aanvaarden als een integraal onderdeel 
van de regio waarmee kan worden samengewerkt, en 
er almaar meer ontmoetingen komen tussen Israëli’s 
en burgers van andere landen van het Midden-Oosten, 
neemt de afkerige en afwijzende houding ten aanzien van 
de staat Israël af. Deze evolutie ondermijnt de bestaans-
reden van de extremistische groeperingen en zal ook 
een positief effect hebben op het Palestijnse vraagstuk.

De Palestijnse kwestie

1. Alles wat de Palestijnen claimen, zoals de 1967-ge-
bieden en de opsplitsing van Jeruzalem, werd hun in het 
verleden reeds aangeboden: in 2000 in Camp David, 
in 2007 door de regering-Olmert. Sommigen namen deze 
voorstellen van Israël echter niet ernstig. In 2000 geloofde 
niemand dat Israël Joodse nederzettingen zou ontruimen. 
Toenmalig eerste minister Ariel Sharon voegde echter 
de daad bij het woord: 11.000 Joodse settlers werden 
uit 13 dorpen in Gaza geherhuisvest, zo nodig met ge-
weld. Een paar maanden later viel Gaza in de handen 
van Hamas. Telkens als Israël een stap naar vrede 
zette, was het Palestijnse antwoord er een van terreur.

plusieurs réunions de suivi se sont également tenues. 
Ce groupe se réunit régulièrement afin de débattre de 
questions primordiales pour la région du Moyen-Orient, 
dont la sécurité. Ce groupe témoigne d’une nouvelle 
dynamique au Moyen-Orient et montre que la vision 
traditionnelle, selon laquelle la paix au Moyen-Orient 
dépend de la question palestinienne, n’a plus lieu d’être. 
Israël espère étendre les accords d’Abraham dans 
les années à venir.

Mme Rosenzweig estime que ces accords auront 
également un effet positif sur la question palestinienne. 
Déjà avant les accords d’Oslo, l’opposition à tout rap-
prochement entre Israël et les Palestiniens se fondait 
sur le rejet de l’idée qu’Israël puisse, en tant qu’entité 
juive, faire partie intégrante du Moyen-Orient et que les 
Juifs puissent être considérés comme des autochtones 
dans la région. Autrefois, l’ensemble du monde arabe 
était unanime sur cette position de rejet, dont tous étaient 
convaincus. L’ambassadrice fait référence à ce titre au 
Sommet de Khartoum de l’été 1967, où les pays arabes 
ont adopté une résolution s’opposant à l’idée qu’Israël 
puisse se faire officiellement une place au Moyen-Orient. 
Aujourd’hui, ce rejet de principe est dépassé. La raison 
d’être du Hamas et du Hezbollah est remise en cause 
par les accords d’Abraham.

À mesure qu’un nombre grandissant de pays du 
Moyen-Orient acceptent l’État d’Israël comme faisant 
partie intégrante de leur région, qu’ils le considèrent 
comme un État avec lequel ils peuvent coopérer, et 
qu’un nombre croissant de rencontres se tient entre 
Israéliens et citoyens d’autres pays du Moyen-Orient, 
l’aversion pour l’État d’Israël et le rejet dont il fait l’objet, 
s’atténuent. Cette évolution affaiblit la raison d’être des 
groupes extrémistes et aura également un effet positif 
sur la question palestinienne.

La question palestinienne

1. Tout ce que les Palestiniens revendiquent, comme 
les territoires de 1967 et la division de Jérusalem, leur 
a déjà été offert par le passé: en 2000 à Camp David, 
en 2007 par le gouvernement Olmert. Certains n’ont 
cependant pas pris ces propositions d’Israël au sérieux. 
En 2000, personne n’a cru qu’Israël démantèlerait les 
colonies juives. Pourtant, le premier ministre de l’époque, 
Ariel Sharon, a bel et bien joint le geste à la parole: 
11.000 colons juifs ont été évacués de 13 villages de 
la bande de Gaza, de force lorsque ce fut nécessaire. 
Quelques mois plus tard, Gaza est tombée aux mains du 
Hamas. Chaque fois qu’Israël a fait un pas vers la paix, 
l’Autorité palestinienne a décidé, en guise de réponse, 
de semer la terreur.
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Mevrouw Rosenzweig was zelf in België in 2016 toen 
de terreuraanslagen tegen de Joodse doelen werden 
uitgevoerd. Dergelijke aanslagen ondergaan de Israëli’s 
elke week, zowel na de Camp David-overeenkomsten 
als na de Oslo-overeenkomst. De Israëli’s begrijpen dit 
niet. Ook vandaag nog heeft de gemiddelde Israëli wei-
nig redenen om aan te nemen dat de Palestijnen bereid 
zijn een vergelijk te zoeken. In de Palestijnse gebieden 
lopen de mensen nog steeds rond met aan hun hals 
de sleutel van hun huis in Haifa 70 jaar geleden en het 
onderwijssysteem van de Palestijnse Hoge Autoriteit 
blijft de Palestijnse kinderen beloven dat zij er ooit naar 
zullen terugkeren. De Palestijnen hadden reeds 23 jaar 
geleden een soevereine staat kunnen hebben. Maar 
zoals Golda Meir ooit stelde, laten de Palestijnen geen 
gelegenheid onbenut om een kans te missen.

2. De internationale gemeenschap heeft de neiging 
de Palestijnen en hun leiders te infantiliseren. Zo worden 
de Palestijnen nooit voor hun verantwoordelijkheden 
geplaatst, zelfs niet voor incidenten in de gebieden die 
door de Palestijnse Autoriteit worden gecontroleerd. 90 % 
van de bevolking op de Westbank woont in gebied A 
en B. De meeste Palestijnen wonen in gebieden onder 
de bevoegdheid van de Palestijnse Autoriteit. Ook de 
meeste scholen bevinden zich daar. Op één na staan 
alle vluchtelingenkampen onder de controle van de 
Palestijnse Autoriteit.

In de schoot van de Mensenrechtenraad vond een 
discussie plaats over het huishoudelijk geweld tegen 
Palestijnse vrouwen. Bij deze discussie lag de nadruk 
op de invloed van de bezetting als veroorzaker van het 
huishoudelijk geweld tegen Palestijnse vrouwen. Een 
vertegenwoordiger van een ngo verklaarde tijdens de 
vergadering dat wanneer een Palestijnse man zijn vrouw 
slaat, de Israëli’s daar schuld aan hebben.

Voorts wijst mevrouw Rosenzweig op de vastgestelde 
corruptie binnen de Palestijnse Autoriteit. Waar is alle 
geld, voortvloeiend uit het Oslo-akkoord, naartoe? Hoe 
komt het dat er gedurende 18 jaar geen verkiezingen 
meer zijn gehouden door de Palestijnse Autoriteit?

Ook de behandeling van de lgbtqia+-gemeenschap 
in de gebieden onder de controle van de Palestijnse 
Autoriteit baart zorgen. Vele leden van deze gemeen-
schap vluchten naar Israël en vragen er asiel aan. 
In 2022 betrof het 60 gevallen. In oktober 2022 was er 
een zwaar incident in Hebron, waarbij een naar Israël 
gevluchte Palestijn werd ontvoerd en onthoofd. Beelden 
van dat incident verschenen zelfs online.

Mme Rosenzweig se trouvait elle-même en Belgique 
en 2016 lorsque les attaques terroristes contre des cibles 
juives ont été perpétrées. Les Israéliens subissent des 
attaques de ce type chaque semaine, en dépit des 
accords de Camp David et des accords d’Oslo. Les 
Israéliens ne comprennent pas les raisons de cette 
violence. Aujourd’hui, en Israël, monsieur et madame 
Tout-le-Monde ont peu de raisons de croire que les 
Palestiniens sont disposés à rechercher un compromis. 
Dans les territoires palestiniens, certains portent encore 
autour du cou la clé de leur maison d’Haïfa, où vivait 
leur famille il y a 70 ans, et le système éducatif de la 
Haute Autorité palestinienne ne cesse de promettre aux 
enfants palestiniens qu’ils y retourneront un jour. Les 
Palestiniens auraient pu disposer d’un État souverain 
il y a 23 ans déjà. Mais comme Golda Meir l’a déclaré 
un jour, les Palestiniens ne manquent pas une occasion 
de manquer une occasion.

2. La communauté internationale a tendance à infanti-
liser les Palestiniens et leurs dirigeants. Les Palestiniens 
ne sont dès lors jamais placés devant leurs respon-
sabilités, même pour les incidents survenus dans les 
zones contrôlées par l’Autorité palestinienne. 90 % de la 
population de Cisjordanie vit dans les zones A et B. La 
plupart des Palestiniens vivent dans des zones placées 
sous la juridiction de l’Autorité palestinienne. La plupart 
des écoles s’y trouvent également. Tous les camps de 
réfugiés, à une exception près, sont sous le contrôle de 
l’Autorité palestinienne.

Une discussion sur les violences conjugales dont sont 
victimes les Palestiniennes s’est tenue dans l’enceinte 
du Conseil des droits de l’homme des Nations Unies. 
Ces échanges se sont concentrés sur l’influence de 
l’occupation en tant que catalyseur de ces violences. 
Un représentant d’une ONG a déclaré dans ce cadre 
que lorsqu’un Palestinien bat sa femme, c’est la faute 
des Israéliens.

Mme Rosenzweig mentionne ensuite les cas de cor-
ruption qui ont été constatés au sein de l’Autorité pales-
tinienne. Où sont allés les fonds résultant des accords 
d’Oslo? Comment expliquer qu’aucune élection n’ait été 
organisée par l’Autorité palestinienne pendant 18 ans?

Le traitement réservé à la communauté LGBTQIA+ 
dans les zones contrôlées par l’Autorité palestinienne sus-
cite également des inquiétudes. De nombreux membres 
de cette communauté fuient en Israël et y demandent 
l’asile. 60 cas ont été recensés en 2022. En octobre 2022, 
un incident grave s’est produit à Hébron, au cours duquel 
un Palestinien fuyant vers Israël a été enlevé et décapité. 
L’incident a même été posté en ligne.
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Bovendien wijst de ambassadeur erop dat Mahmoud 
Abbas in april 2022 zijn steun uitsprak voor Rusland 
bij de inval in Oekraïne. Deze verklaring verscheen op 
mediazender Al-Jazeera.

3. Het jaar 2022 en wellicht ook 2023 worden jaren 
met heel wat slachtoffers onder de Palestijnse én de 
Israëlische bevolking. De terreurincidenten nemen almaar 
toe. Bijna wekelijks zijn er aanvallen. De voorbije twee 
weken waren er in Israël 5 terreuraanslagen, waarbij 
er 10 Israëli’s omkwamen, onder wie drie kinderen. 
Twee kinderen waren 6 en 8 jaar oud. In 2022 wer-
den 64 Palestijnse minderjarigen gedood. Dat werd 
door een pro-Palestijnse ngo verklaard op Twitter. Na 
verificatie stelde mevrouw Rosenzweig vast dat die in-
formatie juist was. Zij kwam echter ook in het bezit van 
gegevens over 42 van de 64 Palestijnse minderjarigen. 
De meeste waren ouder dan 16 jaar en waren toen ze 
werden gedood actief betrokken bij vuurgevechten. Op 
het internet circuleren foto’s en filmpjes van de betrok-
kenen met Jihadi-klederdracht en wapens. Palestijnse 
minderjarigen worden meer en meer ingezet als terro-
risten. Sommigen zijn niet eens 16 jaar. In de voorbije 
twee weken waren twee van de terroristische aanslagen 
uitgevoerd door minderjarigen van 13 en 15 jaar.

Drie dagen geleden was er de Internationale Dag 
tegen Kindsoldaten. Het is een droevige vaststelling 
dat Palestijnse minderjarigen frequent worden ingezet 
als terroristische activisten. In 2016 werd de helft van 
de terroristische acties uitgevoerd door minderjarigen. 
Achter elk kind staat echter een volwassene die hem 
beïnvloedt en hem opleidt, ook in het gebruik van wa-
pens en explosieven. In Palestijnse scholen worden de 
kinderen aangezet tot haat. Er wordt zelfs propaganda 
gemaakt met een Micky Mouse-terrorist. Dit heeft tot 
gevolg dat kinderen zich al op heel jonge leeftijd aan-
melden als vrijwilliger.

4. Er is geen bereidheid tot onderhandelen. De 
laatste ernstige onderhandelingen dateren van 2010. 
De Palestijnen geven er de voorkeur aan hun gelijk te 
halen in internationale gremia. Deze werkwijze is ont-
staan in 2012 toen de Palestijnse Staat de status van 
waarnemer bij de Verenigde Naties heeft verkregen. Het 
is veel eenvoudiger zich te wenden naar internationale 
organen, waar een meerderheid gegarandeerd is; met 
haar jarenlange ervaring bij de VN als diplomate weet 
mevrouw Rosenzweig dat men in deze gremia zelfs 
een resolutie kan doen aannemen over het feit dat de 
zon altijd opkomt in het westen. Binnen het VN-systeem 
werden ontelbare organen opgericht ter verdediging van 
de Palestijnse zaak. Zo is er UNWRA, die de Palestijnse 

L’ambassadrice mentionne en outre qu’en avril 2022, 
Mahmoud Abbas a exprimé son soutien à la Russie à la 
suite de l’invasion de l’Ukraine. Cette déclaration a été 
publiée sur la chaîne de télévision Al-Jazeera.

3. L’année 2022, et sans doute aussi 2023, seront 
des années qui feront beaucoup de victimes parmi la 
population palestinienne et israélienne. Les incidents 
terroristes ne cessent d’augmenter. Des attentats ont lieu 
presque chaque semaine. Au cours des deux dernières 
semaines, cinq attentats terroristes ont été perpétrés 
en Israël, tuant dix Israéliens, dont trois enfants. Deux 
enfants étaient âgés de six et huit ans. En 2022, selon 
des chiffres communiqués par une ONG pro-pales-
tinienne sur Twitter, 64 mineurs palestiniens ont été 
tués. Vérification faite, Mme Rosenzweig confirme que 
ces chiffres étaient exacts. Elle est cependant entrée 
en possession de données relatives à 42 d’entre eux. 
Il se trouve que la plupart de ces victimes avaient plus 
de 16 ans et participaient activement aux fusillades 
lorsqu’elles ont perdu la vie. On trouve sur Internet des 
photos et des vidéos de ces combattants armés arbo-
rant des symboles djihadistes. Les mineurs palestiniens 
sont ainsi de plus en plus recrutés pour participer à des 
attaques terroristes. Certains ont parfois moins de 16 ans. 
Au cours des deux dernières semaines, deux attentats 
terroristes ont été perpétrés par des mineurs: ils étaient 
âgés de 13 et 15 ans.

Il y a trois jours avait lieu la Journée internationale des 
enfants-soldats. Il est regrettable de constater que les 
mineurs palestiniens sont fréquemment recrutés comme 
activistes terroristes. En 2016, la moitié des actes terro-
ristes ont été perpétrés par des mineurs. Derrière chaque 
enfant se cache toutefois un adulte qui l’influence et le 
forme, y compris à l’utilisation d’armes et d’explosifs. 
Dans les écoles palestiniennes, les élèves sont incités 
à la haine. Une campagne de propagande terroriste 
mettant en scène Mickey Mouse a même été lancée. Il 
en résulte que des enfants se portent volontaires dès 
leur plus jeune âge.

4. On ne constate aucune volonté de négocier de la 
part des Palestiniens. Les dernières négociations dignes 
de ce nom remontent à 2010. Pendant ce temps, les 
Palestiniens tentent de prouver qu’ils ont raison dans 
les forums internationaux. Ce mode opératoire a vu 
le jour en 2012, lorsque l’État palestinien a obtenu le 
statut d’observateur aux Nations Unies. Il est bien plus 
facile de se tourner vers les instances internationales, 
où on peut facilement rallier la majorité à sa cause. 
Forte de ses années d’expérience à l’ONU en tant que 
diplomate, Mme Rosenzweig sait que l’on peut faire 
adopter n’importe quelle résolution dans ces instances 
et décider, par exemple, que le soleil se lève à l’Ouest. 
Au sein du système des Nations Unies, d’innombrables 
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vluchtelingen een andere behandeling voorbehoudt 
dan eender welke andere vluchteling, een specifiek 
informatieprogramma, een afdeling in de DPPA (United 
Nations Department of Political and Peacebuilding 
Affairs) enzovoort. Mevrouw Rosenzweig is van oordeel 
dat de Palestijnen afhankelijk zijn geworden van de in-
ternationale mechanismen, wat de wil om nog naar een 
politieke oplossing te zoeken heeft verlamd. Op deze 
wijze zijn ze ook afhankelijk geworden van internationale 
financiële hulp, met het risico dat ze daardoor hun eigen 
economie verlammen. Israël heeft recent dan ook ont-
goocheld vastgesteld dat België die afhankelijkheid ook 
voedt. In de VN-resolutie over de Tempelberg/Haram 
al-Sharif werd ook verwezen naar een aantal vraagstuk-
ken die ook in de schoot van de International Congress 
for Joint Reconstruction (ICJR) aan bod komen. Een 
overgrote meerderheid van de EU-lidstaten stemden 
tegen die resolutie of onthielden zich: het betrof grote 
landen die zeer actief zijn in de regio van het Midden-
Oosten: Duitsland, Frankrijk, Nederland, Spanje, Italië, 
Zweden en ook het Verenigd Koninkrijk. Driekwart van 
de Europese Unie stemde dus tegen of onthield zich. 
Die landen begrepen dat deze resolutie opnieuw een 
nutteloze oefening betrof. België stemde echter voor de 
resolutie, tot grote teleurstelling van Israël.

Fake news – fake facts – gemanipuleerd woord- 
gebruik

Het hanteren van het begrip “apartheid” ter beoordeling 
van het optreden van Israël ten aanzien van de Palestijnen, 
ook door sommige leden van de Kamercommissie, is 
niet anders dan het herhalen van populistische propa-
ganda vanwege de Palestijnen. In 2023 zitten er in de 
Knesset 10 moslims op een totaal van 120 parlement-
sleden. In de Belgische Kamer zitten er 8 moslims op 
een totaal van 150 Kamerleden. In Israël is een van 
de 12 rechters van het Hooggerechtshof een moslim. 
17 tot 18 % van de totale bevolking in Israël is moslim en 
er zijn ongeveer 2 tot 3 % Arabische christenen. 60 % 
van de artsen in de ziekenhuizen is moslim. Bovendien 
is 46 % van de nieuwe generatie artsen, die de voorbije 
drie jaar een nieuwe artsenvergunning verkregen, Israëli 
van Arabische origine. 13,9 % van de ambtenaren en 20 % 
van de universiteitsstudenten behoort tot die groepen, 
evenals twee medewerkers op de Israëlische ambassade: 
een diplomaat en een veiligheidsofficier. Toen het hoofd 
van de Islamitische Beweging in Israël, de heer Hamed 
Abu Daabas, in februari 2022 werd gevraagd of hij de 
situatie in Israël of op de Westelijke Jordaanoever als 
een vorm van apartheid ziet, antwoordde hij ontkennend. 

organismes ont été créés pour défendre la cause pales-
tinienne: L’UNWRA (Office de secours et de travaux des 
Nations Unies pour les réfugiés de Palestine dans le 
Proche-Orient), qui accorde un traitement de faveur aux 
réfugiés palestiniens; il existe à l’ONU un programme 
d’information spécial sur la question de Palestine; il existe 
une section spécifique au sein du DPPA (Département 
des affaires politiques et de la consolidation de la paix 
des Nations Unies); etc. Mme Rosenzweig est d’avis 
que les Palestiniens sont devenus dépendants des 
mécanismes internationaux, ce qui paralyse leur volonté 
de trouver une solution politique. De cette manière, ils 
sont aussi devenus dépendants de l’aide financière 
internationale, une situation qui risque de paralyser 
leur propre économie. Israël a dû récemment constater, 
avec déception, que la Belgique entretenait elle aussi 
cette dépendance. La résolution de l’ONU sur le “mont 
du Temple” et le lieu saint “al-Haram al-charif” renvoie 
également à un certain nombre de questions qui avaient 
été soulevées dans le cadre de l’International Congress 
for Joint Reconstruction (ICJR). Une écrasante majorité 
d’États membres de l’UE ont voté contre cette résolution 
ou se sont abstenus, pour la plupart de grands pays 
très actifs au Moyen-Orient: l’Allemagne, la France, les 
Pays-Bas, l’Espagne, l’Italie, la Suède et le Royaume-
Uni. 74 % des pays de l’Union européenne ont ainsi voté 
contre la résolution ou se sont abstenus. Ces pays ont 
compris à l’époque que cette résolution n’était qu’une 
énième coquille vide. Cependant, la Belgique a voté en 
faveur de cette résolution, à la grande déception d’Israël.

Infox (fake news) – désinformation – procédés 
manipulatoires

Le recours au terme “apartheid” pour qualifier les 
actions d’Israël à l’égard des Palestiniens, y compris 
par certains membres de la Commission, n’est rien 
d’autre que l’écho de la propagande populiste des 
Palestiniens. En 2023, la Knesset comptera dix musul-
mans sur un total de cent-vingt députés. La Chambre 
des représentants de Belgique compte huit musulmans 
sur un total de cent-cinquante députés. En Israël, l’un 
des douze juges de la Cour suprême est musulman. 
De 17 à 18 % de la population totale d’Israël est musul-
mane et le pays compte de 2 à 3 % de chrétiens arabes. 
60 % des médecins dans les hôpitaux sont musulmans. 
46 % de la nouvelle génération de médecins, qui ont 
obtenu leur licence pour pouvoir pratiquer la médecine 
au cours des trois dernières années, sont en outre des 
Israéliens d’origine arabe. 13,9 % des fonctionnaires, 
20 % des étudiants universitaires appartiennent à ces 
groupes, de même que deux employés de l’ambassade 
d’Israël: un diplomate et un agent de sécurité. Interrogé 
en février 2022, le chef du Mouvement islamique en 
Israël, Monsieur Hamed Abu Daabas, a répondu qu’il ne 
considérait pas la situation en Israël ou en Cisjordanie 



693338/001DOC 55

C H A M B R E   5 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2022 2023 K A M E R • 5 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

Hij zei dat het een bezetting en ook discriminatie betrof, 
maar geen apartheid.

Mevrouw Rosenzweig wijst erop dat de taalwetgeving 
in bestuurszaken in België misschien ook wel zou kun-
nen worden beschouwd als een vorm van apartheid. 
In een onderzoek, gepubliceerd in het Oxford Book of 
European Islam van 2019, werd gewag gemaakt van 
een kloof tussen de schoolprestaties van de Belgen 
met een christelijke achtergrond en die met een mos-
limachtergrond. Vervolgens citeert de spreekster uit 
deze publicatie: “A possible reason is a high degree of 
segregation in Belgian cities. 74 % of Belgian muslims 
feel that there is prejudice against them.”

Uiteraard is het nonsens om op basis van dergelijke 
gegevens te spreken over apartheid in België.

De ambassadrice waarschuwt ervoor om voorzichtig 
te zijn met woorden. Israël beschuldigen van apartheid 
is intellectueel niet eerlijk.

2. Vragen en opmerkingen van de leden

De heer Simon Moutquin (Ecolo-Groen) dankt 
H.Exc. Rosenzweig voor haar aanwezigheid. Hij betreurt 
echter haar weinig genuanceerde stellingen. Dit zal niet 
helpen om tot een nieuwe onderhandelingsdialoog te 
komen.

Vervolgens formuleert het lid de volgende vragen en 
opmerkingen met betrekking tot de politieke situatie in 
Israël. De recent aangetreden regering wordt beschouwd 
als de meest extreme ooit. Dit zegt zelfs oud-premier 
Yair Lapid, vandaag Israëlisch procureur-generaal, 
alsook de Israëlische ambassadrice in Frankrijk. Deze 
laatste heeft zelfs beslist haar ambt om die reden neer 
te leggen. Bij wijze van voorbeeld verwijst het lid naar de 
woorden van de heer Itamar Ben-Gvir, de minister van 
Nationale Veiligheid, die reeds meermaals is veroordeeld 
wegens racisme en die de doodstraf voor Palestijnse 
veroordeelden verdedigt en het hardhandig optreden van 
de Israëlische ordetroepen tegen Palestijnse betogers 
rechtvaardigt.

Om die reden maakt de heer Moutquin zich ook zor-
gen over de lgbtqia+-gemeenschap in Israël. Zo outte 
de nieuwe minister van Financiën, de heer Bezalel 
Smotrich, zich eerder als trotse homofoob. Ook eiste 
hij de volledige annexatie van Palestina op, evenals de 
uitzetting van de deloyale Arabieren, en kwalificeerde 
hij de mensenrechtenverenigingen als een existentiële 
bedreiging voor Israël.

comme une forme d’apartheid. Il a déclaré: c’est une 
occupation, c’est une discrimination, mais ce n’est pas 
de l’apartheid.

Mme Rosenzweig avance que selon cette logique, 
la législation relative à l’emploi des langues en matière 
administrative en Belgique pourrait alors aussi être consi-
dérée comme une forme d’apartheid. Une étude publiée 
dans l’édition 2019 de l’Oxford Book of European Islam 
fait en effet état d’un écart entre les résultats scolaires 
des Belges de confession chrétienne et ceux des Belges 
de confession musulmane. L’oratrice cite la publication 
susmentionnée: “A possible reason is a high degree of 
segregation in Belgian cities. 74 % of Belgian Muslims 
feel that there is prejudice against them.”

Or, il serait bien entendu absurde de parler d’“apartheid” 
en Belgique sur cette base.

L’ambassadrice rappelle donc l’importance des mots. 
Accuser Israël d’“apartheid” relève ainsi d’une forme de 
malhonnêteté intellectuelle.

2. Questions et observations des membres

Monsieur Simon Moutquin (Ecolo-Groen) remercie 
S. E. Mme Rosenzweig de sa présence. Il déplore 
cependant le manque de nuance de ses propos, qui 
ne contribuent pas à avancer vers un dialogue serein.

Le député formule ensuite les questions et obser-
vations suivantes concernant la situation politique en 
Israël. Le gouvernement récemment formé est considéré 
comme le plus extrême de tous les temps. Ces propos 
ont été tenus à la fois par l’ancien premier ministre Yaïr 
Lapid, aujourd’hui Procureur général d’Israël, que par 
l’ambassadrice d’Israël en France. Cette dernière a 
d’ailleurs décidé de quitter son poste pour cette raison. 
À titre d’exemple, le député se réfère aux propos de 
M. Itamar Ben-Gvir, ministre de la Sécurité nationale, 
déjà condamné à plusieurs reprises pour racisme, qui 
défend la peine de mort pour les condamnés palesti-
niens, et cautionne la répression brutale des forces de 
l’ordre israéliennes contre les manifestants palestiniens.

M. Moutquin se dit donc préoccupé par la situation 
de la communauté LGBTQIA+ en Israël. Par exemple, 
le nouveau ministre des Finances, M. Bezalel Smotrich, 
a affirmé être un homophobe fier de l’être. Il a égale-
ment revendiqué l’annexion complète de la Palestine, 
ainsi que l’expulsion des Arabes déloyaux, et a qualifié 
les associations de défense des droits de l’homme de 
menace existentielle pour Israël.
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Wat wordt bedoeld met een “deloyale Arabier”? 
Aangezien de betrokkene in Israël is geboren, waar 
zou hij dan naartoe moeten?

Vervolgens citeert de heer Moutquin uit het regeer-
akkoord van de nieuwe Israëlische regering: “Le gou-
vernement encourage et développera l’expansion de 
la présence juive dans toutes les parties de la terre 
d’Israël, en Galilée, dans le Néguev, dans le Golan, en 
Judée-Samarite (= Cisjordanie).”

Voorts benadrukt het lid dat hij als jonge, linkse 
Belgische homoseksueel op geen enkele wijze de isla-
mitische beweging Hamas steunt.

Mevrouw Rosenzweig verwees terecht naar het 
verwijderen van een aantal nederzettingen uit Gaza. 
Vervolgens werden er wel onmiddellijk tweemaal zoveel 
nederzettingen gebouwd op de Westelijke Jordaanoever. 
De volledige waarheid moet worden gezegd, wil men 
intellectueel eerlijk blijven. Ook besliste de nieuwe re-
gering om duizend nieuwe huizen te bouwen in Masafer 
Yatta. Tevens werd het uithangen van de Palestijnse vlag 
verboden. De fiscale inkomsten, toegewezen aan de 
Palestijnse Autoriteit, werden achtergehouden. Bij wet 
werd bestaansrecht gegeven aan negen Joodse neder-
zettingen die tot nog toe niet waren erkend. Nochtans 
vroeg de internationale gemeenschap reeds geruime 
tijd om het aantal nederzettingen te bevriezen. Ook de 
Palestijnse Autoriteit vraagt dit als voorwaarde om terug 
te keren naar de onderhandelingstafel.

Wat is de visie van mevrouw Rosenzweig op de aan-
houdende protesten van de Israëlische burgers tegen de 
beslissingen van de regering die een aantasting vormen 
van de scheiding der machten? Veel internationale en 
Israëlische actoren maken zich hier zorgen over.

Wat de Palestijnse zaak betreft, vindt de heer Moutquin 
het merkwaardig dat mevrouw Rosenzweig haar in-
leiding aanvatte met te verwijzen naar Iran. Ook de 
heer Moutquin verzet zich tegen het Iraanse regime, 
maar hij ziet het verband met de Palestijnse zaak niet. 
De Iraanse revolutie dateert van 1979, terwijl de bezet-
ting van Palestina dateert van 1967. Waarom wordt er 
nog steeds een verband gelegd tussen beide, terwijl er 
historisch geen band is?

Wat het gebruik van het woord “apartheid” betreft, 
erkent de heer Moutquin dat ook hij deze worden in 
de mond heeft genomen, in navolging van Amnesty 
International en Human Rights Watch.

Het lid heeft reeds heel wat bezoeken in het veld 
afgelegd, zowel in Israël als in Palestina, waarbij hij 
heeft vastgesteld dat er aparte wegen bestaan voor 

Qu’entend-on par “arabe déloyal”? Puisque la personne 
en question est née en Israël, où devrait-elle donc aller?

M. Moutquin cite ensuite un passage de l’accord 
de coalition du nouveau gouvernement israélien: “Le 
gouvernement encourage et développera l’expansion 
de la présence juive dans toutes les parties de la terre 
d’Israël, en Galilée, dans le Néguev, dans le Golan, en 
Judée-Samarite (c’est-à-dire en Cisjordanie)”

Le député souligne en outre qu’en tant que jeune 
homosexuel belge de gauche, il ne soutient en aucun 
cas le mouvement islamiste du Hamas.

Mme Rosenzweig a évoqué à juste titre le retrait de 
certaines colonies de Gaza. On constate cependant 
que deux fois plus de colonies ont été immédiatement 
construites en Cisjordanie. Il convient donc de dire toute 
la vérité si l’on veut rester intellectuellement honnête. 
Le nouveau gouvernement a également décidé de 
construire 1.000 nouvelles maisons à Masafer Yatta. Il a 
par ailleurs été interdit de brandir le drapeau palestinien. 
Les recettes fiscales allouées à l’Autorité palestinienne 
ont été retenues. Une loi a donné le droit d’existence 
à neuf colonies juives qui n’avaient pas été reconnues 
jusqu’à présent. Cependant, la communauté internatio-
nale appelle depuis longtemps à un gel des colonies. 
L’Autorité palestinienne impose également cette condition 
pour revenir à la table des négociations.

Quel est le point de vue de Mme Rosenzweig sur les 
protestations actuelles des citoyens israéliens contre les 
décisions du gouvernement qui érodent la séparation 
des pouvoirs? De nombreux acteurs internationaux et 
israéliens s’en inquiètent.

S’agissant de la cause palestinienne, M. Moutquin a 
trouvé curieux que Mme Rosenzweig entame son exposé 
introductif en faisant référence à l’Iran. M. Moutquin s’op-
pose également au régime iranien, mais il ne comprend 
pas le lien avec la cause palestinienne. La révolution 
iranienne date de 1979, tandis que l’occupation de la 
Palestine remonte à 1967. Pourquoi faire encore ce lien 
entre les deux, alors qu’historiquement il n’y en a pas?

Quant à l’utilisation du mot “apartheid”, M. Moutquin 
reconnaît qu’il l’a lui aussi prononcé, à l’instar d’Amnesty 
International et de Human Rights Watch.

Le député a déjà effectué de nombreux déplacements 
sur le terrain, tant en Israël qu’en Palestine, et il a constaté 
qu’il existait des routes séparées, des routes pour les 
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kolonisten en voor Palestijnen. Dat is een concrete vorm 
van apartheid. Wanneer Palestijnen voor een militaire 
rechtbank moeten verschijnen en Israëli’s voor een 
burgerlijke rechtbank, dan is dat een concrete vorm van 
apartheid. Wanneer een Joodse kolonist in de Jordaan 
een waterput mag graven maar dat tegelijkertijd verbiedt 
aan een Palestijn, dan betekent dat een concrete vorm 
van apartheid.

Er is met andere woorden een verschil in behandeling 
tussen Israëliërs en Palestijnen.

Voorts wijst het lid erop dat er zich in 2022 verschil-
lende evenementen hebben voorgedaan: na 20 jaar 
gerechtelijke procedures heeft een Israëlisch rechtbank 
geoordeeld dat de 1.300 Palestijnen die in Masafer Yatta 
wonen, er illegaal resideren, wat het pad effent voor de 
vernietiging van die nederzetting; in mei 2022 doodde 
het Israëlische leger een Palestijnse journaliste, Shirin 
Abu Akleh; in augustus 2022 lanceert de Israëlische 
overheid een preventieve aanval op de Gazastrook, 
waarbij 49 Palestijnen, onder wie 17 kinderen, om het 
leven kwamen; en in januari 2023 sloot het Israëlische 
leger de kantoren van 7 Palestijnse ngo’s, waarvan de 
werkzaamheden toch internationaal werden erkend.

2022 staat nu internationaal geboekstaafd als een 
van de dodelijkste jaren sinds de laatste intifada.

De heer Moutquin erkent dat terrorisme een plaag 
is. De raketaanvallen van Hamas tegen burgerdoelwit-
ten zijn verwerpelijk en worden dan ook systematisch 
veroordeeld door de Ecolo-Groen-fractie. Het lid vraagt 
mevrouw Rosenzweig alsnog te erkennen dat de door 
hem aangehaalde passage uit het regeerakkoord ingaat 
tegen elke internationaalrechtelijke regel. Erkent de 
ambassadrice dat ook het bezettings- en kolonisatie-
beleid en de al 15 jaar durende blokkade van Gaza, het 
willekeurig gevangenzetten van mensen, het geweld 
van Joodse kolonisten tegen Palestijnen, het intrekken 
van verblijfsvergunningen in Jeruzalem en de blinde 
bombardementen stuk voor stuk hinderpalen zijn op 
weg naar vrede?

Wat zal Israël doen om een rechtvaardige en duur-
zame vrede in het Midden-Oosten te bewerkstelligen 
voor alle Israëli’s en Palestijnen?

Tot slot herinnert de heer Moutquin eraan dat de com-
missie graag een werkbezoek zou brengen aan Israël en 
Palestina. Tot nog toe gaven de Israëlische autoriteiten 
hiervoor geen toestemming. Heeft mevrouw Rosenzweig 
meer nieuws in dit verband?

colons et des routes pour les Palestiniens. Il s’agit d’une 
forme concrète d’apartheid. Lorsque les Palestiniens 
doivent comparaître devant un tribunal militaire et les 
Israéliens devant un tribunal civil, il s’agit d’une forme 
concrète d’apartheid. Lorsqu’un colon juif est autorisé 
à creuser un puits dans le Jourdain, mais qu’il l’interdit 
simultanément à un Palestinien, il s’agit d’une forme 
concrète d’apartheid.

En d’autres termes, il existe une différence de traite-
ment entre les Israéliens et les Palestiniens.

Le député souhaite revenir sur plusieurs événements 
qui se sont produits en 2022: après 20 ans de pro-
cédures judiciaires, un tribunal israélien statue que 
les 1.300 Palestiniens vivant à Masafer Yatta y résident 
illégalement, ouvrant la voie à la destruction de cette 
colonie; en mai 2022, l’armée israélienne assassine une 
journaliste palestinienne Shireen Abu Akleh; en août 2022, 
les autorités israéliennes lancent un assaut préventif sur 
la bande de Gaza, tuant 49 Palestiniens, dont 17 enfants; 
en janvier 2023, l’armée israélienne ferme les bureaux 
de 7 ONG palestiniennes, dont le travail est pourtant 
reconnu internationalement.

L’année 2022 est désormais internationalement consi-
dérée comme l’une des années les plus meurtrières 
depuis la dernière Intifada.

M. Moutquin reconnaît que le terrorisme est un fléau. 
Les tirs de roquettes du Hamas contre des cibles civiles 
sont à condamner et le sont systématiquement par le 
groupe Ecolo-Groen. Le député demande néanmoins à 
Mme Rosenzweig d’assumer que l’adoption de l’accord de 
gouvernement qu’il a cité précédemment va à l’encontre 
de toutes les règles du droit international. L’ambassadrice 
assume-t-elle que la politique d’occupation, de colonisa-
tion et le blocus de Gaza, qui dure depuis 15 ans, que 
l’enfermement arbitraire de personnes, que la violence 
des colons juifs à l’encontre des Palestiniens, que la 
révocation de permis de résidence à Jérusalem et les 
bombardements aveugles, sont également des obstacles 
sur le chemin de la paix?

Que fera Israël pour parvenir à une paix juste et durable 
au Moyen-Orient pour tous les Israéliens et Palestiniens?

Enfin, M. Moutquin rappelle que la Commission a émis 
le souhait d’effectuer une mission de travail en Israël et 
en Palestine. Jusqu’à présent, les autorités israéliennes 
n’ont pas autorisé ces missions. Mme Rosenzweig peut-
elle faire part de sa réaction à ce sujet?
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De heer André Flahaut (PS) merkt op dat het Israëlisch-
Palestijns conflict een van de zogeheten “vergeten 
conflicten” betreft, waar onvoldoende aandacht voor is. 
Nochtans zijn er voortdurend slachtoffers te betreuren 
aan beide zijden, helaas ook kinderen.

Voorts herinnert het lid eraan dat er in de commissie 
een voorstel van resolutie voorligt (DOC 55 2011/001), 
waarvan de bespreking werd opgeschort omdat de 
commissieleden zich wensen te vergewissen van de 
situatie in het veld.

Het klopt dat 2022 op de Westelijke Jordaanoever een 
zeer bloedig jaar was: 152 Palestijnen kwamen er om en 
nog eens 30 in de Gazastrook. Ook het aantal aanvallen 
door Joodse kolonisten en het aantal verwoestingen van 
Palestijnse huizen stegen fors: 755 aanvallen werden er 
geregistreerd. Gedurende deze periode werden 920 hui-
zen en andere Palestijnse structuren vernietigd en wer-
den 1.016 Palestijnen gedwongen hervestigd.

De Verenigde Naties hadden per 31 januari 2023 
al 47 Palestijnse en 7 Israëlische doden geregistreerd. 
Elk slachtoffer is er een te veel. Voorts zijn er de schiet-
partijen, de arbitraire arrestaties, de opvorderingen, 
de dagelijkse pesterijen en de gewelddaden tegen de 
lokale burgerbevolking. Deze toestand is onhoudbaar.

Deze dagen wordt veel gesproken over de situatie in 
Oekraïne, maar men vergeet daarbij andere brandhaarden 
in de wereld: Palestina, Jemen, Oost-Congo enzovoort.

De huidige opflakkering van het geweld in Palestina 
heeft bovendien tot gevolg dat er twee nieuwe gewapende 
groeperingen ontstaan binnen het Palestijnse verzet, 
daarin door de Palestijnse publieke opinie gesteund 
ten gevolge van de escalatie van het geweld tegen de 
burgerbevolking, waaronder heel wat minderjarigen. 
Er is dan ook een zeer grote vrees dat het geweld zal 
opflakkeren. Er moet dan ook worden gezocht naar 
manieren om tot de-escalatie over te gaan, zowel bij 
Palestijnen als bij Israëli’s. De heer Flahaut stelt vast 
dat het protest van de burgerbevolking tegen de nieuwe 
Israëlische regering sterk toeneemt. Mogelijkerwijze zou 
dat zelfs kunnen leiden tot de val van deze regering, die 
de meest gevaarlijke is sinds het ontstaan van Israël. 
Heeft mevrouw de ambassadrice er weet van dat er wordt 
nagedacht over manieren waarop tot de-escalatie zou 
kunnen worden overgegaan? Op dit ogenblik lijkt dat niet 
het geval te zijn bij de Israëlische regering, aangezien 
regeringsleden openlijk hun intentie kenbaar maken 
de nederzettingen uit te breiden. Dat is duidelijk een 
breekpunt. Wanneer zal er nu eindelijk een einde worden 

M. André Flahaut (PS) constate que le conflit israélo-
palestinien est l’un des conflits dits oubliés, auquel on 
n’accorde pas suffisamment d’attention. Pourtant, on 
dénombre constamment des victimes, des deux côtés, 
y compris malheureusement des enfants.

Le député rappelle que la Commission examine une 
proposition de résolution (DOC 55 2011/001), dont la 
discussion a été mise en suspens, les membres de la 
Commission souhaitant d’abord s’assurer de la situation 
sur le terrain.

Il est vrai que l’année 2022 a été très sanglante en 
Cisjordanie: 152 Palestiniens ont été tués en Cisjordanie 
et 30 dans la bande de Gaza. Le nombre d’attaques 
de colons juifs, le nombre de destructions de maisons 
palestiniennes ont également connu une très forte aug-
mentation: 755 attaques violentes ont été enregistrées. Au 
cours de cette période, 920 maisons et d’autres structures 
palestiniennes ont été détruites et 1.016 Palestiniens ont 
été déplacés de force.

Au 31 janvier de cette année, les Nations Unies dé-
nombraient déjà 47 morts palestiniens et sept morts 
israéliens pour 2023. Chaque décès est un décès de 
trop. À cela s’ajoutent les fusillades, les arrestations 
arbitraires, les réquisitions, le harcèlement quotidien et 
les actes de violence à l’encontre de la population civile 
locale. Cette situation est insupportable.

Ces jours-ci, on parle beaucoup de la situation en 
Ukraine, mais on oublie les autres foyers de conflit dans 
le reste du monde: Palestine, Yémen, est du Congo, etc.

De plus, l’actuelle flambée de violence en Palestine à 
l’encontre de la population civile, y compris de nombreux 
mineurs, a entraîné l’émergence de deux nouveaux 
groupes armés au sein de la résistance palestinienne, 
qui bénéficie du soutien de l’opinion publique palesti-
nienne. La crainte d’une nouvelle escalade de violence 
est donc bien réelle. Il faut donc rechercher des voies 
de désescalade, tant chez les Palestiniens que chez les 
Israéliens. M. Flahaut note que les protestations contre 
le nouveau gouvernement israélien augmentent forte-
ment. Ces manifestations pourraient même conduire à 
la chute de ce gouvernement, qui est le plus dangereux 
de l’histoire d’Israël. Mme l’ambassadrice sait-elle si des 
moyens de désescalade sont actuellement à l’étude? Cela 
ne semble pas être le cas du gouvernement israélien, 
puisque certains de ses membres déclarent ouvertement 
leur intention d’étendre les colonies. Il s’agit clairement 
d’un point de rupture. Quand l’occupation illégale de la 
Palestine prendra-t-elle fin? Les gens ne parlent pas 
de la Palestine, il a même fallu attendre longtemps 
avant qu’on ne parle des Palestiniens. Il note que Mme 
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gemaakt aan de illegale bezetting van Palestina? Men 
spreekt niet over Palestina; het duurde zelfs een hele 
tijd alvorens men zelfs maar sprak van Palestijnen. Ook 
mevrouw de ambassadrice heeft het woord “Palestina” 
niet één keer in de mond genomen.

De blokkade van Gaza, die vanuit het oogpunt van het 
internationaal recht illegaal is, veroorzaakt daarenboven 
een humanitaire crisis. Zal men toestaan dat medisch 
materiaal wordt aangeleverd voor de ngo’s die ter plaatse 
actief zijn? Zal Israël verkiezingen voor de Palestijnse 
Autoriteit toestaan?

De bewering van mevrouw de ambassadrice als 
zou de internationale gemeenschap de Palestijnen in-
fantiliseren, deelt het lid niet. De heer Flahaut is ervan 
overtuigd dat er bij de internationale gemeenschap juist 
een sterke bewustwording is gegroeid over hetgeen men 
de Palestijnse bevolking aandoet.

De bewering van mevrouw Rosenzweig dat België 
een fout zou hebben begaan door de eerder geciteerde 
VN-resolutie te onderschrijven, deelt het lid niet. België 
heeft als soevereine, onafhankelijke en verantwoordelijke 
Staat, die zich bij alle mensenrechtenverdragen heeft 
aangesloten, volstrekt het recht ook die resolutie te 
onderschrijven. België toont juist moed door onrecht-
vaardigheden aan te klagen, wat de landen die in die 
resolutie worden terechtgewezen daar ook van vinden.

Israël zoekt voornamelijk steun bij de Verenigde 
Staten, de machtige bondgenoot.

Wat bovendien de houding ten aanzien van de 
Russische inval in Oekraïne betreft, is Palestina niet het 
enige land dat die inval weliswaar betreurt maar voorts 
een genuanceerde houding aanneemt. Palestina staat 
niet alleen met die gereserveerde houding.

Wat de door mevrouw Rosenzweig aangehaalde 
voorbeelden van corruptie bij de Palestijnse Autoriteit 
betreft, is de heer Flahaut van oordeel dat hiermee de 
pot de ketel verwijt dat hij zwart ziet. Hij wijst erop dat de 
huidige eerste minister van Israël in het recente verleden 
ook voor corruptie veroordeeld is geweest.

In de eerste plaats verwelkomt de heer Michel 
De Maegd (MR) mevrouw de ambassadrice en drukt 
hij de hoop uit dat het voorstel van mevrouw Rosenzweig 
om een gezamenlijke hoorzitting met de vertegenwoor-
digers van Israël en Palestina te houden op een dag 
bewaarheid wordt.

l’Ambassadrice n’a pas non plus utilisé une seule fois 
le mot “Palestine”.

Le blocus terrestre imposé à Gaza, qui est illégal du 
point de vue du droit international, provoque en outre 
une crise humanitaire. Autoriseront-ils l’entrée de maté-
riel médical sur le terrain et l’accès des ONG à Gaza? 
Israël autorisera-t-il la tenue d’élections pour l’Autorité 
palestinienne?

Le député ne partage pas l’avis de Mme l’ambassadrice 
selon lequel la communauté internationale infantiliserait 
les Palestiniens. M. Flahaut est convaincu qu’au contraire, 
une forte prise de conscience s’est opérée au sein de 
la communauté internationale sur ce qu’on fait subir au 
peuple palestinien.

Le député ne par tage pas l ’af firmation de 
Mme Rosenzweig selon laquelle la Belgique aurait 
commis une erreur en approuvant la résolution de l’ONU 
citée plus haut. La Belgique, en tant qu’État souverain, 
indépendant et responsable qui a souscrit à toutes les 
conventions relatives aux droits de l’homme, est tout à 
fait en droit de soutenir cette résolution. Au contraire, il 
est courageux de la part de notre pays de dénoncer les 
injustices, quoi qu’en pensent les États mis en cause 
dans cette résolution.

Israël cherche principalement à obtenir le soutien des 
États-Unis, son puissant allié.

En outre, en ce qui concerne l’attitude à l’égard de 
l’invasion russe de l’Ukraine, la Palestine n’est pas le 
seul pays à déplorer cette invasion, mais adopte du 
reste une position nuancée qui mérite d’être soulignée. 
La Palestine n’est pas la seule à faire preuve d’une 
certaine réserve.

Quant aux exemples de corruption au sein de l’Autorité 
palestinienne cités par Mme Rosenzweig, M. Flahaut 
décèle dans cette dénonciation une forme d’hypocrisie, 
dans la mesure où l’actuel premier ministre israélien, 
sauf erreur de sa part, a lui-même été condamné pour 
corruption dans un passé récent.

Tout d’abord, M. Michel De Maegd (MR) souhaite 
la bienvenue à Madame l’ambassadrice et espère que 
la proposition de Mme Rosenzweig d’organiser une 
audition conjointe avec les représentants d’Israël et de 
l’Autorité palestinienne pourra un jour se concrétiser.
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Mevrouw Rosenzweig bracht de problematische rol 
van Iran in het Midden-Oosten onder de aandacht.

De spreker herinnert eraan dat deze dubbele hoorzit-
ting de toekomst van het vredesproces in het Midden-
Oosten als thema heeft, een heikel onderwerp waarover 
de politieke meningen verschillen op internationaal 
niveau, maar ook op Belgisch niveau wat de eenzijdige 
erkenning van Palestina als soevereine Staat betreft.

September 2023 staat symbool voor “de Oslo-
akkoorden, dertig jaar later”; in die akkoorden werd de 
aanzet gegeven tot de tweestatenoplossing. Vandaag 
wordt zulks als een doodlopend spoor gezien, maar is 
een dergelijke oplossing ook morgen echt onmogelijk? 
Wat zou het alternatief zijn?

Wat vindt mevrouw de ambassadrice ervan dat de 
tweestatenoplossing niet werkbaar is met de vandaag 
gehanteerde methode en parameters, parameters 
van 1967, 1993 en 2000?

In de jongste 25 jaar is het Midden-Oosten ingrijpend 
veranderd.

In januari en in februari 2023 schreeuwden tal van 
betogers in de straten van Israël nog “De-mo-cra-tia!” 
in het Hebreeuws.

Zij komen in de eerste plaats in opstand tegen de plan-
nen van de nieuwe regering van Benjamin Netanyahu, 
die zelf terechtstaat wegens corruptie, om de rechterlijke 
macht te hervormen. Beoogd wordt het Hooggerechtshof 
te verzwakken en de macht van de rechters, als tegen-
macht van de wetgevers in Israël, in te perken.

Parijs en Washington zijn van oordeel dat Israël, met 
de goedkeuring van die hervorming, niet langer hun 
opvatting over democratie zou delen.

Hoe luidt het standpunt van mevrouw de ambassadrice 
inzake die hervorming?

De betogers vertolken ook de ongerustheid die bij 
een – hoofdzakelijk seculier – deel van de Israëlische 
samenleving leeft over het aantreden van een machtsblok 
van conservatief rechts, ultraorthodoxen en religieuze 
ultranationalisten.

Zou mevrouw de ambassadrice aan de commissieleden 
kunnen toelichten wat haar kijk is op die onderstroom 
binnen de Israëlische samenleving – professor Lev 
Grinberg, socioloog aan de Ben-Gurion Universiteit, 
heeft het over een strijd tussen joden, namelijk tussen 
een rechts blok, dat het joodse karakter van de Staat 
benadrukt, en zij die voor democratie opkomen zonder 

Mme Rosenzweig a souligné le rôle problématique 
de l’Iran au Moyen-Orient.

L’intervenant rappelle que cette double audition a pour 
thème l’avenir du processus de paix au Proche-Orient, un 
sujet d’une haute sensibilité sur lequel des divergences 
politiques existent au niveau international, mais aussi 
au niveau belge sur la question de la reconnaissance 
unilatérale de la Palestine comme un État souverain.

Septembre 2023 symbolisera “30 ans après ”les 
accords d’Oslo instituant la solution à deux États, dont 
on voit l’échec aujourd’hui, mais est-ce une solution 
impossible pour demain? Et quelle serait l’alternative?

Que pense Mme l’ambassadrice que la solution à deux 
États ne marche pas avec la méthode et les paramètres 
qui sont utilisés aujourd’hui, des paramètres de 1967 + 
1993 + 2000?

Le Moyen-Orient a profondément changé au cours 
des 25 dernières années.

En janvier et février 2023, des manifestants ont défilé, 
proclamant “Dé-mo-cra-tia! ” ou démocratie en hébreu.

Ils s’opposent avant tout au projet de réforme de la 
justice proposé par le nouveau gouvernement de Benjamin 
Netanyahu, lui-même en procès pour corruption. Il vise 
notamment à affaiblir la Cour suprême et le pouvoir des 
juges, contre-pouvoir des législateurs en Israël.

Paris et Washington estiment qu’avec l’adoption de 
cette réforme, Israël ne partagerait plus une conception 
commune de la démocratie.

Quelle est la vision de Mme l’ambassadrice de cette 
réforme?

Les opposants expriment aussi l’inquiétude d’une partie 
de la société israélienne, surtout laïque, face à l’arrivée 
au pouvoir d’une coalition qui allie droite conservatrice, 
ultraorthodoxes et ultranationalistes religieux.

Est-ce que Mme l’ambassadrice peut partager avec 
les membres de la Commission son analyse de cette 
lame de fond qui parcourt la société israélienne – une 
lutte entre juifs explique Lev Grinberg, un sociologue à 
l’université Ben Gourion, entre la droite, qui insiste sur 
le caractère juif de l’État et ceux qui défendent la démo-
cratie, sans pour autant remettre en cause la politique 
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evenwel Israëls beleid in de bezette gebieden ter dis-
cussie te stellen – en wat daarop het antwoord van de 
Israëlische regering is?

In Europa wordt veel gesproken over Itamar Ben-Gvir, 
die de suprematiegedachte aanhangt, maar hebben 
we hier een correct beeld van die man? Men leerde 
hem begin januari kennen toen hij als nieuwe minister 
van Nationale Veiligheid de Esplanade der Moskeeën 
(“Tempelberg” voor de Joden) bezocht. Die provocatie 
heeft ervoor gezorgd dat het bezoek van de Israëlische 
premier aan de Verenigde Arabische Emiraten werd 
uitgesteld.

Voor zijn aantreden heeft de heer Ben-Gvir lang actie-
gevoerd met de Messiaanse Joden, die met steeds meer 
op de Tempelberg bidden, onder politiebescherming.

Wat kan mevrouw de ambassadrice de commissie 
vertellen over de heer Ben-Gvir zijn parcours, over zijn 
gedachtegoed?

In de nasleep van de bloedige aanslagen in Jeruzalem 
eind januari heeft minister van Nationale Veiligheid Itamar 
Ben-Gvir de opdracht gegeven om illegale gebouwen in 
Oost-Jeruzalem versneld te slopen. De gemeente acht 
zich bevoegd om het stedenbouwkundig plan ten uitvoer 
te leggen in de hele stad, ook in het oostelijk deel ervan.

Er was met name sprake van een project om de 
Olijfberg op te nemen in een nationaal park; dat project 
stuit op hevig verzet van verschillende kerkleiders, die 
het omschrijven als brutaal en als een directe, welover-
wogen aanval op de christenen van het Heilige Land. 
Hoe luidt het standpunt van mevrouw de ambassadrice 
in deze zaak?

De heer Josep Borell, Hoge Vertegenwoordiger van 
de EU voor Buitenlandse Zaken en Veiligheidsbeleid, en 
andere internationale gezagsdragers hebben afwijzend 
gereageerd op de aankondiging van de Israëlische 
regering om negen “voorposten” van nederzettingen te 
legaliseren naar Israëlisch recht.

Valt te verwachten dat nederzettingen op de Westelijke 
Jordaanoever binnenkort officieel zullen worden erkend 
door de Israëlische Staat? Ongeacht de gevolgen? Er 
wordt weer gesproken over verdere annexatie de facto via 
een uitbreiding van Zone C, die 60 % van de Westelijke 
Jordaanoever beslaat.

Hoe kijkt mevrouw de ambassadrice aan tegen de 
toename van het door de kolonisten op de Westelijke 
Jordaanoever gepleegde geweld, wat de vraag doet rijzen 
of de Israëlische overheid hen wel onder controle heeft?

du pays dans les territoires occupés – et quelle est la 
réponse du gouvernement israélien?

On parle en Europe du suprémaciste Itamar Ben 
Gvir, mais le connaissait-on vraiment chez nous? On l’a 
découvert début janvier en tant que nouveau ministre 
de la Sécurité nationale se rendant sur l’esplanade des 
Mosquées à Jérusalem (le mont du Temple pour les 
juifs). Cette provocation a entrainé le report de la visite 
du premier ministre israélien aux Émirats arabes unis.

Avant sa nomination, M. Ben Gvir a longtemps milité 
aux côtés de juifs messianiques, de plus en plus nom-
breux à prier sur le site, sous protection policière.

Qu’est-ce que Mme l’ambassadrice peut dire sur le 
parcours, ses idées?

Dans la foulée des attentats qui ont ensanglanté 
Jérusalem, fin janvier, le ministre de la Sécurité nationale, 
Itamar Ben Gvir, a ordonné l’accélération des destructions 
d’immeubles illégaux de Jérusalem-Est. La municipalité 
s’estime qualifiée pour fixer le plan d’urbanisme dans 
toute la ville, y compris dans la partie Est.

Il a notamment été question de l’extension d’un parc 
de loisir dans le Mont des Oliviers, un projet fermement 
dénoncé par plusieurs représentants de l’église qui l’ont 
qualifié de brutal et d’attaque directe et préméditée contre 
les chrétiens de terre sainte. Quel est le point de vue de 
Mme l’ambassadrice sur cette question?

M. Josep Borell, haut représentant de l’UE pour les 
affaires étrangères et la politique de sécurité, et d’autres 
personnalités internationales, ont condamné l’annonce 
par le gouvernement israélien de la légalisation, en droit 
israélien, de 9 avant-postes de colonies.

Doit-on s’attendre à ce que des colonies de Cisjordanie 
soient bientôt reconnues officiellement par l’État israé-
lien? Quelles qu’en soient les conséquences? On reparle 
d’élargir l’annexion de fait en zone C, couvrant 60 % de 
la Cisjordanie.

Comment Mme l’ambassadrice observe-t-elle l’aug-
mentation des violences des colons en Cisjordanie, 
posant la question du contrôle de ces personnes par 
les autorités israéliennes?
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Inzake de uitbreiding van de Abraham-akkoorden zou 
binnenkort een vredesbestand worden gesloten met 
Soedan en ook met betrekking tot Saudi-Arabië zou zulks 
in het vizier liggen, maar zonder de Verenigde Staten 
zal daar niets van terechtkomen. De spanningen op de 
Westelijke Jordaanoever verminderen, de driften van 
de kolonisten beteugelen, de status quo met betrekking 
tot de Esplanade der Moskeeën respecteren en Israël 
als een liberale democratie handhaven: stuk voor stuk 
fundamentele kwesties voor de stabiliteit in de regio en 
voor het vredesproces. Zou mevrouw de ambassadrice 
kunnen toelichten hoe het staat met de betrekkingen 
tussen Israël en Saoedi-Arabië?

Volgens mevrouw Rosenzweig zou de heer Mahmoud 
Abbas in april 2022 de Russische invasie in Oekraïne 
hebben gesteund. De heer De Maegd wil er in dat verband 
op wijzen dat de Israëlische regering heeft geweigerd in 
te gaan op het – nochtans aanklampende – verzoek van 
Washington om Oekraïne te voorzien van op Israëlisch 
grondgebied opgeslagen Hawk-luchtafweerraketten. 
Welke betrekkingen houden de heer Poetin en de 
heer Netanyahu eropna? Hoe kunnen zij een weerslag 
hebben op het dossier-Oekraïne?

Wat gebeurt er op de Golanhoogvlakte en zijn er 
diplomatieke contacten tussen Israël en Syrië?

De oproep die op 10 januari 2023 in de Franse krant 
Le Monde verscheen onder de kop “Nous, anciens 
ambassadeurs, sommes inquiets pour l’identité démo-
cratique”, zal mevrouw Rosenzweig als ambassadrice 
ongetwijfeld niet zijn ontgaan.

Israëls ambassadrice in Frankrijk, mevrouw Yael 
German, goed bevriend met Yair Lapid, heeft de 
heer Netanyahu haar ontslag aangeboden met onder 
meer deze woorden: “[Je ne peux pas] me mentir à 
moi-même et continuer à représenter des politiques qui 
sont si radicalement différentes de ce en quoi je crois.”

Hoe luidt het standpunt van mevrouw de ambassadrice 
dienaangaande?

Op 1  februari 2022 verscheen van Amnesty 
International het rapport “Israel’s apartheid against 
Palestinians: Cruel system of domination and crime 
against humanity”. Drie andere rapporten gingen eraan 
vooraf: het eerste van Al-Haq, een Palestijnse mensen-
rechtenorganisatie (die in 2018 de Mensenrechtenprijs 
van de Franse Republiek ontving), het tweede van 
B’Tselem, de grootste mensenrechtenorganisatie in 
Israël (die dezelfde prijs ontving), en het derde van 
Human Rights Watch, dat na jaren van veldonderzoek 
en documenteren concludeert dat de Staat Israël zich 

En ce qui concerne la poursuite des accords d’Abra-
ham: la paix devrait bientôt être signée avec le Soudan, 
l’Arabie saoudite est en vue, mais rien ne se fera sans 
les États-Unis. Faire baisser la tension en Cisjordanie, 
restreindre les appétits des colons, respecter le statu 
quo sur l’esplanade des Mosquées et faire en sorte 
qu’Israël reste une démocratie libérale, sont des enjeux 
fondamentaux pour la stabilité dans la région et pour 
le processus de paix. Est-ce que Mme l’ambassadrice 
pourrait- elle faire le point sur les relations entre Israël 
et l’Arabie Saoudite?

Selon les propos de Mme Rosenzweig, M. Mahmoud 
Abas, aurait soutenu, en avril 2022, l’invasion russe en 
Ukraine. M. De Maegd souhaite rappeler dans ce cadre 
que le gouvernement israélien a opposé une fin de non-
recevoir à Washington, qui lui a suggéré ¬fortement 
– de fournir à l’Ukraine des missiles antiaériens Hawk 
stockés sur son territoire. Quelles sont les relations entre 
M. Putine et M. Netanyahu? Comment peuvent-elles 
avoir un impact sur le dossier ukrainien?

Que se passe-t-il sur le plateau du Golan et existe-
t-il des contacts diplomatiques entre Israël et la Syrie?

En tant qu’ambassadrice, Mme Rosenzweig a dû être 
attentive à l’appel lancé dans le journal français Le Monde, 
le 10 janvier 2023, intitulé “Nous, anciens ambassadeurs, 
sommes inquiets pour l’identité démocratique.”

L’ambassadrice israélienne en France, Yaël German, 
une proche de Yaïr Lapid, a présenté sa démission. “[Je 
ne peux pas] me mentir à moi-même et continuer à repré-
senter des politiques qui sont si radicalement différentes 
de ce en quoi je crois “, a-t-elle écrit à M. Netanyahu.

Quelle est la position de Mme l’ambassadrice à ce 
sujet?

Le 1er février 2022, Amnesty International a publié un 
rapport intitulé: “L’Apartheid commis par Israël à l’encontre 
des Palestiniens. Un système cruel de domination et un 
crime contre l’humanité “. Ce rapport a été précédé par 
trois autres, le premier de Al-Haq, une organisation de 
défense des droits de l’homme en Palestine (qui s’est 
vu décerner en 2018 le Prix des droits de l’homme de la 
République française), le deuxième de Betselem (lauréat 
du même prix) et qui est la plus grande organisation de 
défense des droits de l’homme en Israël, et le troisième 
de Human Rights Watch arrivant, après des années 
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schuldig maakt aan de “misdaad van apartheid” tegen 
het Palestijnse volk in de bezette Palestijnse gebieden.

Die vier rapporten hebben zich gebaseerd op de defi-
nitie van de “misdaad van apartheid”, zoals gedefinieerd 
in resolutie 3068 van de Algemene Vergadering van de 
Verenigde Naties van 30 november 1973. Die definitie 
wordt bovendien erkend door het Statuut van Rome 
inzake het Internationaal Strafhof (1998), op grond waar-
van in 2002 het Internationaal Strafhof werd opgericht.

Israël is tegen die rapporten dan wel in het verweer 
gegaan, zulks is geen belemmering geweest voor de 
resolutie die de Algemene Vergadering van de VN 
op 30 december 2022 heeft aangenomen en waarin 
het Internationaal Gerechtshof erom wordt verzocht de 
wettigheid van de Israëlische bezetting te onderzoeken. 
Voorts roept deze – niet-bindende – tekst Israël ertoe 
op om een einde te maken aan de nederzettingen in de 
bezette gebieden.

Wat heeft de Israëlische diplomatie te zeggen op die 
beschuldigingen en op de ervoor aangevoerde politieke 
en juridische gronden? Erkent mevrouw Rosenzweig dat 
bepaalde erkende internationale organisaties de term 
“apartheid” hanteren?

Aan het begin van haar betoog heeft mevrouw 
Rosenzweig verwezen naar de door de Russische 
strijdkrachten gebruikte Iraanse drones. Hoe zit het echter 
met de Israëlische drones die door het Azerbeidzjaanse 
leger zijn gebruikt in het conflict met Armenië over de 
status van Nagorno-Karabach? Hoe staat Israël tegen-
over het belangrijke actuele feit van de blokkade van 
de zogeheten Lachin-corridor? Al ongeveer 70 dagen 
hebben 120.000 mensen in Nagorno-Karabach geen 
toegang meer tot gas, elektriciteit, voedsel of de meest 
elementaire zorg. Ook voor dit probleem moet dringend 
een oplossing worden uitgewerkt.

De heer Nabil Boukili (PVDA-PTB) geeft aan dat 
de inleiding van mevrouw de ambassadrice veel re-
acties heeft teweeggebracht. Het lid stelt vast dat me-
vrouw Rosenzweig het beleid van de Staat Israël in 
de regio niet ter discussie stelt. Kennelijk is alles wat 
misloopt de schuld van Palestijnen, van slechteriken.

Nochtans is mevrouw Rosenzweig ambassadrice van 
de Staat Israël, die momenteel wordt geleid door een 
eerste minister die in het verleden zelf al voor corruptie 
veroordeeld is. Deze nieuwe regering heeft dan ook nog 
de intentie om het rechtssysteem te herzien, ten dele om 
het door het Israëlische volk gevraagde rechtsgeding te 
vermijden. Een van de eisen van de betogende burgers 

d’études de terrain et de documentation, à la conclusion 
que l’État d’Israël exerce “un crime d’apartheid “contre 
le peuple palestinien en territoire palestinien occupé.

Ces quatre rapports se sont basés sur la définition du 
“crime de l’apartheid “définie par la résolution 3068 de 
l’assemblée générale des Nations Unies du 30 no-
vembre 1973. Cette définition est, en outre, reconnue 
par le statut de Rome de 2002 instituant une cour pénale 
internationale.

Ces rapports ont été combattus par Israël, mais cela 
s’ajoute à la résolution votée le 30 décembre 2022 à 
l’Assemblée générale de l’ONU qui demande à la Cour 
internationale de justice de se pencher sur la légalité 
de l’occupation israélienne. Le texte, non contraignant, 
réclame également qu’Israël mette fin à la colonisation 
dans les territoires occupés.

Comment la diplomatie israélienne réagit-elle face à 
ces accusations, son argumentaire politique et juridique? 
Mme Rosenzweig admette-t-elle que certains organismes 
internationaux reconnus parlent d’apartheid?

Au début de son intervention, Mme Rosenzweig faisait 
référence aux drones iraniens, utilisés par les forces 
armées russes. Mais qu’en est-il des drones israéliens 
qui ont été utilisés par l’armée de l’Azerbaïdjan dans le 
conflit qu’ oppose ce pays à l’Arménie concernant le statut 
du Haut-Karabagh? Quelle est la position d’Israël sur un 
fait d’actualité majeur, le blocus du corridor de Lachine? 
Depuis environ 70 jours, 120.000 personnes dans le 
Haut-Karabagh n’ont plus accès au gaz, à l’électricité, 
ni à la nourriture, ni aux soins les plus élémentaires. Il 
est aussi urgent de trouver une solution à ce problème.

M. Nabil Boukili (PVDA-PTB) déclare que l’introduction 
de Mme l’ambassadrice suscite beaucoup de réactions. 
Le membre constate que Mme Rosenzweig n’a aucune 
remise en question de la politique de l’État d’Israël dans 
la région. Tout ce qui ne va pas, semble être la faute de 
Palestiniens, des corrompus?

Cependant, Mme Rosenzweig est ambassadrice de 
l’État d’Israël, qui est actuellement dirigé par un premier 
ministre qui a lui-même été condamné pour corruption 
dans le passé. Ce nouveau gouvernement a donc tou-
jours l’intention de réformer le système judiciaire, en 
partie aussi dans le but d’éviter le procès réclamé par le 
peuple israélien. En effet, l’une des revendications des 
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is immers het laten doorgaan van het rechtsgeding tegen 
premier Netanyahu.

Ook wat het vraagstuk van de lgbtqia+-rechten betreft, 
is het niet helemaal onterecht dat de Israëlische regering 
de Palestijnen hierover de les zou spellen. Bepaalde 
leden van de Israëlische regering kan echter hetzelfde 
worden verweten; er zijn er die openlijk verklaren ho-
mofoob te zijn.

Voorts is het lid van oordeel dat het de Israëlische 
regering aan elke vorm van zelfkritiek ontbreekt. De Staat 
Israël schendt het internationaal recht. Het volstaat hier-
voor kennis te nemen van de resoluties van de Verenigde 
Naties, zoals resolutie 2334 van de VN-Veiligheidsraad 
van 2016, die ertoe oproept een einde te maken aan de 
Joodse kolonisatie van de Palestijnse gebieden. Deze 
kolonisaties worden bestempeld als in strijd met het 
internationaal recht. Er werd tevens opgeroepen om alle 
nederzettingen van na 2001 te ontmantelen.

De Israëlische bezetting van de Palestijnse gebieden 
gaat bovendien gepaard met ernstige schendingen 
van verschillende internationale akkoorden, zoals de 
afgedwongen hervestiging van Palestijnen tijdens de 
militaire bezettingen, die verboden is krachtens arti-
kel 49 van de Conventie van Geneve. De kolonisaties 
in de bezette gebieden zijn zelfs een oorlogsdaad in de 
zin van artikel 8 van het Statuut van Rome inzake het 
Internationaal Strafhof. Bovendien schendt de Israëlische 
bezettingspolitiek verschillende internationale mensen-
rechtenverdragen, zoals het Kinderrechtenverdrag, het 
Internationaal Verdrag inzake Burgerrechten en Politieke 
Rechten en het Internationaal Verdrag inzake economi-
sche, sociale en culturele rechten.

Al deze feiten rijmen niet met het feit dat de Staat 
Israël zelf verklaart een democratische rechtsstaat te 
zijn. Hoe verklaart mevrouw Rosenzweig deze situatie? 
Is het internationaal recht een referentie voor de Staat 
Israël? Het is belangrijk dat er daar duidelijkheid over 
is voordat een dialoog met de Palestijnen nog maar 
van start zou kunnen gaan. Erkent de Staat Israël het 
internationaal recht en de daaruit voortvloeiende inter-
nationale resoluties en de beslissingen die op basis van 
dit internationaal recht worden genomen?

Op welke basis kan er een dialoog tot stand komen 
tussen Israël en de Palestijnen?

Vandaag is er een extreemrechtse regering aan de 
macht in Israël. Kan men dan nog spreken van een 
rechtsstaat overeenkomstig de internationale normen? 
Bij wijze van voorbeeld citeert de heer Boukili eerste 
minister Netanyahu als volgt: “Het is het basisprogramma 
van mijn nationale regering: het Joods volk heeft het 

manifestants est d’autoriser le procès contre le premier 
ministre Netanyahou.

Même réaction sur la question des droits des personnes 
LGBTQIA+. Si on peut comprendre que le gouvernement 
israélien fasse la leçon aux Palestiniens à ce sujet, les 
mêmes reproches peuvent être adressés à certains 
membres du gouvernement israélien, dont certains 
d’entre eux se déclarent ouvertement homophobes.

Le député estime en outre que le gouvernement israé-
lien est dépourvu de toute forme d’autocritique. L’État 
d’Israël viole le droit international. Pour ce faire, il suffit de 
prendre connaissance des résolutions des Nations Unies, 
comme la résolution 2334 du Conseil de sécurité de 
l’ONU de 2016 qui appelle à l’arrêt de la colonisation 
juive des territoires palestiniens. Ces colonisations sont 
qualifiées de contraires au droit international. Le Conseil 
de sécurité a également appelé au démantèlement de 
toutes les colonies postérieures à 2001.

L’occupation israélienne des territoires palestiniens 
s’accompagne également de graves violations de plu-
sieurs accords internationaux, comme, la déportation 
de Palestiniens pendant l’occupation militaire, qui est 
interdite par l’article 49 de la Convention de Genève. Les 
colonisations dans les territoires occupés constituent 
même un crime de guerre, en vertu de l’article 8 du 
Statut de Rome de la Cour pénale internationale. En 
outre, la politique d’occupation israélienne viole plu-
sieurs conventions internationales relatives aux droits 
de l’homme, telles que la Convention relative aux droits 
de l’enfant, le Pacte international relatif aux droits civils 
et politiques et le Pacte international relatif aux droits 
économiques, sociaux et culturels.

Tous ces faits ne cadrent pas avec la position de 
l’État d’Israël lui-même, qui se présente comme un État 
de droit démocratique. Comment Mme Rosenzweig 
justifie-t-elle cette contradiction? Le droit international 
est-il une référence pour l’État d’Israël? Il est important 
de clarifier ce point avant de pouvoir entamer un dia-
logue avec les Palestiniens. L’État d’Israël reconnaît-il 
le droit international, les résolutions internationales qui 
en découlent et les décisions prises sur la base de ce 
droit international?

À défaut, sur quelle base le dialogue peut-il s’établir 
entre Israël et les Palestiniens?

Aujourd’hui, un gouvernement d’extrême droite est au 
pouvoir en Israël. Peut-on alors encore parler d’un État 
de droit conforme aux normes internationales? À titre 
d’exemple, M. Boukili cite le premier ministre Netanyahou: 
“C’est le programme de base de mon gouvernement 
national: le peuple juif a le droit exclusif et inébranlable 
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exclusieve en onwrikbare recht tot alle zones van het 
Israëlisch grondgebied. Mijn regering zal de kolonies pro-
moten en ontwikkelen in alle delen van het grondgebied 
van Israël: Galilea, Negev, Golan, Judea en Samaria.”

Voor de heer Boukili is deze verklaring duidelijk in strijd 
met het internationaal recht. Deelt mevrouw Rosenzweig 
de verklaring van eerste minister Netanyahu? Zo ja, 
hoe kan men dit verantwoorden ten aanzien van de 
internationale gemeenschap?

Voorts verwijst het lid nog naar de verklaringen en 
het agressieve optreden van minister Itamar Ben-Gvir, 
reeds meermaals veroordeeld voor het aanzetten tot 
haat en voor racisme tegen de Palestijnen. De betrok-
kene leeft zelf op de Westelijke Jordaanoever. Het lid 
vindt het dan ook moeilijk om geloof te hechten aan de 
beweringen van mevrouw Rosenzweig, die aangeeft 
vrede na te streven, doch met een regering die oproept 
tot het tegenovergestelde. Hoe kan men redelijkerwijze 
geloven dat eerste minister Netanyahu en minister Ben-
Gvir vrede met de Palestijnen nastreven?

Mevrouw Rosenzweig beschouwde de beschuldigingen 
van “apartheid’ aan het adres van de Israëlische regering 
als populistische propaganda. Anders dan mevrouw de 
ambassadrice beweert, komt deze verklaring niet van 
een Belgische pro-Palestijnse ngo. Deze verklaringen 
werden gedaan door internationaal erkende ngo’s, zoals 
Amnesty International, en zelfs door Israëlische ngo’s. 
Hebben al deze organisaties het dan bij het verkeerde 
einde? Er zijn nochtans feiten die erop wijzen dat een 
gelijke behandeling voor iedereen in Israël niet is gega-
randeerd. Bovendien loopt de door mevrouw Rosenzweig 
gemaakte vergelijking met de Belgische taalwetgeving 
in bestuurszaken volledig mank.

Tot slot vraagt het lid nog aandacht voor het feit dat 
de huidige Israëlische regering het gebruik van de 
Palestijnse vlag heeft verboden. Betekent dit geen inbreuk 
op de erkenning en het zelfbeschikkingsrecht van een 
volk? Aansluitend op deze vraag toont de heer Boukili 
de Palestijnse vlag.

Mevrouw Vicky Reinaert (Vooruit) verklaart enigs-
zins verbaasd te zijn over de wijze waarop mevrouw de 
ambassadrice haar betoog heeft opgebouwd. Zeker het 
argument dat de Belgische taalwetten een vorm van 
culturele apartheid zouden inhouden, verbaasde het lid. 
Het benieuwt het lid wat de collega’s van de N-VA-fractie, 
die Israël steeds kritiekloos hebben verdedigd, van deze 
uitspraak vinden.

De Vooruit-fractie vertrekt, wat het bepalen van haar 
standpunt inzake buitenlands beleid, steeds van het 
internationaal recht, inzonderheid de mensenrechten. 

sur toutes les zones de la terre d’Israël. Mon gouver-
nement promouvra et développera les colonies dans 
toutes les parties de la terre d’Israël: Galilée, Néguev, 
Golan, Judée et Samarie”.

Pour M. Boukili, cette déclaration viole clairement 
le droit international. Mme Rosenzweig partage-t-elle 
la déclaration du premier ministre Netanyahou? Dans 
l’affirmative, comment justifier cette décision auprès de 
la communauté internationale?

Le député fait également référence aux déclarations et 
aux actions agressives du ministre Itamar Ben-Gvir, déjà 
condamné à plusieurs reprises pour incitation à la haine 
et au racisme à l’égard des Palestiniens. La personne en 
question vit elle-même en Cisjordanie. Le député a donc 
du mal à croire les affirmations de Mme Rosenzweig, qui 
dit aspirer à la paix, alors que le gouvernement prône le 
contraire. Comment peut-on raisonnablement croire que 
le premier ministre Netanyahou et le ministre Ben-Gvir 
recherchent la paix avec les Palestiniens?

Mme Rosenzweig a estimé que les accusations 
d’“apartheid” portées contre le gouvernement israélien 
relevaient de la propagande populiste. Contrairement à ce 
que madame l’Ambassadrice prétend, cette déclaration 
n’émane pas d’une ONG belge pro-palestinienne. Ces 
déclarations ont été faites par des ONG internationalement 
reconnues, telles qu’Amnesty International, et même 
par des ONG israéliennes. Toutes ces organisations 
ont-elles donc tort? Toutefois, certains faits suggèrent 
que l’égalité de traitement pour tous n’est pas garantie 
en Israël. De plus, la comparaison de Mme Rosenzweig 
avec la législation linguistique belge en matière admi-
nistrative est totalement erronée.

Enfin, le député attire l’attention sur le fait que l’actuel 
gouvernement israélien a interdit l’utilisation du drapeau 
palestinien. Ne s’agit-il pas d’une violation du droit d’un 
peuple à être reconnu comme tel? Suite à cette question, 
M. Boukili brandit le drapeau palestinien.

Mme Vicky Reinaert (Vooruit) s’étonne de la manière 
dont Mme l’ambassadrice a structuré son discours. 
L’argument selon lequel les lois linguistiques belges 
constitueraient une forme d’“apartheid” culturel a laissé 
la députée particulièrement perplexe. Elle se demande 
ce que les collègues du groupe N-VA, qui ont toujours 
défendu Israël de façon inconditionnelle, penseraient 
de cette déclaration.

Pour définir sa position en matière de politique étran-
gère, le groupe Vooruit se fonde toujours sur le droit 
international, en particulier sur les droits de l’homme. 
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In dit verband heeft het lid de volgende vragen voor 
mevrouw Rosenzweig.

De nieuwe regering-Netanyahu maakt van nieuwe 
nederzettingen op de Westelijke Jordaanoever een 
prioriteit. Recent werd ook de bouw van 18.000 nieuwe 
nederzettingen aangekondigd. Waarom blijft Israël het 
internationaal recht schenden? Is het nog wel de bedoe-
ling het vredesproces nieuw leven in te blazen?

Sinds 2007 is de Gazastrook een soort van open-
luchtgevangenis. Er bestaat geen enkele rechtvaardiging 
voor wat de Palestijnen in dit verband werd aangedaan. 
De blokkade is volgens het internationaal recht volstrekt 
onwettig. Ze vormt immers een collectieve bestraffing van 
de Palestijnse bevolking en heeft de regio economisch 
ten gronde gericht. Waarom is een dergelijke blokkade 
gerechtvaardigd? Ziet mevrouw Rosenzweig mogelijk-
heden om deze blokkade op te heffen?

Palestina is een partnerland van de Belgische ont-
wikkelingssamenwerking. Als donor wordt België nu 
geconfronteerd met de afbraak van de projecten die zij 
mede financierde. Dit stelt het lid zeer teleur. België is in 
het bijzonder ongerust over de vernietiging van scholen. 
Alle kinderen ter wereld hebben recht op onderwijs, 
dus ook de Palestijnse kinderen. Recht op onderwijs 
wordt gegarandeerd door de Universele Verklaring van 
de rechten van de Mens, de Internationale Conventie 
voor economische, sociale en culturele rechten en de 
Conventie voor de Rechten van het Kind. Mevrouw 
Reynaert vraagt dan ook met aandrang dat alle scholen 
in Palestijns gebied worden gevrijwaard. Ons land heeft 
Israël meermaals gevraagd de vernieling van infra-
structuur te stoppen, maar ook om de door de afbraak 
veroorzaakte schade te compenseren. Op deze vraag 
werd echter niet ingegaan. Mevrouw Reynaert wenst te 
vernemen waarom.

Mevrouw Els Van Hoof (cd&v) betreurt het te moeten 
vaststellen dat het geweld jaar na jaar toeneemt en 
dat er momenteel sprake is van een echte escalatie. 
De cijfers van het aantal slachtoffers aan beide zijden 
voor 2022 en begin 2023 zijn beangstigend. Ook stelt 
mevrouw Van Hoof een polarisering bij beide partijen 
vast. Het aantreden van de meest extreemrechtse re-
gering ooit in Israël is hiervan een illustratie: er wordt 
een discriminerende houding aangenomen ten aanzien 
van de lgbtqia+-gemeenschap en vrouwen, er circuleren 
antidemocratische ideeën, er zijn regeringsleden die 
reeds veroordeeld werden voor racisme, er zijn linken 
met terroristische organisaties enzovoort. Bovendien 
wordt een uitbreiding van de nederzettingen aangekon-
digd. Terecht rijst hierbij de vraag wat nog overblijft van 
Palestina, zoals vastgelegd in 1967. Ook aan Palestijnse 
zijde stelt mevrouw Van Hoof een polarisering vast, 

Dans ce contexte, la députée a les questions suivantes 
à poser à Mme Rosenzweig.

Le nouveau gouvernement Netanyahou fait de la 
création de nouvelles colonies en Cisjordanie une prio-
rité. Récemment, la construction de 18.000 nouvelles 
colonies a notamment été annoncée. Pourquoi Israël 
continue-t-il à violer le droit international? Existe-t-il 
encore une intention de relancer le processus de paix?

Depuis 2007, la bande de Gaza est une sorte de 
prison à ciel ouvert. Rien ne saurait justifier ce que les 
Palestiniens doivent endurer dans ce contexte. Le blocus 
est totalement illégal au regard du droit international. 
Il constitue une punition collective à l’égard du peuple 
palestinien et a entraîné la ruine économique de la région. 
Comment justifier un tel blocus? Mme Rosenzweig 
entrevoit-elle des moyens de le lever?

La Palestine est un pays partenaire de la Coopération 
belge au développement. En tant que donateur, notre pays 
est aujourd’hui confronté à la démolition des projets qu’il a 
contribué à financer. La députée se dit très déçue de cette 
situation. La Belgique est notamment particulièrement 
inquiète de la destruction des écoles. Tous les enfants 
du monde ont droit à l’éducation, et donc y compris les 
enfants palestiniens. Le droit à l’éducation est garanti par 
la Déclaration universelle des droits de l’homme, le Pacte 
international relatif aux droits économiques, sociaux et 
culturels et la Convention relative aux droits de l’enfant. 
Mme Reynaert demande donc instamment que toutes 
les écoles du territoire palestinien soient épargnées. 
Notre pays a demandé à plusieurs reprises à Israël non 
seulement de cesser la destruction des infrastructures, 
mais aussi de compenser les dommages découlant de 
ces démolitions. Cette question a toutefois été ignorée 
jusqu’ici. Pourquoi? Mme Reynaert souhaite le savoir.

Mme Els Van Hoof (cd&v) regrette de devoir consta-
ter que la violence augmente d’année en année et 
qu’il soit en ce sens question de véritable escalade. 
Les chiffres des pertes des deux côtés pour 2022 et le 
début de 2023 sont effrayants. Mme Van Hoof constate 
également une polarisation des deux camps. L’entrée en 
fonction du gouvernement le plus à droite jamais formé 
en Israël en est l’illustration: attitudes discriminatoires à 
l’égard de la communauté LGBTQIA+ et des femmes, 
diffusion d’idées antidémocratiques, membres du gou-
vernement condamnés pour racisme, liens avec des 
organisations terroristes, etc. En outre, on annonce à 
présent l’expansion des colonies. Toutes ces évolutions 
nous amènent logiquement à nous interroger sur ce qu’il 
reste de la Palestine, telle qu’elle fut établie en 1967. 
Du côté palestinien, Mme Van Hoof note également 
une polarisation, ainsi qu’une augmentation notable 
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alsook een opvallende toename van het Palestijns ge-
wapend verzet, dat meer en meer wordt gesteund door 
de Palestijnse bevolking. Veel waarnemers waarschuwen 
dan ook voor een derde intifada. Het is duidelijk dat er 
momenteel niet naar oplossingen of de-escalatie wordt 
gezocht. Wat kan de internationale gemeenschap doen 
om deze negatieve spiraal te doorbreken? Het blijft 
de uitdaging om de partijen rond de tafel te krijgen. 
Op dit moment lijkt dat zelfs onmogelijk. Wordt nog 
nagedacht over de tweestatenoplossing? Dit lijkt niet 
meer het geval te zijn, gezien het opflakkerende geweld 
aan beide zijden. Bij het bezoek van de Amerikaanse 
Buitenlandminister Anthony Blinken werd deze oplos-
sing opnieuw aangehaald. Zo zouden de Palestijnen 
hun eigen land krijgen. Het idee wordt echter openlijk 
verworpen door bepaalde extreemrechtse leden van de 
regering-Netanyahu. Is de tweestatenoplossing nog een 
reële optie of niet meer, wenst mevrouw Van Hoof van 
mevrouw de ambassadrice te vernemen. Wordt deze 
oplossing nog gesteund door meer gematigde politici 
aan de zijde van Israël? Als het antwoord hierop nega-
tief zou zijn, moet de internationale gemeenschap ook 
op zoek naar andere oplossingen. Om die reden mag 
het mevrouw Rosenzweig dan ook niet verbazen dat 
België een VN-resolutie steunt die de vraag naar een 
onderzoek door het Internationaal Strafhof formuleert. 
Welke andere instrumenten heeft een internationale 
gemeenschap immers nog om duidelijk op te roepen tot 
een de-escalatie van het gewelddadig conflict?

De heer Malik Ben Achour (PS) verwelkomt me-
vrouw Rosenzweig en dankt haar voor het feit dat zij 
tijdens de verdediging van Israël in haar inleidende 
uiteenzetting geen beroep heeft gedaan op het verwijt 
van antisemitisme om haar stellingen te staven. Dat 
getuigt volgens het lid van intellectuele eerlijkheid. De 
voorganger van mevrouw Rosenzweig deed dit wel, wat 
de commissieleden toen betreurden en zelfs ontoelaat-
baar vonden. De heer Ben Achour verwerpt ten stelligste 
elke vorm van racisme en antisemitisme. Mevrouw de 
ambassadrice staat voor een aartsmoeilijke opdracht: 
het vertegenwoordigen van de Israëlische Staat en het 
tegelijkertijd opnemen voor mensenrechten, rechtvaar-
digheid en menselijke waardigheid.

Vervolgens reageert de heer Ben Achour op de tijdens 
de inleidende uiteenzetting geformuleerde stellingen.

Mevrouw Rosenzweig stelde dat de Palestijnen van-
daag reeds gedurende jaren in volle soevereiniteit hadden 
kunnen leven. Ze gebruikte hierbij de voorwaardelijke 
verleden tijd: “Could have lived in a sovereign state”. Is 
die optie volgens Israël vandaag dan dood en begraven?

de la résistance armée palestinienne, de plus en plus 
soutenue par la population palestinienne. De nombreux 
observateurs mettent donc en garde contre une troi-
sième Intifada. Il est évident qu’aucune solution n’est 
actuellement à l’étude et aucune désescalade n’est en 
vue. Que peut faire la communauté internationale pour 
briser cette spirale négative? Le défi reste de réunir les 
parties autour de la table. À l’heure actuelle, même cette 
perspective semble impossible. La solution à deux États 
est-elle toujours envisagée? Il semble que ce ne soit 
plus le cas, compte tenu de l’escalade de la violence 
de part et d’autre. Lors de la visite du secrétaire d’État 
américain, Anthony Blinken, cette solution a été remise 
à l’ordre du jour. Elle permettrait aux Palestiniens d’avoir 
leur propre terre. Elle fait toutefois l’objet d’un rejet 
catégorique de la part de certains membres d’extrême 
droite du gouvernement Netanyahu. La solution à deux 
États est-elle encore une option crédible? Mme Van Hoof 
souhaite connaître la position de Mme l’ambassadrice à 
ce sujet. Cette solution est-elle toujours soutenue par les 
responsables politiques israéliens les plus modérés? En 
cas de réponse négative, la communauté internationale 
se doit de chercher d’autres solutions. Voilà pourquoi 
Mme Rosenzweig ne devrait pas s’étonner que la Belgique 
soutienne une résolution de l’ONU demandant qu’une 
enquête soit ouverte par la Cour pénale internationale. 
De quels autres outils la communauté internationale 
dispose-t-elle pour appeler clairement à une désesca-
lade des conflits?

M. Malik Ben Achour (PS) souhaite la bienvenue à 
Mme Rosenzweig et la remercie tout d’abord de ne pas 
avoir usé, lors de ses remarques liminaires, de l’accusa-
tion d’antisémitisme pour étayer ses affirmations visant à 
défendre la position d’Israël. Selon le député, il s’agit là 
d’une preuve d’honnêteté intellectuelle. Le prédécesseur 
de Mme Rosenzweig l’avait fait, ce que les membres de 
la Commission de l’époque avaient regretté et même jugé 
insupportable. M. Ben Achour rejette catégoriquement 
toute forme de racisme et d’antisémitisme. Le député 
reconnaît que Madame l’ambassadrice est confrontée 
à une tâche ardue: représenter l’État d’Israël, tout en 
se rangeant du côté de la défense des droits humains, 
de la justice et de la dignité humaine.

M. Ben Achour réagit ensuite aux déclarations faites 
lors de l’exposé introductif.

Mme Rosenzweig a fait valoir que les Palestiniens 
auraient pu vivre dans un État souverain depuis des an-
nées. Elle a utilisé dans ce cadre un temps du passé: 
“Palestinians could have lived in a sovereign state for 
years”. Cela signifie-t-il qu’Israël estime que cette option 
d’un État souverain est morte et enterrée aujourd’hui?
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Vervolgens verwijst de spreker naar de bewering 
dat, telkens als Israël klaarstond met uitgestoken hand, 
er een Palestijnse aanslag volgde als antwoord. De 
heer Ben Achour verwerpt ten stelligste elke vorm van 
geweld tegen burgers. Maar hij herinnert eraan dat, juist 
na het Oslo-akkoord en voor de gewapende campagne 
van Hamas, de toenmalige eerste minister van Israël, 
de heer Yitzak Rabin, werd vermoord door een Joodse 
terrorist. Deze moordenaar werd hiervoor geprezen door 
de huidige minister van Binnenlandse Zaken. Tevens 
vond na het Oslo-akkoord een versnelde toename van 
het aantal Joodse kolonisaties plaats. Het ging in het 
verleden nooit sneller dan na de ondertekening van het 
Oslo-akkoord.

Mevrouw Rosenzweig vraagt terecht begrip voor de 
terreur waar de Israëlische bevolking dagelijks onder 
leeft. In internationale relaties is het belangrijk dat men 
empathisch kan zijn: men moet zich in de plaats kunnen 
stellen van de gesprekspartners aan de tafel om elkaars 
zienswijzen te begrijpen. Het lid vraagt van de ambas-
sadrice echter dezelfde openheid van geest ten aanzien 
van de Palestijnen in hun dagelijkse confrontaties met 
gewapende Joodse kolonisten en wanneer hun huizen 
worden vernield en mensen verplicht worden hervestigd. 
Dit is een inbreuk tegen het internationaal recht. Kan 
mevrouw Rosenzweig akkoord gaan met de stelling dat 
de druk en de onrechtvaardigheid door de bezetting en 
de kolonisatie van de Palestijnse gebieden de wortels 
vormen van het kwaad? Dit vormt de oorzaak van al het 
geweld in de regio.

De openlijke radicalisering binnen de Israëlische re-
gering, met een bijkomende religieuze en Messiaanse 
ondertoon, maar ook in de Israëlische maatschappij, heeft 
ertoe geleid dat het debat over de Palestijnse zaak meer 
en meer op de achtergrond is geraakt, enkele moedige 
Israëlische organisaties buiten beschouwing gelaten.

Deze evoluties hebben zelfs geleid tot de moord op 
een journaliste van Al-Jazeera, wat de internationale 
gemeenschap danig heeft geschokt. Zij werd gedood 
tijdens de uitoefening van haar opdrachten, terwijl ze 
een duidelijk zichtbare vest met het opschrift PRESS 
droeg. Daarbovenop werd haar uitvaartplechtigheid 
brutaal verstoord door een aanval. Dit incident wekte 
beroering in de hele wereld.

L’orateur fait ensuite référence à l’affirmation selon 
laquelle chaque fois qu’Israël a voulu tendre la main, 
un attentat palestinien s’est ensuivi. M. Ben Achour 
rejette fermement toute forme de violence à l’encontre 
des civils, mais rappelle que, juste après les accords 
d’Oslo et avant la campagne armée du Hamas, le pre-
mier ministre israélien de l’époque, M. Yitzak Rabin, 
a été assassiné par un terroriste juif. L’auteur de cet 
assassinat a été glorifié par l’actuel ministre de l’Inté-
rieur. On assiste par ailleurs à une accélération de la 
colonisation juive depuis les accords d’Oslo. L’orateur 
note que cette colonisation n’a jamais été aussi rapide 
qu’après la signature des accords d’Oslo.

Mme Rosenzweig demande que l’on fasse preuve 
de compréhension vis-à-vis de la terreur dans laquelle 
vit le peuple israélien au quotidien. Dans les relations 
internationales, il est en effet important de savoir faire 
preuve d’empathie: il faut être capable de se mettre à la 
place de son interlocuteur pour comprendre le point de 
vue de l’autre. Suivant cette logique, le député demande 
donc à l’ambassadrice de faire preuve de la même 
ouverture d’esprit et de la même empathie à l’égard 
des Palestiniens et des violences auxquelles ils sont 
confrontés au quotidien face aux colons juifs armés, à 
la destruction de leur maison et aux transferts forcés. Il 
s’agit d’un crime du point de vue du droit international. 
Mme Rosenzweig peut-elle admettre que la pression et 
l’injustice causées par l’occupation et la colonisation des 
territoires palestiniens sont les racines du mal? Admet-
elle qu’il s’agit-là de la cause de toutes les violences 
dans la région?

Exception faite de certaines associations israéliennes 
courageuses, la radicalisation décomplexée du gou-
vernement israélien, dont le projet politique comporte 
désormais une composante religieuse et messianique, 
ainsi que de la société israélienne, a conduit à ce que 
le débat sur la cause palestinienne soit de plus en plus 
relégué au second plan.

Ces évolutions ont même conduit à l’assassinat d’un 
journaliste d’Al-Jazeera, à la grande consternation de la 
communauté internationale. Elle a été tuée dans l’exer-
cice de ses fonctions alors qu’elle portait un gilet bien 
visible portant la mention PRESS. Comme si cela ne 
suffisait pas, son convoi funéraire a même été la cible 
d’un attentat. Cet événement a choqué le monde entier.
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Vervolgens citeert de heer Ben Achour als volgt 
een journalist uit het Franse dagblad Le Monde: “La 
dynamique en cours est plus que jamais celle d’une 
unification territoriale assortie de droits différents pour 
les populations palestiniennes et israéliennes.”

Deze stelling is niet gebaseerd op pro-Palestijnse 
propaganda, maar het resultaat van gedocumenteerde 
analyses door ngo’s die, tot bewijs van het tegendeel, 
door iedereen ter wereld als ernstig worden erkend: 
Amnesty International, Human Rights Watch en andere.

Voorts betreurt de heer Ben Achour dat me-
vrouw Rosenzweig nog niets heeft gezegd over wat er 
gaande is in de Palestijnse gebieden. Het zijn juist deze 
feiten die aantonen dat eenzelfde administratie twee 
bevolkingsgroepen van eenzelfde gebied verschillend 
behandelt op basis van twee verschillende soorten nor-
men en regels. En dat is juist de definitie van apartheid.

Als Israël officiële verslagen van ngo’s niet erkent, 
noch het feit dat de Verenigde Naties een onderzoek 
zouden mogen verrichten, moet men toch begrijpen 
dat de internationale gemeenschap oproept om hier-
over een rechtsgeding in te leiden bij het Internationaal 
Gerechtshof.

Voorts vraagt hij of mevrouw Rosenzweig vindt dat de 
illiberale houding van de huidige regering geen gevaar 
vormt voor de Israëlische democratie.

Tot slot is de heer Ben Achour van oordeel dat de 
grootste gemene deler van de Abraham-akkoorden, 
behalve dan misschien voor Marokko en Soedan, de 
houding ten aanzien van Iran is. Er is een plaats voor 
Israël in het Midden-Oosten, maar niet ten nadele van 
de Palestijnse zaak, zo meent de heer Ben Achour.

Collega’s verwezen reeds naar de Iraanse en 
Israëlische drones. Wat is het antwoord van me-
vrouw Rosenzweig op de spionagesoftware Pegasus 
die door Israël tegen heel wat politieke machtshebbers 
wordt ingezet?

3. Antwoorden van Z.E. mevrouw de ambassadrice

Culturele apartheid in België

Mevrouw Rosenzweig verduidelijkt dat zij tijdens haar 
inleiding juist beklemtoonde dat er in België geen sprake 
is van culturele apartheid.

M. Ben Achour cite ensuite un journaliste du quotidien 
Le Monde: “La dynamique en cours est plus que 
jamais celle d’une unification territoriale assortie de 
droits différents pour les populations palestiniennes et 
israéliennes.”

Cette déclaration n’est pas basée sur une propagande 
pro-palestinienne, mais bien le produit d’analyses docu-
mentées d’ONG qui, jusqu’à preuve du contraire, sont 
reconnues comme sérieuses par tous dans le monde: 
Amnesty International, Human Rights Watch et autres.

M.  Ben Achour a par ail leurs regretté que 
Mme Rosenzweig ne se soit pas encore exprimée 
sur la situation dans les territoires palestiniens. Or, ce 
sont précisément ces faits qui montrent qu’une même 
administration traite différemment deux populations d’un 
même territoire sur la base de deux régimes de normes 
et de règles différentes. C’est précisément la définition 
de l’apartheid.

Si Israël ne reconnaît pas les rapports officiels des 
ONG ni la légitimité des Nations Unies à mener une 
enquête, il faut comprendre que la communauté inter-
nationale demande à ce qu’une instance soit engagée 
devant la Cour internationale de justice à ce sujet.

Il demande en outre si Mme Rosenzweig pense que 
l’attitude illibérale du gouvernement actuel ne constitue 
pas un danger pour la démocratie israélienne.

Enfin, M. Ben Achour estime que le plus grand déno-
minateur commun des accords d’Abraham, à l’exception 
peut-être du Maroc et du Soudan, est l’attitude à l’égard 
de l’Iran. Israël a sa place au Moyen-Orient, mais pas 
au détriment de la cause palestinienne, estime M. Ben 
Achour.

Des collègues ont déjà évoqué les drones iraniens et 
israéliens. Quelle est la réponse de Mme Rosenzweig 
au logiciel d’espionnage Pegasus déployé par Israël 
contre de nombreux dirigeants politiques?

3. Réponses de S.E. Mme l’Ambassadrice

Apartheid culturel en Belgique

Mme Rosenzweig précise que lors de son exposé 
introductif, elle a justement souligné qu’il n’y avait pas 
d’apartheid culturel en Belgique.
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Parlementaire vraag van de heer Moutquin met 
betrekking tot Aalst Carnaval

De ambassadrice dankt de heer Moutquin voor zijn 
vraag over dit thema, meer in het bijzonder over de 
antisemitische beelden. Zij betreurt dat de mondelinge 
vraag uiteindelijk werd ingetrokken, want het blijft een 
belangrijk aandachtspunt en dito gevoeligheid voor de 
Joodse gemeenschap.

Nieuwe regering in Israël

De samenstelling van de regering is een gevolg van 
duidelijke verkiezingsresultaten. De Israëlische bevolking 
heeft gekozen voor een meer conservatieve en religieuze 
koers. De platformen van de politieke partijen die de 
verkiezingen hebben gewonnen, waren zeer duidelijk. 
Mevrouw Rosenzweig benadrukt evenwel dat er tot 
nog toe geen structurele wijzigingen in het grondwet-
telijk systeem zijn aangebracht. Er bestaat momenteel 
ook geen formeel verbod voor het hanteren van de 
Palestijnse vlag.

Het is wel zo dat er binnen de regering voorstellen 
ter tafel liggen en dat er heel wat burgerprotest is tegen 
die voorstellen. De Israëlische president Herzog heeft 
een initiatief genomen om een dialoog op te starten.

Het is voor mevrouw Rosenzweig zeer moeilijk om nu 
reeds een visie te geven over dossiers die nog in volle 
beweging zijn. Twee weken geleden bezocht president 
Herzog België en ter gelegenheid daarvan brachten ook 
twee parlementsleden een bezoek aan de IPU-sectie 
België-Israël. Het Israëlische parlementslid dat deel 
uitmaakt van de oppositie, verzekerde haar dat veel van 
de initiële voorstellen tijdens de parlementaire behande-
ling grondig worden bijgestuurd. Voorts onderstreept de 
spreekster dat vreedzaam protest mogelijk is: duizenden 
burgers protesteren in de straten van Tel Aviv, zonder 
enige tussenkomst van de ordediensten. Er is een strijd 
tussen de burgers gaande over de aard van Israël, zoals 
dit ook reeds het geval was in vele landen, zoals ook in de 
Europese Unie, tussen conservatieven, rechts-radicalen 
en liberalen. Het is een maatschappelijke strijd die in 
veel landen gaande is. Uitgaande van de peilingen voor 
de volgende verkiezingen in België zal ook België niet 
aan die tendensen ontsnappen.

Op dit ogenblik werden er door de Israëlische regering 
echter geen onomkeerbare beslissingen genomen. Het 
ontslag van de Israëlische ambassadrice in Frankrijk was 
dan ook voorbarig, zo oordeelt mevrouw Rosenzweig. 
De betrokkene is echter geen carrièrediplomate. Zij werd 
aangeduid door de politiek en was slechts gedurende 

Question parlementaire de M. Moutquin sur le carnaval 
d’Alost

L’ambassadrice remercie M. Moutquin pour sa question 
sur ce sujet, et plus particulièrement pour avoir dénoncé 
les représentations antisémites. Elle regrette cependant 
que la question orale ait finalement été retirée, car ce 
sujet reste une préoccupation importante pour la com-
munauté juive qui y est très sensible.

Nouveau gouvernement en Israël

La composition du gouvernement est la conséquence 
de résultats électoraux clairs. La population israélienne 
a choisi une voie plus conservatrice et religieuse. Les 
programmes des partis politiques qui ont remporté les 
élections étaient également sans équivoque. Cependant, 
Mme Rosenzweig souligne qu’aucun changement struc-
turel n’a été apporté au système constitutionnel jusqu’à 
présent. Il n’existe pas non plus d’interdiction formelle 
concernant l’utilisation du drapeau palestinien.

Il est vrai que des propositions sont en discussion 
au sein du gouvernement et qu’elles suscitent de nom-
breuses protestations de la part des citoyens. Le pré-
sident israélien Isaac Herzog a lancé une initiative pour 
entamer un dialogue.

Il est très difficile pour Mme Rosenzweig de se pro-
noncer à ce stade sur des dossiers en cours. Il y a 
quinze jours, le président Herzog s’est rendu en Belgique. 
À l’occasion de cette visite, deux députés ont également 
visité la section Belgique-Israël de l’Union interparlemen-
taire. Le député israélien, qui fait partie de l’opposition, 
lui a assuré que bon nombre des propositions initiales 
seraient remaniées au cours du débat parlementaire. 
L’oratrice souligne en outre que la protestation pacifique 
est possible: des milliers de citoyens manifestent dans 
les rues de Tel-Aviv, sans aucune intervention des forces 
de sécurité. Des affrontements sont en cours parmi les 
citoyens sur la nature même de l’État d’Israël, comme 
cela a aussi été le cas dans de nombreux autres pays, 
y compris au sein de l’Union européenne, entre les 
conservateurs, les radicaux de droite et les libéraux. Il 
s’agit d’un combat sociétal qui a cours dans de nom-
breux pays. À en juger par les sondages, la Belgique 
n’échappera pas non plus à ces tendances lors des 
prochaines élections.

Pour l’instant, cependant, aucune décision irré-
versible n’a été prise par le gouvernement israélien. 
Mme Rosenzweig estime que la démission de l’ambas-
sadrice d’Israël en France était prématurée. Elle note 
que la personne concernée n’est pas une diplomate de 
carrière. Elle avait été désignée à ce poste sur décision 
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één jaar ambassadeur; zij keert nu terug naar de politiek 
in Israël. Tot nog toe heeft geen enkele van de beroeps-
diplomaten ontslag genomen. De ex-collega heeft een 
politieke agenda, namelijk de strijd aangaan met eerste 
minister Netanyahu.

Lgbtqia+

Ook voor mevrouw Rosenzweig is dit een belangrijke 
aangelegenheid. Sommige leden van de regering-Ne-
tanyahu zijn inderdaad niet lgbtqia+-vriendelijk. Andere 
partijen in die regering zijn dat echter wel. Eerste minister 
Netanyahu maakte het zeer duidelijk dat er geen wijziging 
zal komen in de reeds toegekende rechten. Bovendien 
is de voorzitter van de Israëlische Knesset openlijk ho-
moseksueel. Alle leden van de regering stemden voor 
zijn aanstelling als parlementsvoorzitter.

Volgens de LGBT Equality Index van 2020 stond 
Israël op de 38e plaats, tien plaatsen achter België, 
dat 28e staat.

Deze aangelegenheid is belangrijk voor de Israël 
en tot dusver is er geen enkele reden om de situatie in 
Israël in dit verband te bekritiseren.

Corruptie

Het verbaast mevrouw Rosenzweig dat hetgeen leden 
van deze commissie hetgeen eerste minister Netanyahu 
verwijten, vergelijken met het door de Palestijnse Autoriteit 
gehanteerde mechanisme dat reeds meermaals werd ver-
oordeeld in VN-verslagen, in verslagen van de Wereldbank 
enzovoort. Het is genoegzaam gekend dat de werking 
van de Donorcommissie te kampen heeft met corruptie 
en nepotisme. Het is geweten dat de erfgenamen van 
Yasser Arafat, dankzij de gelden van het Oslo-akkoord, 
een rijkelijk leven leiden. Hetgeen de heer Netanyahu 
ten laste wordt gelegd, is absoluut niet te vergelijken 
met het optreden van de Palestijnse Autoriteit. In de 
Palestijnse gebieden zijn er leden van de Palestijnse 
Autoriteit die in paleizen leven, maar tegelijkertijd zijn 
er Palestijnen die niets te eten hebben.

Apartheid

Het klopt dat er op de Westelijke Jordaanoever afzon-
derlijke wegen zijn voor Joodse kolonisten en Palestijnen. 
In het verleden bestonden dergelijke afzonderlijke wegen 
niet, met alle gevolgen van dien: ontelbare schietpartijen, 
moedwillige aanrijdingen en terroristische aanslagen. 
Deze afzonderlijke wegen werden geïntroduceerd om 
controleposten te voorkomen. Deze oplossing zorgt 

politique et n’a été ambassadrice que pendant un an. 
Elle revient aujourd’hui à la politique en Israël. Jusqu’à 
présent, aucun des diplomates professionnels n’a dé-
missionné. Cette ancienne homologue a un agenda 
politique précis, qui consiste à engager le combat contre 
le premier ministre Netanyahou.

LGBTQIA+

Mme Rosenzweig admet en effet l’ importance 
de cette question. Certains membres du gouverne-
ment Netanyahou ne sont en effet pas favorables aux 
LGBTQIA+, mais d’autres partis le sont. Le premier 
ministre Netanyahou a clairement fait savoir que rien 
ne changerait aux droits déjà acquis par cette commu-
nauté. En outre, le président de la Knesset israélienne 
est ouvertement homosexuel. Tous les membres du 
gouvernement ont voté en faveur de sa nomination en 
tant que président du Parlement.

Selon le LGBTQIA+-equality-index de 2020, Israël se 
classe au trente-huitième rang, soit dix places derrière 
la Belgique, qui est au vingt-huitième rang.

Cette question est primordiale pour Israël et, jusqu’à 
présent, aucune critique ne se justifie à cet égard à 
l’encontre de son pays.

Corruption

Mme Rosenzweig s’étonne que les membres de 
cette Commission fassent un parallèle entre ce dont ils 
accusent d’une part le premier ministre Netanyahou et 
le mécanisme utilisé par l’Autorité palestinienne d’autre 
part, qui a pourtant déjà été condamné à plusieurs 
reprises dans des rapports de l’ONU, de la Banque 
mondiale, etc. Personne n’ignore que le fonctionnement 
de la Commission qui régit les dons est entaché de 
corruption et de népotisme. Il est de notoriété publique 
que les héritiers de Yasser Arafat mènent une vie fas-
tueuse, grâce aux fonds des accords d’Oslo. Ce qui 
peut être reproché à M. Netanyahou est sans commune 
mesure avec les actes de l’Autorité palestinienne. Dans 
les territoires palestiniens, alors que des membres de 
l’Autorité palestinienne vivent dans des palais, les autres 
n’ont rien à manger.

Apartheid

Il est vrai qu’il existe en Cisjordanie des routes sépa-
rées pour les colons juifs et les Palestiniens. Par le passé, 
ces routes séparées n’existaient pas, avec toutes les 
conséquences que cela impliquait: des fusillades, des 
collisions préméditées, des attaques terroristes. Cette 
séparation a été mise en place pour éviter d’avoir à ins-
taller des points de contrôle. Cette solution permet aux 
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ervoor dat beide partijen op een veilige en efficiënte 
manier van punt A naar punt B kunnen gaan. Het al-
ternatief was lange wachtrijen en opstoppingen aan de 
controleposten.

Het klopt dat er verschillende regels bestaan voor 
Israëli’s en Palestijnen op de Westelijke Jordaanoever. 
Dit is het gevolg van het feit dat het scheidingsproces 
niet volledig werd doorgevoerd. Zo blijft er een half-
slachtig systeem over, waarbij er slechts gedeeltelijk in 
afzonderlijke wetgeving voor elke bevolkingsgroep werd 
voorzien. Dat is dus het gevolg van de niet-voltooiing 
van het scheidingsproces. Dat leidt er dan weer toe dat 
er verschillende overheden bevoegd zijn op hetzelfde 
grondgebied.

Om van apartheid te spreken, moet er een raciaal 
motief zijn. De vergelijking met het apartheidsregime in 
Zuid-Afrika, kan onmogelijk opgaan. Mevrouw Rosenzweig 
betreurt het dat Amnesty International meegegaan is 
in deze potsierlijke vergelijking. De spreekster is van 
oordeel dat deze organisatie duidelijk de Palestijnse 
zaak steunt. Zij gebruikt de terechte verontwaardiging 
over het geweld tegen de Palestijnen door het maken 
van een oneerlijke analyse.

Gaza

Dagelijks gaan 11.000 Palestijnse arbeiders werken in 
Israël. Honderden trucks rijden dagelijks over en weer. 
Bovendien is er geen tekort aan medisch materiaal. Als 
er een tekort is, is dat bij gebrek aan middelen om ze aan 
te kopen. Maar er zijn voldoende stocks beschikbaar.

Het klopt wel dat er een tekort is aan bouwmateria-
len. En het klopt dat het de Palestijnen aan koopkracht 
ontbreekt.

Er bestaat echter nog een andere toegang tot Gaza, 
namelijk Rafah via Egypte. Deze grensovergang ontsnapt 
volledig aan de controle van Israël.

Toen Israël zich uit Gaza heeft teruggetrokken, is 
er daar een grensovergang opgericht. Op dat ogen-
blik staken elke dag ongeveer 1000 mensen de grens 
over. Ondertussen werd die grensovergang sterk uit-
gebouwd, zodat 100.000 mensen dagelijks de grens 
kunnen oversteken.

Helaas moet men vaststellen dat deze grensovergang 
vanuit Gaza het meest gebombardeerde doelwit is. Dat 
verklaart waarom zo weinig Palestijnen ze gebruiken. 
Ooit waren er containers vanuit Gaza die rechtstreeks 
naar een Israëlische luchthaven werden getransporteerd 

deux parties de se rendre d’un point A à un point B de 
manière sûre et efficace, tout en évitant de longues files 
d’attente et des embouteillages aux points de contrôle.

Il est donc vrai que des règles différentes s’appliquent 
aux Israéliens et aux Palestiniens en Cisjordanie, mais 
celle-ci découle du fait que le processus de séparation 
n’a pas été entièrement mis en œuvre. Il s’agit donc d’un 
système qui n’a abouti qu’à moitié, ambigu, dans lequel 
une législation distincte n’a été que partiellement prévue 
pour chaque groupe de population. Cette situation résulte 
du fait que le processus de séparation n’a pas été mené 
à son terme. Par conséquent, différentes autorités sont 
compétentes sur un même territoire.

Pour parler d’apartheid, il faut qu’il y ait un motif racial. 
La comparaison avec le régime d’apartheid en Afrique 
du Sud ne peut pas s’appliquer. Mme Rosenzweig 
regrette qu’Amnesty International se soit ralliée à cette 
comparaison ridicule. Elle estime que cette organisation 
soutient clairement la cause palestinienne. Elle utilise 
l’indignation, certes légitime, que suscitent les violences 
dont sont victimes les Palestiniens, pour étayer une 
analyse inexacte.

Gaza

Chaque jour, 11.000 travailleurs palestiniens vont 
travailler en Israël. Des centaines de camions font l’aller-
retour chaque jour. Aucune pénurie de matériel médical 
n’est à déplorer. Le manque de disponibilité est lié aux 
fonds insuffisants qui ne permettent pas d’acheter le 
matériel nécessaire, mais les stocks sont bel et bien 
disponibles.

Il est vrai, en revanche, qu’il y a une pénurie de maté-
riaux de construction. Et il est également vrai que les 
Palestiniens manquent de pouvoir d’achat.

Mais il existe un autre accès à Gaza, notamment Rafah 
via l’Égypte. Ce poste-frontière échappe totalement au 
contrôle d’Israël.

Lorsqu’Israël s’est retiré de Gaza, il a mis en place 
un poste-frontière. À l’époque, environ 1000 personnes 
franchissaient chaque jour la frontière. Ce poste-frontière 
s’est depuis lors considérablement développé, de sorte 
que 100.000 personnes peuvent aujourd’hui franchir la 
frontière chaque jour.

Malheureusement, il faut noter que ce point de pas-
sage avec Gaza est la cible la plus bombardée, ce qui 
explique pourquoi si peu de Palestiniens y ont recours. 
Il est arrivé que des conteneurs en provenance de Gaza 
soient transportés directement vers un aéroport israélien 
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voor export. Op een bepaald ogenblik werd een derge-
lijke container geopend voor douanecontrole en moest 
men vaststellen dat er terroristen in verborgen zaten, 
die vervolgens een schietpartij veroorzaakten. Dit had 
tot gevolg dat er geen containers meer mochten vertrek-
ken vanuit Gaza.

Vergeten conflict?

Mevrouw Rosenzweig wijst erop dat Israël en de 
Palestijnen dit conflict elke dag beleven. Zij begrijpt dan 
ook niet dat dit conflict kan worden beschouwd als een 
vergeten conflict. Dit conflict is ook een van de meest 
gefinancierde in de wereld. Heel wat belastinggeld wordt 
eraan besteed. Het is inderdaad zo dat er een groot 
gevoel van wanhoop leeft. Zelf was zij aanwezig op het 
ogenblik dat Yitzak Rabin werd vermoord. Er leeft mo-
menteel weinig hoop dat het conflict kan worden opgelost.

Resoluties ter sanctionering van Israël

De Israëlische en de Palestijnse economie zijn als 
Siamese tweelingen. De munt die wordt gebruikt door 
de Palestijnse Autoriteit is de Israëlische shekel. Als 
de Israëlische economie in recessie gaat, dan gaat de 
Palestijnse economie in een nog diepere recessie.

Bij wijze van voorbeeld verwijst de spreekster 
naar Sodastream. Dat bedrijf had een vestiging in 
het Palestijnse gebied met 1.100 werknemers, onder 
wie 850 Palestijnen. Door de toenemende druk van 
de internationale publieke opinie en de dreiging met 
sancties besliste het bedrijf zijn vestiging te sluiten en te 
verplaatsen naar Israëlisch grondgebied. De Palestijnse 
werknemers werden ontslagen. Nochtans betaalde dit 
bedrijf mooie lonen uit. Voor de gastspreekster was 
dat dus zonder meer een pyrrhusoverwinning voor de 
BDS-beweging (Boycott, Divestment and Sanctions). 
De Palestijnse leiders zouden de BDS steunen. Dit maakt 
het een elitair onderonsje, terwijl heel wat Palestijnen 
niets te eten hebben. 40.000 Palestijnen hebben werk in 
de Israëlische industrie op de Westelijke Jordaanoever.

Geweld door kolonisten

Geweld door kolonisten is een crimineel, lelijk, be-
treurenswaardig fenomeen. De Israëlische overheid 
probeert dit te bekampen met strafrechtelijke maar ook 
administratiefrechtelijke maatregelen. Administratieve 
aanhoudingen worden verricht tegen Joodse kolonis-
ten en ook tegen Joodse mensen op de Westelijke 
Jordaanoever wanneer zij geweld gebruiken of terreur 
zaaien. Helaas heeft het niet geleid tot het stoppen van 
het geweld. Maar er wordt wél opgetreden. Mevrouw 
Rosenzweig is niettemin van oordeel dat het fenomeen 

pour y être exportés. Un jour, un de ces conteneurs a 
été ouvert pour une inspection douanière et on a dû 
constater que des terroristes y étaient cachés, ce qui a 
déclenché une fusillade. En conséquence, plus aucun 
conteneur n’a été autorisé à quitter Gaza.

Conflit oublié?

Mme Rosenzweig rappelle qu’Israël et les Palestiniens 
vivent ce conflit au quotidien. Elle ne comprend donc 
pas comment ce conflit peut être considéré comme un 
conflit oublié. Ce conflit est également l’un des plus 
financés au monde. Une grande partie de l’argent des 
contribuables y est consacrée. Certes, la situation sus-
cite un grand sentiment de désespoir. L’ambassadrice 
était elle-même présente lors de l’assassinat d’Yitzak 
Rabin. Elle reconnaît que dans la situation actuelle, peu 
d’espoir subsiste quant à la résolution du conflit.

Résolutions sanctionnant Israël

Les économies israélienne et palestinienne sont 
comme des siamoises. La monnaie utilisée par l’Auto-
rité palestinienne est le shekel israélien. Si l’économie 
israélienne entre en récession, l’économie palestinienne 
entrera dans une récession encore plus profonde.

L’oratrice cite en exemple l’entreprise Sodastream. 
Cette société possédait une succursale en terri-
toire palestinien, comptant quelque 1.100 employés, 
dont 850 Palestiniens. Face à la pression croissante 
de l’opinion publique internationale et à la menace de 
sanctions, l’entreprise a décidé de fermer son usine et 
de s’installer sur le territoire israélien. Les travailleurs 
palestiniens ont été licenciés. Cette entreprise payait 
pourtant de bons salaires. Quelle victoire à la Pyrrhus 
pour la campagne “Boycott, désinvestissement et sanc-
tions” (BDS)! Les dirigeants palestiniens soutiendraient 
le BDS, ce qui en fait un rassemblement d’élite, alors 
que beaucoup de Palestiniens n’ont rien à manger. 
40.000 Palestiniens sont employés dans l’industrie 
israélienne en Cisjordanie.

Violence des colons

La violence des colons est un crime, un acte abject 
et déplorable. Les autorités israéliennes mettent tout en 
œuvre pour lutter contre ce phénomène par des mesures 
pénales et administratives. Des colons et des juifs de 
Cisjordanie faisant usage de la violence ou semant 
la terreur font l’objet d’arrestations administratives. 
Certes, celles-ci ne mettent pas fin à la violence, mais 
des mesures sont bel et bien prises. Mme Rosenzweig 
estime donc que le phénomène n’est peut-être pas 
aussi important qu’on essaye de le faire croire, tout en 
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wellicht minder groot is dan het wordt voorgesteld. Dat 
geweld kan evenwel op geen enkele manier worden 
vergoelijkt en zou niet mogen bestaan.

Palestijnse vlag

Er is geen wet in voege die het gebruik van de 
Palestijnse vlag verbiedt. Deze vlag is bovendien op-
gemerkt in de burgerbetogingen tegen de regering-
Netanyahu. Minister Ben Gvir is verantwoordelijk voor de 
politie. De huidige wetgeving voorziet in de bevoegdheid 
van de minister om de Palestijnse vlag te verwijderen in 
geval van gevaar voor de openbare orde en veiligheid. 
Minister Ben Gvir gaf de politiediensten de opdracht die 
wettelijke bepaling strikter toe te passen.

Zelf heeft mevrouw Rosenzweig als diplomate talloze 
vergaderingen bijgewoond met de Palestijnse vlag op 
de tafel. Van een verbod is dan ook geen sprake.

Dood van de journaliste van Al Jazeera

Door Journalisten Zonder Grenzen is statistisch aan-
getoond dat er gedurende de hele periode van het 
Israëlisch-Palestijns conflict weinig slachtoffers zijn bij 
de journalisten. Israël viseert geen journalisten. Shireen 
Abu Akleh was reeds geruime tijd werkzaam in de regio. 
Haar dood was een betreurenswaardig ongeval. Dit blijkt 
duidelijk uit de geanalyseerde beelden. De incidenten 
vonden plaats in een urbanistische omgeving, waarbij de 
kogels in het rond vlogen en er bij de aanwezigen paniek 
uitbrak. Helaas was Shireen Abu Akleh op het verkeerde 
moment op de verkeerde plaats. Het was een tragedie, 
zeker voor een zeer geliefd en gerespecteerd persoon, 
maar er was geen opzet mee gemoeid. Daarvoor was 
er geen enkele vorm van bewijs en er zou ook geen 
enkele andere verklaring mogelijk zijn.

Haar begrafenis vond plaats tijdens een van de meest 
intense weken in Israël: er waren heel wat rellen en op 
de Tempelberg was het zeer onrustig. De veiligheids-
diensten waren zeer gespannen en uitgeput. Voorts 
riep het toch wel vragen op waarom niet de kans werd 
gegeven het lichaam te onderzoeken en na te gaan wat 
de werkelijke doodsoorzaak was. Waarom was de kogel 
uit haar lichaam zozeer beschadigd dat er geen grondig 
onderzoek meer mogelijk was? Samengevat is er geen 
enkele logische verklaring dat Israël intentioneel bij de 
dood betrokken zou zijn.

Israël – Oekraïne – Rusland

Israël heeft uitdrukkelijk de Russische inval in Oekraïne 
veroordeeld. Israël heeft dan ook humanitaire hulp 

admettant que cette violence ne peut en aucun cas être 
tolérée et qu’elle ne devrait pas exister.

Drapeau palestinien

Aucune loi n’interdit l’utilisation du drapeau palestinien. 
Ce drapeau a également été aperçu lors de manifesta-
tions contre le gouvernement Netanyahou. Le ministre 
Ben Gvir est responsable de la police. La législation 
actuelle prévoit que le ministre a le pouvoir de retirer le 
drapeau palestinien lorsque celui-ci est susceptible de 
menacer l’ordre public et la sécurité. Le ministre Ben Gvir 
a demandé aux forces de police d’appliquer davantage 
cette disposition légale.

En tant que diplomate, Mme Rosenzweig a participé 
à d’innombrables réunions, lors desquelles le drapeau 
palestinien était sur la table. Il n’est donc pas question 
d’interdiction.

Décès d’un journaliste d’Al Jazeera

Il a été prouvé sur la base de données statistiques par 
Reporters sans frontières que le conflit israélo-pales-
tinien a fait très peu de victimes parmi les journalistes. 
Israël ne prend pas les journalistes pour cible. Shireen 
Abu Akleh travaillait dans la région depuis un certain 
temps. Sa mort est un accident regrettable. L’analyse 
des images le montre clairement. Les incidents se sont 
déroulés en milieu urbain, où les balles fusaient parmi 
une foule paniquée. Shireen Abu Akleh se trouvait 
donc malheureusement au mauvais endroit au mauvais 
moment. C’est une tragédie, surtout pour une personne 
aussi aimée et respectée, mais sa mort n’avait rien 
d’intentionnel. Aucun élément de preuve n’appuie une 
autre thèse.

Ses funérailles se sont par ailleurs tenues lors d’une 
semaine particulièrement agitée en Israël, où de nom-
breuses émeutes ont eu lieu, notamment sur le mont 
du Temple. Les forces de sécurité étaient dès lors très 
tendues et à bout. À la suite de cet accident, plusieurs 
questions ont été soulevées quant à la raison pour laquelle 
il n’avait pas été possible d’établir la cause véritable du 
décès. La balle qui a finalement été extraite de son corps 
était si endommagée qu’aucun examen approfondi n’a 
été possible, mais dans tous les cas, aucune explication 
logique ne pourrait justifier l’implication intentionnelle 
d’Israël dans ce décès.

Israël – Ukraine – Russie

Israël a explicitement condamné l’invasion russe 
de l’Ukraine. Israël a fourni une aide humanitaire au 
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geboden aan de Oekraïense bevolking. Problematisch 
voor Israël is echter dat Rusland aanwezig is ten noorden 
van Israël: er zijn Russische troepen aanwezig in Syrië. 
Als Rusland dan ook nog Iraanse aanwezigheid toestaat 
op Syrisch grondgebied, vermoedt mevrouw Rosenzweig 
niet dat de Belgen de Israëli’s zullen helpen.

Er bestaan beperkingen wat de overdracht van be-
paalde technologieën betreft. Om die reden heeft Israël 
geen afweergeschut geleverd aan Oekraïne. Israël 
heeft immers onvoldoende afweergeschut om het eigen 
grondgebied te verdedigen. Deze mobiele installaties 
worden telkens verplaatst naargelang van de specifieke 
dreiging. Oekraïne is qua oppervlakte twintigmaal groter 
dan Israël. Volgens mevrouw Rosenzweig wordt Israëls 
weigering door Oekraïne aangegrepen om bijkomende 
technologische wapens te verkrijgen van de Verenigde 
Staten.

Bezoek van minister Ben Gvir aan de Tempelberg

De heer Ben Gvir is niet de eerste om als minister 
van openbare veiligheid de Tempelberg te bezoeken. 
Een gelijkaardig bezoek vond plaats in 2017 en 2018. 
Als een bezoeker naar de westmuur, de “Klaagmuur” 
gaat, zal niemand vragen tot welke religie hij of zij be-
hoort. Dezelfde situatie doet zich voor bij een bezoek 
aan de Kerk van het Heilig Graf in Jeruzalem. Alleen 
aan de ingang van de Tempelberg wordt de bezoekers 
gevraagd tot welke religie ze behoren, zulks omdat Israël 
rekening wenst te houden met de gevoeligheden van 
de moslims en omwille van de met Jordanië gesloten 
overeenkomsten. In geval van twijfel wordt de bezoeker 
bij wijze van controle gevraagd een specifieke tekst te 
citeren. Ook de Joodse mensen moeten het recht heb-
ben om de Tempelberg te bezoeken. De Waqf beslist 
niet autonoom over de toegang tot en het bezoek aan 
de Tempelberg.

Bovendien is de spreekster van oordeel dat dergelijke 
bezoeken niet elke keer opnieuw aanleiding mogen 
zijn tot geweld. Officiële vertegenwoordigers van Israël 
moeten toegang hebben tot de Tempelberg, mits zij zich 
waardig en respectvol gedragen. Degenen die tot het 
geweld aanzetten of het geweld veroorzaken maken zich 
schuldig aan het ontheiligen van de Tempelberg. Bij wijze 
van voorbeeld verwijst mevrouw Rosenzweig ernaar dat, 
naar aanleiding van de dood van Shireen Abu Akleh, 
bepaalde, tot de tanden toe gewapende personen zich 
in de Heilige Moskee verschansten. Dit is volgens haar 
een daad van ontheiliging van de Tempelberg.

Voorts verwijst mevrouw de ambassadrice naar vol-
gende passage uit het regeerakkoord van de nieuwe 

peuple ukrainien. La présence de la Russie au nord 
d’Israël pose un problème à Israël: des troupes russes 
sont présentes en Syrie. Si la Russie autorise ensuite 
la présence de forces iraniennes sur le territoire syrien, 
Mme Rosenzweig ne pense pas que les Belges aideront 
les Israéliens.

Des restrictions existent en termes de transfert de 
certaines technologies. C’est pourquoi Israël n’a pas 
fourni de dômes de fer à l’Ukraine. Israël ne dispose 
pas de moyens de défense suffisants pour défendre 
son propre territoire. Les dômes de fer, qui sont des 
installations mobiles, sont déplacés en fonction de la 
menace du moment. La superficie de l’Ukraine est vingt 
fois supérieure à celle d’Israël. Selon Mme Rosenzweig, 
le refus d’Israël est mis à profit par l’Ukraine pour obtenir 
des armes technologiques supplémentaires de la part 
des États-Unis.

Visite du ministre Ben Gvir sur le mont du Temple

M. Ben Gvir n’est pas le premier ministre chargé 
de la Sécurité nationale à se rendre sur le mont du 
Temple. Des visites similaires ont eu lieu en 2017 et 2018. 
Lorsqu’un visiteur se rend au Mur occidental ou au Mur 
des Lamentations, personne ne lui demande à quelle 
religion il appartient. Idem pour la visite de l’église du 
Saint-Sépulcre à Jérusalem. Ce n’est qu’à l’entrée du 
mont du Temple, dans la mesure où Israël souhaite tenir 
compte des sensibilités des musulmans et des accords 
signés avec la Jordanie, que l’on demande aux visiteurs 
à quelle religion ils appartiennent. En cas de doute, le 
visiteur est invité à réciter des extraits de texte sacré à 
titre de vérification. Les juifs devraient également avoir 
le droit de visiter le mont du Temple. Le Waqf ne décide 
pas de manière autonome de l’accès et des visites au 
mont du Temple.

En outre, l’oratrice estime que ces visites ne devraient 
pas déclencher des violences à chaque fois. Les repré-
sentants officiels d’Israël devraient avoir accès au mont 
du Temple à condition qu’ils se comportent avec dignité 
et respect. Ce sont ceux qui incitent à la violence ou qui 
la provoquent qui profanent le mont du Temple. À titre 
d’exemple, Mme Rosenzweig évoque le fait qu’après la 
mort de Shireen Abu Akleh, certaines personnes, armées 
jusqu’aux dents, se sont retranchées dans la Sainte 
Mosquée. Selon elle, il s’agit d’un acte de profanation 
du mont du Temple.

Mme l’ambassadrice se réfère également au passage 
suivant de l’accord de coalition du nouveau gouvernement 
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Israëlische regering: “Israël will maintain the status 
quo in the holy places in according to its international 
obligations.”

Deze status quo met betrekking tot Staat en Religie, 
zoals deze gedurende jaren was aanvaard, ook met 
betrekking tot de heilige plaatsen, blijft met andere 
woorden ongewijzigd.

Het is juist dat sommige leden van de Israëlische 
regering hun politieke winst hebben gebouwd op hun 
provocatieve houding en standpunten. Dat is hun dis-
cours voor hun achterban. Dit betekent echter niet dat 
elke uitspraak van deze individuele personen de richting 
van de regeringsbeslissingen zal bepalen.

4. Replieken

De heer Simon Moutquin (Ecolo-Groen) is van oordeel 
dat de uiteenzetting van ambassadrice Rosenzweig 
aanleiding geeft tot heel wat punten van repliek. De 
spreker betreurt dat daar echter de tijd toe ontbreekt. 
Verscheidene punten van het betoog van de ambas-
sadrice kan het lid niet delen. Zo kan men bijvoorbeeld 
niet beweren dat in Israël de democratische rechtsbe-
ginselen worden gerespecteerd, enkel en alleen maar 
omdat de Israëli het recht op betoging en manifestatie 
niet wordt ontzegd. Bovendien komen er de laatste da-
gen 250.000 burgers op straat. Het betreft dan ook een 
van de grootste betogingen in Israël sinds lang. Ook het 
status quo met betrekking tot het respecteren van de 
lgbtqia+-gemeenschap lijkt onvoldoende gegarandeerd 
te zijn, gezien de homofobe uitspraken van een van de 
nieuwe ministers. De heer Moutquin maakt zich dan ook 
oprecht zorgen over de Israëlische democratie.

Vervolgens verklaart de spreker dat hij van oordeel 
is dat het bestaan van afzonderlijke wegen voor Joodse 
kolonisten en Palestijnen naar de Palestijnse gebieden 
niet anders dan als illegaal en in strijd met het interna-
tionaal recht dient te worden gekwalificeerd. Dergelijke 
situatie, gecreëerd om geen checkpoints te moeten 
instellen, is immers in strijd met de Vierde Conventie 
van Genève. Mevrouw Rosenzweig wees erop dat voor 
deze oplossing werd gekozen om veiligheidsredenen. 
Nochtans heeft de gekozen oplossing niet geleid tot 
minder geweld. Het lid is dan ook van oordeel dat deze 
gescheiden wegen een bewuste keuze zijn en wel als een 
vorm van apartheidspolitiek moéten worden beschouwd.

Tot slot dankt de spreker mevrouw de ambassadrice 
voor het opmerken van zijn strijd tegen het antisemi-
tisme. De mondelinge vraag die het lid hierover had 
ingediend in de commissie voor Binnenlandse Zaken 

israélien: “Israël will maintain the status quo in the holy 
places in according to it’s international obligations”.

En d’autres termes, ce statu quo concernant l’État et 
la religion, tel qu’il a été accepté pendant des années, 
y compris le statu quo concernant les lieux saints, reste 
inchangé.

Il est vrai que certains membres du gouvernement 
israélien ont construit leur succès politique sur leur 
posture et leurs provocations. C’est le discours qu’ils 
tiennent vis-à-vis de leurs électeurs. Toutefois, il ne 
faut pas en déduire que chaque déclaration faite par 
ces personnes déterminera l’orientation des décisions 
du gouvernement.

4. Répliques

M. Simon Moutquin (Ecolo-Groen) considère que 
l’exposé de l’ambassadrice Rosenzweig mériterait de 
nombreux éléments de réponse. L’orateur regrette de 
ne pas avoir le temps de le faire. Le député ne partage 
pas la position de l’ambassadrice sur un grand nombre 
de points. Par exemple, on ne peut affirmer que les 
principes juridiques démocratiques sont respectés en 
Israël simplement parce que les Israéliens ne se voient 
pas refuser le droit de manifester et d’organiser des 
manifestations. Il rappelle que 250.000 citoyens sont 
descendus dans la rue ces derniers jours. Il s’agit de 
l’une des plus grandes manifestations organisées en 
Israël depuis longtemps. De façon analogue, on ne 
peut affirmer que le statu quo en matière de respect de 
la communauté LGBTQIA+ soit maintenu compte tenu 
des propos homophobes tenus par l’un des nouveaux 
ministres. M. Moutquin s’inquiète donc réellement de 
l’état de la démocratie israélienne.

Le député poursuit en déclarant que l’existence de 
routes séparées pour les colons juifs et les Palestiniens 
dans les territoires palestiniens ne peut qu’être qualifiée 
d’illégale et de contraire au droit international. Une telle 
situation, créée pour contourner des points de contrôle 
illégaux, viole la quatrième convention de Genève. 
Mme Rosenzweig a précisé que cette solution a été 
choisie pour des raisons de sécurité. Or, elle admet 
elle-même en même temps que la solution adoptée 
n’a pas permis de réduire la violence. Le député estime 
donc que ces chemins séparés sont un choix délibéré 
et ne devraient pas être considérés comme autre chose 
qu’une forme de politique d’apartheid.

En conclusion, l’orateur remercie Mme l’ambassadrice 
pour avoir souligné son combat contre l’antisémitisme. 
La question orale déposée par le député sur ce sujet 
en Commission des affaires intérieures a été retirée, 
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werd ingetrokken omdat een sereen debat hierover in 
de aanloop naar Aalst Carnaval niet kon worden gega-
randeerd. Dit betekent uiteraard niet dat het lid zijn strijd 
zal staken, integendeel.

De heer Moutquin onderstreept hierbij dat hij, zoals 
andere collega’s, op dezelfde consequente wijze tegen 
antisemitisme vecht als tegen de schendingen van de 
rechten van het Palestijnse volk. Het is immers een 
kwestie van mensenrechten en gelijke behandeling.

De heer André Flahaut (PS) onthoudt uit de uiteenzet-
ting van mevrouw de ambassadrice dat er op dit ogenblik 
geen vuiltje aan de lucht zou zijn. De problemen zouden 
enkel te wijten zijn aan derden of aan zij die er een 
andere opinie opna houden dan de officiële Israëlische 
opinie. De tijd zal het uitwijzen, maar het gaat niet op 
de Palestijnen als een “ondervolk” te beschouwen; 
Palestina kan geen kolonie blijven. Ook het Palestijnse 
volk heeft recht op vrede, zoals ook de Israëlische be-
volking. Vandaag groeit het verzet van de Israëlische 
bevolking tegen de nieuwe Israëlische regering en het lid 
verwacht dat de Israëlische bevolking nog meer in op-
stand zal komen. Na de uiteenzetting van mevrouw de 
ambassadrice wordt het lid in zijn overtuiging gesterkt 
dat het belangrijk is dat de commissie zich zou kunnen 
vergewissen van de situatie ter plaatse. Er werd reeds 
een verzoek tot de organisatie van een werkbezoek van 
de commissie aan Israël en de Palestijnse gebieden 
geformuleerd. Hij hoopt dat er een positief antwoord 
komt van de Israëlische regering.

De heer Michel De Maegd (MR) dankt mevrouw de 
ambassadrice voor haar veelvuldige en assertieve ant-
woorden. Het is goed dat er een open en vranke dialoog 
kan worden gevoerd tussen bevriende landen. België 
en Israël zijn immers bevriende staten. Het lid betreurt 
evenwel dat mevrouw Rosenzweig geen antwoord gaf 
op deze twee vragen:

— Denkt mevrouw de ambassadrice dat de tweesta-
tenoplossing, gebaseerd op de parameters van 1967, 
1993 en 2000, overbodig is geworden?

— Zal Israël de kolonies op de Westelijke Jordaanoever 
officieel erkennen, in aansluiting op de erkenning 
van 9 voorposten van naderzettingen, die ondertus-
sen een wettelijke basis kregen in het Israëlisch recht? 
Een dergelijke erkenning werd alvast afgewezen door 
de heer Joseph Borrel, Hoge Vertegenwoordiger 
van de Europese Unie voor buitenlandse zaken en 
veiligheidsbeleid.

Israël schonk Azerbeidzjan drones die worden ingezet 
in het gewapend conflict met Armenië over Nagorno-
Karabach. Het lid roept mevrouw Rosenzweig op via haar 

car un débat serein sur le sujet ne pouvait être garanti 
à l’approche du carnaval d’Alost. Bien entendu, cela ne 
signifie pas que le député cessera son combat, bien au 
contraire.

Ce faisant, M. Moutquin souligne que, comme d’autres 
collègues, il lutte contre l’antisémitisme avec la même 
cohérence que contre les violations des droits du peuple 
palestinien. Il s’agit d’une question de droits de l’homme 
et d’égalité de traitement.

M. André Flahaut (PS) déduit de l’exposé de Mme 
l’ambassadrice que tout semble bien aller dans le meilleur 
des mondes. À en croire ses propos, les problèmes ne 
seraient causés que par des tiers ou par ceux qui ont 
une opinion différente de l’opinion officielle israélienne. 
L’avenir le dira, mais cela ne permet pas de considérer 
les Palestiniens comme un “sous-peuple” et la Palestine 
ne peut rester une colonie. Le peuple palestinien a éga-
lement droit à la paix, tout comme le peuple israélien. 
Aujourd’hui, l’opposition de la population israélienne au 
nouveau gouvernement israélien s’accroît et le député 
s’attend à ce que la population israélienne se révolte 
encore plus. Suite à la présentation de Mme l’ambas-
sadrice, le député est conforté dans sa conviction qu’il 
est important que la Commission puisse s’assurer de 
la situation sur le terrain. Une demande d’organisation 
d’une visite de travail de la Commission en Israël et dans 
les territoires palestiniens a déjà été formulée. Il espère 
que le gouvernement israélien réagira positivement.

M. Michel De Maegd (MR) remercie Mme l’ambassa-
drice pour ses réponses fréquentes et assertives. Il est 
bon qu’un dialogue ouvert et franc puisse se tenir entre 
des pays amis. La Belgique et Israël sont des États amis. 
Toutefois, le député regrette que Mme Rosenzweig n’ait 
pas répondu aux deux questions suivantes:

— Madame l’ambassadrice pense-t-elle que la solu-
tion à deux États, basée sur les paramètres de 1967, 
1993 et 2000, soit devenue obsolète?

— Israël reconnaîtra-t-il officiellement les colonies 
en Cisjordanie, suite à la reconnaissance de 9 avant-
postes de colonies, qui ont depuis reçu une base légale 
dans le droit israélien? Cette reconnaissance a été 
condamnée par M. Joseph Borrel, Haut Représentant 
de l’Union européenne pour les Affaires étrangères et 
la Politique de sécurité.

Israël a fait don de drones à l’Azerbaïdjan pour qu’ils 
soient utilisés dans le conflit armé qui l’oppose à l’Ar-
ménie au sujet du Haut-Karabagh. Le membre invite 
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diplomatieke contacten invloed uit te oefenen om ook 
voor dit conflict een vredesoplossing te bewerkstelligen 
en de blokkade van de Lachin-corridor zo snel mogelijk 
te doen opheffen.

Het lid hoopt dat vervolgdialogen mogelijk blijven en 
herinnert aan volgend Arabisch spreekwoord: “Wie iets 
wenst te doen, zal een middel vinden, wie niets wil doen, 
zal een excuus vinden”. De heer De Maegd heeft vaak 
de indruk dat men, aan zowel Palestijnse als Israëlische 
zijde, naar excuses zoekt om geen vooruitgang te hoeven 
boeken. Nochtans zou een vredesakkoord een goede 
zaak zijn voor het welzijn van de Israëlische en de 
Palestijnse maatschappij. Om die reden is het belangrijk 
de excuses terzijde te schuiven en te zoeken naar de 
juiste middelen om tot oplossingen te komen.

De heer Nabil Boukili (PVDA-PTB) betreurt dat de 
door mevrouw Rosenzweig verstrekte antwoorden geen 
tegengewicht vormen voor haar inleidende uiteenzet-
ting. Zowel de inleiding als de antwoorden bevatten 
onwaarheden, aldus de spreker. Bovendien hanteert 
mevrouw de ambassadrice een verschillende waarden-
schaal als het over corruptie gaat: de corruptie van de 
heer Netanyahu wordt geminimaliseerd, terwijl die van de 
Palestijnse leiders uitvergroot wordt. Waarom aanvaardt 
Israël geen onafhankelijk internationaal onderzoek naar 
de dood van Shirin Abu Akle, als het toch zo zeker is 
dat het een betreurenswaardig ongeval betrof? Voorts 
is het lid van oordeel dat het niet gaat om een conflict 
tussen twee partijen van gelijke sterkte. De Staat Israël 
en niemand anders vormt het probleem in de regio. 
Israël is de kolonisator van het grondgebied van een 
bevolking waar het minachting voor heeft. Israël is ver-
antwoordelijk voor het geweld in de regio. Wat is het 
antwoord van mevrouw Rosenzweig ten aanzien van 
de strenge beoordeling van de internationale gemeen-
schap dat Israël het internationaal recht met de voeten 
treedt? Israël is een buitenwettelijke Staat uit het oog-
punt van het internationaal recht. Het lid kan er niet bij 
dat de ambassadrice die schendingen zo overtuigend 
in commissie komt verdedigen. Zonder erkenning van 
deze situatie kan er geen basis gevonden worden om 
tot succesvolle vredesakkoorden te komen.

De heer Malik Ben Achour (PS) betreurt dat me-
vrouw Rosenzweig enkele pertinente vragen van het lid 
niet heeft beantwoord: de ambassadrice verwees naar 
de mogelijkheid die zich in het verleden zou hebben 
voorgedaan om een Palestijnse Staat te creëren. Bestaat 
deze optie vandaag de dag nog steeds? Het lid wees 
erop dat de kolonisatie en de bezetting de wortels zijn van 
elk probleem in het conflict tussen Israël en Palestina. 
Ook daar ging mevrouw Rosenzweig niet op in. Kan 
de ambassadrice zich er naar de commissie toe ver-
binden dat de commissie van de Israëlische regering 

Mme Rosenzweig à exercer son influence par le biais de 
ses contacts diplomatiques afin de trouver une solution 
pacifique à ce conflit et de lever le blocus du corridor de 
Latchine dès que possible.

Le membre espère que le dialogue pourra se poursuivre 
et rappelle le proverbe arabe suivant: “Qui veut faire 
quelque chose trouve un moyen, qui ne veut rien faire 
trouve une excuse.” M. De Maegd a souvent l’impression, 
tant du côté palestinien que du côté israélien, que l’on 
cherche des excuses pour ne pas avancer. Cependant, 
un accord de paix serait une bonne chose pour le bien-
être des sociétés israélienne et palestinienne. C’est 
pourquoi il est important de mettre de côté les excuses 
et de chercher les moyens de parvenir à des solutions.

M. Nabil Boukili (PVDA-PTB) regrette que les réponses 
apportées par Mme Rosenzweig ne soient pas venues 
équilibrer son exposé introductif. L’orateur estime que 
les deux interventions de l’ambassadrice contenaient 
des contre-vérités. De plus, Madame l’ambassadrice 
semble appliquer une échelle de valeurs en matière de 
corruption, en minimisant d’une part la corruption de 
M. Netanyahou et en amplifiant d’autre part celle des 
dirigeants palestiniens. Pourquoi Israël n’accepte-t-il pas 
la conduite d’une enquête internationale indépendante 
sur la mort de Shireen Abu Akleh, s’il est à ce point 
certain qu’il s’agit d’un regrettable accident? Le député 
considère par ailleurs qu’il ne s’agit pas d’un conflit entre 
deux parties de force égale. C’est l’État d’Israël qui est le 
problème principal dans la région, et personne d’autre. 
Israël est le colonisateur du territoire d’un peuple qu’il 
méprise. Israël est responsable de la violence dans la 
région. Quelle est la réponse de Mme Rosenzweig à 
l’évaluation sévère de la communauté internationale selon 
laquelle Israël bafoue le droit international? Israël est un 
État criminel du point de vue du droit international. Le 
député ne peut comprendre comment l’ambassadrice 
peut venir défendre ces violations de manière si convain-
cante en Commission. Tant qu’elle ne reconnaîtra pas 
ces violations, aucune base ne pourra être posée et 
conduire à des accords de paix.

M. Malik Ben Achour (PS) regrette également que 
Mme Rosenzweig n’ait pas répondu à certaines des ques-
tions importantes aux yeux du député. L’ambassadrice 
avait évoqué la possibilité de créer un État palestinien 
dans le passé. Cette option existe-t-elle donc encore 
aujourd’hui? Le député avait souligné que la colonisation 
et l’occupation étaient à l’origine de tous les problèmes du 
conflit israélo-palestinien. Là encore, Mme Rosenzweig 
n’a pas abordé cette question. L’ambassadrice peut-elle 
s’engager auprès de la Commission à ce que celle-
ci soit autorisée à recevoir une invitation officielle du 



933338/001DOC 55

C H A M B R E   5 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2022 2023 K A M E R • 5 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

een uitnodiging zal ontvangen voor een werkbezoek 
aan Israël en de Palestijnse gebieden? De commissie 
ontving reeds twee jaar geleden een uitnodiging van de 
Palestijnse Autoriteit.

Mevrouw Els Van Hoof, voorzitster, dankt mevrouw 
de ambassadrice voor de antwoorden en sluit zich bij de 
vorige sprekers aan in verband met de intentie van de 
commissie om een werkbezoek te brengen aan de regio.

Mevrouw Idit Rosenzweig, ambassadrice, verstrekt 
nog de volgende antwoorden:

— Ze werkt aan een oplossing wat het werkbezoek 
betreft. Er is een formele uitnodiging vereist van de 
commissie voor Buitenlandse Betrekkingen van de 
Knesset. Tot voor een maand was de Knesset nog niet 
bijeengeroepen en waren er dus nog geen commis-
sies samengesteld. Ondertussen zijn de commissies 
samengesteld en werd het verzoek van de Belgische 
commissie overgezonden. Het verzoek is in behandeling 
en de commissie voor Buitenlandse Betrekkingen van 
de Knesset heeft bijkomende vragen gesteld. Mevrouw 
de ambassadrice volgt het dossier voort op.

— De vraag met betrekking tot Azerbeidzjan kan ze 
niet beantwoorden omdat ze niet over de juiste infor-
matie beschikt. Zij hoopt later een antwoord te kunnen 
verstrekken.

Mevrouw Els Van Hoof, voorzitster, hoopt dat het werk-
bezoek nog voor het zomerreces 2023 kan plaatsvinden. 
De commissie staat open voor contacten en ontmoetingen 
met vertegenwoordigers van de Israëlische regering en 
de Palestijnse Autoriteit. Beide visies moeten aan bod 
komen tijdens het werkbezoek.

Voorts druk de voorzitster de wens uit dat in de toe-
komst een gezamenlijke hoorzitting met vertegenwoordi-
gers van Israël én Palestina mogelijk zal zijn. Zij begrijpt 
dat de Israëlische ambassadrice daar geen bezwaar 
tegen uit.

gouvernement israélien à effectuer une visite de travail en 
Israël et dans les territoires palestiniens? La Commission 
a déjà reçu une invitation de l’Autorité palestinienne il 
y a deux ans.

Mme Els Van Hoof, présidente, remercie Mme l’ambas-
sadrice pour ses réponses et partage l’avis des orateurs 
précédents quant à l’intention de la Commission d’effec-
tuer une visite de travail dans la région.

Mme Idit Rosenberg, ambassadrice, apporte les 
précisions suivantes:

— L’ambassadrice planche actuellement sur une 
solution afin de pouvoir organiser la visite de travail 
demandée. Une invitation formelle est nécessaire de 
la part de la Commission des relations extérieures de 
la Knesset. Jusqu’à il y a un mois, la Knesset ne s’était 
pas réunie et aucune Commission n’avait été constituée. 
Entre-temps, elles ont été constituées et la demande de 
la Commission belge a été transmise. La demande est à 
l’étude et la Commission des relations extérieures de la 
Knesset a posé une série de questions supplémentaires. 
Mme l’ambassadrice continue de suivre le dossier.

— Elle ne peut pas répondre à la question concer-
nant l’Azerbaïdjan car elle ne dispose pas des bonnes 
informations. Elle espère pouvoir fournir une réponse 
plus tard.

Mme Els Van Hoof, présidente, espère que la visite de 
travail pourra avoir lieu avant les vacances d’été 2023. 
La Commission est ouverte aux contacts et aux réunions 
avec des représentants du gouvernement israélien et de 
l’Autorité palestinienne. Ces deux points de vue devront 
être abordés lors de la visite de travail.

En outre, la présidente exprime le souhait qu’à l’ave-
nir, une audition conjointe puisse se tenir avec des 
représentants d’Israël et de la Palestine. Elle note que 
l’ambassadrice d’Israël ne s’y oppose pas.
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B. Hoorzitting met Z. E. de heer Abdalrahim Alfarra, 
hoofd van de Palestijnse missie bij het Koninkrijk 
België, het Groothertogdom Luxemburg en de 
Europese Unie

1. Inleidende uiteenzetting van Zijne Excellentie 
de heer Abdalrahim Alfarra, hoofd van de Palestijnse 
missie voor België, het Groothertogdom Luxemburg 
en de Europese Unie

Z. E. de heer Abdalrahim Alfarra, hoofd van de 
Palestijnse missie bij het Koninkrijk België, het 
Groothertogdom Luxemburg en de Europese Unie, 
brengt eerst een eerbetoon aan alle slachtoffers van 
de recente aardbeving in Turkije en Syrië, die beide 
buurlanden hard heeft getroffen. Uit naam van Palestina 
betuigt hij zijn innige deelneming aan de families van 
de slachtoffers.

De heer Alfarra gaat vervolgens in op de thema’s van 
de hoorzitting.

Het jaar 2023 heeft in Palestina onmiskenbaar een 
bloedige start genomen. De huidige Israëlische regering 
heeft geen enkele moeite gespaard om haar vijandige 
programma uit te voeren.

Sedert het begin van het jaar wordt bijna elke dag een 
Palestijns burger door de Israëlische bezettingsmacht 
gedood. De voorlopige teller staat op meer dan 48 do-
den en honderden gewonden onder de Palestijnen. Ter 
vergelijking: er zijn in januari 2023 al meer Palestijnen 
door de Israëlische bezettingsmacht gedood dan in de 
eerste drie maanden van 2022.

Er werden meer huizen verwoest en gezinnen en 
gemeenschappen onteigend; de opruiende campagnes 
en de oproepen tot etnische zuivering gingen onver-
minderd voort.

Op 16 januari 2023 kwam Omar Lutfi Khmour, een 
Palestijnse jongen van 14 jaar, om het leven toen 
Israëlische soldaten een nieuwe aanval op het vluch-
telingenkamp van Dheisheh in Bethlehem pleegden. 
Zoals het vele andere Palestijnse kinderen al overkwam, 
kreeg ook deze jongen een kogel in het hoofd. Hij is 
het derde burgerslachtoffer van het Israëlische leger in 
Dheisheh sinds december 2022.

Op 15 januari 2023 werd Ahmad Kahla, een Palestijnse 
man van 45 jaar, door Israëlische soldaten in de buurt 
van het dorp Silwad neergeschoten.

Op 14 januari 2023 overleed Yazan Samer Jabari, een 
jonge Palestijn van 19 jaar, aan de verwondingen die hij 
twee weken eerder had opgelopen bij een Israëlische 

B. Audition de S. E. M. Abdalrahim Alfarra, chef 
de la mission de Palestine auprès du Royaume de 
Belgique, du Grand-Duché de Luxembourg et de 
l’Union européenne

1. Exposé introductif de S. E. M. Abdalrahim Alfarra, 
chef de la mission de Palestine auprès du Royaume 
de Belgique, du Grand-Duché de Luxembourg et de 
l’Union européenne

S. E. M. Abdalrahim Alfarra, chef de la mission de 
Palestine auprès du Royaume de Belgique, du Grand- 
Duché de Luxembourg et de l’Union européenne, rend 
hommage tout d’abord à toutes les victimes tombées 
ces jours-ci en Turquie et en Syrie suite au séisme qui 
a durement frappé ces deux pays voisins et présente 
les vives condoléances de la Palestine aux familles de 
celles-ci.

Ensuite, M. Alfarra en vient aux faits portant sur le 
sujet de l’audition.

Force est de constater que cette année démarre de 
façon sanglante en Palestine. L’actuel gouvernement 
israélien n’a épargné aucun effort pour mettre à exécution 
son programme hostile.

Depuis le début de l’année et presque chaque jour, les 
forces d’occupation israéliennes tuent un citoyen pales-
tinien. Le bilan provisoire est de plus de 48 Palestiniens 
tués et des centaines blessés. À titre de comparaison, le 
nombre de Palestiniens tués par les forces d’occupation 
israéliennes en janvier 2023 dépasse le nombre de ceux 
tués au cours des 3 premiers mois de l’année 2022.

Les démolitions de maisons et la dépossession des 
familles et des communautés ont augmenté; les cam-
pagnes d’incitation et les appels au nettoyage ethnique 
n’ont pas cessé.

Le 16 janvier 2023, des soldats israéliens ont assas-
siné un enfant palestinien, Omar Lutfi Khmour, âgé 
de 14 ans, dans le camp de réfugiés de Dheisheh à 
Bethléem lors d’une nouvelle attaque contre le camp. 
Le jeune garçon a reçu une balle dans la tête, comme 
tant d’autres enfants palestiniens avant lui, et il est le 
troisième civil tué par l’armée israélienne à Dheisheh 
depuis décembre 2022.

Le 15 janvier 2023, Ahmad Kahla, un Palestinien 
de 45 ans, a été abattu par des soldats israéliens près 
du village de Silwad.

Le 14 janvier 2023, un jeune Palestinien de 19 ans, 
Yazan Samer Jabari, est mort des suites de blessures 
subies deux semaines plus tôt lors d’un assaut israélien 
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aanval tegen de stad Kufr Dan, niet ver van Jenin, toen 
de bezettingstroepen een militair offensief uitvoerden om 
Palestijnse huizen te vernietigen. Een dergelijk offensief 
straft een hele gemeenschap.

Op 12 januari 2023 schoot een Israëlische soldaat 
de 41-jarige Samir Aouni Harbi Aslan in de borst en 
maakte hij hem voor de ogen van zijn gezin in koelen 
bloede af. Het Israëlische leger was die ochtend het 
vluchtelingenkamp van Qalandiya binnengevallen en 
had daarbij zijn huis betreden en zijn 17-jarige zoon 
Ramzi overmeesterd, waarop die zijn vader te hulp riep. 
Toen Samir door Israëlische soldaten werd gedwongen 
het huis binnen te gaan, liep hij naar het dak om te zien 
waar de soldaten zijn zoon naartoe brachten. Op dat 
moment werd hij door een Israëlische sluipschutter vanop 
het dak van een belendend gebouw neergeschoten. 
Het Israëlische leger heeft het gezin vervolgens belet 
Samir, die dringende medische hulp nodig had, naar het 
ziekenhuis te brengen. Hij werd bloedend op de grond 
achtergelaten en stierf ter plaatse.

Op maandag 13 februari 2023, daags voor deze 
hoorzitting, werd Methkal Sulaiman Rayyan, een jonge 
Palestijn van 27 jaar, door Israëlische kolonisten neerge-
schoten in Salfit op de bezette Westelijke Jordaanoever.

En de lijst stopt niet.

Het geweld van Israëlische kolonisten tegen Palestijnen 
op de bezette Westelijke Jordaanoever is schering en 
inslag en wordt de jongste maanden alleen maar erger. 
Dat geweld wordt nochtans nooit vervolgd door de neder-
zettingsautoriteiten, die de ogen sluiten voor de golf van 
geweld en de kolonisten zelfs in bescherming nemen.

De Palestijnse Staat heeft er al meermaals en stee-
vast voor gewaarschuwd dat de vrede en de veiligheid 
regionaal en internationaal onder druk komen te staan 
door zowel de escalatie van de door Israël gepleegde 
misdaden, het groeiend aantal nederzettingsonderne-
mingen en de voortschrijdende bezetting als door zijn 
annexatiebeleid en apartheidsregime, regelrecht in strijd 
met het internationaal recht en met de internationaal 
bereikte consensus over een tweestatenoplossing.

Het programma van de huidige Israëlische regering 
is zonneklaar: annexatie, uitbreiding van de nederzet-
tingen, een nog grotere structurele discriminatie van de 
Palestijnse burgers in Israël, grootschalige hervestigingen 
en etnische zuivering, alsook door ongebreideld religieus 
extremisme ingegeven beleidsmaatregelen tegen met 
name Jeruzalem.

contre la ville de Kufr Dan, près de Jénine, où les forces 
d’occupation effectuaient un raid militaire pour démolir 
des maisons palestiniennes, ce qui représente une 
punition collective.

Le 12 janvier 2023, un soldat israélien a tiré dans la 
poitrine de Samir Aouni Harbi Aslan, 41 ans, et l’a tué 
de sang-froid à son domicile devant sa famille. L’armée 
israélienne qui faisait une descente dans le camp de 
réfugiés de Qalandiya ce matin-là a envahi sa maison 
et s’est emparée de son fils Ramzi, âgé de 17 ans, qui a 
appelé son père à l’aide. Lorsque Samir a été forcé de 
rentrer à l’intérieur de la maison par des soldats israéliens, 
il a couru sur le toit pour voir où ceux-ci emmenaient son 
fils et il a été abattu par un sniper israélien qui se tenait 
au sommet d’un bâtiment adjacent. L’armée israélienne a 
ensuite empêché la famille d’emmener Samir à l’hôpital 
pour des soins médicaux d’urgence, le laissant se vider 
de son sang, à même le sol, jusqu’mort s’en suive.

Hier, le lundi 13 février 2023, un jeune Palestinien, 
Methkal Sulaiman Rayyan, âgé de 27 ans, a été abattu 
par des colons israéliens à Salfit en Cisjordanie occupée.

La liste est très longue.

La violence des colons israéliens contre les Palestiniens 
est monnaie courante en Cisjordanie occupée et s’est 
intensifiée au cours des derniers mois. Elle n’est cepen-
dant jamais poursuivie par les autorités coloniales qui 
ferment les yeux sur la vague de violence et offrent 
même une protection aux colons.

L’État de Palestine averti à maintes reprises et sys-
tématiquement que l’escalade des crimes d’Israël, 
l’accroissement de ses entreprises de colonisation et 
de son occupation coloniale, ainsi que ses politiques 
annexionnistes et son régime d’apartheid, en viola-
tion flagrante du droit international et du consensus 
internationalement convenu sur une solution à deux 
États, menacent la paix et la sécurité régionales et 
internationales.

Le programme de l’actuel gouvernement israélien est 
clair comme l’eau de roche: annexion, expansion des 
colonies, augmentation de la discrimination structurée 
contre les citoyens palestiniens d’Israël, déplacements 
massifs et nettoyage ethnique, ainsi que des politiques 
motivées par un extrémisme religieux débridé ciblant 
en particulier Jérusalem.
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Het programma kan met andere woorden worden 
samengevat als een lange lijst van oorlogsmisdaden, 
misdaden tegen de mensheid en feiten van etnische 
zuivering.

De verklaringen waarmee sommige Europese rege-
ringen de nieuwe Israëlische regering verwelkomden, 
waren dan ook vrij verrassend.

Bij de eerste groepen die zich rechtstreeks door die 
suprematistische regering bedreigd voelen, horen ook 
de Palestijnse gevangenen en gedetineerden. Boven 
op de onrechtvaardigheid van hun willekeurige, onwet-
tige opsluiting lopen de Palestijnse gevangenen en 
gedetineerden nog meer gevaar door de leugenachtige 
verklaringen van minister van Nationale Veiligheid Ben 
Gvir. Die laatste wil gedetineerden voort blootstellen 
aan onmenselijke behandelingen en wil wetgeving uit-
vaardigen om ze te kunnen executeren.

In de nieuwe Israëlische regering zit een minister 
die zich openlijk als fascist heeft ge-out en die betreurt 
dat Ben Gurion, die in 1948 eerste minister van Israël 
was, “het werk niet afgemaakt heeft” tijdens de Nakba, 
de “catastrofe”; voorts is er Bezalel Smotritch, nog een 
kolonist, die door een Israëlische rechtbank voor ter-
rorisme is veroordeeld. Het zijn slechts enkele van vele 
voorbeelden.

De agenda van deze Israëlische regering bedreigt 
het Palestijnse volk in zijn voortbestaan, zoals duidelijk 
blijkt uit de activiteiten die ze in het veld ontplooit, zo-
als de inval in de Al-Aqsamoskee en de toestemming 
voor kolonisten om sites van moslims en christenen en 
Palestijnse burgerlijke sites aan te vallen.

Voor de Israëlische bewindvoerders zijn het doden van 
Palestijnen en de gewelddaden tegen hen, alsmede de 
grootschalige verwoestingen de prijs die ze bereid zijn de 
Palestijnen te doen betalen om de onwettige bezetting, 
de overheersing en het Israëlische apartheidsregime 
te kunnen handhaven. Israël heeft een complexe, op 
dwang gebaseerde omgeving uitgebouwd en houdt 
die in stand om het Palestijnse volk te verjagen en door 
kolonisten te vervangen.

Die dwang komt tot uiting in:

— de afbraak van huizen en de vernieling van 
goederen;

— het buitensporig gebruik van geweld door de 
ordehandhavers;

— grootschalige gevangenneming;

En d’autres termes, le programme est une longue 
liste de crimes de guerre, de crimes contre l’humanité 
et de nettoyage ethnique.

C’est pourquoi il était assez curieux d’entendre plu-
sieurs déclarations saluant ce gouvernement israélien 
de la part de certains gouvernements européens.

Les prisonniers et détenus palestiniens font également 
partie des premiers groupes de personnes qui se sentent 
directement menacés par ce gouvernement suprémaciste. 
En plus de l’injustice de la détention arbitraire et illégale, 
les prisonniers et détenus palestiniens sont menacés 
par les mensonges du ministre de la Sécurité nationale 
d’Israël, Ben Gvir, qui prône de nouveaux traitements 
inhumains pour les détenus et propose une législation 
permettant leur exécution.

Ce gouvernement comprend un ministre, qui se dit 
ouvertement fasciste et déplore que l’ancien premier 
ministre d’Israël de 1948, Ben Gourion, “n’ait pas fini 
le travail” pendant la Nakba, la “Catastrophe”; comme 
Bezalel Smotritch, un autre colon, qui a été condamné 
comme terroriste par un tribunal israélien; ce ne sont 
que des exemples parmi d’autres.

L’agenda de ce gouvernement israelien représente 
une menace existentielle pour le peuple palestinien, 
comme nous pouvons le voir clairement dans ses actions 
sur le terrain, comme l’intrusion dans l’enceinte de la 
mosquée Al-Aqsa, et la permission donnée aux colons 
d’attaquer des sites musulmans et chrétiens et des sites 
civils palestiniens.

Pour les responsables israéliens, la mort des 
Palestiniens et la violence à leur encontre, ainsi que la 
destruction massive, sont un prix qu’ils sont prêts à exiger 
pour maintenir l’occupation illégale, la domination et le 
régime d’apartheid d’Israël. Israel a créé et entretient 
un environnement complexe de coercion dans le but 
de déplacer le peuple palestinien et de le remplacer 
par des colons.

Cet environnement coercitif comprend:

— la démolition de maisons et la destruction de biens;

— l’usage excessif de la force par les forces de 
sécurité;

— l’incarcération massive;
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— het geweld door kolonisten;

— de beperkingen inzake vrij verkeer via controle-
posten en over wegen;

— de beperkte toegang tot levensmiddelen, basispro-
ducten, dienstverlening en humanitaire hulp.

De huidige beleidskoers staat haaks op een billijke 
oplossing en verergert de reeds lang bestaande politieke, 
sociaaleconomische, humanitaire en veiligheidscrisissen 
niet alleen, ze creëert er zelfs bij.

Het weerloze Palestijnse volk wordt op eigen grond-
gebied en tot in de huizen toe geconfronteerd met een 
existentiële dreiging ten aanzien van zijn voortbestaan 
als natie en als volk. De huidige Israëlische regering 
bedreigt tevens de regionale en internationale vrede en 
veiligheid omdat zij erop uit is het religieus fanatisme 
op te poken, de Palestijnse zaak van de kaart te ve-
gen en elk perspectief op rechtvaardige en duurzame 
vrede in de kiem wil smoren. Dat is geen alarmistische 
veronderstelling maar gewoon een lezing van de feiten, 
waarvan niemand het zich kan veroorloven ze verkeerd 
te interpreteren.

De uitbouw van een ongezien onderdrukkend systeem 
en van een militair regime dat de 2,7 miljoen Palestijnen 
op de Westelijke Jordaanoever onder de knoet houdt, 
een beperkt en broos arsenaal aan verblijfsrechten 
voor de 360.000 Palestijnen in Oost-Jeruzalem en 
een middeleeuwse militaire blokkade van de 2 miljoen 
Palestijnen in Gaza creëren een onhoudbare toestand 
op politiek en veiligheidsvlak.

Indien de internationale gemeenschap de illegale 
Israëlische bezetting in de wind slaat, zal de cyclus van 
geweld nooit ophouden. In dat opzicht geeft de ambas-
sadeur aan hoogst bezorgd te zijn omdat het gevaar 
reëel is dat de situatie in het veld zal verergeren, in het 
bijzonder tijdens de ramadan. Met name in Jeruzalem zal 
Israël de situatie op de spits drijven, tot op het breekpunt.

De bezettingsregering heeft zondagavond 12 febru-
ari 2023, via het zogeheten “Kabinet”, een wettige status 
toegekend aan negen voorposten op de bezette Westelijke 
Jordaanoever, de bouw van duizenden nieuwe woonunits 
in de nederzettingen aangekondigd en besloten tot een 
aangescherpt politieoptreden tegen de Palestijnen in 
Jeruzalem. Die beslissingen overschrijden alle rode lijnen 
inzake conflictbeheersing. Zij miskennen de geleverde 
inspanningen om de escalatie te beëindigen en fnuiken 
telkens opnieuw de mogelijkheid om het vredesproces 
vlot te trekken.

— la violence des colons;

— la restriction des déplacements à travers les points 
de contrôle et les routes;

— et les limitations d’accès aux moyens de subsis-
tance, aux produits de première nécessité, aux services 
et à l’aide humanitaire.

La trajectoire actuelle va dans le sens inverse d’une 
solution juste, aggravant la crise politique, sécuritaire, 
socio-économique et humanitaire de longue date; et en 
en créant même de nouvelles.

Le peuple palestinien sans défense fait face à une 
menace existentielle vis-à-vis de son existence en tant 
que nation, en tant que peuple, sur sa terre et dans ses 
foyers. Le gouvernement israélien actuel menace égale-
ment la paix et la sécurité régionales et internationales 
parce qu’il a l’intention d’inciter à la ferveur religieuse 
ainsi que de décimer la cause palestinienne et d’éli-
miner toute perspective de paix juste et durable. Il ne 
s’agit pas d’une conjecture alarmiste, mais seulement 
d’une simple lecture des faits que personne ne peut se 
permettre de mal interpréter.

Le développement d’un système oppressif sans pré-
cédent et d’un régime militaire contrôlant les 2,7 millions 
de Palestiniens en Cisjordanie; une gamme réduite et 
ténue de droits de résidence pour les 360.000 Palestiniens 
vivant à Jérusalem-Est; et un blocus militaire moye-
nâgeux des 2 millions de Palestiniens à Gaza, créent 
une situation politique et sécuritaire intenable.

Si l’occupation israélienne illégale n’est pas prise 
en compte par la Communauté internationale, le cycle 
de la violence se poursuivra sans fin. À cet égard, l’ 
ambassadeur tient à souligner sa grave préoccupation 
face à la possibilité réelle d’une dangereuse détériora-
tion de la situation sur le terrain, en particulier pendant 
le Ramadan. Israël poussera la situation jusqu’au point 
de rupture, en particulier à Jérusalem.

Le gouvernement d’occupation a approuvé dimanche 
soir, le 12 février 2023, par l’intermédiaire du soi-disant 
“Cabinet”, la légitimité de neuf avant-postes coloniaux 
en Cisjordanie occupée, l’annonce de la construction 
de milliers de nouvelles unités coloniales et l’augmen-
tation des opérations de police contre les Palestiniens à 
Jérusalem. Ces décisions franchissent toutes les lignes 
rouges connues dans la gestion des conflits. Elles sous-
estiment les efforts déployés en vue d’arrêter l’escalade 
et compromettent systématiquement la possibilité de 
relancer le processus de paix.
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De ambassadeur stelt dat het in het licht van al die 
feiten en gelet op de alom gekende realiteit de logi-
sche en verantwoorde beleidslijn is dat de Palestijnse 
leiders hebben beslist het Internationaal Gerechtshof 
te vragen zich uit te spreken over de juridische status 
van de Israëlische bezetting en over de internationale 
verplichtingen in dat verband.

Volgens de gastspreker is voor iedereen de politieke 
impasse duidelijk: internationaal de terughoudendheid 
om Israël verantwoordelijk te stellen voor de ernstige 
schendingen van het internationaal recht en van de 
rechten van de Palestijnen en tegelijkertijd een groot 
risico dat de situatie nog veel erger wordt. De vraag zou 
niet mogen zijn waarom de Palestijnse autoriteiten dat 
initiatief genomen hebben, want volgens de ambassadeur 
zou het integendeel geen steek houden mochten de 
Palestijnse autoriteiten zich het recht ontzeggen gebruik 
te maken van de internationaalrechtelijke instrumenten en 
mechanismen die daartoe zijn ontworpen. Palestina wil 
België in dat verband hartelijk danken voor zijn standpunt 
en zijn pro-stem; voorts prijst het de door 100 Staten 
aangenomen verklaring waarbij zij afwijzend reageren 
op de Israëlische vergeldingsmaatregelen tegen het 
Palestijnse volk en de Palestijnse leiders, tegen de 
Palestijnse en internationale mensenrechtenverdedigers 
en tegen de middenveldorganisaties.

Dat was een belangrijke, collectieve stellingname 
ter verdediging van de status van het Internationaal 
Gerechtshof, van de Algemene Vergadering van de 
Verenigde Naties en van de hele internationale orde. 
Dat neemt niet weg dat Palestina verbijsterd is over het 
verontrustende stemgedrag van sommige Staten met 
betrekking tot de resolutie van de Algemene Vergadering 
waarin om het advies van het Internationaal Gerechtshof 
wordt verzocht. Het valt te hopen dat, zodra het advies 
is aangenomen, alle Staten het gezag van het Hof en 
diens advies zullen erkennen.

Voorts wil de ambassadeur dieper op de Israëlische 
vergeldingsmaatregelen ingaan, want zij brengen het 
misdadige opzet van die regering voor het voetlicht. Enkele 
van die maatregelen waren een verbod op Palestijnse 
bouwwerken in een gebied ter grootte van 60 % van 
de bezette Westelijke Jordaanoever (“Zone C”), een 
intentieverklaring om Palestijnse en internationale ngo’s 
te vervolgen, de toename van diefstal van Palestijns 
geld en maatregelen tegen bepaalde Palestijnse ge-
zagsdragers. Alleen al op basis van die maatregelen 
zou de internationale gemeenschap zich rekenschap 
moeten geven van Israëls brutale en vijandige agenda.

Mochten de leden van oordeel zijn dat die maatregelen 
als bewijs niet volstaan, dan verwijst de heer Alfarra hen 
naar de verklaring van de Israëlische vertegenwoordiger 

L’ambassadeur indique qu’à la lumière de tous ces faits 
et compte tenu de la réalité connue de tous, la décision 
des dirigeants palestiniens de demander l’avis de la 
Cour internationale de Justice sur le statut juridique de 
l’occupation israélienne et les obligations internationales 
à cet égard, représente la ligne de conduite logique et 
responsable.

Il existe, selon l’intervenant, une impasse politique 
claire aux yeux de tous; une réticence internationale à 
tenir Israël responsable de ses graves violations du droit 
international et des droits des Palestiniens; et un risque 
accru de grave détérioration. La question ne devrait 
pas se poser dans les termes suivants: “Pourquoi les 
autorités palestiniennes ont-elles pris cette initiative? 
Au contraire, cela serait illogique, selon l’ambassadeur, 
si les autorités palestiniennes se privaient du droit de 
recourir à des outils et des mécanismes du système 
international qui ont été conçus à cette fin. À cet égard, 
la Palestine remercie chaleureusement la Belgique pour 
sa position et son vote en sa faveur; de plus, elle salue 
la déclaration adoptée par plus de 100 États rejetant les 
mesures de représailles d’Israël contre le peuple et les 
dirigeants palestiniens, ainsi que les défenseurs des 
droits de l’homme palestiniens et internationaux sans 
oublier les organisations de la société civile.

Il s’agissait d’une position collective importante qui 
défendait le statut de la Cour internationale de Justice, 
de l’Assemblée générale des Nations Unies et de l’ordre 
international tout entier. Néanmoins, cela n’enlève rien 
à la consternation de la Palestine face à certaines des 
décisions de vote troublantes de certains États sur la 
résolution de l’Assemblée générale sollicitant l’avis de 
la Cour internationale de Justice. Il est à espérer qu’une 
fois l’avis adopté, les États soutiendront l’autorité de la 
Cour et de son avis.

Par ailleurs, l’ambassadeur tient à exposer davantage 
les mesures de représailles israéliennes, car elles mettent 
en lumière l’intention criminelle de ce gouvernement. 
Celles-ci comprenaient une interdiction de la construc-
tion palestinienne dans 60 % de la Cisjordanie occupée 
(la soi-disant zone C), une déclaration d’intention de 
persécuter les ONG palestiniennes et internationales, 
le vol accru d’argent palestinien, et des mesures visant 
certaines personnalités dans la Direction palestinienne. 
Ces mesures devraient être suffisantes pour que la 
Communauté internationale se rende compte de la 
nature effrontée et hostile de l’agenda d’Israël.

Mais si les membres jugent que ces mesures sont une 
preuve insuffisante, M. Alfarra les renvoie à la déclaration 
du représentant israélien à l’ONU qui a qualifié l’action 
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bij de VN, die de Palestijnse en internationale actie heeft 
beschreven als “diplomatieke, multilaterale terreur”; voor 
Israël zijn Palestijnse diplomaten dus “diplomatieke 
terroristen”. Andere diplomaten die zich ten gunste van 
Palestina uitlaten, mogen op dezelfde omschrijving 
rekenen.

Op de brutaliteit van de regering van Israël staat 
geen maat. Palestina neemt de bedreigingen ervan 
ernstig en laat zich nooit ontmoedigen. Het is echter 
belangrijk dat België inziet dat wanneer de Israëlische 
regering geen krachtig ontradend signaal krijgt, zij niet 
zal aarzelen vijandige maatregelen te nemen die alle 
grenzen overschrijden, ook tegen Palestijnse diplomaten, 
die voortdurend onder vuur worden genomen in tirades 
over “diplomatiek terrorisme”.

Israël handelt als een pariastaat. Zijn afgevaardigden 
gedragen zich als vertegenwoordigers van een pariastaat. 
De Israëlische bewindvoerders beloven openlijk etni-
sche zuivering, gebiedsuitbreiding en vervolging van 
alle dissidenten. Het is dan ook logisch dat de wereld 
Israël behandelt zoals het eender welke pariastaat 
zou behandelen die het internationaal recht met een 
schaamteloze straffeloosheid schendt.

Als leden van de internationale gemeenschap moeten 
wij het sacrale karakter van die mechanismen beschermen 
en met legale en vreedzame middelen verhinderen dat 
pariastaten het streven naar gerechtigheid criminaliseren; 
voorts komt het aan op het engagement van de interna-
tionale gemeenschap ten aanzien van een bezet volk.

Een groot deel van de internationale gemeenschap, 
de Verenigde Staten en de Europese Unie voorop, heeft 
trouwens meteen de Russische agressie tegen Oekraïne 
veroordeeld en sancties getroffen. De ambassadeur 
eist in dat verband een consequente houding: indien 
wordt geprotesteerd de ene invasie en bezetting, mogen 
evenmin de ogen worden gesloten voor andere invasies 
en bezettingen, namelijk de Israëlische bezetting van 
Palestina. Het Westen wil echter niet alleen niet inzien 
dat de Westelijke Jordaanoever, Gaza, Oost-Jeruzalem 
en de Golanhoogvlakte worden bezet, op de koop toe 
moedigt het die bezetting aan door zijn inschikkelijkheid 
ten aanzien van het Israëlische beleid.

De internationale gemeenschap moet bereid zijn 
haar internationaalrechtelijke verplichtingen en verant-
woordelijkheden in acht te nemen en met Palestina en 
de andere belanghebbende partijen nauw samen te 
werken om in te gaan tegen de dreigingen die van de 
bezettende mogendheid uitgaan.

Indien die bereidheid hier in België bestaat, dan roept 
Palestina op tot internationale frontvorming om in het 

palestinienne et internationale de “terror diplomatique” 
et de “terror multilatérale”. Les diplomates palestiniens 
sont des “terroristes diplomatiques” pour Israël. Cette 
considération s’applique également aux autres diplo-
mates dès qu’ils s’expriment en faveur de la Palestine.

L’audace de ce gouvernement ne connaît pas de 
limites. La Palestine, sans jamais se décourager, prend 
leurs menaces au sérieux. Cependant, il est impor-
tant que la Belgique comprenne qu’en l’absence de 
dissuasion ferme, ce gouvernement n’hésitera pas à 
prendre des mesures hostiles qui repoussent toutes les 
limites, y compris contre les diplomates palestiniens qui 
sont les cibles constantes de tirades sur le “terrorisme 
diplomatique”.

Israël agit comme un État paria. Ses émissaires se 
comportent comme des représentants d’États paras. 
Les responsables israéliens promettent ouvertement 
le nettoyage ethnique, l’annexion et la persécution de 
toutes les voix dissidentes. Il est donc logique que le 
monde traite Israël comme il le ferait avec n’importe 
quel État paria qui viole le droit international avec une 
impunité effrontée.

En tant que membres de la Communauté internatio-
nale, nous sommes tenus de protéger le caractère sacré 
de ces mécanismes et d’empêcher les États parias de 
criminaliser la poursuite de la justice par des moyens 
légaux et pacifiques; ainsi que l’engagement de la 
Communauté internationale envers un peuple occupé.

D’ailleurs, une grande partie de la Communauté 
internationale, notamment les États-Unis et l’Union euro-
péenne, ont immédiatement condamné l’agression russe 
contre l’Ukraine et ont pris des sanctions. À cet égard, 
l’ambassadeur exige de la cohérence: si on dénonce 
ici une invasion et une occupation, il convient pour le 
moins de ne pas fermer les yeux sur d’autres invasions 
et d’autres occupations; à savoir l’occupation israélienne 
de la Palestine. Or, non seulement l’Occident ne veut 
pas voir celle de la Cisjordanie, de Gaza, de Jérusalem-
Est et du Golan, mais en plus, il l’encourage par son 
indulgence sans limites vis-à-vis la politique israélienne.

La Communauté internationale doit être prête à res-
pecter ses obligations et responsabilités en vertu du droit 
international, et à travailler en étroite collaboration avec 
la Palestine et les autres parties prenantes concernées 
afin de contrer les menaces représentées par la puis-
sance occupante.

Si cette volonté est présente ici en Belgique, la 
Palestine appelle alors à la création d’un front international 
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verweer te treden tegen Israëls beleid en systematische 
schendingen van het internationaal recht, daarin begrepen 
de relevante VN-resoluties. Ingeval niet wordt opgetreden 
tegen een dergelijke regering, maakt zulks alleen maar 
een stevigere verankering van het nederzettingen- en 
apartheidsbeleid in de bezette Palestijnse gebieden 
mogelijk, wat de vrede en de veiligheid in de hele regio 
en zelfs in de wereld ondermijnt.

De ambassadeur gaat vervolgens nader in op wat 
Palestina van de internationale gemeenschap verwacht.

Gelet op kritieke situatie van Palestina dient de inter-
nationale gemeenschap te waken voor elke medeplich-
tigheid aan het criminele gedrag van Israël. Niet alleen 
het Palestijnse volk wordt door die suprematistische 
regering aangevallen, de hele internationale rechtsorde 
ligt onder vuur. De internationale gemeenschap moet 
zich daar rekenschap van geven en er zijn optreden op 
afstemmen.

Als antwoord op Israëls minachting voor het inter-
nationaal recht, de mensenrechten en de nationale 
rechten van het Palestijnse volk moet de internationale 
gemeenschap:

— geen betrekkingen in stand houden met een rege-
ring die openlijk en uitdrukkelijk haar intentie uit om het 
internationaal recht te schenden en misdaden tegen de 
Palestijnen te plegen;

— een daadwerkelijke verantwoordingsplicht tot stand 
brengen door middel van een positief engagement, 
waarbij een beroep wordt gedaan op de internationale 
rechtsbedelingsmechanismen en aan het Internationaal 
Gerechtshof waarnemingen worden overgezonden ge-
durende de hele ophanden zijnde tenuitvoerlegging van 
Resolutie A/RES/77/400 van de Algemene Vergadering 
van de Verenigde Naties van 30 december 2022 over de 
praktijken van Israël die ingaan tegen de mensenrech-
ten van het Palestijnse volk in de bezette Palestijnse 
Gebieden, met inbegrip van Oost-Jeruzalem;

— het Palestijnse volk beschermen door mechanis-
men en middelen te gebruiken die door de internationale 
gemeenschap en krachtens het internationaal recht ter 
beschikking gesteld worden;

— het zelfbeschikkingsrecht van het Palestijnse volk 
beschermen en helpen te realiseren door middel van 
maatregelen om de Staat Palestina officieel te erkennen.

Om de tweestatenoplossing te redden, moeten alle EU-
lidstaten de erkenning steunen van een Palestijnse Staat 
op basis van de grenzen van 1967, met Oost-Jeruzalem 
als hoofdstad. De ambassadeur benadrukt in dat opzicht 

uni qui confronte les politiques d’Israël et ses violations 
systématiques du droit international, y compris les réso-
lutions pertinentes de l’ONU. L’inaction contre un tel 
gouvernement ne ferait que lui permettre d’enraciner 
davantage le régime colonial et les politiques d’apartheid 
en Palestine occupée, ce qui saperait la paix et la sécurité 
dans l’ensemble de la région et même dans le monde.

L’ambassadeur en vient aux demandes de la Palestine 
vis-à-vis de la Communauté internationale.

La situation critique de la Palestine exhorte la 
Communauté internationale à la vigilance pour éviter 
toute complicité avec la conduite criminelle d’Israël. Il 
ne s’agit pas seulement du peuple palestinien attaqué 
par ce gouvernement suprémaciste. La Communauté 
internationale doit se rendre compte que l’intégralité 
d’un ordre international fondé sur le droit est attaquée; 
et agir en conséquence.

En réponse au mépris d’Israël pour le droit internatio-
nal, les droits humains et les droits nationaux du peuple 
palestinien, la Communauté internationale se doit de:

— rejeter les relations avec un gouvernement qui 
exprime ouvertement et explicitement son intention de 
violer le droit international et de commettre des crimes 
contre des Palestiniens;

— assurer la responsabilisation grâce à un engagement 
positif impliquant les mécanismes de justice internationale 
et en soumettant des observations à la Cour internationale 
de Justice tout au long du processus à venir de mise en 
oeuvre de la résolution A/RES/77/400 de l’Assemblée 
générale des Nations Unies du 30 décembre 2022 por-
tant sur les pratiques israéliennes affectant les droits 
humains du peuple palestinien dans le Territoire pales-
tinien occupé, y compris Jérusalem-Est;

— protéger le peuple palestinien par l’activation 
des mécanismes et moyens mis à disposition par 
la Communauté internationale et en vertu du droit 
international;

— protéger et aider à réaliser le droit du peuple pales-
tinien à l’autodétermination en prenant des mesures pour 
reconnaître officiellement l’État de Palestine.

Pour sauver la solution à deux États, il importe que tous 
les États membres de l’UE soutiennent la reconnaissance 
d’un État de Palestine sur base de la frontière de 1967, 
dont Jérusalem-Est comme capitale. L’ambassadeur 
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dat de EU daags voor deze hoorzitting in een persbericht 
afwijzend heeft gereageerd op de maatregelen van het 
Israëlische “Kabinet” om een wettige status te verlenen 
aan de negen voorposten van nederzettingen. De EU 
geeft daarin aan dat ze nooit enige verandering aan de 
grenzen van 1967 zal aanvaarden.

2. Vragen en opmerkingen van de leden

De heer Malik Ben Achour (PS) zegt dat hijzelf en de 
hele PS-fractie, in het licht van het almaar verregaan-
dere nederzettingenbeleid, hoogst bekommerd zijn om 
de situatie van de Palestijnse bevolking. Het baart hem 
veel zorgen dat de bezetting almaar repressiever wordt 
en dat de Israëlische regering en maatschappij er een 
almaar radicaler gedachtegoed opna houden.

Is, zoals de situatie nu is, de tweestatenoplossing – 
de officiële oplossing van zowel de Palestijnse Autoriteit 
als de EU of de internationale gemeenschap – nog altijd 
mogelijk? Staat de Palestijnse bevolking daar nog altijd 
achter of betreft haar voornaamste eis vandaag niet 
veeleer een gelijke behandeling inzake mensenrechten?

Het lid wijst immers op de onwenselijke situatie waarbij 
het idee in leven wordt gehouden dat een tweestatenop-
lossing haalbaar is terwijl iedereen weet dat ze de facto 
onmogelijk is. De spreker ergert zich aan de ietwat ste-
reotiepe en inmiddels volstrekt hol klinkende betogen 
van de Europese diplomatie die de tweestatenoplossing 
maar blijft verdedigen om zichzelf wijs te maken dat er 
nog altijd een politieke horizon bestaat, zonder echter 
ooit iets te doen om die politieke horizon te bereiken.

Vervolgens merkt de heer Ben Achour een soort 
breuk of afstand op tussen de Palestijnse maatschappij 
en haar vertegenwoordigers. De Palestijnse Autoriteit 
lijkt in haar eigen ivoren toren te leven, zonder enig 
besef van de realiteit van haar volk, dat vindt dat het 
niet langer wordt vertegenwoordigd door die Autoriteit 
of zelfs andere georganiseerde historische bewegingen. 
Ten bewijze waarvan: de jongste maanden is gebleken 
dat de gewapende verzetsbewegingen die zich hebben 
georganiseerd, zijn gegroeid vanuit het veld, dus zonder 
dicht aan te leunen bij de historische politieke partijen 
die mee de drijvende kracht waren van de Palestijnse 
nationale beweging.

Welke politieke lessen moeten naar aanleiding van 
die vaststellingen worden getrokken? Is het denkbaar 
dat het tot een nieuwe – civiele dan wel gewapende – 
volksopstand komt, volledig los van de “representatieve” 
Palestijnse instanties, namelijk die welke de Palestijnse 
strijd historisch gezien hebben belichaamd?

souligne à ce sujet le refus de l’UE, exprimé hier par 
voie de communiqué de presse, des mesures prises par 
le “Cabinet” israelien en vue de légitimer les neuf avant-
postes coloniaux. L’UE y indique qu’elle n’acceptera 
jamais aucun changement quant à la frontière de 1967.

2. Questions et observations des membres

M. Malik Ben Achour (PS ) indique que son groupe 
PS et lui-même sont très sensibles à la situation des 
populations palestiniennes avec l’aggravation de la 
colonisation. Le caractère de plus en plus répressif 
de l’occupation et cette radicalisation idéologique du 
gouvernement israélien et de la société israélienne 
l’inquiètent beaucoup.

L’idée de la solution à deux États, l’option officielle 
tant de l’Autorité palestinienne que celle de l’UE ou de 
la Communauté internationale, est-elle encore viable 
compte tenu de la situation actuelle? La population 
palestinienne défend-elle toujours cette idée ou sa 
revendication principale ne porterait-elle pas davantage 
sur la question de l’égalité des droits humains?

En effet, le membre relève un effet pervers à continuer 
de faire vivre cette idée qu’une solution à deux États 
est praticable tandis que tout le monde sait qu’elle est 
devenue impossible dans les faits. En effet, l’orateur 
s’agace des discours un peu convenus, devenus totale-
ment creux, des diplomaties européennes qui défendent 
la solution à deux États afin de se donner une bonne 
excuse pour en réalité faire croire qu’il existe encore un 
horizon politique, mais sans jamais agir pour atteindre 
cet horizon politique.

Ensuite, M Ben Achour observe une forme de rupture 
ou de distance entre la société palestinienne et ses 
représentants. L’Autorité palestinienne semble vivre dans 
sa tour d’ivoire coupée des réalités de son peuple qui ne 
considère plus être représenté par celle-ci ou même par 
d’autres mouvements historiques organisés. Pour preuve, 
dans la séquence des derniers mois, il a été constaté 
queles mouvements de résistance armée qui se sont 
organisés, l’ont fait depuis le terrain, c’est-à-dire, sans 
vraie affiliation avec les partis politiques historiques qui 
ont animé le mouvement national palestinien.

Suite à ces constats, quels sont les enseignements 
politiques à tirer de cela? En cas de nouvelle révolte 
populaire, civile ou armée, pourrait-elle s’accomplir 
indépendamment des organes “représentatifs” pales-
tiniens; à savoir ceux qui ont historiquement incarné le 
combat palestinien?
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De heer Michel De Maegd (MR) bedankt de aanwe-
zigen in de commissie en de vertegenwoordiger van de 
Palestijnse Autoriteit in het bijzonder. Het zou logisch zijn 
mochten alle parlementsleden die zo hard aandringen 
op een werkbezoek in het Nabije Oosten, in de eerste 
plaats deze hoorzitting bijwonen. Enkele fracties zijn 
echter niet op de afspraak, zoals de PVDA-PTB, wat 
de heer De Maegd betreurt.

De heer De Maegd benadrukt dat België veel be-
grip heeft voor het Israëlische volk, maar ook voor het 
Palestijnse volk en diens lijden. Hij herinnert eraan dat 
Palestina een van de 14 partnerlanden van de Belgische 
Ontwikkelingssamenwerking is. Het spreekt vanzelf dat 
de humanitaire situatie in Palestina zorgwekkend is. Wat 
zijn in dat opzicht de noden van de bevolking en welke 
hinderpalen moeten meer bepaald worden overwonnen?

Voorts maakt het lid zich zorgen dat de Palestijnse 
Autoriteit haar geloofwaardigheid in de Palestijnse 
gebieden zelf verliest. Het is alom bekend dat verkie-
zingen, zelfs bij bezetting, een democratische plicht zijn 
en de reeds geleverde verzoeningsinspanningen om 
de intra-Palestijnse verdeeldheid te beëindigen kracht 
zullen bijzetten. Met die verkiezingen zou de Palestijnse 
Autoriteit een zekere geloofwaardigheid in het veld 
kunnen herwinnen. De heer Samir Hulileh, directeur 
van de Palestijnse Beurs en zakenman die betrokken 
is bij de invoering van de economische tegenhanger 
van de Oslo-akkoorden, deelt die vaststelling. Hij stelt 
dat dergelijke politieke kwesties gewone mensen niet 
interesseren en dat ze inmiddels begrijpen dat ze zich 
voortaan zelf moeten beschermen tegen de Israëliërs; 
om die reden is de Palestijnse Autoriteit ze ook niet 
langer meester. Dat is volgens het lid op zijn minst een 
alarmerende vaststelling. Wat zijn dus de drempels om 
dat democratisch proces in Palestina te hervatten? Op 
welke manier kunnen de Belgische parlementsleden 
van nut zijn om dat proces vlot te trekken?

De heer De Maegd heeft nog een aantal andere vragen.

Hoe ziet de relatie tussen de Palestijnse Autoriteit en 
de nieuwe Israëlische regering eruit?

Hoe verloopt het werk van de Organisatie van de 
Verenigde Naties voor hulpverlening aan Palestijnse 
vluchtelingen in het Nabije Oosten (UNRWA)?

Welk antwoord moet worden geboden op Israëls stel-
ling dat het “nog steeds zoekt naar een partner die zich 
inzet voor vrede”? Hoe kunnen Palestijnse, Arabische 
vredesvoorstellen worden opgesteld en perfect tweetalige 
Palestijnse onderhandelaars worden opgeleid?

M. Michel De Maegd (MR) remercie les personnes 
présentes en Commission et en particulier le représen-
tant de l’Autorité palestinienne. Il serait logique que les 
députés qui implorent de faire une mission au Proche-
Orient, assistent dans un premier temps à cette audition. 
Or cela n’est pas le cas pour tous, comme p.e. le groupe 
PVDA-PTB, et M. De Maegd le déplore.

M. De Maegd souligne que la Belgique est amie du 
peuple israélien, mais aussi du peuple palestinien et 
de sa souffrance. Il rappelle que la Palestine est un 
des 14 pays partenaires de la Coopération belge au 
développement. Il est évident que la situation humanitaire 
en Palestine est préoccupante. À ce sujet, quels sont 
les besoins de la population, mais aussi quels sont les 
obstacles à surmonter?

Par ailleurs, le membre s’inquiète de la perte de 
crédibilité de l’Autorité palestinienne au sein même 
des territoires palestiniens. Il est de notoriété que les 
élections, même sous occupation, représentent un 
impératif démocratique, et renforceront les efforts de 
réconciliation déjà déployés pour mettre fin à la division 
intra-palestinienne. Ces élections pourraient rendre une 
certaine crédibilité sur le terrain à l’Autorité palestinienne. 
M. Samir Hulileh, le directeur de la Bourse de Palestine, 
un homme d’affaires impliqué dans la mise en place 
du pendant économique des accords d’Oslo, partage 
ce constat: “Ces questions politiques n’intéressent pas 
les gens ordinaires. Ce qu’ils ont compris, c’est que 
désormais ils doivent se défendre eux-mêmes contre 
les Israéliens. C’est pourquoi l’Autorité palestinienne 
ne peut plus les contrôler” Il s’agit pour le moins d’un 
constat alarmant. Dès lors, quels sont les blocages à 
la reprise de ce processus démocratique en Palestine? 
Les députés belges peuvent-ils utilement contribuer à 
la reprise de ce processus?

M. De Maegd poursuit avec différentes questions.

Comment s’établit la relation entre l’Autorité palesti-
nienne et le nouveau gouvernement israélien?

Comment se passe le travail que fait l’Office de secours 
et de travaux des Nations Unies pour les réfugiés de 
Palestine dans le Proche-Orient (UNRWA)?

Comment répondre à cette position israélienne: “Nous 
cherchons toujours un partenaire qui s’engage pour la 
paix”? Comment construire des propositions de paix 
palestiniennes, arabes, et former des négociateurs 
palestiniens parfaitement bilingues?
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Het lid maakt zich zorgen over de Palestijnse financiën. 
Hoe zit het met de financiële situatie in Palestina nu de 
internationale hulp is afgenomen en Israël beslag legt op 
de inkomsten uit de Palestijnse belastingen, die Israël 
in de plaats van de Palestijnse regering int, met een 
commissie? Die ontvangsten zijn volgens het lid goed 
voor 60 % van het werkingsbudget van de Palestijnse 
regering.

De op 15 september 2020 ondertekende Abraham-
akkoorden vormen een centrale doelstelling van het 
Israëlisch buitenlands beleid. Zouden ze, zoals de 
Israëlische ambassadrice denkt, een politieke hefboom 
voor vrede kunnen zijn? Welke betrekkingen onderhoudt 
de Palestijnse Autoriteit met de landen die de Abraham-
akkoorden hebben ondertekend?

Intern staat Palestina voor het dilemma van de intra-
Palestijnse verzoening. Die kwestie sleept al een hele tijd 
aan. Egypte treedt op als bemiddelaar. Kan de heer Alfarra 
de positie en de rol van Turkije in die dynamiek toelichten? 
De Turkse president Erdogan is al lang voorstander van 
een intra-Palestijns verzoeningsproces. Hij heeft onlangs 
zijn geopolitieke en economische belangen geconsoli-
deerd door de banden met Israël aan te halen. Kan de 
heer Alfarra zijn standpunt dienaangaande toelichten?

Wie zou de opvolger kunnen worden van de 
heer Mahmoud Abbas, de hoogste Palestijnse ge-
zagsdrager? Wie is bijvoorbeeld Hussein al-Sheikh, een 
rijzende ster die soms als zijn mogelijke opvolger wordt 
voorgesteld? Aangezien hij iemand van de gevestigde 
orde is, meent het lid dat ook rekening zal moeten wor-
den gehouden met de publieke opinie en met de man 
in de straat. Er is immers niet alleen een sterk gebrek 
aan vertrouwen in de Palestijnse Autoriteit als gevolg 
van het uitblijven van verkiezingen, maar ook veel on-
begrip en toenemende kritiek op de Autoriteit door de 
Palestijnse oppositie.

Liefst 50 % van de Palestijnse bevolking is jonger 
dan 25 jaar en 70 % is jonger dan 30 jaar. Dat is dus een 
heel jonge bevolking. Kan de situatie van die jongeren 
nader worden toegelicht? Hoe gaan de jonge Palestijnen 
om met hun situatie, wat studeren betreft bijvoorbeeld? 
Trekken ze massaal naar het buitenland, op zoek naar 
een beter lot?

De Palestijnse Autoriteit en haar veiligheidstroepen 
zijn geleidelijk verzwakt omdat internationale middelen 
weggevallen zijn, de logistieke steun afgenomen is en 
er meer wapens in omloop zijn. De Autoriteit heeft veel 
minder controle op wie wapens heeft in de Palestijnse 
Gebieden. Beleids- en veiligheidselites gebruiken hun 

Le membre s’inquiète de la question des finances en 
Palestine. Où en est la situation financière palestinienne, 
à la suite de la diminution de l’aide internationale et de 
la saisie par Israel des revenus des taxes palestiniennes 
qu’Israel collecte à la place du gouvernement palestinien, 
avec une Commission? Ces recettes constituent, selon 
lui, 60 % du budget de fonctionnement du gouvernement 
palestinien.

En ce qui concerne les Accords d’Abraham signés 
le 15 septembre 2020, ils constituent un objectif central 
de la politique étrangère israélienne. Pourraient-ils être, 
comme le pense l’ambassadrice israélienne, un levier 
politique pour aboutir à la paix? Quelles relations entre-
tient l’Autorité palestinienne avec les pays ayant signé 
les Accords d’Abraham?

En matière de politique interne, la Palestine fait face 
au dilemme de la réconciliation intra-Palestinienne. 
C’est un sujet qui dure depuis longtemps déjà. L’Égypte 
joue un rôle de médiateur. M. Alfarra peut-il donner son 
avis sur la position et le rôle que joue la Turquie dans 
cette dynamique? Le président turc Erdogan est, depuis 
longtemps, favorable à un processus de réconciliation 
intra-palestinienne. Récemment, il a consolidé ses intérêts 
géopolitiques et économiques par des rapprochements 
avec Israël. M. Alfarra peut-il donner son point de vue 
à ce sujet?

Quant à la situation de la plus haute Autorité palesti-
nienne, M. Mahmoud Abbas, qu’en est-il de son possible 
successeur? Qui est par exemple Hussein Al-Sheikh, 
figure d’étoile montante et présenté parfois comme son 
potentiel dauphin? Selon le membre, il convient toutefois 
de prendre en compte l’état de l’opinion et de la rue, car 
il s’agit d’un homme d’appareil. Il est en effet à relever 
une forte défiance vis-à-vis de l’Autorité palestinienne 
faute d’élections, ainsi qu’une incompréhension et une 
critique croissante de cette dernière par l’opposition 
palestinienne.

Aujourd’hui en Palestine, plus de 50 % de la population 
a moins de 25 ans, 70 % moins de 30 ans. Il s’agit d’une 
population jeune. Est-il possible d’obtenir un complément 
d’information sur la situation de la jeunesse? Comment 
les jeunes palestiniens vivent-ils la situation, s’agissant 
de leurs études? Partent-ils massivement à l’étranger 
pour améliorer leur sort?

L’Autorité palestinienne et ses forces de sécurité ont 
été peu à peu affaiblies, parce que des fonds internatio-
naux ont été retirés, le soutien logistique a baissé, et on 
assiste à la prolifération des armes. L’Autorité contrôle 
beaucoup moins les personnes en possession d’armes 
dans les territoires palestiniens. Des élites politiques et 
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toegang tot geld en wapens en sluizen ze vervolgens 
naar hun clans en netwerken.

Hoe staat het thans met de samenwerking op vei-
ligheidsgebied tussen de Palestijnen en de Israëli’s?

In de nasleep van de dodelijke inval in Jenin eind ja-
nuari 2023 had de Palestijnse president aangekondigd 
dat de veiligheidssamenwerking met Israël werd opge-
schort. Kan dat worden toegelicht?

Tot slot gaat de heer De Maegd in op het aardgasveld, 
goed voor 28 miljard dollar, op 30 kilometer voor de 
kust van Gaza. Hoe zou ook Gaza daar baat bij kunnen 
hebben? Egypte, Israël en Gaza voeren onderhande-
lingen. Voorlopig werd alleen een akkoord afgesloten 
en ondertekend tussen Israël en Libanon. Hoe luidt het 
standpunt van de ambassadeur in dit dossier?

De heer André Flahaut (PS) wijst erop dat de commis-
sie met deze hoorzittingen opnieuw de aandacht beoogt 
te vestigen op een situatie die al erg lang bestaat. Hij is 
van oordeel dat deze bijeenkomst nodig is en de nodige 
verlengstukken moeten krijgen om niet ontmoedigd te 
raken. Het lid benadrukt de verdienste van de vertegen-
woordigers van de Palestijnse zaak, die al jarenlang 
voor hun overtuiging opkomen binnen een kader dat 
de internationale instanties respecteert. Ten bewijze 
daarvan verwijst het lid naar alle tot de internationale 
instanties gerichte oproepen, die soms heel succesvol 
zijn geweest, zoals bepaalde stemmingen binnen de 
Verenigde Naties. Hij prijst ook de vorderingen die zijn 
ingesteld en waar België zijn steun aan heeft toegezegd. 
Het is duidelijk dat er in dit conflict een sterke en een 
zwakke partij is, zoals David en Goliath, respectievelijk 
Palestina en Israël. Goliath heeft veel middelen en 
bescherming, in tegenstelling tot David, die na verloop 
van tijd uiteindelijk zegeviert.

Gelet op de situatie zou de heer Flahaut kunnen ingaan 
op het verzoek van Palestina om een einde te maken 
aan de betrekkingen met de Israëlische regering, die 
openlijk en uitdrukkelijk haar intentie kenbaar maakt om 
het internationaal recht te schenden en misdaden tegen 
Palestijnen te plegen. Toch meent hij dat een verbreking 
van de betrekkingen het proces niet vooruit zou helpen; 
integendeel, het zou weleens een stap terug kunnen zijn.

Inzake de vraag om een daadwerkelijke verantwoor-
dingsplicht tot stand te brengen door middel van een 
positief engagement, waarbij een beroep wordt gedaan 
op de internationale rechtsbedelingsmechanismen, 
is het lid van oordeel dat België een voorbeeld heeft 

sécuritaires utilisent leur accès à l’argent et aux armes 
pour les acheminer vers leurs clans et leurs réseaux.

Quel est l’état actuel de la coopération sécuritaire 
entre les Palestiniens et les Israéliens?

Dans la foulée du raid meurtrier à Jénine à la fin 
du mois de janvier 2023, la présidence palestinienne 
avait annoncé suspendre la coopération sécuritaire avec 
Israël. Est-il possible d’en savoir plus?

Pour terminer, M. De Maegd aborde la question de 
la réserve de 28 milliards de dollars de gaz naturel qui 
se trouve à 30 kilomètres des côtes de Gaza. Comment 
Gaza pourrait-il en tirer un bénéfice? L’Égypte, Israël et 
Gaza se trouvent concernés par ces négociations. Le 
seul accord conclu a été signé, pour l’instant, entre Israël 
et le Liban. Quelle est la position de l’ambassadeur sur 
ce dossier?

M. André Flahaut (PS) rappelle que la démarche de la 
Commission vise à raviver l’attention par rapport à une 
situation qui existe depuis si longtemps. Il estime que cette 
réunion est nécessaire de même que les prolongements 
qui en découleront, afin d’éviter le découragement. Le 
membre souligne le mérite que les représentants de la 
cause palestinienne ont depuis de nombreuses années 
à défendre leurs convictions dans un cadre qui respecte 
les autorités internationales. Pour preuve, le député 
évoque tous les appels lancés à l’Autorité internationale, 
qui ont parfois débouché sur de grands résultats, comme 
certains votes intervenus au sein des Nations Unies. Il 
salue les actions qui ont aussi été entamées et soute-
nues par la Belgique. Manifestement, dans ce conflit 
qui oppose depuis si longtemps Israel et la Palestine, 
il est à relever un fort et un faible, à l’image de David 
et Goliath, incarnés respectivement par la Palestine 
et Israel. Goliath dispose de beaucoup de relais et de 
protections au contraire de David, qui, avec le temps, 
finit finalement par triompher.

Au vu de la situation, M. Flahaut pourrait répondre 
favorablement à la demande de la Palestine de rejeter 
les relations avec le gouvernement israélien qui exprime 
ouvertement et explicitement son intention de violer le 
droit international et de commettre des crimes contre des 
Palestiniens. Néanmoins, il a le sentiment que ce rejet 
n’aurait pas pour effet de faire avancer le processus; au 
contraire, il risquerait de le faire reculer.

En ce qui concerne la demande portant sur la respon-
sabilisation grâce à un engagement positif impliquant 
les mécanismes de justice internationale, le membre 
estime que la Belgique a donné l’exemplé en confirmant 
qu’il faut continuer dans cette direction. Globalement, il 
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gesteld door te bevestigen dat op dit spoor moet worden 
voortgegaan. Algemeen benadrukt hij de koerswijziging 
die zich binnen de Belgische regering heeft voorgedaan 
door die handeling te stellen.

Inzake het verzoek om het recht van het Palestijnse 
volk op zelfbeschikking te beschermen en te helpen 
verwezenlijken door stappen te ondernemen om de Staat 
Palestina officieel te erkennen, wijst de heer Flahaut erop 
dat België daar al een hele tijd klaar en duidelijk toe op-
roept. Het is evenwel raadzaam dat te blijven herhalen.

Inzake de voor onbepaalde tijd uitgestelde verkie-
zingen benadrukt de spreker dat het erop aankomt ze 
hoe dan ook te houden opdat de Palestijnse Autoriteit 
daadwerkelijk door alle burgers zou worden erkend. Is er 
geen enkele manier om dat te bewerkstelligen? Gezien 
de hoge leeftijd van de heer Mahmoud Abbas is een 
generatiewissel onvermijdelijk, opdat nieuwe leiders 
kunnen opstaan die misschien minder voorgeschiede-
nis hebben maar wier visie mogelijkerwijze nauwere 
samenwerking dan nu mogelijk maakt. Er zij op gewezen 
dat de onderlinge verdeeldheid tussen Palestijnen koren 
op de molen is van de tegenstanders van Palestina. In 
die zin zou de aankondiging van democratische verkie-
zingen kunnen leiden tot internationale begeleiding bij 
verkiezingen in Palestina.

De spreker betwijfelt of met een sanctiebeleid werkelijk 
de gewenste resultaten worden behaald. In beginsel 
treffen sancties vaak mensen aan beide kanten, zonder 
noodzakelijkerwijs de verwachte resultaten op te leve-
ren. Zijn de recent gestelde en overwogen handelingen 
ingrepen die in de juiste richting gaan? Of is het veeleer 
een kwestie van “veel geblaat en weinig wol”?

Zes ngo’s werden door de Israëlische Staat als “ter-
roristisch” aangemerkt. Het lid vraagt met welke gevolgen 
en moeilijkheden zij te maken krijgen als gevolg daarvan.

De term “apartheid” is vandaag in de mond genomen; 
wat vindt de Palestijnse ambassadeur daarvan?

Tot slot benadrukt de heer Flahaut dat België – en 
de democratische partijen zelfs op niet-aflatende wijze 
– altijd de strijd heeft gesteund van het Palestijnse volk 
om te worden erkend en om in vrede te kunnen leven in 
een eveneens erkende Staat, met dezelfde rechten en 
plichten. Men kan niet de inval van Rusland in Oekraïne 
en de inval van Rwanda in Oost-Congo veroordelen en 
tegelijkertijd zwijgen over de permanente invasie van 
Palestina door Israël.

souligne cette évolution intervenue au sein du gouver-
nement belge en posant cet acte.

Relativement à la demande de protéger et aider à réa-
liser le droit du peuple palestinien à l’autodétermination 
en prenant des mesures pour reconnaître officiellement 
l’État de Palestine, M. Flahaut indique que la Belgique 
le clame haut et fort depuis longtemps déjà. Il convient 
en effet de le répéter de manière continue.

En ce qui concerne les élections reportées sine die, 
l’intervenant insiste sur l’importance de parvenir à les 
organiser afin de doter l’Autorité palestinienne d’une 
véritable reconnaissance par tous les citoyens. N’y 
a-t-il aucun moyen pour ce faire? Vu le grand âge de 
M. Mahmoud Abbas, un renouvellement des géné-
rations s’impose inévitablement en vue de l’éclosion 
de nouveaux dirigeants avec moins d’historicité, mais 
animés peut-être par une vision leur permettant de 
travailler plus main dans la main que ce qui est le cas 
aujourd’hui. Pour rappel, la division des Palestiniens 
fait la force des adversaires de la Palestine. Dans cette 
optique, l’organisation démocratique d’élections pourrait 
déboucher au niveau international sur un processus 
d’accompagnement d’élections en Palestine.

Relativement aux politiques de sanctions, l’orateur 
se pose la question de savoir si ce type de politiques 
portent vraiment leurs fruits. En principe, les sanctions 
pénalisent souvent les peuples de part et d’autre sans 
produire nécessairement les résultats escomptés. Les 
derniers actes posés et envisagés en la matière consti-
tuent-ils des mesures qui vont dans la bonne direction? 
Où s’agit-il de beaucoup de bruit pour peu d’effets sur 
le terrain?

Quant à la problématique des six ONG qui ont été 
qualifiées de “terroristes” par l’État israélien, quelles sont 
les suites et les difficultés rencontrées par celles-ci?

Il a été question tout à l’heure du régime de l’apar-
theid, comment l’ambassadeur palestinien y réagit-il?

M. Flahaut termine son intervention en soulignant que 
la Belgique, de manière constante pour ce qui concerne 
les partis démocratiques, a toujours soutenu le combat 
du peuple palestinien pour se voir reconnaître et pour 
pouvoir vivre en paix aussi dans un État reconnu, avec 
les mêmes droits et les mêmes devoirs. On ne peut 
pas en même temps condamner la Russie qui envahit 
l’Ukraine, le Rwanda qui envahit l’est du Congo, et 
rester silencieux sur l’invasion permanente d’Israël par 
rapport à la Palestine.
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Mevrouw Els Van Hoof (cd&v) geeft aan dat de meeste 
relevante vragen ondertussen door de leden zijn gesteld. 
Toch zou ze nog vier specifieke punten willen aankaarten.

Het eerste punt betreft de tweestatenoplossing, in ver-
band waarmee het lid vaststelt dat de Israëlische regering 
er niet langer van wil weten. Evenals de heer Ben Achour 
vraagt ze zich af in welke mate er voor die oplossing 
nog een draagvlak bestaat bij de Palestijnse bevolking. 
In een nota stelt CNCD – 11.11.11 dat nog 32 % van 
de bevolking erachter staat. Welk alternatief is er voor 
die tweestatenoplossing, wetende dat ze zowel bij het 
Israëlische als het Palestijnse volk op nog heel weinig 
bijval kan rekenen. Of anders bekeken kan ook de vraag 
worden gesteld hoe die tweestatenoplossing nieuw leven 
worden ingeblazen?

Ten tweede dient te worden aangestipt dat zowel 
de Israëlische als de Palestijnse samenleving radicali-
seert. Kennelijk doen de meeste overlijdens zich voor 
in de vluchtelingenkampen. Is dat waar de Palestijnse 
milities jongeren rekruteren? Hoe kan die situatie wor-
den verklaard? Is er op die plaatsen minder controle, 
waardoor het Israëlische leger volledig straffeloos kan 
optreden? Hoe schat de ambassadeur de radicalisering 
aan Palestijnse zijde thans in?

Ten derde wijst het lid erop dat sommige EU-landen 
een importverbod voor producten uit de bezette ge-
bieden overwegen en daartoe in de nodige wetgeving 
willen voorzien. Kan daar meer informatie over worden 
verstrekt? Ierland heeft reeds maatregelen in die zin 
genomen, maar welke andere landen maken daar nog 
werk van? Bestaat er reeds een wettelijk kader voor?

Ten vierde maakt mevrouw Van Hoof er zich evenals 
de heer Flahaut zorgen over dat verkiezingen uitblijven. 
Nochtans zouden verkiezingen in Palestina een kantel-
punt kunnen zijn om de dialoog met Israël vlot te trekken 
met het oog op de-escalatie en een mogelijke oplossing 
van het conflict. Is men nog bezig met de voorbereiding 
van die verkiezingen? Bieden verkiezingen op een be-
perkter grondgebied geen uitkomst, aangezien zij als 
referentiepunt zouden kunnen dienen en Israël op andere 
gedachten kunnen brengen? Volgens het lid dient alles 
uit de kast te worden gehaald om het conflict te doen 
de-escaleren en om acht te slaan op het internationaal 
recht, dat de Palestijnen inderdaad aan hun zijde heb-
ben staan.

Mme Els Van Hoof (cd&v) est d’avis que la plupart des 
questions pertinentes ont été posées par les membres. 
Néanmoins, elle voudrait se focaliser sur quatre points 
en particulier.

Premièrement, par rapport à la solution à deux États, 
le membre constate que le gouvernement israélien actuel 
ne veut plus de celle-ci. À l’instar de M. Ben Achour, 
elle se pose la question de savoir dans quelle mesure 
elle vit encore au sein de la population palestinienne. 
Dans une note émanant du Centre national de coopé-
ration au développement (CNCD – 11.11.11), il est fait 
mention que 32 % de la population soutient encore cette 
solution. Quelle est alors l’alternative à une solution à 
deux États d’autant plus si cette solution ne bénéficie 
plus que d’un très faible soutien tant au sein du peuple 
d’Israël qu’au sein de celui de la Palestine? Ou, sous 
un autre angle, comment procéder pour raviver cette 
solution à deux États?

Deuxièmement, il est à relever la radicalisation des 
sociétés et gouvernements israéliens et palestiniens. Il 
semble que la majorité des décès se produisent dans 
les camps de réfugiés. S’agit-il d’endroits où les milices 
palestiniennes recrutent des jeunes? Comment expliquer 
cette situation? Y a-t-il moins de contrôle dans ces lieux 
permettant à l’armée israélienne d’agir en toute impu-
nité? Comment l’ambassadeur évalue-t-il aujourd’hui la 
radicalisation du côté palestinien?

Troisièmement, le membre pointe le fait qu’il est 
question dans certains pays de l’UE d’aller vers une 
interdiction d’importation de produits à partir des terri-
toires occupants et d’adopter les dispositions légales à ce 
sujet. Est-il possible d’obtenir davantage d’informations 
sur ces initiatives? En dehors de l’Irlande qui a déjà 
pris de telles mesures, quels sont les autres pays qui 
y travaillent? Cela s’inscrit-il déjà dans un cadre légal?

Quatrièmement, à l’instar de M. Flahaut, la question 
des élections est préoccupante pour Mme Van Hoof. En 
effet, les élections pourraient être un point charnière en 
Palestine pour relancer le dialogue avec Israël en vue 
d’une désescalade et d’une solution possible au conflit. 
Travaille-t-on encore à la préparation de ces élections? 
Ne pourrait-on pas les tenir sur un territoire plus limité 
afin d’avoir un point de référence et peut être entrainer 
un changement d’attitude du côté israelien? La membre 
estime que tout doit être tenté pour parvenir à une déses-
calade du conflit et au respect du droit international qui 
est en effet du côté palestinien.
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3. Antwoorden van de Z.E. de heer Abdalrahim 
Alfarra

Z.E. de heer Abdalrahim Alfarra, hoofd van de 
Palestijnse missie bij het Koninkrijk België, het 
Groothertogdom Luxemburg en de Europese Unie, gaat 
in op de vragen over de tweestatenoplossing. Hij beaamt 
dat het Palestijnse volk niet langer in die oplossing lijkt 
te geloven omdat het dag na dag de werkelijkheid onder 
ogen moet zien. De spreker haalt het voorbeeld aan van 
de Palestijnen die op de Westelijke Jordaanoever te 
midden van de nederzettingen wonen. Hoe zou dat deel 
van de bevolking nog enigszins geloof kunnen hechten 
aan die oplossing? De heer Alfarra bevestigt trouwens 
dat, zoals de voorzitster heeft gesteld, nog slechts 32 % 
van de Palestijnen die oplossing steunt.

De ambassadeur vraagt zich overigens zelf af er 
wel andere oplossingen zijn. Van 1967 tot op vandaag 
hebben de opeenvolgende Israëlische regeringen nooit 
uitvoering gegeven aan ook maar één punt van de 
sindsdien gesloten akkoorden. De Oslo-akkoorden 
van 13 september 1993, bijvoorbeeld, dienden na vijf jaar 
voor het Israël uit te monden in een onafhankelijke staat 
op basis van de grenzen van 1967. Zover is het echter 
nooit gekomen. Een jaar later werd Yitzhak Rabin, de 
toenmalige eerste minister, immers door een Israëli ver-
moord omdat hij een vredesakkoord met de Palestijnen 
had ondertekend. Daarna zat de situatie muurvast.

De ambassadeur treedt de heer Flahaut erin bij dat 
in het Israëlisch-Palestijnse conflict twee protagonisten 
van een verschillend kaliber tegenover elkaar staan, 
namelijk een sterke en een zwakke. De internationale 
gemeenschap beschouwt Palestina als de zwakkere 
van de twee.

Er rest Palestina dan ook geen andere oplossing 
dan de tweestatenoplossing. Iedereen binnen de inter-
nationale gemeenschap stuurt aan op die oplossing, 
die door Palestina wordt aanvaard. Desondanks lijkt 
Israël niet te willen onderhandelen. Talrijke recente 
pogingen van Palestina daartoe zijn vergeefs gebleken. 
De Israëlische eerste minister, Benjamin Netanyahu, 
steekt zijn weigering om te onderhandelen niet onder 
stoelen of banken. Wat nu? Men kan slechts blijven 
hopen op een tweestatenoplossing, ook al is die hoop 
zeer klein. Er is een mirakel nodig opdat een Israëlische 
regering alle rond de Palestijnse steden opgetrokken 
nederzettingen afbreekt. Nu, de 21e eeuw is niet bepaald 
de tijd van wonderen.

Gelet op die situatie is de hoofdbekommernis van 
Palestina hoe dan ook zijn volk in leven te houden. De 
ambassadeur roept de commissieleden ertoe op zich ter 

3. Réponses de S. E. M. Abdalrahim Alfarra

S. E. M. Abdalrahim Alfarra, chef de la mission de 
Palestine auprès du Royaume de Belgique, du Grand 
Duché de Luxembourg et de l’Union européenne, aborde 
les questions portant sur la solution à deux États. Il 
reconnaît en effet que le peuple palestinien semble ne 
plus croire à cette solution; et ce, parce qu’il vit la réalité 
de la situation. L’intervenant prend l’exemple de la popu-
lation palestinienne vivant en Cisjordanie au milieu des 
colonies. Comment est-ce encore possible pour cette 
frange de la population d’envisager cette solution? Par 
ailleurs, M. Alfarra confirme les chiffres évoqués par 
la présidente quant à la proportion de Palestiniens, à 
savoir 32 % seulement, qui soutiennent encore celle-ci.

Ceci étant, l’ambassadeur se demande lui-même si 
d’autres solutions sont possibles. Les gouvernements 
successifs d’Israël depuis 1967 à aujourd’hui n’ont 
jamais appliqué un seul point des accords intervenus 
depuis lors. Par exemple, les Accords d’Oslo signés 
le 13 septembre 1993 devaient permettre au peuple 
israélien de disposer d’un État indépendant sur base 
des frontières de 1967 cinq années plus tard. Or cela 
n’a jamais pu se réaliser. En effet, le premier ministre 
israélien de l’époque, Yitzhak Rabin a été assassiné un 
an plus tard par un Israélien en raison du fait qu’il avait 
signé un accord de paix avec les Palestiniens. Cela a 
eu pour effet de bloquer la situation par la suite.

Comme l’a indiqué M. Flahaut, l’ambassadeur reconnaît 
aussi que le conflit israélo-palestinien met en présence 
deux protagonistes de forces inégales: un fort et un faible. 
La Communauté internationale considère la Palestine 
comme le faible.

Dès lors, aucune autre solution ne s’offre à la Palestine, 
hormis celle de la solution à deux États. L’ensemble de 
la Communauté internationale pousse vers cette solution 
que la Palestine accepte. Néanmoins, Israël ne semble 
pas vouloir négocier. De nombreuses tentatives récentes 
de la Palestine sont restées vaines. Aujourd’hui, le pre-
mier ministre israélien, Benjamin Netanyahu, exprime 
clairement son refus de négocier. Que faire? On ne peut 
que garder comme espoir la solution à deux États, même 
si cet espoir semble très mince. Il faudrait un miracle 
pour qu’un gouvernement israélien détruise toutes les 
colonies érigées autour des villes palestiniennes. Ou 
les miracles, au XXIè siècle, ils sont rares.

Dans tous les cas, au vu de cette situation, la préoc-
cupation première de la Palestine est de maintenir son 
peuple vivant. L’ambassadeur exhorte les membres de la 
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plaatse ten volle rekenschap te gaan geven van de situ-
atie. Als voorbeeld verwijst hij naar de sterk belemmerde 
vrijheid van verkeer als gevolg van de ontelbare contro-
leposten, waardoor een afstand van ongeveer 100 km 
tot 8 uur in beslag kan nemen.

Desondanks wil hij, daarbij geholpen door de druk die 
van de internationale gemeenschap uitgaat, geloven in 
de tweestatenoplossing. Volgens de ambassadeur is 
de hamvraag of Israël die oplossing aankleeft. Uit het 
gesprek tussen de heer Josep Borrell, hoofd van de 
Europese diplomatie, en de heer Eli Cohen, de Israëlische 
minister van Buitenlandse Zaken, naar aanleiding van 
het aantreden van de nieuwe Israëlische regering blijkt 
dat die laatste er nog steeds weinig oren naar heeft. 
De heer Borrell heeft daarbij alle thema’s aangekaart, 
waaronder het belang om te werken op basis van een 
vredesproces en de tweestatenoplossing, wat bij de 
Israëlische minister echter helemaal in dovemansoren viel.

Al die elementen die de heer Alfarra naar voren heeft 
gebracht, bewijzen dat er vandaag geen levensvatbare 
oplossing is. Gezien de situatie kan Palestina zich enkel tot 
de Verenigde Naties richten met het oog op besluitvorming 
door de Veiligheidsraad. Sedert 1967 telt Palestina er 
al 86, zonder dat die ooit door Israël zijn nageleefd; idem 
voor de 614 beslissingen van de Algemene Vergadering 
van de Verenigde Naties.

Wat de vragen over het houden van verkiezingen in 
Palestina betreft, erkent de ambassadeur dat de kloof 
tussen de Palestijnse Autoriteit en het Palestijnse volk 
groter wordt. Hij brengt in herinnering dat in 2006 voor 
het laatst verkiezingen zijn gehouden in Palestina. Veel 
generaties hebben dus nog nooit aan de Palestijnse 
democratie kunnen deelnemen. Het gaat hier om meer 
dan de helft van het Palestijnse volk. Toch houdt hij eraan 
te benadrukken dat de Palestijnse Autoriteit haar best 
doet om de belangen van het volk te dienen. Ondanks 
zijn hoge leeftijd blijft president Abbas zich dag na dag 
voor het Palestijnse volk inzetten door contacten te 
leggen met landen die ter zake een rol kunnen spelen 
en tot een oplossing kunnen bijdragen. Het Palestijnse 
volk is zich daar terdege van bewust. Dat neemt niet 
weg dat de president in zijn eentje, zonder steun van 
de internationale gemeenschap, waaronder België, 
Israël niet zal kunnen overtuigen om de weg van een 
vredesproces in te slaan. De voornaamste eis van het 
Palestijnse volk is vrede binnen een soevereine staat, 
om een leven zoals iedereen te kunnen leiden.

De heer Alfarra stelt dat er al zo lang geen verkiezingen 
meer zijn gehouden omdat Israël Palestina verhindert 
die te organiseren in Oost-Jeruzalem. In de tweesta-
tenoplossing kan men echter niet om Oost-Jeruzalem 

Commission à se rendre là-bas pour prendre pleinement 
la mesure de la situation. Il prend comme exemple la 
mobilité rendue extrêmement compliquée par la kyrielle 
de points de contrôles mis en place: parcourir une dis-
tance de plus ou moins 100 km prend jusqu’à 8 heures.

Malgré tout cela, avec la pression de la Communauté 
internationale, il veut croire à la solution à deux États. 
Selon l’ambassadeur, la question fondamentale qui se 
pose, est de savoir si Israël adhère à cette solution. Or, 
suite à l’échange intervenu entre le chef de la diploma-
tie européenne, Josep Borrell et le ministre israélien 
des Affaires étrangères, Eli Cohen, en vue de saluer la 
mise en place du nouveau gouvernement israélien, cette 
solution ne semble pas du tout recueillir l’adhésion de 
ce dernier. En effet, M. Borrell a abordé l’ensemble des 
sujets dont l’importance de travailler sur la base d’un 
processus de paix et la solution à deux États, qui n’a 
absolument pas été entendue par le ministre israélien.

Tous ces éléments avancés par M. Alfarra démontrent 
qu’il n’existe pas aujourd’hui de solution viable. Au vu 
de la situation, la Palestine ne peut que se tourner vers 
les Nations Unies avec pour objectif des décisions 
du Conseil de sécurité. Aujourd’hui, la Palestine en 
compte 86 depuis 1967 sans qu’elles n’aient jamais 
été respectées par Israël. Le résultat est le même en ce 
qui concerne les 614 décisions prises par l’Assemblée 
générale des Nations Unies.

Quant aux questionnements portant sur les élections, 
l’ambassadeur admet que la distance se creuse entre 
l’Autorité palestinienne et son peuple. Il rappelle que 
les dernières élections en Palestine sont intervenues 
en 2006. Beaucoup de générations n’ont dès lors jamais 
pu participer à la démocratie en Palestine. Cela recouvre 
plus de la moitié du peuple palestinien. Néanmoins, il 
souligne que l’Autorité palestinienne fait de son mieux 
pour le bien du peuple. Le président Abbas, malgré son 
grand âge, continue de se démener pour lui au quotidien 
en prenant contact avec différents pays qui peuvent jouer 
un rôle en la matière et contribuer à une solution. Le 
peuple palestinien en est tout à fait conscient. Il est vrai 
que le président seul, sans l’appui de la Communauté 
internationale dont la Belgique, ne sera en mesure de 
convaincre Israël d’aller vers un processus de paix. La 
revendication principale du peuple palestinien est la 
paix dans un État souverain afin de vivre comme tout 
le monde.

M. Alfarra avance que la non-tenue d’élections depuis 
si longtemps s’explique par le fait que la Palestine est 
empêché par Israel de les organiser au sein de Jérusalem-
Est. Or Jérusalem-Est, dans la solution à deux États, 
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heen als hoofdstad van een onafhankelijke Palestijnse 
Staat. Mochten die verkiezingen alleen maar worden 
gehouden in de andere Palestijnse gebieden, zoals 
de Westelijke Jordaanoever of Gaza, dan zou dat vol-
gens de ambassadeur leiden tot de verdwijning van 
de Palestijnse Autoriteit, want het Palestijnse volk zou 
dat nooit aanvaarden. Het zou immers neerkomen op 
een erkenning van het initiatief waarbij de voormalige 
Amerikaanse president Donald Trump de Israëlische 
regering Jeruzalem in zijn geheel heeft aangeboden 
als enige hoofdstad van Israël.

De ambassadeur vraagt zich bovendien af waarom 
Israël de organisatie van verkiezingen in Oost-Jeruzalem 
verhindert, terwijl er al meerdere hebben plaatsgevon-
den, zoals in 1997, 2005 en 2006, overeenkomstig de 
Oslo-akkoorden. Sommige Europese landen, dan weer, 
hebben Palestina aangemoedigd alsnog over te gaan 
tot met name elektronische verkiezingen. Dat zou de 
Palestijnse verkiezingen evenwel herleiden tot een tech-
nische kwestie, terwijl het om een bij uitstek politieke 
kwestie gaat. Zonder Oost-Jeruzalem is het politiek ge-
zien niet mogelijk verkiezingen te organiseren. Volgens 
de spreker is Palestina bereid het verkiezingsproces 
morgen al op te starten als de EU en al haar lidstaten 
Israël onder druk zetten om verkiezingen te houden.

De heer Hassan Albalawi, eerste adviseur, belast 
met de bilaterale relaties met België en Luxemburg, 
treedt de heer Alfarra erin bij dat de tweestatenoplos-
sing niet meer leeft bij de bevolking. Zelfs indien de 
Israëlische regering morgen zou beslissen die oplossing 
uit te voeren, dan nog zou zij nederzettingen blijven 
bouwen. De tweestatenoplossing is dus een doodlo-
pende weg. Sinds 2011 trekt de Palestijnse overheid 
naar de Verenigde Staten om er de Palestijnse kwestie 
op de internationale agenda te plaatsen, aangezien 
de Verenigde Naties de kwestie hebben gecreëerd 
en ze dus ook moeten oplossen. Voor de spreker is 
de Palestijnse kwestie inderdaad een internationaal 
vraagstuk. Van bij het begin, 29 september 1947, is er 
sprake van een beslissing om Palestina op te delen in 
twee staten, een Joodse en een Arabische. In weerwil 
van de vele akkoorden die sindsdien zijn gesloten, zit 
de situatie vandaag muurvast. Het voornemen bestaat 
dan ook om andermaal naar de Verenigde Naties te 
trekken en op de plek waar alles begon te hervatten om 
te bepalen welke van beide oplossingen tot vrede voor 
allen zal leiden: twee afzonderlijke Staten dan wel één 
Staat voor de beide volkeren.

De heer Albalawi bevestigt voorts dat er inderdaad 
een kloof bestaat tussen de Palestijnse bevolking en 
de Palestijnse Autoriteit. Voor een goed begrip moet 
absoluut voor ogen worden gehouden dat het Palestijnse 
politieke bestel gebaseerd is op het concept van de 

est incontournable comme capitale d’un État palestinien 
indépendant. Dans l’hypothèse où celles-ci ne seraient 
qu’organisées sur les autres territoires palestiniens 
comme la Cisjordanie ou Gaza, l’ambassadeur estime 
que cela ferait disparaître l’Autorité palestinienne car le 
peuple palestinien ne l’accepterait jamais. Cela revien-
drait à reconnaître l’acte posé par l’ancien président 
américain Donald Trump ayant offert au gouvernement 
israélien Jérusalem dans son intégralité comme capitale 
unique d’Israël.

Par ailleurs, l’ambassadeur se demande pourquoi 
Israël empêche des élections de se tenir à Jérusalem-
Est alors qu’elles sont intervenues plusieurs fois aupa-
ravant comme en 1997, 2005 et 2006, conformément 
aux Accords d’Oslo. Certains pays européens ont tout 
de même encouragé la Palestine à organiser ses élec-
tions, notamment par voie numérique. Cette piste réduit 
les élections palestiniennes à une question technique. 
Ou il s’agit d’une question éminemment politique. Sans 
Jérusalem-Est, il n’est pas possible politiquement d’orga-
niser des élections. Selon l’orateur, si l’UE avec tous ses 
pays membres fait pression sur Israël pour aller vers les 
élections, la Palestine est prête à lancer le processus 
dès demain.

Dans la même ligne de propos exprimés par M. Alfarra, 
M. Hassan Albalawi, premier conseiller, en charge des 
Relations bilatérales avec la Belgique et le Luxembourg, 
confirme que la solution à deux États ne vit plus sur 
le terrain. Même si demain le gouvernement israélien 
décide de la mettre en œuvre, il continue l’installation 
de colonies sur le terrain. Cette solution n’est donc 
plus possible. Depuis 2011 la Direction palestinienne 
est allée aux États-Unis en vue d’internationaliser la 
question palestinienne dans la mesure où elle a été 
créée par les Nations Unies et qu’elle doit être réglée 
par elles également. En effet, selon l’orateur, la question 
palestinienne est effectivement internationale. Depuis 
le début, en date du 29 septembre 1947, est intervenue 
la décision de partage de la Palestine en deux États, 
l’un juif et l’autre arabe. Aujourd’hui, après les multiples 
accords intervenus entre-temps, la situation est dans 
l’impasse. La volonté est dès lors de revenir vers les 
Nations Unies et reprendre les choses là où elles ont 
commencé afin de déterminer la solution qui conduira 
à la paix pour tous: deux États ou un seul pour les deux 
peuples.

M. Albalawi corrobore également le fait qu’il existe 
effectivement un écart entre la population palestinienne 
et l’Autorité palestinienne. Il est crucial de comprendre 
que le système politique palestinien est basé sur le 
concept de la révolution. L’Autorité palestinienne a été 
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revolutie. De Palestijnse Autoriteit werd opgericht door de 
Palestijnse Bevrijdingsorganisatie (PLO), die in 1964 werd 
gesticht vanuit groeperingen van de Palestijnse gewa-
pende strijd die gewapenderhand streefden naar de 
bevrijding van Palestina. Het hele politieke besteld is 
gebouwd op een aan de PLO ontleende factiestructuur. 
Dat concept strookt echter niet meer met de Palestijnse 
realiteit. Gehoopt werd dat de Oslo-akkoorden het 
in 1999 mogelijk zouden maken nieuwe politieke partijen 
op te richten om kwesties binnen de Palestijnse samen-
leving op te lossen. Bevrijdingsbewegingen hebben 
hun nut bij het leiden van de revolutie, maar zijn minder 
relevant om een Staat op te bouwen. Palestina heeft dus 
niet de kans gekregen zichzelf als Staat uit te bouwen 
aangezien aan de voorhoede strijd werd geleverd voor 
zowel de nationale bevrijding als de opbouw van het 
land. Dat brengt onvermijdelijk tegenstellingen met zich, 
met een Palestijnse elite die met de revolutiegedachte is 
opgegroeid en die enigszins de voeling met de werke-
lijkheid is kwijtgeraakt wat sociaaleconomische zaken, 
corruptie enzovoort betreft.

Wat de vragen over corruptie betreft, erkent de 
heer Albalawi dat corruptie wel degelijk bestaat en dat 
er nog andere problemen zijn in de Palestijnse samen-
leving, zoals elke andere samenleving in de wereld met 
moeilijkheden te maken kan krijgen. Zolang Palestina 
geen vrije, soevereine en onafhankelijke Staat is, zal 
het niettemin moeilijk zijn die problemen aan te pakken.

Wat de vraag over verkiezingen betreft, benadrukt de 
spreker dat niemand, noch Frankrijk, noch een ander 
land, kan beslissen wie de huidige president zal opvolgen. 
Dat komt bovenal het Palestijnse volk toe.

De spreker snijdt een organisatorische kwestie aan 
en verduidelijkt dat de hier aanwezige ambassadeur 
niet die van de Palestijnse Autoriteit is, maar die van 
Palestina. Hij is hier in België erkend als hoofd van de 
Palestijnse missie, met andere woorden als ambassa-
deur van Palestina en niet van de Palestijnse Autoriteit. 
De heer Albalawi heeft geen enkel bezwaar tegen een 
ontmoeting tussen de ambassadeur van Palestina en 
de ambassadrice van Israël. Hij wil er niettemin aan 
herinneren dat de ambassadrice van Israël een bezet-
tende macht vertegenwoordigt, terwijl de heer Alfarra 
een bezet volk vertegenwoordigt. Houdt het volgens de 
commissieleden steek dat een vertegenwoordigster van 
de bezetting en een vertegenwoordiger van een bezet 
volk met elkaar in dialoog zouden treden? Bovendien 
blijft president Abbas al jaren vragen om te onderhan-
delen in het kader van de resoluties van de Verenigde 
Naties. De schijn van onderhandelingen kan niet langer 
worden volgehouden als Israël in het veld grondgebied 

créée par l’Organisation de libération de la Palestine 
(OLP) fondée en 1964 avec des factions de la lutte armée 
palestinienne qui avaient pour objectif la libération de 
la Palestine par les armes. Tout le système politique 
est construit sur une structure de factions de l’OLP. Or 
ce concept-là n’est plus en adéquation avec la réalité 
palestinienne. Il avait été espéré que les Accords d’Oslo 
allaient permettre en 1999 la formation de nouveaux 
partis politiques à même de trancher des questions de 
société palestinienne. Les mouvements de libération sont 
utiles pour mener la révolution, mais moins pertinents 
pour construire un État. La Palestine n’a donc pas eu la 
chance de pouvoir se construire en tant qu’État car les 
questions de libération nationale et de la construction du 
pays sont menées de front. Cela entraine inévitablement 
des contradictions, avec une élite palestinienne, élevée 
dans la mentalité de la révolution, qui s’est quelque peu 
isolée de la réalité sur le terrain socio-économique, en 
matière de corruption, etc.

En lien avec les questions soulevées en matière de 
corruption, M. Albalawi reconnaît que celle-ci est bien 
présente et qu’il existe également d’autres problèmes au 
sein de la société palestinienne, à l’instar des difficultés 
que toute autre société dans le monde peut connaître. 
Néanmoins, tant que la Palestine n’est pas un État 
libre, souverain et indépendant, il sera compliqué de 
s’y attaquer efficacement.

Quant à la question des élections, l’orateur souligne 
qu’il n’appartient à personne, que ce soit la France ou 
un autre pays de décider du successeur de l’actuel 
président. Cela relève avant tout du peuple palestinien.

L’intervenant aborde une question d’ordre organisa-
tionnel en précisant que l’ambassadeur ici présent n’est 
pas celui de l’Autorité palestinienne, mais celui de la 
Palestine. Il est reconnu ici en Belgique comme chef de 
mission, ambassadeur de la Palestine et non de l’Auto-
rité palestinienne. M. Albalawi indique n’avoir aucune 
objection quant à une rencontre entre l’ambassadeur 
de la Palestine et l’ambassadrice d’Israël. Néanmoins, il 
tient à rappeler que l’ambassadrice d’Israël représente 
un pouvoir d’occupation, tandis que M. Alfarra repré-
sente un peuple sous occupation. Les membres de la 
Commission estiment-ils logique d’avoir un dialogue entre 
une représentante de l’occupation et un représentant d’un 
peuple sous occupation? En outre, le président Abbas, 
depuis des années, ne cesse de demander à négocier 
dans le cadre des résolutions des Nations Unies. Il n’est 
plus possible de continuer à faire semblant que des 
négociations existent tandis qu’Israël confisque sur le 
terrain la terre, colonise, tue, etc. La Palestine souhaite 
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in beslag neemt, nederzetting bouwt, mensen de dood 
injaagt enzovoort. Palestina blijft een hevig voorstander 
van echte onderhandelingen in het kader van het inter-
nationaal recht om dit conflict te kunnen beslechten.

Met betrekking tot de vraag van België om van Israël 
een uitnodiging te mogen ontvangen om ter plaatse een 
werkbezoek te brengen, is de heer Albalawi van oordeel 
dat zulks niet wenselijk is omdat België dan de indruk 
zou wekken de Palestijnen niet als een volwaardig volk 
te beschouwen. Het Palestijnse volk is echter een vol-
waardig volk dat relaties aanknoopt met de hele wereld. 
Waarom moet Palestina altijd aan Israël worden gelinkt? 
De spreker herinnert eraan dat er in 2006 al een delegatie 
parlementsleden ter plaatse is geweest. Het is dan ook 
essentieel dat in de betrekkingen die zich ontwikkelen 
tussen België en Palestina, laatstgenoemde inderdaad 
wordt beschouwd als een volk dat zijn onafhankelijkheid 
nastreeft. Er bestaat geen gelijkheid tussen Palestina 
en Israël. Het is belangrijk dat niet te vergeten. Het heeft 
dan ook weinig belang dat Israël zou weigeren België 
uit te nodigen; wat telt is dat België op uitnodiging van 
Palestina ter plaatse kan gaan om de omvang van de 
situatie in te schatten. Palestina ziet er geen enkel pro-
bleem in dat België vervolgens naar Israël gaat.

De heer Albalawi wijst tot slot op de eisen van het 
Palestijnse volk. Wanneer het Palestijnse volk vindt dat 
alle inspanningen van de Palestijnse overheid niet tot de 
gewenste resultaten leiden, dan is het logisch dat het volk 
overgaat tot actie, zelfs als de aard daarvan niet overeen-
stemt met de verwachtingen van de PLO. De PLO heeft 
immers de vreedzame, juridische weg gekozen, terwijl 
die organisatie zich volgens Israël schuldig maakt aan 
“diplomatiek terrorisme”. Gelet op de situatie valt het dan 
ook te begrijpen dat sommige Palestijnen opteren voor 
bepaalde vormen van geweld om te worden gehoord. 
De Palestijnse overheid keurt elke vorm van geweld af. 
Zij wil het internationaal recht in acht nemen. Volgens 
de heer Albalawi is het aannemen van sancties tegen 
Israël het eenvoudigste middel om de bezetting een halt 
toe te roepen. Tegen de Russische invasie van Oekraïne 
zijn in één week tijd meer dan 600 sanctiemaatregelen 
genomen; de invasie door Israël in 1967 heeft nog tot 
geen enkele sanctie geleid.

Om Israël te dwingen het internationaal recht te eer-
biedigen, is het dan ook essentieel een sanctiebeleid 
te voeren tegen dat land. Volgens de spreker is Israël 
het verwende kind van Europa. Israël is ook een vooral 
Europees probleem, aangezien Europa Israël heeft 
gecreëerd. Europa heeft, op de kap van de Palestijnen, 
de misdaden willen herstellen die het heeft begaan. De 
spreker herinnert eraan dat het een Britse minister van 
Buitenlandse Zaken, de heer Arthur Balfour, was die 
in 1917 een nationaal onderkomen voor het Joodse volk 

ardemment des réelles négociations dans le cadre du 
droit international afin de pouvoir trancher ce conflit.

Par rapport à la demande de l’invitation de la Belgique 
à Israel de sorte que la Belgique soit autorisée à se 
rendre sur le terrain, M. Albalawi l’estime inopportune 
car cela démontrerait que la Belgique ne considère pas 
les Palestiniens en tant que peuple à part entière. Or le 
peuple palestinien est un peuple à part entière nouant 
des relations avec le monde entier. Pourquoi faut-il tou-
jours lier la Palestine à Israël? L’orateur rappelle qu’une 
délégation de parlementaires s’est déjà rendue sur place 
en 2006. Il est dès lors crucial que dans les relations qui 
se développent entre la Belgique et la Palestine, il en 
ressorte que cette dernière soit effectivement considérée 
comme un peuple qui vise son indépendance. Il n’y a 
pas d’égalité entre la Palestine et Israël. Il importe de 
ne pas l’oublier. Dès lors, peu importe si Israël refuse de 
délivrer une invitation à la Belgique, il est fondamental 
qu’elle se rende sur place, à l’invitation de la Palestine, 
afin de mesurer l’ampleur de la situation. La Palestine 
ne voit aucune objection à ce qu’ensuite la Belgique se 
rende en Israël.

M. Albalawi termine son intervention sur les reven-
dications du peuple palestinien. Lorsque le peuple 
palestinien considère que tous les efforts menés par la 
Direction palestinienne ne produisent pas les résultats 
escomptés, il est logique qu’il agisse, même si la nature 
de ces agissements ne correspond pas aux attentes de 
l’OLP. En effet, l’OLP, elle, a fait le choix de la voie paci-
fique, juridique tandis qu’Israël la qualifie de “terrorisme 
diplomatique”. En conséquence, au vu de la situation, 
on peut comprendre que certains individus palestiniens 
fassent le choix de certaines formes de violence pour 
se faire entendre. La Direction palestinienne n’est pas 
partisane de tous les types de violences. Elle entend 
respecter le droit international. Le moyen le plus simple, 
selon M. Albalawi, pour stopper l’occupation, est d’adopter 
des sanctions à l’encontre d’Israël. L’invasion de l’Ukraine 
par la Russie a été sanctionnée par plus de 600 mesures 
en l’espace d’une semaine. Suite à l’invasion d’Israël 
en 1967, il n’est à constater aucune sanction.

Dès lors pour pousser Israël à respecter le droit 
international, il est fondamental d’exercer une politique 
de sanctions à son égard. Israël, selon l’orateur, est 
l’enfant gâté de l’Europe. Israël est aussi et avant tout un 
problème européen dans la mesure où l’Europe a créé 
Israël. Aux dépens des Palestiniens, l’Europe a voulu 
réparé les crimes qu’elle a commis. L’orateur rappelle 
que c’est un secrétaire d’État britannique aux Affaires 
étrangères, Arthur Balfour qui, en 1917, a créé au sein 
de la Palestine un foyer national pour le peuple juif. La 
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in Palestina creëerde. Palestina betaalt dus de prijs voor 
de geschiedenis van Europa. Het is hoog tijd dat Europa 
zijn historische, juridische en morele verantwoordelijkheid 
rechtzet door sancties te nemen ten aanzien van Israël.

Zijne Excellentie de heer Abdalrahim Alfarra, hoofd 
van de Palestijnse missie bij het Koninkrijk België, het 
Groothertogdom Luxemburg en de Europese Unie, komt 
terug op de situatie van het UNRWA, dat er financieel 
benard voor staat. De EU stort jaarlijks financiële hulp aan 
het UNRWA, in tegenstelling tot veel andere landen. Zo 
hebben de Arabische landen hun financiering stopgezet. 
Voorts heeft ook Israël het aan de stok met het UNRWA. 
De heer Alfarra brengt in herinnering dat het in zijn ogen 
waardevolle UNRWA werd opgericht bij een VN-resolutie 
van 8 december 1949 (A/RES/302 (IV)). Vandaag stelt 
Israël alles in het werk om de EU, de Verenigde Staten 
en de rest van de internationale gemeenschap ervan 
te overtuigen het UNRWA op te doeken. Gezien de fi-
nancieringsproblemen waar het agentschap voor staat, 
kan het zijn opdracht niet langer naar behoren vervullen 
ten aanzien van al zijn begunstigden.

De ambassadeur acht de financiële situatie van de 
Palestijnse Autoriteit eveneens zeer kritiek. Sedert novem-
ber 2020 betaalt de Palestijnse Autoriteit alle ambtenaren 
in Palestina nog slechts de helft van hun salaris uit. Enkel 
de EU blijft de Palestijnse Autoriteit tot op vandaag steu-
nen, waarvoor de ambassadeur de EU en België dankt. 
Hij verwijst eveneens naar de overeenkomst die de EU 
en Palestina twee weken geleden hebben gesloten ten 
bedrage van 296 miljoen euro, waarvan 86 miljoen euro 
voor het UNRWA en 210 miljoen euro voor Palestina 
zelf, waarvan een deel bestemd is voor allerhande pro-
jecten, zoals de bouw van ziekenhuizen in Jeruzalem, 
en een ander deel voor de Palestijnse Autoriteit om er 
de ambtenarenlonen mee te kunnen betalen. Van de 
Arabische landen steunt alleen Algerije de nationale 
overheid nog; de andere Arabische landen hebben hun 
financiële hulp sinds 2017 stopgezet. Voor de reden 
daarvoor moet worden gekeken naar de voormalige 
Amerikaanse president Trump.

Nog op het financiële vlak onderstreept de ambas-
sadeur dat de Israëlische regering beslag legt op de 
belastingontvangsten. Volgens het op 29 april 1994 on-
dertekende protocol van Parijs, dat het wettelijke kader 
bepaalt voor de Palestijnse economie en de banden ervan 
met Israël, verloopt de Palestijnse in- en uitvoer volledig 
via Israël. De belastingen worden bijgevolg geheven door 
Israël, dat de geïnde bedragen vervolgens dient door te 
storten aan de Palestijnse Autoriteit. Al twee maanden 
houdt Israël echter al meer dan 37 miljoen sjekel voor 
de Palestijnse Autoriteit achter; dat is veel geld (onge-
veer 10 miljoen euro). Volgens de Israëlische regering 
gaat het om een financiële compensatie voor zijn uitgaven 

Palestine paie donc le prix de l’histoire de l’Europe. Il 
est urgent que l’Europe corrige sa responsabilité his-
torique, juridique et morale en prenant des sanctions à 
l’égard d’Israël.

S. E. M. Abdalrahim Alfarra, chef de la mission de 
Palestine auprès du Royaume de Belgique, du Grand- 
Duché de Luxembourg et de l’Union européenne, 
revient sur la situation de l’UNRWA qu’il qualifie de 
très compliquée d’un point de vue financier. L’UE verse 
chaque année une aide financière à l’UNRWA au contraire 
de plusieurs États dans le monde, dont des pays arabes, 
qui ont stoppé leur financement. Par ailleurs, Israël est 
également en guerre contre l’UNRWA. M. Alfarra rap-
pelle que l’UNRWA, précieux à ses yeux, a été fondé 
par une résolution (A/RES/302 (IV)) des Nations Unies 
du 8 décembre 1949. Aujourd’hui, Israël met tout en 
œuvre pour convaincre l’UE, les États-Unis et le reste de 
la Communauté internationale de supprimer l’UNRWA. 
Au vu des problèmes de financement qu’il rencontre, 
sa mission ne peut plus être accomplie correctement à 
l’attention de l’ensemble de ses bénéficiaires.

Relativement à la situation financière de l’Autorité 
palestinienne, l’ambassadeur la qualifie également de 
très critique. Depuis le mois de novembre 2020, l’Autorité 
palestinienne verse seulement la moitié des salaires de 
tous les fonctionnaires de la Palestine. Actuellement, 
seule l’UE continue d’aider l’Autorité palestinienne. 
L’ambassadeur remercie l’UE et la Belgique pour ce 
soutien. Il évoque également le récent accord d’il y a deux 
semaines, signé entre l’UE et la Palestine, portant sur un 
montant de 296 millions d’euros, dont 86 en faveur de 
l’UNRWA et 210 au bénéfice de divers projets, comme 
la construction d’hôpitaux à Jérusalem; mais aussi, 
de l’Autorité palestinienne afin qu’elle puisse payer les 
salaires des fonctionnaires. Parmi les pays arabes, seule 
l’Algérie soutient encore l’autorité nationale tandis que 
les autres pays arabes lui ont coupé leur aide de finan-
cement depuis 2017. La raison de cela est à chercher 
du côté de l’ancien président américain Trump.

Toujours en matière financière, l’ambassadeur sou-
ligne que le gouvernement israélien retient les recettes 
issues des taxes. Selon le Protocole de Paris, signé 
le 29 avril 1994, définissant le cadre légal dans lequel 
s’inscrit l’économie palestinienne et ses relations avec 
Israël, toutes les exportations et importations pales-
tiniennes transitent par Israël. Les taxes sont alors 
prélevées par Israël qui est alors obligée de reverser 
les montants prélevés concernés à l’Autorité palesti-
nienne. Cela fait deux mois qu’Israël gèle aux dépens 
de l’Autorité palestinienne plus de 37 millions de shekels, 
ce qui constitue une somme énorme (environ 10 mil-
lions d’euros). Selon le gouvernement israélien, il s’agit 
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ten voordele van families van gevangenen. De situatie is 
des te grotesker daar Israëlische strijdkrachten geregeld 
de vluchtelingenkampen onwettig binnendringen om er 
Palestijnse vaders en zonen te arresteren en gevangen 
te nemen, waardoor hun gezinnen niet langer in hun 
levensonderhoud kunnen voorzien. De gezinnen van die 
vaders en broers rekenen voor hun levensonderhoud 
op hen. Israël wil er niet van weten dat de Palestijnse 
Autoriteit de ontvangsten van de door Israël geheven 
belastingen zou gebruiken om de behoeften van die 
gezinnen te lenigen.

Aangaande de vraag over de aardgasreserve voor de 
kust van Gaza bevestigt de heer Alfarra dat die inderdaad 
bestaat en goed is voor een volume van ongeveer 10 mil-
jard m3. De vraag blijft evenwel hoe Palestina ze zou 
kunnen aanboren als het nog steeds niet als soevereine 
staat is erkend. Palestina heeft te land, ter zee en in 
de lucht geen enkele controle; Israël controleert alles. 
De ambassadeur verduidelijkt dat de EU al enige tijd 
inzet op de uitwerking en toepassing van een “Gas voor 
Gaza-akkoord”, waarbij Egypte, Israël en de Palestijnse 
Autoriteit betrokken zouden zijn. Vooralsnog leidt dat 
initiatief nergens toe. Het valt te hopen dat de situatie 
snel vlot kan worden getrokken. Mocht het Palestijnse 
volk erin slagen over een eigen Staat te beschikken en 
een einde te maken aan de Israëlische bezetting, dan 
waarborgt de ambassadeur dat Palestina zich op eigen 
kracht zal kunnen ontwikkelen zonder op het einde van 
elke maand te moeten uitkijken naar giften van Europa 
of elders.

Wat de Abraham-akkoorden betreft, herinnert de 
heer Alfarra er in de eerste plaats aan dat Saoedi-Arabië 
op de top van de Arabische Liga van 2002 in Beiroet 
het voorstel deed voor een Arab Peace Initiative-plan, 
dat door 57 Arabische landen werd gesteund. Het be-
helsde een erkenning door Israël van het recht van het 
Palestijnse volk, onder meer het recht te beschikken over 
een eigen Staat binnen de grenzen van 1967 en met 
Oost-Jeruzalem als hoofdstad, alsook een rechtvaardige 
en omvattende oplossing voor de Palestijnse vluchte-
lingen. Nog maar pas gesloten werden die akkoorden 
door de toenmalige Israëlische eerste minister Ariel 
Sharon getorpedeerd. Tot op vandaag verwerpt Israël 
het Arab Peace Initiative. Van 2018 tot 2019 oefende 
de Amerikaanse president Trump op enkele Arabische 
landen, waaronder de Verenigde Arabische Emiraten, 
Bahrein, Marokko en Soedan, druk uit om de relaties met 
Israël te normaliseren. Hoewel Palestina voorstander van 
vrede is, rijst de vraag welke concrete positieve gevolgen 
de Abraham-akkoorden voor de Palestijnen hebben 
gehad. Volgens de ambassadeur is die impact nihil en 
heeft ze zelfs schade toegebracht. In diezelfde orde leidt 
ook het Negev-forum, dat de Verenigde Staten, Egypte, 

d’une compensation financière à l’égard de ses dépenses 
effectuées en faveur des familles des prisonniers. La 
situation est totalement ubuesque dans la mesure où 
les forces armées israéliennes pénètrent illégalement 
de manière récurrente dans les camps de réfugiés pour 
arrêter et emprisonner des pères et des frères au sein 
des familles palestiniennes qui ne peuvent alors plus 
subvenir à leurs besoins. Or ce sont ces pères et frères 
qui subviennent aux besoins de leur famille. Israël refuse 
que l’Autorité palestinienne prenne en charge les besoins 
de ces familles à l’aide des recettes issues des taxes 
prélevées par le gouvernement israélien.

Relativement à la question portant sur la réserve 
de gaz de Gaza, M. Alfarra confirme celle-ci pour un 
volume d’environ 10 milliards dem3. Néanmoins, comment 
la Palestine pourrait-elle l’exploiter alors qu’elle n’est 
toujours pas reconnue en tant qu’État souverain? Elle 
n’aucun contrôle dans les airs, en mer et sur terre. Tout 
est contrôlé par Israël. L’ambassadeur précise que l’UE 
cherche, depuis un certain temps, à élaborer et appliquer 
un accord “Gaz pour Gaza” impliquant l’Égypte, Israël 
et l’Autorité palestinienne. À ce jour, il ne ressort rien de 
cette initiative. Il est à espérer que la situation puisse se 
débloquer rapidement. Si le peuple palestinien parvient 
à disposer de son propre État et à mettre un terme à 
l’occupation israëlienne, l’ambassadeur garantit que la 
Palestine sera tout à fait capable de se développer sans 
devoir attendre à chaque fin de mois des donations de 
la part de l’Europe ou autre.

Concernant les Accords d’Abraham, Mr Alfarra rap-
pelle tout d’abord que l’Arabie saoudite a présenté au 
sommet de la Ligue arabe à Beyrouth en 2002 un plan 
dénommé “L’initiative de paix arabe” porté par 57 pays 
arabes. Il consistait en ce qu’Israël reconnaisse le droit 
du peuple palestinien, dont celui de disposer de son état, 
délimité par les frontières de 1967, avec comme capitale 
Jérusalem-Est; et la mise en place d’une solution juste et 
globale pour les réfugiés palestiniens. Le lendemain de 
ces accords, le premier ministre israélien de l’époque, 
Ariel Sharon, les a torpillés. Jusqu’à aujourd’hui, Israël 
rejette “L’initiative de paix arabe”. De 2018 à 2019, le 
président américain Trump a fait pression sur quelques 
pays arabes dont les Émirats arabes unis, le Bahreïn, 
le Maroc et le Soudan, en vue d’une normalisation des 
relations avec Israël. Bien que la Palestine soit en faveur 
de la paix, la question qui se pose est de savoir quel 
a été l’apport concret positif des Accords d’Abraham 
aux Palestiniens. Selon l’ambassadeur, il n’en est rien 
et c’est tout le contraire. Dans le même ordre d’idée, le 
forum du Néguev, regroupant les États-Unis, l’Égypte, 
le Maroc et les Émirats arabes unis, ne produit pas de 
résultats concrets utiles pour la Palestine. La vérité est 
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Marokko en de Verenigde Arabische Emiraten verenigt, 
niet tot enig tastbaar resultaat dat voor Palestina nuttig 
is. De waarheid is dat Israël zich aan misdaden tegen 
het Palestijnse volk blijft bezondigen, in weerwil van alle 
vredesakkoorden, -fora en -conferenties.

Aangaande de vraag over de rol die Turkije in de 
Palestijnse verzoening speelt, geeft de heer Alfarra aan 
dat er in dezen weinig ontwikkelingen zijn.

Egypte had inderdaad dat dossier in handen. Door de 
toenadering tussen Hamas en Qatar kreeg ook die laat-
ste een rol toegekend. Voorts zijn verscheidene leiders 
van Hamas vanuit Gaza of de Westelijke Jordaanoever 
weggetrokken naar Turkije, waar de Turkse president 
Erdogan hen graag heeft ontvangen. Volgens de am-
bassadeur heeft Turkije inderdaad invloed op Hamas. 
Zodra meerdere leiders van Hamas in Turkije verblijven, 
kan de Turkse president op de beweging druk uitoefe-
nen om ze alle op verzoening gerichte maatregelen te 
doen aanvaarden. Egypte, Turkije, Algerije en Qatar 
weten trouwens dat de Palestijnse Autoriteit echt de 
intentie heeft koers te zetten naar verzoening. De am-
bassadeur bevestigt dan ook volmondig dat Turkije in 
het kader van de Palestijnse verzoening een actieve 
rol speelt. Zo hebben er in Turkije zelf daar meerdere 
vergaderingen over plaatsgevonden om Hamas en de 
Palestijnse Autoriteit nader tot elkaar te brengen. Dat 
is nog niet helemaal gelukt, ondanks de inspanningen 
van ook Egypte en Qatar.

Om die toenadering te bewerkstelligen, wordt vandaag 
meer gefocust op de Verklaring van Algerije na afloop 
van de Conférence de rassemblement pour l’unité 
palestinienne entre les représentants des différentes 
factions palestiniennes die op 13 oktober 2022 in Algerije 
plaatsvond, in de aanloop naar de Arabische top van 1 no-
vember 2022 in datzelfde land. Het is wachten tot Hamas 
zich er bij aansluit. Die Verklaring van Algerije bepleit 
de vorming van een Palestijnse regering van nationale 
eenheid waarin nagenoeg alle Palestijnse groeperingen 
vertegenwoordigd zijn. De enige voorwaarde die president 
Abbas stelt, is dat alle Palestijnse groeperingen zich er 
schriftelijk toe verbinden alle akkoorden te onderschrijven 
die sinds 1993 tussen de PLO en Israël zijn gesloten.

Wat de opvolging van president Abbas betreft, treedt 
de heer Alfarra de heer Albalawi bij. Na het overlijden 
in 2004 van president Yasser Arafat, hét symbool van 
de Palestijnse leiding, is de machtsoverdracht ken-
nelijk democratisch en zonder noemenswaardige pro-
blemen verlopen. President Abbas kreeg 64,5 % van 
de stemmen. Thans rijst de vraag welke president het 
Palestijnse volk vandaag bij verkiezingen in het zadel 
zou helpen. Volgens de ambassadeur is het Palestijnse 

qu’Israël continue de commettre des crimes à l’encontre 
du peuple palestinien, quels que soient les accords, 
forums, conférences visant la paix.

Par rapport au questionnement portant sur le rôle de 
la Turquie dans la réconciliation palestinienne, M. Alfarra 
indique que peu de développements sont intervenus 
en la matière.

Il est vrai que ce dossier était aux mains de l’Égypte. 
En raison des rapprochements entre le Hamas et le 
Qatar, un rôle en la matière a été également attribué 
à ce dernier. Par ailleurs, plusieurs chefs du Hamas 
ont quitté Gaza ou la Cisjordanie pour aller vivre en 
Turquie. Le président turc Erdogan les a bien entendu 
accueillis. Selon l’ambassadeur, la Turquie a en effet du 
pouvoir sur le Hamas. À partir du moment où plusieurs 
de ses chefs séjournent en Turquie, le président turc 
peut mettre la pression sur le Hamas d’accepter toutes 
les mesures en matière de réconciliation. Par ailleurs, 
l’Égypte, la Turquie, l’Algérie, le Qatar savent que l’Autorité 
palestinienne nourrit une véritable intention d’aller vers 
la réconciliation. Dès lors, l’ambassadeur confirme bel 
et bien que la Turquie joue un rôle actif dans le cadre 
de la réconciliation palestinienne. Diverses réunions se 
sont ainsi tenues en Turquie même sur ce sujet, en vue 
de rapprocher le Hamas et l’Autorité palestinienne. Cela 
n’est pas encore un succès, malgré aussi les efforts de 
l’Égypte et du Qatar.

Aujourd’hui, pour y parvenir, on se concentre davan-
tage sur la “Déclaration d’Alger” issue de la Conférence 
de rassemblement pour l’unité palestinienne entre les 
représentants des différentes factions palestiniennes, 
organisée par l’Algérie le 13 octobre 2022, juste avant que 
le pays ne tienne le sommet arabe du 1er novembre 2022. 
Il est attendu à ce jour que le Hamas y adhère. Cette 
“Déclaration d’Alger” préconise la formation d’un gou-
vernement d’union nationale palestinien regroupant 
la quasi-totalité des factions palestiniennes. La seule 
condition que le président Abbas impose, réside en ce 
que toutes les factions palestiniennes s’engagent par 
écrit à adhérer à tous les accords signés entre l’OLP et 
Israël depuis 1993 à aujourd’hui.

En ce qui concerne la succession du président Abbas, 
Mr Alfarra rejoint les propos tenus par M. Albalawi. 
Après le décès du président Yasser Arafat en 2004, le 
leader symbolique de la Palestine, il est à constater que 
la transmission de pouvoir s’est déroulée de manière 
démocratique sans problème majeur. Le président Abbas 
a obtenu 64,5 % des votes. À présent, la question qui 
se pose est de savoir quel président le peuple palesti-
nien va choisir lors d’élections. Selon l’ambassadeur, 
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volk voldoende beslagen en volwassen om die keuze te 
maken, al is hij het met de heer De Maegd eens dat de 
overwegend jonge Palestijnse bevolking geen enkele 
ervaring met het democratisch proces heeft. De meest 
recente verkiezingen dateren immers al van 2006.

Het fundamentele probleem is dat de Palestijnse 
bevolking geen verkiezingen aanvaardt waar Oost-
Jeruzalem niet bij betrokken zou zijn.

De ambassadeur beklemtoont dat de betrekkingen 
tussen de Palestijnse Autoriteit en de nieuwe Israëlische 
regering onbestaande zijn sinds het vertrek van de vorige 
Israëlische premier, Yair Lapid. Israël is gewoon niet 
bereid een Palestijnse gezagsdrager te ontvangen. De 
ambtstermijn van Lapid was weliswaar van korte duur, 
maar president Abbas heeft in die periode wel meer-
dere gesprekken gehad met de toenmalige Israëlische 
minister van Defensie Benny Gantz.

Wat de veiligheidscoördinatie met Israël betreft, haakt 
de ambassadeur vooreerst in op de Oslo-akkoorden, 
waarbij het grondgebied werd opgedeeld in meerde-
re zones, met elk hun eigen bevoegdheidsverdeling. 
Belangrijker nog dan de veiligheidscoördinatie is volgens 
de heer Alfarra de coördinatie van alle aspecten van 
het dagelijks leven. Hij wijst erop dat zonder afstemming 
met Israël niets mogelijk is: mobiliteit, voeding, uitvoer, 
invoer enzovoort.

In het bijzonder met betrekking tot de veiligheids-
coördinatie verwijst de spreker naar een akkoord dat 
al lang geleden tussen Palestijnen en Israëli’s werd 
gesloten. Dat akkoord voorziet er bijvoorbeeld in dat 
wanneer een Israëlische kolonist de weg kwijtraakt en 
in een Palestijns dorp terechtkomt, de Palestijnse politie 
hem begeleidt en weer op koers naar zijn bestemming 
zet. Evenzo dient de politie, wanneer een Palestijn een 
Israëli te lijf gaat, in te grijpen om een einde te maken 
aan de schermutseling. Dat akkoord bepaalt echter ook 
dat de Israëlische strijdkrachten niet het recht hebben de 
Palestijnse vluchtelingenkampen en steden naar eigen 
goeddunken te betreden, allerminst wanneer die in een 
zone A liggen. De Israëlische strijdkrachten deinzen 
er echter niet voor terug dat akkoord voortdurend te 
schenden door die kampen totaal onverwacht binnen 
te vallen om er Palestijnen te arresteren, met alle doden 
en gewonden van dien. De Israëlische strijdkrachten 
maken hun intenties op geen enkele manier kenbaar 
bij de Palestijnse Autoriteit. De veiligheidscoördinatie 
loopt spaak aan Israëlische zijde. Een zoveelste bewijs 
daarvan is de recente aanval op het vluchtelingenkamp 
van Jenin, waarbij elf doden zijn gevallen.

Wat het sanctiebeleid tegen Israël betreft, is de am-
bassadeur overtuigd van de noodzaak daarvan. Zonder 

le peuple palestinien est suffisamment cultivé et mature 
pour opérer ce choix, même s’il reconnaît, comme le fait 
remarquer M. De Maegd, que sa population, en majorité 
très jeune, n’aucune expérience de la démocratie; les 
dernières élections remontant à 2006.

Le problème fondamental réside en ce que la popula-
tion palestinienne n’accepte pas l’organisation d’élections 
sans Jérusalem-Est.

Pour ce qui concerne les relations entre l’Autorité 
palestinienne et le nouveau gouvernement israélien, 
l’ambassadeur souligne qu’elles sont inexistantes depuis 
le départ du précédent premier ministre israélien, Yair 
Lapid. Israël n’est simplement pas prête à recevoir un 
responsable palestinien. Pendant l’ère de Lapid, même 
si elle était de courte durée, le président Abbas avait 
eu plusieurs échanges israéliens avec le ministre de la 
défense israélien, Benny Gantz.

En matière de coordination sécuritaire avec Israël, 
l’ambassadeur revient tout d’abord sur les Accords d’Oslo 
qui avaient divisé le territoire en plusieurs zones avec une 
répartition des différents pouvoirs au sein de chacune de 
celles-ci. Au-delà de la coordination sécuritaire, il est une 
coordination encore plus importante, selon M. Alfarra, 
celle pour la vie quotidienne. Il rappelle ainsi que rien ne 
peut se faire sans se coordonner avec Israël: mobilité, 
alimentation, exportations, importations, etc.

Particulièrement au sujet de la coordination sécuri-
taire, l’orateur fait allusion à l’accord convenu depuis 
longtemps entre les Palestiniens et les Israéliens. Cet 
accord prévoit par exemple que si un colon israélien 
s’égare et pénètre dans un village palestinien, il est 
raccompagné par les forces de police palestiniennes 
qui lui indiquent la bonne direction en fonction de sa 
destination. De même si un Palestinien s’en prend à 
un Israélien, les forces de police palestiniennes vont 
intervenir pour y mettre un terme. Mais cet accord prévoit 
également que les forces armées israéliennes n’ont pas 
le droit de pénétrer de manière intempestive dans les 
camps de réfugiés et dans les villes palestiniens, surtout 
celles considérées comme zones A. Or les forces armées 
israéliennes ne se privent pas de violer cet accord de 
manière permanente en y rentrant intempestivement 
pour y arrêter des Palestiniens avec à la clé des morts 
et des blessés. Aucune communication n’est adressée 
par les forces armées israéliennes à l’Autorité palesti-
nienne de ces agissements. La coordination sécuritaire 
ne fonctionne pas du côté israélien. La récente attaque 
contre le camp de réfugiés de Jénine qui a fait 11 morts, 
en est à nouveau la preuve.

Au sujet de la politique des sanctions à l’égard d’Israël, 
l’ambassadeur se dit convaincu de sa nécessité. Sans 
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sancties tegen Israël, dat zich alles permitteert, kan er 
geen vrede komen. Volgens de heer Alfarra begrijpt 
Israël alleen de taal van sancties. Met Israël zijn al alle 
scenario’s de revue gepasseerd. De spreker wijst erop 
dat België in dat opzicht het eerste land ter wereld was 
om van Israël de terugbetaling te eisen van alle bedragen 
die niet zijn aangewend voor projecten waar ze bedoeld 
voor waren. Israël heeft zich naar die sanctie geschikt. 
De spreker leidt daaruit af dat alleen sancties Israël 
opnieuw op het rechte pad kunnen brengen.

Meerdere Europese leiders vrezen dat sancties tot 
een breuk in de betrekkingen met Israël zouden leiden, 
waardoor de EU een complexe rol zou moeten spelen in 
het vredesproces. Volgens de ambassadeur is die vrees 
ongegrond, omdat de EU uitstekende betrekkingen met 
Israël onderhoudt op het vlak van economie, cultuur, 
sociale zaken enzovoort.

Op 3 oktober 2022, voor het eerst sinds 2012, heeft de 
EU opnieuw een zitting gehouden van de Associatieraad 
EU-Israël. Toch is de situatie voor de Palestijnen sinds ok-
tober 2022 verslechterd. De organisatie van die Raad, 
die al tien jaar niet meer was samengekomen, is met 
andere woorden een geschenk voor Israël, dat het inter-
nationaal recht ongestoord is kunnen blijven schenden.

In verband met de producten uit de Israëlische ne-
derzettingen herinnert de spreker eraan dat de EU 
op 12 november 2015 een interpretatieve mededeling 
heeft gepubliceerd over de vermelding van de oorsprong 
van goederen uit de sinds juni 1967 door Israël bezette 
gebieden (2015/C 375/05). De spreker betreurt dat de 
Europese Commissie vervolgens heeft gepreciseerd 
dat elke lidstaat zelf bepaalt of en hoe hij die maatregel 
ten uitvoer zal leggen.

In 2020 hebben de Verenigde Naties het vizier vooral 
gericht op de commerciële bedrijven die betrokken zijn 
bij activiteiten die gelinkt zijn aan de nederzettingen. 
Volgens de VN is het van cruciaal belang de wetten 
uit te rollen die de invoer verbieden van goederen die 
worden geproduceerd in de illegale nederzettingen over 
alle bezette gebieden heen.

Desondanks ontvangt de ambassadeur ook nu nog 
producten uit de nederzettingen. Hij leidt daaruit af 
dat het etikettensysteem niet werkt. Hij spoort België 
en alle Europese landen aan een regeling tot stand te 
brengen om de invoer naar Europa van producten uit 
de Israëlische nederzettingen te verbieden.

sanctions à l’égard d’Israël qui se permet tout, il n’est 
pas possible d’aboutir à la paix. Selon M. Alfarra, Israël 
ne comprend que la politique de sanctions. Tout a été 
tenté avec Israël. À cet égard, l’intervenant rappelle que 
la Belgique a été le premier pays au monde à exiger 
d’Israël qu’elle rembourse des montants versés non uti-
lisés pour des projets auxquels ils étaient dédiés. Cette 
sanction a été prise en compte par Israël. L’intervenant 
en conclut que seules les sanctions peuvent remettre 
Israël dans le droit chemin.

Plusieurs responsables européens disent craindre une 
rupture des relations avec Israël si des sanctions sont 
appliquées à son égard; avec pour conséquence par la 
suite un rôle compliqué à jouer pour l’UE au niveau du 
processus de paix. À cela, l’ambassadeur répond que 
cette crainte n’a pas lieu d’être au vu des très bonnes 
relations que l’UE entretient avec Israël dans les nom-
breux domaines économique, culturel, social, etc.

Le 3 octobre 2022, l’UE est revenue avec le Conseil 
d’association EU-Israël, dont la dernière réunion remon-
tait à l’année 2012. Or, depuis le mois d’octobre 2022 à 
aujourd’hui, la situation palestinienne s’est aggravée. Ainsi 
on offre un cadeau à Israel en organisant ce Conseil qui 
ne s’est plus tenu depuis 10 ans tout en laissant Israel 
poursuivre ses violations du droit international sans la 
moindre réprimande.

Par rapport à la question des produits des colo-
nies israéliennes, l’ambassadeur rappelle que l’UE a 
publié en date du 12 novembre 2015 la communica-
tion interprétative relative à l’indication de l’origine des 
marchandises issues des territoires occupés par Israël 
depuis juin 1967 (2015/C 375/05). L’intervenant déplore 
que la Commission européenne ait précisé par la suite 
que cela relevait de la volonté de chaque État.

En 2020, les Nations Unies font référence en particulier 
aux entreprises commerciales impliquées dans certaines 
activités liées aux colonies. Selon l’organisation, il est 
crucial de mettre en œuvre les lois interdisant l’impor-
tation des biens produits dans des colonies illégales 
situées dans tout territoire occupé.

Aujourd’hui, l’ambassadeur indique qu’il reçoit mal-
gré cela des produits en provenance des colonies. Il 
en déduit que le système de l’étiquetage ne fonctionne 
pas. Il exhorte la Belgique ainsi que tous les pays euro-
péens à mettre en place un mécanisme interdisant 
l’importation européenne de produits issus des colonies 
israéliennes.
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Hij merkt op dat Ierland die stap al heeft gezet en dat 
ook België ter zake vooruitgang boekt. België is in staat 
het onderscheid te maken tussen de producten uit de 
nederzettingen en die uit Israël. Palestina heeft nooit 
gevraagd dat Europa zijn economische betrekkingen 
met Israël zou verbreken of de invoer van producten 
uit Israël zou verbieden. Het verbod zou alleen betrek-
king moeten hebben op de producten uit de Israëlische 
nederzettingen.

Als de EU daadwerkelijk beslist om alle goederen uit 
de Israëlische nederzettingen te verbieden, zal Israël 
wel tweemaal nadenken alvorens het internationaal 
recht nog te schenden.

4. Replieken

De heer André Flahaut (PS) concludeert dat Israël 
er uitsluitend een krachtmeting van maakt en Palestina 
verstikt door de tijd haar werk te laten doen en te pro-
fiteren van het totale stilzwijgen van een groot aantal 
landen. In dat verband is het opvallend dat Palestina 
alleen nog door Algerije echt wordt gesteund, terwijl 
de andere Arabische landen, zoals Marokko, daartoe 
aangezet door de Abraham-akkoorden, hun financiering 
hebben stopgezet. Aldus wordt dit eindeloze conflict 
gebagatelliseerd.

De keuze van het Palestijnse volk voor de opvolging 
van huidig president Abbas moet absoluut worden 
gerespecteerd. Het zou eens te meer problematisch 
zijn mocht Frankrijk in een neokoloniale reflex denken 
de geknipte kandidaat naar voren te kunnen schuiven. 
Frankrijk heeft op dat vlak immers gefaald in Mali en in 
de Sahel. Het is heel aannemelijk dat het met Palestina 
andermaal een vergissing zou begaan. Frankrijk moet 
de keuze van het Palestijnse volk voor zelfbeschikking 
eerbiedigen.

De heer Michel De Maegd (MR) dankt de ambas-
sadeur voor zijn uitvoerige antwoorden.

Mevrouw Els Van Hoof (cd&v) sluit zich aan bij de 
dankbetuiging van de heer De Maegd. Ze hoopt dat een 
commissiedelegatie de komende maanden ter plaatse 
zal kunnen gaan.

Il remarque que l’Irlande a déjà entamé cette démarche 
tandis que la Belgique progresse également dans le 
domaine. La Belgique est capable de faire la différen-
ciation entre les produits issus des colonies et ceux 
d’Israël. La Palestine n’a jamais demandé à l’Europe 
de rompre ses relations économiques avec Israël ou 
de faire interdire en Europe les produits issus d’Israël. 
Les seuls produits visés sont ceux issus des colonies 
israéliennes.

Si l’UE prend effectivement la décision d’interdire 
toutes les marchandises issues des colonies israéliennes, 
alors Israel réfléchira à deux fois avant de poursuivre 
ses violations de droit international.

4. Répliques

M. André Flahaut (PS) conclut qu’Israël met unique-
ment sur le rapport de force et étouffe la Palestine en 
jouant sur le temps et en profitant du silence complet 
d’une majorité d’États. À cet égard, il est frappant que 
seule l’Algérie soutienne encore effectivement la Palestine 
tandis que les autres États arabes, comme le Maroc, 
séduits par les Accords d’Abraham, aient coupé leur 
financement. Cela a pour effet de banaliser ce conflit 
qui perdure.

Quant au choix du peuple palestinien en vue de la 
succession à l’actuel président Abbas, il est crucial de 
le respecter. Cela serait à nouveau problématique si 
la France, dans une démarche néocoloniale, s’imagi-
nait pouvoir désigner le candidat idéal. En effet, en la 
matière, la France a échoué et au Mali, et au Sahel. Il 
est fort probable qu’elle se tromperait à nouveau avec 
la Palestine. Elle doit laisser au peuple palestinien le 
choix à son autodétermination.

M. Michel De Maegd (MR) tient à remercier l’ambas-
sadeur pour ces nombreux éléments de réponse.

Mme Els Van Hoof (cd&v) rejoint M. De Maegd dans 
ses remerciements. Elle espère qu’une délégation de 
membres de la Commission pourra se rendre sur le 
terrain dans les prochains mois.
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IV. — HOORZITTING VAN 22 MAART 2023

Hoorzitting met de heer Philippe Lazzarini, 
commissaris-generaal van UNRWA – United Nations 
Relief and Works Agency for Palestine Refugees in 
the Near East

1. Inleidende uiteenzetting door de heer Philippe 
Lazzarini, commissaris-generaal van UNRWA – United 
Nations Relief and Works Agency for Palestine 
Refugees in the Near East

De heer Philippe Lazzarini, commissaris-generaal 
van UNRWA, dankt de commissie voor de gelegen-
heid de visie van UNRWA nader toe te lichten en voor 
de mogelijkheid die wordt geboden om in dialoog te 
gaan. Spreker verheugt zich over de ontmoetingen die 
hij in Brussel heeft met het Europees Parlement en het 
Belgisch Parlement.

De heer Lazzarini houdt eraan in de eerste plaats 
België te bedanken om zo’n goede en trouwe stra-
tegische partner te zijn voor UNRWA. Dit jaar zal dit 
partnerschap 70 jaar oud zijn. Volgend jaar zal UNRWA 
tevens zijn 75-jarig bestaan vieren.

Er valt echter weinig te vieren, aangezien UNRWA 
werd opgericht met het doel tijdelijk, met een mandaat dat 
per drie jaar kon worden verlengd, diensten te verlenen 
voor de meest gedepriveerde bevolking, met name de 
Palestijnse vluchtelingen. Het feit dat UNRWA vandaag 
nog bestaat, is het bewijs van een collectief falen: tot 
op vandaag werd er geen blijvende en faire politieke 
oplossing bereikt voor het Israëlisch-Palestijnse conflict. 
Op vandaag is dit het meest langdurige onopgeloste 
conflict na Wereldoorlog II.

Spreker betreurt het te moeten vaststellen dat we 
vandaag zeer ver verwijderd zijn van nog maar een 
begin van een politiek vergelijk. De laatste dertig jaar 
bezocht de heer Lazzarini Palestina geregeld. Initieel, 
tijdens de eerste Intifada, als vertegenwoordiger van het 
Internationale Rode Kruis, in de jaren 90 bij de aanvang 
van het Madrid-proces, dat uiteindelijk heeft geleid tot de 
Oslo-akkoorden. Dat was een periode vol van hoop en 
positieve verwachtingen, ondanks de Intifada. Dertig jaar 
later, vandaag, zijn de vooruitzichten zeer somber. De 
afgelopen jaren is het gevoel van hopeloosheid enkel 
sterker geworden, evenals het gevoel en de indruk dat 
er geen oprechte belangstelling meer bestaat om naar 
een oplossing van het conflict toe te werken. Dit zou 
nochtans het geval moeten zijn.

IV. — AUDITION DU 22 MARS 2023

Audition de M. Philippe Lazzarini, Commissaire 
général de l’Office de secours et de travaux des 
Nations Unies pour les réfugiés de Palestine dans 
le Proche-Orient (UNRWA)

1. Exposé introductif par M. Philippe Lazzarini, 
Commissaire général de l’Office de secours et de 
travaux des Nations Unies pour les réfugiés de 
Palestine dans le Proche-Orient (UNRWA)

M. Philippe Lazzarini, Commissaire général de 
l’UNRWA, remercie la Commission de lui donner l’oc-
casion d’expliquer plus en détail la vision de l’UNRWA 
et d’engager un dialogue avec les membres de cette 
instance. L’orateur se dit ravi des diverses occasions 
qui lui ont été données jusqu’ici de pouvoir rencontrer 
les membres du Parlement européen et du Parlement 
belge à Bruxelles.

M. Lazzarini tient, avant toute chose, à remercier la 
Belgique d’être un partenaire stratégique aussi fiable et 
loyal envers l’UNRWA. Ce partenariat fête cette année 
ses 70 ans. L’année prochaine, l’UNRWA fêtera elle-
même son 75e anniversaire.

Cette célébration ne constitue toutefois pas un motif 
de réjouissance, l’UNRWA ayant été initialement créée 
dans le but d’exercer un mandat temporaire, renouvelable 
tous les trois ans, afin d’apporter une aide aux popula-
tions les plus démunies face au conflit et en particulier 
aux réfugiés palestiniens. Le fait que l’UNRWA existe 
encore aujourd’hui n’est donc que l’expression d’un 
échec collectif et d’une incapacité à trouver une solution 
politique durable et équitable au conflit israélo-palestinien, 
qui constitue aujourd’hui le plus long conflit non résolu 
depuis la Seconde Guerre mondiale.

L’orateur regrette de devoir constater qu’à ce stade, 
nous sommes encore très loin d’un quelconque règle-
ment politique. Au cours des trente dernières années, 
M. Lazzarini s’est régulièrement rendu en Palestine. 
Tout d’abord lors de la première Intifada, en tant que 
représentant de la Croix-Rouge internationale, puis dans 
les années 90, au début de la conférence de Madrid, 
qui a finalement conduit à la conclusion des accords 
d’Oslo. Malgré le soulèvement, ce fut une période pleine 
d’espérances. Trente ans plus tard, les perspectives 
sont à l’inverse très sombres. Ces dernières années, 
le désespoir n’a fait que s’accentuer, tout comme le 
sentiment que plus personne ne trouve encore quelque 
intérêt à œuvrer à la résolution du conflit. Or, ce désin-
térêt ne se justifie pas.
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UNRWA is een agentschap van de Verenigde Naties, 
met een statuut dat volledig afzonderlijk is van de an-
dere VN-agentschappen. UNRWA is het enige agent-
schap dat rechtstreekse diensten verleent aan de 
meest gedepriveerde bevolkingsgroepen, met name 
de Palestijnse vluchtelingen. UNRWA is actief in vijf 
gebieden: in Libanon, in Syrië, in Jordanië en op de 
Westelijke Jordaanoever, Oost-Jeruzalem en in Gaza. 
Voor de Palestijnse vluchtelingen in deze gebieden, 
treedt UNRWA op als een regering: UNRWA is het 
de facto ministerie van Onderwijs. Er wordt aan meer 
dan 550.000 jongens en meisjes onderwijs verstrekt; 
UNRWA is het de facto ministerie van Gezondheid, 
waarbij aan meer dan 2 miljoen mensen gezondheids-
zorgen worden verstrekt; UNRWA is tevens het de facto 
ministerie van sociale zaken, waarbij een sociaal vang-
net wordt voorzien voor de meest arme en kwetsbare 
vluchtelingen,. Het betreft ongeveer 400.000 personen 
in de regio. UNRWA treedt ook op als een ministerie 
voor de lokale overheden: UNRWA verleent de diensten 
van een lokale overheid voor de vluchtelingenkampen 
in de regio. Zo wordt er bijvoorbeeld aan afvalophaling 
en -verwerking gedaan. Voor meer dan 60 jaar heeft de 
internationale gemeenschap UNRWA financieel onder-
steund om haar taken te kunnen vervullen. Gedurende de 
afgelopen decennia werden er toch wel wat successen 
geboekt: zo studeerden meer dan 2 miljoen mensen af, 
waarvan heel wat van hen ook hebben bijgedragen tot 
de welvaart van de regio. In de jaren 50 en 60 gingen 
duizenden Palestijnen naar de Golfstaten om te studeren 
voor arts, advocaat, …

De laatste tien jaar kampt UNRWA echter met een 
tekort aan financiering voor het uitoefenen van haar 
taken. Hoewel UNRWA de diensten van een overheid 
verschaft, is zij voor haar financiering volledig afhan-
kelijk van de goede wil van de lidstaten. UNRWA wordt 
gefinancierd zoals een NGO en beschikt over geen 
enkel financieringsmiddel waarover een Staat wel be-
schikt: UNRWA kan geen belastingen heffen, kan geen 
diensten verkopen, kan geen geld lenen bij de bank en 
kan geen geld drukken. UNRWA is volledig afhankelijk 
van de goede wil van de lidstaten. De bijdragen van 
de lidstaten zijn echter afgenomen. Nochtans zijn het 
dezelfde lidstaten die UNRWA aanzetten tot een blij-
vende ondersteuning van de Palestijnse vluchtelingen. 
Het is genoegzaam gekend dat UNRWA lijdt aan een 
chronische onder financiering.

Sedert 2010 is het Israëlisch-Palestijns conflict in de 
verdrukking geraakt op de politieke agenda. Tijdens 
dezelfde periode is er een nieuwe regionale dynamiek 
ontstaan, waaronder ook de Arabische lente. Bovendien 
waren er andere crisissen op andere plaatsen in de we-
reld, en begonnen de werkingsmiddelen van UNRWA 

L’UNRWA est une agence des Nations Unies dont le 
statut est totalement distinct de celui des autres agences 
de l’ONU. L’UNRWA est ainsi la seule agence à fournir 
des services directs aux populations les plus démunies, 
en particulier aux réfugiés palestiniens. L’UNRWA opère 
dans cinq régions: au Liban, en Syrie, en Jordanie et en 
Cisjordanie, à Jérusalem-Est et à Gaza. Pour les réfu-
giés palestiniens dans ces régions, l’UNRWA fait office 
de pouvoir exécutif: l’agence fait ainsi de facto figure 
de ministère de l’Éducation. L’éducation est dispensée 
dans la région à plus de 550.000 élèves. L’UNRWA fait 
également figure de facto de ministère de la Santé, en 
fournissant des soins à plus de 2 millions de personnes. 
L’UNRWA fait figure de facto de ministère des Affaires 
sociales, en offrant un filet de sécurité sociale aux réfu-
giés les plus pauvres et les plus vulnérables. Son action 
profite à quelque 400.000 personnes dans la région. 
L’UNRWA joue également le rôle d’organe d’adminis-
tration des pouvoirs locaux, en organisant une série 
de services dans les camps de réfugiés de la région, 
comme la collecte et l’élimination des déchets. Depuis 
plus de 60 ans, la communauté internationale soutient 
financièrement l’UNRWA dans la mise en œuvre de 
ses tâches. Les dernières décennies ont tout de même 
enregistré une série de succès: plus de 2 millions de 
personnes ont obtenu un diplôme et beaucoup de ces 
diplômés ont contribué à la prospérité de la région. Dans 
les années 50 et 60, des milliers de Palestiniens sont 
partis dans les États du Golfe pour y étudier et devenir 
médecin ou avocat.

Au cours de la dernière décennie, l’UNRWA a tou-
tefois été confrontée à une pénurie de fonds qui ne lui 
a plus permis de mener ses missions à bien. Bien que 
l’agence fournisse les services d’un pouvoir public, son 
financement dépend entièrement de la bonne volonté 
des États membres. Elle est financée comme une ONG 
et ne dispose donc pas des moyens de financement d’un 
État: l’UNRWA ne peut pas lever d’impôts, ne peut pas 
vendre de services, ne peut pas emprunter de l’argent 
à la banque et ne peut pas imprimer de la monnaie. 
L’UNRWA dépend entièrement de la bonne volonté des 
États membres. Or, les contributions des États membres 
ont diminué. Dans le même temps, ces mêmes États 
membres qui font pression sur l’UNRWA pour qu’elle 
continue à soutenir les réfugiés palestiniens. Il est bien 
connu que l’UNRWA souffre d’un sous-financement 
chronique.

Depuis 2010, le conflit israélo-palestinien ne fait plus 
partie des sujets prioritaires de l’agenda politique. Dans 
le même temps, de nouvelles dynamiques régionales 
ont fait leur apparition, comme le Printemps arabe. 
D’autres crises ont également éclaté dans d’autres 
parties du monde et les ressources opérationnelles 
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te stagneren. Vandaag beschikt UNRWA over dezelfde 
hoeveelheid fondsen als in 2010. Dit ondanks het feit 
dat de regio door verscheidene crisissen is gegaan. 
Vier van de vijf projecten waarin UNRWA actief zijn, 
verkeren in crisis:

1. Libanon herbergt ongeveer 1 miljoen Syrische 
vluchtelingen. Bovendien kent het land een financiële 
en economische implosie en verkeert het in een diepe 
politieke crisis. De Palestijnse vluchtelingen zijn zeker 
slachtoffer van deze situatie, en deze bevolkingsgroep was 
vanuit sociaaleconomisch oogpunt reeds achtergesteld.

2. Syrië kende het welbekende gewapende conflict 
en ten gevolge daarvan is de socio-economische situ-
atie zeer alarmerend, met daarbovenop dan de recente 
zware aardbeving, die vooral de vluchtelingen in het 
Noordwesten van Syrië heeft getroffen. In Syrië ver-
blijven ongeveer 500.000 Palestijnse vluchtelingen: de 
meeste onder hen werden verdreven ten gevolge van 
het gewapende conflict en zijn volledig afhankelijk van 
de hulp van UNRWA.

3. Westelijke Jordaanoever: sedert 18 maanden neemt 
het geweld daar overhand toe. De situatie is even erg 
als in 2005.

4. Gaza. Dertig jaar geleden was Gaza een plaats van 
hoop, ondanks de Intifida. Ook was er in elke Palestijnse 
familie nog iemand die Hebreeuws sprak, meestal om-
wille van de commerciële activiteiten met de Joodse 
bevolking. Dit is vandaag niet meer het geval: geen 
enkele Palestijn onder de leeftijd van 60 beheerst nog 
het Hebreeuws. Palestijnse en Joodse jonge mensen 
kennen elkaar niet meer, wat leidt tot een ontmenselijkt 
conflict omdat beide bevolkingsgroepen elkaar niet 
meer kennen. Dit was reeds het geval voor de situaties 
in Gaza, maar dit lijkt zich ook nog uit te breiden naar 
de Westelijke Jordaanoever en Jeruzalem.

5. Onpartijdigheid en neutraliteit van UNRWA als 
VN-agentschap. UNRWA werkt reeds jaren in een zeer 
verdeelde omgeving, waarbij beide partijen een zeer 
sterk en uitgesproken discours hanteren. Het is niet de 
opdracht van UNRWA om te pogen beide partijen na-
der tot elkaar te brengen. Wél vertolkt UNRWA de visie 
van de Verenigde Naties en bij uitbreiding ook van de 
internationale gemeenschap. UNRWA werd meermaals 
bekritiseerd als zijnde onvoldoende neutraal met be-
trekking tot onderwijs en de inhoud van schoolboeken. 
De heer Lazzarini onderlijnt dat UNRWA zich bewust is 
van het feit dat hij niet werkt in een nul-risico omgeving, 
maar UNRWA heeft zich nooit schuldig gemaakt aan 
inbreuk op VN-waarden, noch op UNESCO-standaarden. 
Op deze waarden en standaarden zal UNRWA nooit 
een toegeving doen.

de l’UNRWA ont commencé à stagner. Aujourd’hui, 
l’UNRWA dispose de fonds d’un montant analogue à ce 
qu’elle avait en 2010, alors même la région a traversé 
plusieurs crises. Quatre des cinq projets dans lesquels 
l’UNRWA est active sont en crise:

1. Le Liban accueille environ 1 million de réfugiés 
syriens. Le pays connaît par ailleurs une implosion 
financière et économique et une crise politique profonde. 
Les réfugiés palestiniens sont assurément victimes de 
cette situation, alors que ce groupe était déjà défavorisé 
sur le plan socio-économique.

2. La Syrie a connu le conflit armé que l’on sait et, 
par conséquent, la situation socio-économique est très 
alarmante. Celle-ci a en outre été exacerbée par le récent 
tremblement de terre qui a gravement touché les réfugiés 
dans le nord-ouest de la Syrie. Environ 500.000 réfugiés 
palestiniens résident en Syrie: la plupart d’entre eux ont 
été déplacés à la suite du conflit armé et dépendent 
entièrement de l’aide de l’UNRWA.

3. Cisjordanie: depuis 18 mois, la violence gagne 
du terrain. La situation est aussi mauvaise qu’en 2005.

4. Gaza. Il y a trente ans, malgré l’Intifada, Gaza était 
un lieu d’espoir. Dans chaque famille palestinienne, il y 
avait encore quelqu’un qui parlait hébreu, principalement 
en raison des activités commerciales avec la population 
juive. Ce n’est plus le cas aujourd’hui: aucun Palestinien 
de moins de 60 ans ne maîtrise encore l’hébreu. Les 
jeunes palestiniens et juifs ne se connaissent plus, ce 
qui conduit à une déshumanisation du conflit: les deux 
camps ne se connaissent plus. C’était déjà le cas à Gaza, 
mais le phénomène semble s’étendre à la Cisjordanie 
et à Jérusalem.

5. Impartialité et neutralité de l’UNRWA en tant 
qu’agence des Nations Unies. L’UNRWA travaille depuis 
des années dans un environnement très divisé, où les 
deux parties ont recours à des mots très forts. La mission 
de l’UNRWA n’est pas d’essayer de rapprocher les deux 
parties. Sa mission est de traduire la vision des Nations 
Unies et, par extension, de la communauté internatio-
nale. L’UNRWA a été critiquée à plusieurs reprises pour 
son manque de neutralité en matière d’éducation et de 
contenu des manuels scolaires. M. Lazzarini souligne 
que l’UNRWA est consciente de ne pas travailler dans 
un environnement dénué de risque et précise qu’elle ne 
s’est jamais rendue coupable de violation des valeurs 
de l’ONU ou des normes de l’UNESCO. Sur ces valeurs 
et ces normes, l’UNRWA ne fera jamais de concession.



1233338/001DOC 55

C H A M B R E   5 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2022 2023 K A M E R • 5 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

6. UNRWA-onderwijssysteem. Op dit UNRWA-
programma is de heer Lazzarini het meest trots. Het 
is het vlaggenschip van de organisatie, want door dit 
programma, voorziet UNRWA hoop en perspectief 
aan 550.000 jonge vluchtelingen in de regio. Meer dan 
eens werd het UNRWA-onderwijsprogramma geëvalu-
eerd door derden. Als één van de eersten in de regio 
heeft UNRWA gendergelijkheid op de agenda geplaatst. 
Reeds meer dan 20 jaar geleden heeft UNRWA een 
Mensenrechtencurriculum uitgerold, dat geen ander 
publiek onderwijssysteem in de regio aanbood. Dit 
curriculum kreeg steeds zeer hoge waarderingscijfers, 
die bovendien als hoge waar voor het besteedde geld 
betekende. Volgens de cijfers van de Wereldbank is de 
onderwijskost per leerling in een UNRWA-school 25 % 
lager dan in elke andere publieke school. Bovendien 
lopen de UNRWA-leerlingen meestal één jaar voor op 
leerlingen van publieke onderwijsinstellingen in dezelfde 
regio.

7. Naar aanleiding van de 75e verjaardag van UNRWA 
heeft commissaris-generaal Lazzarini de lidstaten ge-
vraagd om een grondige reflectie te maken van wat in 
de toekomst het gezamenlijk engagement zal zijn ten 
aanzien van de Palestijnse vluchtelingen. De huidige 
situatie, waarbij UNRWA wordt geconfronteerd met on-
geziene financieringsproblemen en met de toenemende 
verwachtingen ter ondersteuning van de Palestijnse 
vluchtelingen, is onhoudbaar. Het spanningsveld tus-
sen de beschikbare middelen en de financiële noden 
is, mede door de hoge inflatie, ondraaglijk geworden. 
Elke mogelijke rationalisatie- en besparingsoefening 
heeft UNRWA de laatste tien jaren reeds doorgevoerd. 
Dit heeft voor gevolg dat vandaag de kwaliteit van de 
programma’s is geïmpacteerd: de klaslokalen zitten meer 
dan vol, wat de onderwijskwaliteit in het gedrang brengt. 
Bovendien stelt de spreker vast dat het begrip van “dien-
sten” nauw verweven is met het begrip “rechten”. Het is 
quasi onmogelijk om de dienstverlening van een agent-
schap zoals UNRWA aan te passen als er geen politieke 
vooruitzichten zijn. Een afbouw van de dienstverlening 
zou door de gemeenschappen en de gastlanden worden 
gepercipieerd als een poging tot ontmanteling van het 
agentschap vooraleer het politieke proces een uitkomst 
zal hebben bereikt. De gemeenschappen beschouwen 
dit als een ondermijning van de toekomstige rechten van 
de Palestijnse vluchtelingen, en als een bewijs dat de 
internationale gemeenschap hen aan hun lot overlaat. 
Om die redenen heeft UNRWA beslist haar inspannin-
gen op te drijven en samen met de lidstaten duidelijk te 
bepalen wat men gezamenlijk beoogt als hulpverlening 
aan de Palestijnse vluchtelingen in de regio.

6. Système éducatif de l’UNRWA. C’est de ce pro-
gramme de l’UNRWA que M. Lazzarini est le plus fier. 
Il s’agit du programme phare de l’organisation, car 
grâce à lui, l’UNRWA rend espoir et offre des pers-
pectives à 550.000 jeunes réfugiés dans la région. Le 
programme d’éducation de l’UNRWA a été évalué à 
plusieurs reprises par des tiers. L’UNRWA, l’une des 
premières dans la région, a mis l’égalité des sexes à 
l’ordre du jour. Il y a déjà plus de 20 ans, l’UNRWA a 
déployé un programme d’études sur les droits humains 
qu’aucun autre système d’enseignement public de la 
région n’offrait. Ce programme d’études a toujours été 
très bien noté, et présente en outre un excellent rapport 
qualité-prix. Selon les chiffres de la Banque mondiale, le 
coût de l’éducation par élève dans une école de l’UNRWA 
est inférieur de 25 % à celui de n’importe quelle autre 
école publique. En outre, les élèves de l’UNRWA ont 
généralement un an d’avance sur les élèves des éta-
blissements d’enseignement public de la même région.

7. À l’occasion du 75e anniversaire de l’UNRWA, le 
Commissaire général Lazzarini a demandé aux États 
membres d’entreprendre une réflexion approfondie sur 
la nature que prendra à l’avenir l’engagement commun 
en faveur des réfugiés palestiniens. Cette situation, où 
l’UNRWA fait face à la fois à des problèmes de finance-
ment sans précédent et à des attentes croissantes en 
matière de soutien aux réfugiés palestiniens, n’est pas 
viable. La tension entre les moyens disponibles et les 
besoins financiers est devenue insupportable, en partie 
à cause de l’inflation. Toutes les mesures possibles de 
rationalisation et de réduction des coûts ont déjà été 
prises par l’UNRWA au cours des dix dernières années. 
En conséquence, la qualité des programmes en a été 
affectée aujourd’hui: les salles de classe sont plus que 
pleines, ce qui compromet la qualité de l’enseignement. 
En outre, l’orateur explique que le concept de “services” 
est étroitement lié au concept de “droits”. Il est pratique-
ment impossible d’adapter les services d’une agence 
comme l’UNRWA s’il n’y a pas de perspective politique. 
Une réduction des services serait perçue par les com-
munautés et les pays d’accueil comme une tentative de 
démanteler l’agence avant que le processus politique 
n’aboutisse. Les communautés le perçoivent comme 
une atteinte aux droits futurs des réfugiés palestiniens 
et comme la preuve que la communauté internationale 
les abandonne à leur sort. Pour ces raisons, l’UNRWA 
a décidé d’intensifier ses efforts et de définir clairement 
avec ses États membres les actions qu’elle entend 
entreprendre afin de porter assistance aux réfugiés 
palestiniens dans la région.
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2. Vragen en opmerkingen van de leden

De heer Wouter Devriendt (Ecolo-Groen) zegt UNRWA 
alle steun toe vanwege de Ecolo-Groen-fractie. De zeer 
consequente aanpak van UNRWA, gebaseerd op het 
respecteren van de mensenrechten en het internationaal 
recht, wordt ten zeerste gewaardeerd. Bij dit conflict, waar 
de gemoederen en emoties hoog opwaaien, is er ook 
een harde strijd tussen beide partijen om de publieke 
opinie voor zich te winnen. Gelukkig zijn er nog de VN 
en UNRWA, met, in de eerste plaats, een humanitaire 
opdracht. Vervolgens kreeg de spreker graag een ant-
woord op de volgende vragen:

— Het conflict Israël-Palestina staat hoog op de 
agenda van het Belgisch Parlement en wordt nauw op-
gevolgd. Dit heeft te maken met de gedurende vele jaren 
flagrante mensenrechtenschendingen in de bezette 
gebieden. Als beleidsmaker is de spreker, samen met 
zijn collega’s, op zoek naar hefbomen, om de betrok-
ken partijen te dwingen het internationaal recht na te 
leven en de mensenrechten te respecteren. Welke 
hefbomen kan de heer Lazzarini voorstellen? In dit 
verband verwijst de spreker naar volgende passage uit 
het regeerakkoord van de huidige federale regering: 
“De regering zet verdere stappen inzake een bilateraal 
en multilateraal differentiatiebeleid ten opzichte van de 
Israëlische nederzettingen. De regering zal op multila-
teraal en EU-vlak, of desgevallend met een significante 
groep gelijkgezinde staten, werken aan een lijst van 
effectieve en proportionele tegenmaatregelen ingeval 
van een Israëlische annexatie van Palestijns gebied en 
aan de mogelijke en tijdige erkenning van de Palestijnse 
staat.”(Regeerakkoord van 30 september 2020, p. 90) 
Is er op vandaag sprake van een annexatie van de 
Westelijke Jordaanoever? Afgaande op de tekst van 
het regeerakkoord van de nieuwe Israëlische regering 
en de beleidsverklaringen van deze regering, wordt er 
onverbloemd gesproken over annexatie. Dit zou toch een 
aanleiding moeten zijn om een aantal tegenmaatregelen 
in gang te zetten.

— Wat vindt de heer Lazzarini van een importverbod 
op producten uit illegale Israëlische nederzettingen als 
maatregel?

— Als men de differentiatie consequent zou doortrek-
ken, is het overeenkomstig het internationaal recht aan de 
Europese Unie en de lidstaten sancties te nemen tegen 
Israëlische functionarissen die verbonden zijn aan de 
illegale bezettingspolitiek. Op deze wijze belandt men 
in een breed scala van maatregelen. Wat is de visie van 
de genodigde spreker?

2. Questions et observations des membres

M. Wouter Devriendt (Ecolo-Groen) déclare que 
l’UNRWA bénéficie du plein soutien du groupe Ecolo-
Groen. L’approche très cohérente de l’UNRWA, fondée 
sur le respect des droits humains et du droit internatio-
nal, est très appréciée. Dans ce conflit, où les esprits 
s’échauffent et les émotions s’exacerbent, les deux 
camps se livrent également une bataille acharnée pour 
conquérir l’opinion publique. Heureusement, il reste l’ONU 
et l’UNRWA, dont la mission est avant tout humanitaire. 
L’intervenant souhaite ensuite recevoir une réponse aux 
questions suivantes:

— Le conflit israélo-palestinien figure en bonne place 
à l’ordre du jour du Parlement belge et fait l’objet d’un 
suivi attentif. Cette attention est liée aux violations fla-
grantes des droits humains qui sont commises dans les 
territoires occupés depuis de nombreuses années. En 
tant que responsable politique, l’intervenant, avec ses 
homologues, cherche des leviers pour obliger les parties 
concernées à se conformer au droit international et à 
respecter les droits humains. Quels leviers M. Lazzarini 
peut-il suggérer? Dans ce contexte, l’intervenant fait 
référence au passage suivant de l’accord de coalition 
de l’actuel gouvernement fédéral: “Le gouvernement 
fera de nouveaux pas dans le sens d’une politique de 
différenciation bilatérale et multilatérale à l’égard des 
colonies israéliennes. Il travaillera au niveau multilatéral 
et de l’UE ou, le cas échéant, avec un groupe signifi-
catif d’États partageant les mêmes vues, sur une liste 
de contre-mesures efficaces et proportionnées en cas 
d’annexion du territoire palestinien par Israël et sur une 
possible reconnaissance en temps utile de l’État palesti-
nien.” (Accord de gouvernement du 30 septembre 2020, 
p. 90) Est-il question aujourd’hui d’une annexion de 
la Cisjordanie? À en juger par le texte de l’accord de 
coalition du nouveau gouvernement israélien et par ses 
déclarations politiques, l’annexion est évoquée sans 
ambages. Une telle posture devrait déclencher la prise 
de contre-mesures.

— Que pense M. Lazzarini de l’interdiction d’impor-
tation de produits provenant de colonies israéliennes 
illégales?

— Si une telle différenciation venait à être appliquée 
de manière cohérente, en vertu du droit international, 
il appartiendrait à l’Union européenne et à ses États 
membres de prendre des sanctions contre les fonc-
tionnaires israéliens liés à la politique d’occupation 
illégale. Nous en arriverions alors à un large éventail 
de mesures. Quel est le point de vue de l’orateur invité 
quant à cette perspective?
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— Als donorland wordt België geconfronteerd met 
vernielingen van Palestijnse infrastructuur door de 
Israëlische autoriteiten die werd gefinancierd met Belgisch 
belastinggeld. In haar reactie op dit geweld, is het be-
langrijk dat België niet alleen alle politieke, maar ook alle 
rechtsmiddelen uitput. Welke zijn de meest adequate 
maatregelen die de Belgische overheid kan nemen? 
Graag kreeg de heer Devriendt een juridische analyse.

De heer Malik Ben Achour (PS) verklaart het door 
UNRWA gepresteerde werk ten zeerste te waarderen. 
Het feit dat UNRWA reeds bijna 75 jaar actief is in de 
regio, is echter het bewijs dat in dit conflict de interna-
tionale politieke gemeenschap heeft gefaald. UNRWA 
verricht zeer belangrijk werk in moeilijke omstandighe-
den. Spreker heeft de indruk dat, in de mate dat een 
politieke oplossing voor het conflict verder weg lijkt dan 
ooit, het werk van UNRWA meer dan ooit onontbeerlijk 
is. Maar in de feiten wordt de werking van UNRWA, 
onder meer door een chronisch gebrek aan middelen, 
veeleer bemoeilijkt. De spreker zegt UNRWA alle steun 
toe vanwege de PS-fractie.

Vervolgens heeft de heer Ben Achour nog de vol-
gende vragen:

— Het Oslo-proces was – voor wat de Palestijnen 
betreft – gebaseerd op drie grote pijlers: de kolonies, 
Jeruzalem en de terugkeer van de Palestijnse vluch-
telingen. Verscheidene nieuwe generaties Palestijnen 
hebben hun land van oorsprong nooit gekend. Leeft 
bij deze nieuwe generatie nog het verlangen naar de 
terugkeer naar het land van oorsprong? Is dit voor hen 
nog steeds een belangrijke eis?

— Financieringsmoeilijkheden: gewezen President 
Trump halveerde de VS-bijdrage aan UNRWA. Werd 
dit ondertussen rechtgezet door de huidige President 
Biden? Wordt UNRWA als enig VN-agentschap met een 
financieringsplafond geconfronteerd? Ontsnapt Israël 
op deze manier niet aan haar internationale verplichtin-
gen? Het structurele financieringsprobleem heeft zeer 
perverse neveneffecten: UNRWA doet immers taken die 
de facto door Israël zouden moeten worden uitgevoerd, 
maar UNRWA krijgt er niet voldoende middelen voor.

— Hoe evalueert de heer Lazzarini de verhoudingen 
tussen UNRWA en Israël? Zijn er evoluties sinds de 
nieuwe Israëlische regering werd geïnstalleerd?

— Is de polemiek met betrekking tot de schoolboeken 
iets van het verleden of bestaan er hierover nog steeds 

— En tant que pays donateur, la Belgique est confron-
tée à la destruction d’infrastructures palestiniennes par 
les autorités israéliennes, financées par l’argent des 
contribuables belges. Dans la réponse qu’elle entend 
apporter face à cette violence, il importe que la Belgique 
épuise non tous les recours politiques et juridiques dont 
elle dispose. Quelles sont, selon l’orateur, les mesures 
les plus appropriées que le gouvernement belge pourrait 
prendre dans ce cadre? M. Devriendt serait heureux 
d’entendre l’analyse juridique de l’orateur.

M. Malik Ben Achour (PS ) tient tout d’abord à saluer 
le travail effectué par l’UNRWA sur le terrain. Cependant, 
le fait que l’UNRWA opère dans la région depuis près 
de 75 ans constitue en effet la preuve de l’échec de la 
communauté politique internationale dans ce conflit. 
L’UNRWA accomplit un travail très important dans des 
conditions difficiles. L’impression de l’intervenant est 
que, plus une solution politique au conflit semble s’éloi-
gner, plus le travail de l’UNRWA s’avère indispensable. 
Pourtant, dans les faits, le manque chronique de res-
sources, entre autres, complique le fonctionnement de 
l’UNRWA. L’intervenant témoigne du plein soutien du 
groupe PS à l’UNRWA.

M. Ben Achour pose ensuite les questions suivantes:

— Le processus d’Oslo – en ce qui concerne les 
Palestiniens – reposait sur trois grands piliers principaux: 
les colonies, Jérusalem et le retour des réfugiés palesti-
niens. Plusieurs nouvelles générations de Palestiniens 
n’ont jamais connu leur pays d’origine. Cette nouvelle 
génération nourrit-elle toujours le désir de retourner 
dans son pays d’origine? Est-ce toujours une exigence 
prioritaire à leurs yeux?

— Difficultés de financement: l’ancien président Trump 
avait réduit de moitié la contribution des États-Unis à 
l’UNRWA. L’actuel président Biden a-t-il rectifié le tir 
dans l’intervalle? L’UNRWA est-elle la seule agence 
des Nations Unies à être confrontée à un plafond de 
financement? N’est-ce pas ainsi qu’Israël se soustrait 
à ses obligations internationales? Le problème du finan-
cement structurel a des effets secondaires très pervers: 
l’UNRWA accomplit des tâches qui devraient de facto 
être exécutées par Israël, mais l’UNRWA ne dispose 
pas de ressources suffisantes pour le faire.

— Comment M. Lazzarini évalue-t-il les relations entre 
l’UNRWA et Israël? Une évolution des relations est-elle 
à noter depuis l’installation du nouveau gouvernement 
israélien?

— La controverse sur les manuels scolaires appar-
tient-elle au passé ou des tensions subsistent-elles à ce 
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spanningen? Ziet hier een poging achter om UNRWA 
ongeloofwaardig te maken of werden er in het verleden 
objectieve problemen gedetecteerd waaraan ondertus-
sen werd geremedieerd?

— Hoe verloopt de taakverdeling op het terrein tussen 
UNRWA en het UNHCR? Zo zijn er in Libanon bijvoor-
beeld vluchtelingen die onder de arm worden genomen 
door UNHCR en Palestijnse vluchtelingen waarvoor 
UNRWA verantwoordelijk is. Hebben de Palestijnse 
vluchtelingen ook recht op hulp vanwege UNHCR of 
enkel vanwege UNRWA?

— Wat is de visie van de heer Lazzarini voor wat de 
situatie op het terrein betreft? Hoe ziet de gastspreker 
de situatie op het terrein evolueren? Wat zijn de nieuwe 
uitdagingen en evoluties voor UNRWA naar de toekomst 
toe?

— Is er sprake van een de facto annexatie van de 
Westelijke Jordaanoever door Israël?

— Wat is de visie van de heer Lazzarini met betrek-
king tot de rapporten van verschillende, internationaal 
erkende NGO’s die van oordeel zijn dat er in de bezette 
gebieden sprake is van een door Israël gevoerd beleid 
van apartheid? Deelt de gastspreker deze analyse? Wat 
heeft de heer Lazzarini hierover ter plaatse vastgesteld?

De heer Christophe Bombled (MR) herinnert eraan 
dat UNRWA, waarbij 5,9 miljoen Palestijnen zijn gere-
gistreerd, in 2022 1,2 miljard US dollar heeft uitgegeven. 
Voor het vierde jaar op rij tekent UNRWA een deficit op 
van meer dan 70 miljoen US dollar. Op het door UNRWA 
gevraagde bedrag voor 2023 werden 848 miljoen US 
dollar toegekend, om de basisdiensten van UNRWA 
te ondersteunen. Dit betekent een verhoging met 4 % 
per jaar. De noden voor onderwijs en volksgezondheid 
zijn zeker toegenomen, terwijl 781 miljoen US dollar tot 
doel heeft om urgentieprogramma’s in Gaza, Jordanië, 
Syrië en Libanon te financieren. Zoals de heer Lazzarini 
stelde, is UNRWA het enige VN-agentschap dat op-
treedt als een publieke dienstverlener. Graag kreeg 
de heer Bombled een antwoord op de volgende vragen:

— Wat zijn de werkrelaties tussen UNRWA en Jordanië 
en Libanon, een land dat een zeer zware economische 
en politieke crisis doormaakt? In dit verband wijst het lid 
erop dat 311 miljoen US dollar wordt gevraagd voor 
urgente vragen voor Gaza, 32 miljoen US dollar voor 
Trans-Jordanië en 247 miljoen US dollar voor Syrië 
en 160 miljoen US dollar voor Libanon, en iets minder 
dan 29 miljoen US dollar voor Jordanië. UNRWA stelt 
ongeveer 28.000 medewerkers tewerk die op het terrein 

sujet? S’agit-il d’une tentative de crédibiliser l’UNRWA ou 
s’agit-il de problèmes objectifs détectés dans le passé 
et qui ont été corrigés depuis?

— Comment le terrain de l’UNRWA s’articule-t-il avec 
celui du HCR? Au Liban, par exemple, il y a des réfugiés 
pris en charge par le HCR et des réfugiés palestiniens 
dont l’UNRWA est responsable. Les réfugiés palestiniens 
ont-ils également droit à une aide du HCR ou relèvent-ils 
seulement de l’UNRWA?

— Quel est le point de vue de M. Lazzarini sur la 
situation sur le terrain? Comment l’orateur voit-il évoluer 
la situation sur le terrain? Quels sont les nouveaux défis 
et évolutions de l’UNRWA à l’avenir?

— Peut-on parler d’une annexion de facto de la 
Cisjordanie par Israël?

— Que pense M. Lazzarini des rapports de plusieurs 
ONG internationalement reconnues qui estiment qu’Israël 
mène une politique d’apartheid dans les territoires 
occupés? L’orateur invité partage-t-il cette analyse? 
Quels sont les constats dressés par M. Lazzarini sur le 
terrain à ce sujet?

M. Christophe Bombled (MR) rappelle que l’UNRWA, 
auprès de laquelle sont enregistrés 5,9 millions de 
Palestiniens, a levé près de 1,2 milliard de dollars en 2022. 
Pour la quatrième année consécutive, l’UNRWA enregistre 
un déficit de plus de 70 millions de dollars. Sur le montant 
demandé par l’UNRWA pour 2023, 848 millions de dollars 
ont été alloués pour soutenir les services de base de 
l’UNRWA, ce qui représente une augmentation de 4 % 
par an. Alors que les besoins en matière d’éducation et 
de santé publique ont clairement augmenté, 781 millions 
de dollars US visent à financer des opérations d’urgence 
à Gaza, en Jordanie, en Syrie et au Liban. Comme l’a 
indiqué M. Lazzarini, l’UNRWA est la seule agence des 
Nations Unies à agir en tant que prestataire de services 
publics. M. Bombled souhaiterait obtenir des réponses 
aux questions suivantes:

— Quelles sont les relations de travail de l’UNRWA 
avec la Jordanie et le Liban, un pays qui traverse une 
crise économique et politique très grave? Dans ce 
contexte, l’intervenant rappelle que l’appel d’urgence 
demande 311 millions de dollars pour des demandes 
urgentes concernant Gaza, 32 millions de dollars pour 
la Cisjordanie, 247 millions de dollars pour la Syrie, 
160 millions de dollars pour le Liban et un peu moins 
de 29 millions de dollars pour la Jordanie. L’UNRWA 
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basisdiensten leveren. De Europese Unie is de derde 
grootste donor van UNRWA.

— Hoe ervaart UNRWA de huidige spanningen op 
het werkveld? Blijft het vredesproces, ondanks alles, 
nog steeds overeind? Is het nog steeds mogelijk om 
vrede tussen beide partijen te bereiken middels de 
tweestatenoplossing?

— De heer Lazzarini drukte tijdens zijn inleiding toch 
een zekere vorm van wanhoop uit. Op 22 februari heeft 
VN-Secretaris-Generaal Guterres de lidstaten van de 
VN aangemaand om hun steun aan UNRWA te herbe-
vestigen. UNRWA is immers een cruciale reddingsboei 
voor de Palestijnse vluchtelingen. Ziet de heer Lazzarini 
de financiële bijdragen toenemen sedert de oproep van 
de Secretaris-Generaal of duurt het geldgebrek voort? 
Wat zijn in dit verband de verhoudingen tussen Europa, 
de Verenigde Staten en de Arabische Wereld?

— Gezien de reeds jarenlange activiteiten vanwege 
UNRWA en het in het gedrang brengen van het vooruit-
zicht op een duurzame vredesoplossing, moet UNRWA 
blijvend in de eerste plaats de Palestijnse vluchtelingen 
steunen of eerder investeren in de Palestijnen die een 
nieuw leven opbouwen in de landen waar ze naartoe 
zijn gevlucht?

— Het verschil in visie van de opéénvolgende adminis-
traties van de Verenigde Staten is genoegzaam gekend. 
Heeft UNRWA voldoende garanties dat de financiering 
door de VS in de toekomst voldoende stabiel zal zijn?

— In 2021 hebben de Arabische landen het minst bij-
gedragen aan de financiering van UNRWA. Het betrof 3 % 
van het totale budget van UNRWA. Wat is de situatie op 
dit ogenblik? Kent de heer Lazzarini de oorzaken van 
deze vermindering? In 2018 bedroeg het aandeel van 
de financiering van de Arabische Wereld in UNRWA 
nog 25 %. Wat zijn de redenen van deze sterke daling?

— De heer Bombled betreurt de verminderde be-
langstelling van de internationale gemeenschap voor 
het Israëlisch-Palestijns conflict. Stelt de heer Lazzarini 
hetzelfde vast voor UNRWA en de financiering van het 
agentschap?

— Is UNRWA tussengekomen in de hulp aan de 
slachtoffers van de zware aardbeving in Turkije en Syrië? 
Heeft UNRWA medische hulp geboden aan Palestijnen 
die tot de slachtoffers van de aardbeving behoorden?

emploie environ 28.000 personnes qui fournissent des 
services de base sur le terrain. L’Union européenne est 
le troisième donateur de l’UNRWA.

— Quel est le constat de l’UNRWA vis-à-vis des ten-
sions actuelles sur le terrain? Malgré tout, le processus 
de paix est-il toujours d’actualité? Est-il encore possible 
de parvenir à la paix entre les deux parties par le biais 
de la solution des deux États?

— M. Lazzarini a évoqué une forme de désespoir lors 
de son exposé introductif. Le 22 février, le Secrétaire 
général des Nations Unies, M. Guterres, a exhorté les 
États membres de l’ONU à réaffirmer leur soutien à 
l’UNRWA, qui demeure une bouée de sauvetage cruciale 
pour les réfugiés palestiniens. M. Lazzarini constate-t-il 
une augmentation des contributions financières depuis 
l’appel du Secrétaire général ou le manque d’argent 
persiste-t-il? Dans ce contexte, quelles sont les relations 
entre l’Europe, les États-Unis et le monde arabe?

— Compte tenu des activités déjà anciennes de 
l’UNRWA et de la mise en péril de la perspective d’une 
solution de paix durable, l’UNRWA devrait-elle continuer 
à soutenir en priorité les réfugiés palestiniens ou plutôt 
investir dans les Palestiniens qui se construisent une 
nouvelle vie dans les pays qu’ils ont fuis?

— Les divergences de vues entre les administrations 
successives des États-Unis sont suffisamment connues. 
L’UNRWA dispose-t-elle de garanties suffisantes que 
le financement américain sera suffisamment stable à 
l’avenir?

— En 2021, ce sont les pays arabes qui ont le moins 
contribué au financement de l’UNRWA. Il représentait 3 % 
du budget total de l’UNRWA. Quelle est la situation 
actuelle? M. Lazzarini connaît-il les raisons de cette 
réduction? En 2018, la part du financement du monde 
arabe dans l’UNRWA était encore de 25 %. Quelles 
sont les raisons de cette forte baisse?

— M. Bombled déplore le désintérêt de la commu-
nauté internationale pour le conflit israélo-palestinien. 
M. Lazzarini dresse-t-il le même constat pour l’UNRWA 
et le financement de l’agence?

— L’UNRWA est-elle intervenue pour aider les vic-
times du violent tremblement de terre en Turquie et en 
Syrie? L’UNRWA a-t-elle fourni une assistance médicale 
aux Palestiniens qui figuraient parmi les victimes du 
tremblement de terre?
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— Wat zijn de contacten tussen UNRWA en de huidige 
Israëlische regering? Zijn de contacten moeilijker sinds 
het aantreden van de nieuwe regering?

— De oorlog in Oekraïne heeft wereldwijde gevolgen 
gehad: inflatie, stijging van de energieprijzen, de grond-
stoffen, stijging van de voedselprijzen, … Hoe biedt 
UNRWA het hoofd aan deze algemene prijsstijgingen 
van basisproducten en voedsel, die de dienstverlening 
toch in het gedrang kunnen brengen? Heeft UNRWA 
bepaalde leveringscontracten voor basisgoederen op-
nieuw moeten onderhandelen? Wat is de reële impact 
van deze crisis op de werkingskosten van UNRWA?

— Waarom stijgen de kosten voor de werking van 
UNRWA nog steeds naarmate de tijd verstrijkt? Is dat om 
demografische redenen of zijn er nog andere redenen?

— Elk jaar wordt een belangrijk tekort vastgesteld bij 
de opmaak van de begroting en de goedkeuring van 
de jaarrekeningen van UNRWA. Wat zou het antwoord 
kunnen zijn om dit steeds terugkerend probleem voor 
goed te kunnen oplossen?

— Door welke externe en interne organen wordt 
UNRWA en haar werking gecontroleerd?

De heer Nabil Boukili (PVDA-PTB) dankt de heer 
Lazzarini en alle medewerkers van UNRWA voor het 
gepresteerde werk tot nog toe. De spreker onderlijnt dat 
het bestaan van UNRWA zelf het gevolg is van een politiek 
falen. Zolang de internationale gemeenschap niet echt 
werk maakt van het uitwerken van een vredesoplossing 
voor de regio, is een agentschap zoals UNRWA nodig. 
Het is vooral de Westerse Wereld, de Europese landen 
inbegrepen, die ter zake een zware verantwoordelijkheid 
dragen. Wat volgens de heer Boukili tegenstrijdig is, is dat 
het Westen, middels de financiering van UNRWA, in feite 
een symptoom probeert te bestrijden, met name het feit 
van het bestaan van miljoenen Palestijnse vluchtelingen, 
terwijl de Westerse politiek de oorzaak van dit symptoom 
voedt door normale politieke relaties te onderhouden 
met een land waarvan het regime Palestijnse gebieden 
koloniseert en dagelijks het internationaal recht schendt. 
De eerste verantwoordelijke is de Staat Israël.

Tegelijkertijd stelt de heer Boukili vast dat de do-
norlanden, waaronder ook veel Westerse landen, hun 
aandeel in de financiering van UNRWA stelselmatig 
verminderen. De spreker kan niet anders dan deze 
Westerse donorlanden als hypocriet bestempelen: aan 

— Quels sont les contacts entre l’UNRWA et l’ac-
tuel gouvernement israélien? Les contacts sont-ils 
plus difficiles depuis l’entrée en fonction du nouveau 
gouvernement?

— La guerre en Ukraine a eu des conséquences glo-
bales: inflation, augmentation des prix de l’énergie, des 
matières premières, augmentation des prix des denrées 
alimentaires… Comment l’UNRWA fait-elle face à ces 
augmentations générales des prix des produits de base 
et des denrées alimentaires, qui pourraient néanmoins 
compromettre la prestation de services? L’UNRWA 
a-t-elle dû renégocier certains contrats de fourniture 
de produits de base? Quelles sont les répercussions 
financières de cette crise sur les coûts de fonctionne-
ment de l’UNRWA?

— Pourquoi le coût de fonctionnement de l’UNRWA 
continue-t-il d’augmenter au fil du temps? Est-ce pour 
des raisons démographiques ou pour d’autres raisons?

— Chaque année, un déficit important est identifié 
lors de la préparation du budget de l’UNRWA et de 
l’approbation de ses comptes financiers. Quelle pourrait 
être une solution pérenne pour résoudre définitivement 
ce problème récurrent?

— Par quels organes externes et internes l’UNRWA 
et son fonctionnement sont-ils contrôlés?

M. Nabil Boukili (PVDA-PTB) remercie M. Lazzarini 
et tout le personnel de l’UNRWA pour le travail accompli 
jusqu’à présent. L’intervenant souligne que l’existence 
même de l’UNRWA est le résultat d’un échec politique. 
En attendant que la communauté internationale s’em-
ploie réellement à trouver une solution de paix pour la 
région, une agence comme l’UNRWA est nécessaire. 
C’est principalement le monde occidental, y compris les 
pays européens, qui portent une lourde responsabilité à 
cet égard. Ce qui est contradictoire, selon M. Boukili, c’est 
que l’Occident, par son financement de l’UNRWA, tente 
en fait de combattre un symptôme, à savoir l’existence 
de millions de réfugiés palestiniens, alors que la politique 
occidentale alimente la cause même de ce symptôme 
en maintenant des relations politiques normales avec un 
pays dont le régime colonise les territoires palestiniens 
et viole quotidiennement le droit international. Le premier 
responsable de cette situation est l’État d’Israël.

Dans le même temps, M. Boukili note que les pays 
donateurs, y compris de nombreux pays occidentaux, 
réduisent systématiquement leur part de financement à 
l’UNRWA. L’intervenant ne peut s’empêcher de qualifier 
la politique de ces pays de politique d’hypocrisie: d’une 
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de ene zijde voedt men een koloniserende staat, en aan 
de andere kant doet men alsof men zich ontfermt over 
de Palestijnse vluchtelingen.

Moet Israël niet voor zijn verantwoordelijkheden 
worden geplaatst? Moet Europa geen hardere houding 
aannemen ten aanzien van de Staat Israël?

Vandaag is er een extreemrechtse regering aan de 
macht in Israël. De radicalisering in deze regering neemt 
overhand toe. De heer Boukili begrijpt dan ook niet 
waarom een duidelijke afkeurende reactie vanwege de 
internationale gemeenschap uitblijft. Is het voor UNRWA 
vandaag moeilijker werken ter plaatse door het aantreden 
van deze regering?

Ook buiten Palestina zijn er vluchtelingenkampen, 
zoals bijvoorbeeld in Libanon, Jordanië en Syrië. Hoe 
verloopt de samenwerking van UNRWA met de over-
heden van deze landen? Verlenen deze regeringen ook 
een rechtstreekse steun aan UNRWA? Gaat het om een 
belangrijke steun?

De heer Lazzarini heeft het gebrek aan middelen 
in hoofde van UNRWA toegelicht. Onder het bewind 
van President Trump werd het aandeel vanwege de 
Verenigde Staten sterk verminderd. Werd dit ondertus-
sen rechtgezet? Ook andere donorlanden hebben hun 
bijdragen verminderd. Wat zijn daarvoor de redenen en 
over hoeveel middelen spreekt men hier?

In welke mate kan België het werk van UNRWA on-
dersteunen, vooral op het vlak van acties?

UNRWA benadrukt in haar publicaties het belang 
van het verbeteren van de leefomstandigheden van de 
Palestijnen in de vluchtelingenkampen. Zal UNRWA 
in de toekomst ook werken aan het recht op terugkeer 
voor de vluchtelingen?

Geregeld valt het Israëlische Defensieleger binnen 
in het vluchtelingenkamp van Jenin. Is er een wettelijke 
basis voor deze razzia’s? Of zijn zij illegaal vanuit inter-
nationaalrechtelijk oogpunt? Worden er hiertegen dan 
gerechtelijke en zelfs strafrechtelijke stappen onderno-
men? Dergelijke operaties zijn zeer traumatiserend voor 
een reeds kwetsbare bevolking. Heeft UNRWA hiertegen 
al acties ondernomen? Of is UNRWA van oordeel dat het 
aan andere instanties toekomt om hiertegen gerechtelijke 
stappen te ondernemen?

Mevrouw Vicky Reynaert (Vooruit) verwelkomt het 
initiatief van UNRWA om contact te zoeken met beleidsma-
kers. Het lid betreurt het ten zeerste dat de financiering 
van UNRWA door en binnen sommige landen in vraag 
wordt gesteld. De fractie waartoe het lid behoort, vindt 

part, ils soutiennent un État colonisateur et, d’autre part, 
ils prétendent s’occuper des réfugiés palestiniens.

Israël ne doit-il pas faire face à ses responsabilités? 
L’Europe ne devrait-elle pas adopter une position plus 
dure à l’égard de l’État d’Israël?

Aujourd’hui, un gouvernement d’extrême droite est 
au pouvoir en Israël. La radicalisation gagne du terrain. 
M. Boukili ne comprend donc toujours pas pourquoi il 
n’y a pas eu de désapprobation claire de la part de la 
communauté internationale. Est-il plus difficile pour 
l’UNRWA de travailler sur le terrain aujourd’hui en raison 
de l’arrivée au pouvoir de ce gouvernement?

Il existe également des camps de réfugiés en dehors 
de la Palestine, notamment au Liban, en Jordanie et 
en Syrie. Comment l’UNRWA travaille-t-elle avec les 
gouvernements de ces pays? Ces gouvernements 
apportent-ils également un soutien direct à l’UNRWA? 
S’agit-il d’un soutien important?

M. Lazzarini a évoqué le manque de moyens de 
l’UNRWA. Sous l’administration du président Trump, la 
contribution des États-Unis a été fortement réduite. Ce 
problème a-t-il été résolu entre-temps? D’autres pays 
donateurs ont également réduit leurs contributions. 
Quelles en sont les raisons et de combien de moyens 
s’agit-il?

Dans quelle mesure la Belgique peut-elle soutenir le 
travail de l’UNRWA, notamment en termes d’actions?

Dans ses publications, l’UNRWA souligne l’importance 
d’améliorer les conditions de vie des Palestiniens dans 
les camps de réfugiés. À l’avenir, l’UNRWA travaillera-t-
elle également sur le droit au retour des réfugiés?

Les forces armées israéliennes envahissent régulière-
ment le camp de réfugiés de Jénine. Existe-t-il une base 
juridique pour ces raids? Ou sont-ils illégaux du point 
de vue du droit international? Des poursuites en justice 
ont-elles été initiées à cet égard? Ces opérations sont 
très traumatisantes pour une population déjà vulnérable. 
L’UNRWA a-t-elle donc pris des mesures à cet égard? 
L’UNRWA pense-t-elle que c’est aux autres agences 
d’intenter une action en justice contre Israël?

Mme Vicky Reynaert (Vooruit) salue la volonté 
de l’UNRWA de se rapprocher du monde politique. 
L’intervenante regrette profondément que le finance-
ment de l’UNRWA soit remis en question par et dans 
certains pays. Le groupe auquel appartient l’intervenante 
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dit een betreurenswaardige evolutie. UNRWA verdient 
alle steun omdat het agentschap een belangrijke factor 
van stabiliteit in de regio is: het recht op onderwijs en 
sociale ondersteuning is zeer belangrijk. Het biedt de 
Palestijnen een toekomstperspectief, met het gevaar 
dat de situatie enkel nog zal verergeren. België finan-
ciert UNRWA met 7 miljoen euro per jaar. UNRWA zou 
ook open staan voor een samenwerking met andere 
Belgische actoren, zoals bijvoorbeeld Enabel. Hoe ziet 
UNRWA deze samenwerking concreet?

België steunt het Education in emergencies Programme 
van UNRWA. Het recht op onderwijs voor kinderen is 
voor de Vooruit-fractie een zeer belangrijke doelstelling. 
In de Palestijnse bezette gebieden staat dit recht echter 
onder zeer grote druk. Verschillende projecten, ook deze 
ondersteund met Belgisch ontwikkelingsgeld, worden er 
vernietigd. Hoe probeert UNRWA concreet dit universeel 
recht op onderwijs te garanderen? Monitort UNRWA de 
grove schendingen van de rechten van kinderen, zowel 
door Israël als door de Palestijnse Autoriteit?

België heeft sterk geïnvesteerd in de Children 
and Armed Conflict Agenda tijdens zijn mandaat als 
niet-permanent lid van de VN-Veiligheidsraad. Werkt 
UNRWA samen in het kader van deze VN-agenda en 
kan de heer Lazzarini hierover wat meer toelichting 
verstrekken?

Ook mevrouw Reynaert spreekt haar bezorgdheid 
uit over de recente politieke evoluties in de regio. De 
problemen in Libanon zijn genoegzaam gekend en Syrië 
werd dan ook recent geconfronteerd met een zware 
aardbeving. Wat was de impact van de aardbeving 
van 6 februari op de werkzaamheden van UNRWA in 
de regio?

Het is belangrijk dat er een oplossing wordt gezocht en 
gevonden voor de situatie van de Palestijnse gebieden in 
Israël. Mevrouw Reynaert begrijpt dat de heer Lazzarini 
in zijn functie geen politieke uitspraken kan doen. Maar 
het lid is bereid om te luisteren naar het advies van een 
bevoorrecht getuige.

Mevrouw Els Van Hoof (cd&v) sluit de rij met volgende 
vragen voor de gastspreker.

De financiering van UNRWA lijkt precair te zijn. Het 
agentschap wordt hoofdzakelijk door vrijwillige bijdragen 
van overheden en private partners gefinancierd. Slechts 
een klein aandeel wordt gefinancierd uit de algemene 
middelen van de VN. Kan de heer Lazzarini aangeven 

considère qu’il s’agit d’une évolution malheureuse. 
L’UNRWA mérite tout notre soutien, car l’agence est 
un facteur important de stabilité dans la région: le droit 
à l’éducation et au soutien social est très important. 
L’agence offre aux Palestiniens une perspective d’ave-
nir et sans son intervention, la situation ne ferait que 
s’aggraver. La Belgique finance l’UNRWA à hauteur 
de 7 millions d’euros par an. L’UNRWA se dit également 
ouverte à une collaboration avec d’autres acteurs belges, 
comme Enabel, par exemple. Comment l’UNRWA envi-
sage-t-elle concrètement cette coopération?

La Belgique soutient le programme de l’UNRWA pour 
l’éducation en situations d’urgence. Le droit à l’éduca-
tion des enfants est un objectif très important pour le 
groupe Vooruit. Dans les territoires palestiniens occupés, 
ce droit se trouve cependant fortement compromis. 
Plusieurs projets, y compris ceux soutenus par l’aide 
au développement de la Belgique, sont en train d’être 
détruits. Comment l’UNRWA tente-t-elle concrètement 
de garantir ce droit universel à l’éducation? L’UNRWA 
exerce-t-elle un quelconque contrôle des violations 
flagrantes des droits de l’enfant commises par Israël et 
l’Autorité palestinienne?

La Belgique s’est fortement investie dans le Programme 
sur les enfants et les conflits armés au cours de son 
mandat de membre non permanent du Conseil de sécu-
rité des Nations Unies. L’UNRWA participe-t-elle à ce 
programme des Nations Unies et M. Lazzarini peut-il 
nous donner plus de détails à ce sujet?

Mme Reynaert se dit également préoccupée par les 
récents développements politiques dans la région. Les 
problèmes du Liban sont assez bien connus, et la Syrie 
a récemment été confrontée à un grave tremblement de 
terre. Quelles ont été les répercussions du tremblement 
de terre du 6 février sur le travail de l’UNRWA dans la 
région?

Il est important de chercher et de trouver une solu-
tion à la situation des territoires palestiniens en Israël. 
Mme Reynaert comprend que M. Lazzarini ne peut pas 
faire de déclarations politiques dans le cadre de ses 
fonctions. Mais l’intervenante se dit toutefois prête à 
entendre l’avis d’un témoin privilégié.

Mme Els Van Hoof (cd&v) termine la série en posant 
les questions suivantes à l’orateur invité.

Le financement de l’UNRWA semble précaire. L’agence 
est essentiellement financée par des contributions 
volontaires de gouvernements et de partenaires privés. 
Seule une petite partie est financée par les ressources 
générales de l’ONU. M. Lazzarini pourrait-il identifier 
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welke de private partners van UNRWA zijn en op welke 
wijze zij hun bijdrage aan UNRWA leveren?

België staat op de achttiende plaats als donorland. 
Zou er kunnen worden nagegaan of de financiering 
van UNRWA niet op een andere wijze kan worden 
verzekerd? Vorig jaar heeft de heer Lazzarini nog een 
speciale oproep moeten lanceren om duidelijk te maken 
dat de werking van UNRWA zelf in het gedrang was 
wegens een gebrek aan middelen. Er werd ten gevolge 
van deze démarche 160 miljoen US dollar opgehaald. 
Kan er, in overleg met de VN, niet gewerkt worden aan 
een herziening van de financiering van UNRWA? Dit 
om te vermijden dat er elk jaar aan crisismanagement 
en -communicatie moet worden gedaan om de nodige 
fondsen te verzamelen.

Wat is de reactie van de heer Lazzarini op de contro-
verses die door bepaalde NGO’s werden gevoed (bijv. 
IMPACT-se in 2021) dat er zou aangezet worden tot anti-
semitisme? Het publieke antwoord van de heer Lazzarini 
was duidelijk: er was een kleine hoeveelheid lesmate-
riaal die niet van UNRWA zelf afkomstig was, maar die 
door UNRWA niet voldoende gecontroleerd was omdat 
UNRWA uitgaat van het curriculum van het land zelf. Zeer 
recent, op 14 maart, werd door UN-watch opnieuw een 
aantijging van antisemitisme de wereld ingestuurd. Is 
dat toevallig? Wie is die NGO? Volgens deze NGO zou 
er opnieuw lesmateriaal zijn verspreid inzake martelaar-
schap, terrorisme en antisemitisme. Wat is de reactie 
van UNRWA op deze nieuwe beschuldigingen?

Hoe verloopt de samenwerking vandaag tussen 
UNRWA en de huidige Israëlische regering? Zijn er 
meer moeilijkheden dan in het verleden het geval was?

3. Antwoorden van de heer Philippe Lazzarini

De heer Philippe Lazzarini, commissaris-generaal van 
UNRWA, antwoordt als volgt op de vragen van de leden.

Duurzame financiering van UNRWA

De afgelopen twee-drie jaar heeft UNRWA verschei-
dene pogingen ondernomen om tot een meer duurzame 
financiering van UNRWA te komen: het sluiten van een 
pact tussen de lidstaten en het agentschap: UNRWA heeft 
een visie- en strategietekst voorgelegd van de opdrach-
ten van UNRWA voor de volgende jaren. Het doel is om 
de lidstaten te overtuigen een meer jaren engagement 
aan te gaan voor wat de financiering van UNRWA betreft. 
Vandaag ontbreekt het aan een meerjarenperspectief 
voor UNRWA. De lidstaten hebben zich hierin tot nog 
toe niet ingeschreven en hebben de werkwijze van 
het verleden verder gezet. Bovendien hebben slechts 

les partenaires privés de l’UNRWA et la manière dont 
ils contribuent à l’UNRWA?

La Belgique se classe au dix-huitième rang des pays 
donateurs. Le financement de l’UNRWA pourrait-il faire 
l’objet d’un réexamen afin que d’autres pistes soient 
envisagées? L’année dernière encore, M. Lazzarini a 
dû lancer un appel d’urgence pour faire comprendre 
que les activités de l’UNRWA étaient compromises par 
le manque de moyens. Cette démarche a permis de 
lever 160 millions de dollars. Ne peut-on pas travailler, 
en concertation avec l’ONU, à une révision du finance-
ment de l’UNRWA, afin d’éviter de devoir faire face à 
ce genre de crise chaque année?

Quelle est la réponse de M. Lazzarini aux controverses 
alimentées par certaines ONG (dont IMPACT-se en 2021), 
notamment en matière d’incitation à l’antisémitisme? 
La réponse publique de M. Lazzarini à l’époque a été 
claire: le matériel pédagogique incriminé ne provenait 
pas de l’UNRWA, mais du programme d’études du pays. 
L’UNRWA n’avait pas effectué de vérification suffisante 
d’une partie de ce matériel pédagogique. Très récemment, 
le 14 mars dernier, une autre allégation d’antisémitisme 
a été diffusée dans le monde par UN-watch. Est-ce une 
coïncidence? Qui est cette ONG? Selon cette ONG, du 
matériel pédagogique portant sur le martyre, le terrorisme 
et l’antisémitisme aurait été à nouveau distribué. Quelle 
est la réponse de l’UNRWA à ces nouvelles allégations?

Comment se passe aujourd’hui la coopération entre 
l’UNRWA et l’actuel gouvernement israélien? Les dif-
ficultés sont-elles plus nombreuses que par le passé?

3. Réponses de M. Philippe Lazzarini

M. Philippe Lazzarini, Commissaire général de 
l’UNRWA, répond aux questions des intervenants 
comme suit.

Financement pérenne de l’UNRWA

Au cours des deux ou trois dernières années, l’UNRWA 
a tenté à plusieurs reprises de pérenniser le finance-
ment de l’UNRWA, notamment par la conclusion d’une 
convention entre les États membres de l’ONU et l’agence. 
L’UNRWA a présenté un texte exposant sa vision et sa 
stratégie pour les prochaines années. L’objectif est de 
convaincre les États membres de prendre un engagement 
pluriannuel en termes de financement de l’UNRWA. 
Aujourd’hui, l’UNRWA manque de perspectives plu-
riannuelles. Jusqu’à présent, les États membres n’ont 
pas adhéré à ce projet et ont continué à appliquer le 
mode de fonctionnement du passé. En outre, peu ont 
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weinigen gereageerd op de beslissing van de Trump-
administratie om de financiële bijdrage van de VS aan 
UNRWA te verminderen. Dit feit had echter een ernstige 
impact op het agentschap. De Biden-administratie heeft 
de financiële bijdrage van de VS hersteld, maar UNRWA 
heeft geen compensatie gekregen voor de 3,5 jaar 
bijdragenverlies.

De heer Lazzarini kijkt altijd met veel belangstelling 
uit naar de verkiezingsresultaten van de donorlanden. 
Een coalitiewissel kan immers een beleidswijziging ten 
aanzien van UNRWA en ten aanzien van de Palestijnse 
kwestie betekenen.

UNRWA heeft dan ook vaak nevenschade geleden 
door verscheidene problemen:

— het is juist dat er gevolgen zijn omwille van het feit 
dat het Israëlisch-Palestijns conflict niet meer als prioritair 
op de internationale agenda staat, waardoor er minder 
interesse is voor het werk van UNRWA;

— het is juist dat de veelheid aan nieuwe crises en 
conflicten waarbij ook donorlanden betrokken zijn, een 
rol spelen;

— veel donorlanden kampen zelf met financiële pro-
blemen en voeren noodgedwongen een bezuinigings-
beleid: zo besliste het Verenigd Koninkrijk om zijn over-
zeese budget van 0,7 % van het BBP, terug te brengen 
tot 0,5 % BBP. Dit heeft geleid tot een vermindering 
met 60-70 % van de bijdrage aan UNRWA. Veel andere 
VN-agentschappen werden met gelijkaardige gevolgen 
geconfronteerd;

— de regionale dynamiek heeft er ook toe geleid 
dat de Golfstaten hun bijdragen aan UNRWA hebben 
bijgesteld. De Verenigde Arabische Emiraten waren 
in 2018-2019 een sterke verdediger van UNRWA, maar 
beslisten vervolgens vrij abrupt het agentschap niet 
meer te zullen steunen. Dit ten gevolge van nieuwe 
strategische prioriteiten vanwege de regering van de 
Verenigde Arabische Emiraten;

— soms is UNRWA slachtoffer van verslechterende 
relaties tussen de Palestijnse Autoriteit en de donorlanden.

Er zijn met andere woorden verscheidene redenen 
waarom het agentschap moeilijkheden ondervindt bij 
het verzamelen van de nodige fondsen.

Het verschil met andere VN-agentschappen is dat het 
hoofdaandeel van de activiteiten van UNRWA publieke 
dienstverlening aan de Palestijnse bevolking betreft. 

réagi à la décision de l’administration Trump de réduire 
la contribution financière des États-Unis à l’UNRWA. 
Or, cette décision a eu de grandes répercussions sur 
l’agence. L’administration Biden a rétabli la contribution 
financière des États-Unis, mais aucune compensation 
n’a été proposée pour les 3,5 années de perte.

M. Lazzarini attend toujours avec grand intérêt les 
résultats des élections dans les pays donateurs, dans 
la mesure où un changement de coalition est toujours 
susceptible d’impliquer un changement de politique 
vis-à-vis de l’UNRWA et sur la question palestinienne 
de façon générale.

L’UNRWA a ainsi souvent fait l’objet de dommages 
collatéraux aux origines diverses.

— tout d’abord, il est vrai que le conflit israélo-pales-
tinien ne fait plus partie des priorités de l’ordre du jour 
international et qu’il y a de ce fait moins d’intérêt pour 
le travail de l’UNRWA;

— par ailleurs, la multitude de nouvelles crises et de 
nouveaux conflits implique aussi directement certains 
pays donateurs;

— de nombreux pays donateurs sont ainsi eux-mêmes 
confrontés à des difficultés financières et sont contraints 
de mener des politiques d’austérité: le Royaume-Uni a par 
exemple décidé de réduire son budget d’aide à l’étranger 
de 0,7 % à 0,5 % du PIB. Cette décision a entraîné une 
réduction de 60 à 70 % de la contribution de ce pays à 
l’UNRWA. De nombreuses autres agences des Nations 
Unies ont été confrontées à des conséquences similaires;

— la dynamique régionale a également conduit les 
États du Golfe à ajuster leurs contributions à l’UNRWA. 
Les Émirats arabes unis étaient un soutien important 
de l’UNRWA en 2018-2019, mais ils ont ensuite décidé 
de manière assez abrupte de ne plus soutenir l’agence. 
Cela résulte des nouvelles priorités stratégiques du 
gouvernement des Émirats arabes unis;

— l’UNRWA est parfois victime de la détérioration 
des relations entre l’Autorité palestinienne et les pays 
donateurs.

En d’autres termes, il y a plusieurs raisons pour 
lesquelles l’agence éprouve des difficultés à réunir les 
fonds nécessaires.

La différence avec les autres agences des Nations 
Unies est que la majeure partie des activités de l’UNRWA 
consiste à offrir des “services publics” à la population 
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Dit betekent dat, indien de beschikbare middelen voor 
UNRWA verminderen, dit onmiddellijk negatieve gevol-
gen heeft voor de dienstverlening aan de Palestijnse 
vluchtelingen. Dit betekent dan dat UNRWA haar man-
daat niet meer volledig kan vervullen. Het is onmogelijk 
om prioriteiten te bepalen wanneer de wedden van de 
leerkrachten van bijna 600.000 schoolgaande jongens 
en meisjes niet meer zou kunnen worden betaald. Als er 
geen salarissen meer worden betaald, komt de publieke 
dienstverlening inzake onderwijs noodgedwongen ten 
einde.

De afgelopen drie jaar werd de heer Lazzarini ge-
confronteerd met verschillende situaties waarbij hij 
niet zeker was dat hij de salarissen van het personeel 
van UNRWA zou kunnen betalen aan het einde van 
de maand. Deze situatie creëert heel wat onrust in de 
gemeenschappen en voor het personeel van UNRWA, 
de gastlanden van de Palestijnse vluchtelingen, maar 
ook voor donorlanden omdat verwachtingen in ruil voor 
financiering niet kunnen worden ingelost.

Gedurende een lange tijd was er sprake van een 
dialoog der doven tussen de gastlanden en de gemeen-
schappen en de donorlanden. Immers, de donorlanden 
gaven de boodschap dat UNRWA de tering naar de 
nering moest zetten, maar de impact daarvan betekent 
het sluiten van scholen, verzorgingscentra, ….Indien 
UNRWA tot dergelijke maatregelen zou overgaan, res-
pecteert het agentschap niet het hem toevertrouwde 
mandaat, en zouden de gemeenschappen UNRWA 
verwijten de organisatie zelf te ontmantelen. Dit zou 
leiden tot grote spanningen in de vluchtelingenkampen 
en in de hele regio.

Dat is ook één van de redenen waarom de heer 
Lazzarini er bij de lidstaten de nadruk oplegt dat de 
existentiële dreiging vandaag voornamelijk komt van 
het status quo. Men kan niet blijven aan de ene kant 
automatisch het mandaat van UNRWA verlengen, en 
aan de andere hand onvoldoende financiële middelen ter 
beschikking stellen om dit mandaat uit te voeren. Tijdens 
de Algemene Vergadering van de Verenigde Naties 
in september 2022 probeerde UNRWA een verhoging 
van het budget te bekomen, maar de lidstaten hebben 
enkel een klein bedrag toegezegd. Het is zeker niet de 
gamechanger waarnaar het agentschap op zoek is.

Private partnerschappen

Traditioneel vertegenwoordigen de private partner-
schappen slechts een klein percentage van het totale bud-
get van UNRWA. Er worden vanwege UNRWA heel wat 
inspanningen gedaan om meer private partnerschappen 

palestinienne. Ainsi, toute diminution des moyens dispo-
nibles pour l’UNRWA aura des effets négatifs immédiats 
sur la mise à disposition de ces services aux réfugiés 
palestiniens. Le manque de moyens signifie donc que 
l’UNRWA ne peut plus remplir pleinement sa mission. Il 
est impossible d’établir des priorités lorsque les salaires 
des enseignants de près de 600.000 élèves ne peuvent 
plus être payés. Si les salaires ne sont plus versés, 
les services publics en matière d’éducation prennent 
nécessairement fin.

Au cours des trois dernières années, M. Lazzarini a 
été confronté à plusieurs situations où il n’était pas sûr de 
pouvoir payer les salaires du personnel de l’UNRWA à la 
fin du mois. Cette situation suscite beaucoup d’inquiétude 
au sein des communautés et dans le chef du person-
nel de l’UNRWA, dans les pays d’accueil des réfugiés 
palestiniens, mais aussi pour les pays donateurs, dont 
les attentes ne peuvent être satisfaites.

Pendant longtemps, un dialogue de sourds s’est tenu 
entre les pays et communautés d’accueil et les pays 
donateurs. Les pays donateurs ont demandé à l’UNRWA 
d’adapter ses dépenses à ses moyens, mais sans se 
rendre compte que toute action en ce sens se traduit 
par la fermeture d’écoles ou de centres médicaux. Si 
l’UNRWA devait recourir à de telles mesures, elle ne 
respecterait pas le mandat qui lui a été confié, et les 
communautés et le personnel de l’UNRWA accuseraient 
ces pays de vouloir démanteler l’organisation elle-même. 
Ce scénario entraînerait des tensions majeures dans les 
camps de réfugiés et dans toute la région.

C’est également l’une des raisons pour lesquelles 
M. Lazzarini insiste auprès des États membres sur le 
fait que la menace existentielle actuelle provient prin-
cipalement du statu quo. On ne peut pas continuer à 
étendre automatiquement le mandat de l’UNRWA d’une 
part, et d’autre part fournir des ressources financières 
insuffisantes pour le mettre en œuvre. Lors de l’Assem-
blée générale des Nations Unies en septembre 2022, 
l’UNRWA a tenté d’obtenir une augmentation de son 
budget, mais les États membres ne se sont engagés à 
verser qu’une contribution très faible. Nous étions donc 
très loin du changement de paradigme que l’agence 
espérait.

Partenariats privés

Traditionnellement, les partenariats privés ne repré-
sentent qu’un faible pourcentage du budget total de 
l’UNRWA. L’UNRWA déploie beaucoup d’efforts pour 
multiplier les partenariats privés, mais M. Lazzarini n’en 
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te verwezenlijken, maar de heer Lazzarini verwacht 
hiervan niet te veel. Het zal nooit de 10 %-kaap van de 
totale middelen van UNRWA overstijgen.

UNRWA blijft financieel zeer sterk afhankelijk van 
de grote donorlanden, zoals bijvoorbeeld de VS. Maar 
de betrouwbaarheid vanwege de donorlanden is de 
laatste jaren afgenomen. De redenen hiervoor hebben 
in hoofdzaak te maken met de interne politieke agenda 
van de lidstaten.

Om al die redenen vindt de heer Lazzarini het belangrijk 
dat hij een oproep doet bij wetgevers en parlementsleden 
van de donorlanden. Het is belangrijk dat men weet dat 
er geen alternatief is voor hetgeen UNRWA doet. Het 
uiteindelijke doel moet zijn dat de Palestijnse vluchte-
lingen zelfvoorzienend worden. UNRWA promoot ook 
overal een betere sociaaleconomische inclusie voor de 
Palestijnen, waar ze zich ook bevinden.

Recht op terugkeer voor de Palestijnen

De publieke dienstverlening van UNRWA voor de 
Palestijnen staat los van het recht op terugkeer voor 
de Palestijnen. De terugkeer moet het sluitstuk worden 
van het politieke proces.

Het totaal gebrek aan enig perspectief op een politieke 
oplossing, is ontmoedigend en geeft de indruk dat de 
internationale gemeenschap de regio de terug toekeert. 
Er is inderdaad een rechtstreeks verband tussen het feit 
dat de regio niet meer als een prioriteit wordt beschouwd, 
en een algeheel sentiment van onverschilligheid naar 
UNRWA toe.

Meer dan eens heeft UNRWA op de rand van implosie 
gestaan. Deze toestand leidt de spreker ertoe om een pa-
rallel te maken tussen de situatie van Libanon en UNRWA, 
en wel om de volgende reden. Voordat hij commissaris-
generaal van UNRWA werd, was de heer Lazzarini als 
jonge VN-medewerker actief in Libanon. In die tijd was 
iedereen het erover eens dat, indien er geen ernstig 
hervormingsplan werd doorgevoerd, de Libanese Staat 
ooit zou imploderen. Doordat doorheen de jaren de 
noodzakelijke “sense of urgency” niet meer aanwezig 
was en de Libanese zelfredzaamheid uiteindelijk niet 
meer volstond, is de Libanese middenklasse op een 
week tijd in 2020 bijna alles kwijtgeraakt. Libanon is 
economisch en financieel in elkaar gestort.

Al te zeer wordt ervan uitgegaan dat UNRWA er 
wel zal door spartelen. Men is het beu om te horen 
over de financiële problemen en men gaat ervan uit 
dat UNRWA zal blijven functioneren. Toch benadrukt 
de heer Lazzarini dat de weerbaarheid van UNRWA 
barsten begint te vertonen. Hij roept dan ook op om 

attend pas grand-chose. Cette part ne dépassera jamais 
le seuil de 10 % des ressources totales de l’UNRWA.

L’UNRWA reste très dépendante financièrement des 
principaux pays donateurs, comme les États-Unis, par 
exemple. Mais la fiabilité garantie par les pays dona-
teurs a diminué ces dernières années. Les raisons sont 
principalement liées à l’agenda politique interne des 
États membres.

Pour toutes ces raisons, M. Lazzarini estime qu’il 
est important de faire appel aux législateurs et aux 
parlementaires des pays donateurs. Il est important de 
savoir qu’il n’y a pas de solutions alternatives à ce que 
fait l’UNRWA. L’objectif ultime doit être d’assurer l’auto-
suffisance des réfugiés palestiniens. L’UNRWA favorise 
également une meilleure intégration socio-économique 
des Palestiniens, où qu’ils se trouvent.

Droit au retour des Palestiniens

Les services offerts par l’UNRWA pour les Palestiniens 
sont à distinguer du droit au retour des Palestiniens. Le 
retour doit devenir la conclusion, la dernière étape, du 
processus politique.

L’absence totale de perspective politique a de quoi 
décourager et donne l’impression que la communauté 
internationale a tourné le dos à la région. Il existe un lien 
direct entre le fait que la région n’est plus considérée 
comme une priorité et le sentiment général d’indifférence 
à l’égard de l’UNRWA.

Plus d’une fois, l’UNRWA a été au bord de l’implosion. 
Cette situation amène l’orateur à établir un parallèle 
entre la situation du Liban et celle de l’UNRWA. Avant de 
devenir Commissaire général de l’UNRWA, M. Lazzarini 
était actif au Liban en tant que jeune membre du per-
sonnel des Nations Unies. À l’époque, tout le monde 
s’accordait à dire qu’en l’absence d’un plan de réforme 
sérieux, l’État libanais imploserait un jour. Parce qu’au 
fil des ans, le sentiment d’urgence nécessaire n’était 
plus présent et que l’autosuffisance libanaise a fini par 
ne plus suffire. En 2020, la classe moyenne libanaise 
a presque tout perdu en l’espace d’une semaine. Le 
Liban s’est effondré économiquement et financièrement.

On part trop souvent du principe que l’UNRWA finira 
toujours par s’en tirer, comme s’il s’agissait d’une évi-
dence. On entend parler de nos problèmes financiers 
depuis tant d’années, mais on constate simultanément 
que l’agence continue de fonctionner. M. Lazzarini insiste 
sur le fait que la capacité de résilience de l’UNRWA 
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er mee alles aan te doen om te vermijden dat ooit het 
omslagpunt zou worden bereikt. Het is cruciaal dat de 
voorspelbaarheid van UNRWA op het terrein blijvend kan 
worden gegarandeerd. Zeker naar de gemeenschappen 
in de regio toe.

Relatie van UNRWA met Israël en de gevolgen van 
het aantreden van de nieuwe regering

UNRWA heeft in hoofdzaak een operationele samen-
werking met Israël. De belangrijkste gesprekspartner 
voor UNRWA is de minister van Buitenlandse Zaken 
en zijn medewerkers. Er wordt samengewerkt en er is 
overeengekomen dat er meningsverschillen bestaan en 
zullen blijven bestaan (“agree to disagree”): Israël zou 
er de voorkeur aan geven dat UNRWA niet zou bestaan, 
maar aangezien het agentschap een realiteit is, is het 
in belang van beiden dat UNRWA goed functioneert, 
eerder dan dat het agentschap zou verdwijnen zonder 
alternatief.

Deze pragmatische werkwijze wordt voortgezet door 
de huidige regering. Maar UNRWA heeft vastgesteld 
dat de spanning op de Westelijke Jordaanoever sterk 
toeneemt, wat voor gevolg heeft dat bepaalde kampen 
worden afgesloten van de buitenwereld omwille van 
militaire operaties van het Israëlische leger. Dit heeft 
de publieke dienstverlening van UNRWA herhaaldelijk 
verstoord.

Situatie in Jenin

Dit betreft op dit ogenblik eerder een politieke dan een 
juridische aangelegenheid: de vraag is wie actief is in 
area A, area B en area C. Deze onderverdeling gaat terug 
tot de Oslo-akkoorden. Volgens deze akkoorden moet 
area A – daar waar het vluchtelingenkamp zich bevindt 
– gecontroleerd worden door de Palestijnse Autoriteit. 
Area C wordt gecontroleerd door het Israëlische leger.

De facto annexaties

Kolonies zijn de facto annexaties. Vandaag leven 
er ongeveer een half miljoen Israëli in kolonie op de 
Westelijke Jordaanoever.

De visie van de VN is dezelfde als deze van de lidsta-
ten: elke uitbreiding van een kolonie is een schending 
van het internationaal humanitair recht. Zeer recent 
werden er nog onderhandelingen gevoerd om de situ-
atie te de-escaleren. Eén van de afspraken zou zijn 
dat er geen enkele uitbreiding van kolonies nog zal 
worden aanvaard. De vraag is of dit akkoord overeind 
zal blijven. In elk geval is er veel onrust en angst bij de 
lokale bevolking dat de situatie zou kunnen escaleren.

montre des signes de faiblesse. Il demande donc que 
tout soit mis en œuvre pour éviter d’atteindre le point de 
bascule. Il est essentiel que la prévisibilité de l’UNRWA 
sur le terrain puisse être garantie. Les communautés de 
la région, en particulier, doivent savoir à quoi s’attendre.

Relations de l’UNRWA avec Israël et conséquences 
de l’entrée en fonction du nouveau gouvernement

L’UNRWA coopère essentiellement avec Israël sur le 
plan opérationnel. Le principal interlocuteur de l’UNRWA 
est le ministre des Affaires étrangères et ses collabora-
teurs. Une coopération a lieu entre les parties, tout en 
acceptant l’existence de divergences d’opinions: Israël 
préférerait que l’UNRWA n’existe pas, mais puisque 
l’agence est une réalité, il est dans l’intérêt des deux 
parties que l’UNRWA fonctionne correctement plutôt que 
de voir l’agence disparaître sans solution de rechange.

Cette approche pragmatique est poursuivie par le 
gouvernement actuel. L’UNRWA a toutefois constaté 
une forte montée des tensions en Cisjordanie, qui s’est 
traduite par une interdiction d’accès à certains camps, 
qui ont été coupés du monde extérieur en raison des 
opérations militaires de l’armée israélienne. Cette situa-
tion a perturbé à plusieurs reprises la prestation des 
services publics de l’UNRWA.

Situation à Jénine

Il s’agit actuellement d’une question politique plutôt 
que juridique: la question est de savoir qui est actif dans 
la zone A, la zone B et la zone C. Cette division remonte 
aux accords d’Oslo. Selon ces accords, la zone A – où 
se trouve le camp de réfugiés – doit être contrôlée par 
l’Autorité palestinienne. La zone C est contrôlée par 
l’armée israélienne.

Annexions de facto

Les colonies sont des annexions de fait. Aujourd’hui, 
environ un demi-million d’Israéliens vivent dans les 
colonies de Cisjordanie.

Le point de vue de l’ONU est le même que celui 
de ses États membres: toute expansion d’une colonie 
constitue une violation du droit humanitaire international. 
Très récemment, des négociations ont eu lieu pour désa-
morcer la situation. L’un des accords porterait sur le fait 
qu’aucune expansion des colonies ne serait acceptée. 
La question est de savoir si cet accord sera maintenu. 
Quoi qu’il en soit, la population locale est très inquiète 
et craint que la situation ne dégénère.
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Gastlanden Jordanië en Libanon

Jordanië is het te volgen voorbeeld voor wat betreft 
het promoten van de financiële lastenspreiding tussen 
de lidstaten voor de financiering van UNRWA. Anderzijds 
wil Jordanië niet dat het dienstenmodel van UNRWA 
zonder enig politiek kader of politiek perspectief zomaar 
wordt hernieuwd.

De situatie in Libanon is veel complexer, alsook de 
relaties tussen de Libanezen en de Palestijnse vluchte-
lingen. Uit recente informatie blijkt dat de bewustwording 
over het belang van socio-economische inclusie sterker 
wordt. De Palestijnse gemeenschap werd al te lang 
gediscrimineerd en werd toegang tot de arbeidsmarkt 
ontzegd.

Gevolgen van het Oekraïense conflict

Zoals de rest van de wereld, wordt ook de regio zwaar 
getroffen door inflatie en hoge prijzen voor basisgoede-
ren. Maar ook de donorstaten wijzen erop dat zij heel 
wat middelen hebben moeten voorzien ter ondersteu-
ning van Oekraïne en de Oekraïense bevolking, en dat 
zij daarom hun bijdragen voor UNRWA verminderen. 
De heer Lazzarini waarschuwt voor de negatieve ef-
fecten dat deze situatie kan veroorzaken. Als UNRWA 
door gebrek aan middelen haar mandaat niet meer kan 
vervullen, bestaat het risico dat er een vacuüm ontstaat 
in een zeer volatiele regio.

UN-watch

Het recente rapport van UN-watch werd eerst aan 
de politieke beleidsmakers bezorgd en pas vervol-
gens aan UNRWA zelf. Na studie van dit rapport, heeft 
de heer Lazzarini vastgesteld dat er een beetje vuur is, 
maar toch ook zeer veel rook. In het verslag worden 
heel wat personen vervuld, die zich zouden schuldig 
gemaakt hebben aan antisemitisme, aangeduid als staf-
leden van UNRWA, terwijl dit geenszins met de realiteit 
overeenstemt. UNRWA kan niet telkenmale beschuldigd 
worden van systeemfalen, over elk individueel geval dat 
ooit één of andere link met het agentschap heeft gehad 
in het verleden. Dit betekent echter niet dat UNRWA niet 
elke beschuldiging ernstig neemt en grondig onderzoekt. 
UNRWA heeft een eigen intern toezichtsorgaan dat 
elk geval onderzoekt en, indien nodig, volgen gepaste 
disciplinaire maatregelen.

Voor wat het lesmateriaal voor de scholen betreft, 
gebruikt UNRWA het lesmateriaal van de gastlanden: 
op de Westelijke Jordaanoever en in Gaza is het het 
lesmateriaal van de Palestijnse Autoriteit, in Jordanië 

Jordanie et Liban comme pays d’accueil

La Jordanie est l’exemple à suivre en termes de 
promotion du partage des charges financières entre 
États membres. La Jordanie ne veut par ailleurs pas 
simplement renouveler le modèle de prestation de 
services de l’UNRWA sans y associer un cadre ou des 
perspectives politiques.

La situation au Liban est beaucoup plus complexe, 
de même que les relations entre les réfugiés libanais et 
palestiniens. Des informations récentes montrent que 
la prise de conscience de l’importance de l’inclusion 
socio-économique est de plus en plus forte. La com-
munauté palestinienne fait l’objet de discriminations et 
se voit refuser l’accès au marché du travail depuis trop 
longtemps.

Répercussions du conflit en Ukraine

Comme le reste du monde, la région est durement 
touchée par l’inflation et la hausse des prix des produits 
de base. Mais les États donateurs soulignent égale-
ment qu’ils ont dû fournir beaucoup de ressources pour 
soutenir l’Ukraine et sa population, et qu’ils réduisent 
donc leurs contributions à l’UNRWA. M. Lazzarini met 
en garde contre les effets négatifs que cette situation 
pourrait entraîner. Si l’UNRWA ne peut plus remplir 
son mandat en raison d’un manque de ressources, il 
existe un risque de créer un vide dans une région déjà 
très volatile.

UN-watch

Le récent rapport d’UN-watch a d’abord été remis aux 
décideurs politiques et ensuite seulement à l’UNRWA 
elle-même. Après avoir étudié ce rapport, M. Lazzarini a 
constaté qu’il y avait effectivement un peu de feu, mais 
aussi beaucoup de fumée. Le rapport fait référence 
à de nombreuses personnes parmi les membres du 
personnel de l’UNRWA qui se seraient prétendument 
rendues coupables d’antisémitisme, ce qui ne correspond 
en rien à la réalité. L’UNRWA ne peut pas être accusée 
de défaillance systémique pour chaque cas individuel 
ayant un lien quelconque avec l’agence. Toutefois, cela 
ne signifie pas que l’UNRWA ne prend pas chaque 
allégation au sérieux et ne mène pas une enquête 
approfondie. L’UNRWA dispose de son propre organe 
de contrôle interne qui enquête sur chaque situation 
et, le cas échéant, prend les mesures disciplinaires qui 
s’imposent.

En ce qui concerne le matériel pédagogique pour les 
écoles, l’UNRWA utilise le matériel pédagogique des 
pays hôtes: en Cisjordanie et à Gaza, c’est le matériel 
pédagogique de l’Autorité palestinienne, en Jordanie 
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van de Jordaanse overheid, in Libanon het Libanese 
lesmateriaal, … UNRWA controleert elke bladzijde van dit 
lesmateriaal vooraleer het in de scholen wordt gebruikt. 
UNRWA hanteert hierbij drie criteria:

— is het narratief in lijn met het narratief van de VN;

— is het lesmateriaal in overeenstemming met de 
UNESCO-standaard;

— is het lesmateriaal passend in het algemeen en 
vanuit gender-oogpunt.

Vervolgens worden er ook instructies gegeven aan 
de leerkrachten hoe met het lesmateriaal moet worden 
omgegaan.

UNRWA heeft tevens een digitaal leerplatform uitge-
werkt, waarin alle informatie voor de leerkrachten ter 
beschikking wordt gesteld.

Financiële transparantie en audit

UNRWA is één van de meest doorgelichte en gecon-
troleerde agentschappen van de Verenigde Naties. In 
heel wat parlementen wordt er geregeld gediscussieerd 
over steun aan VN-agentschappen en in deze discussies 
komt UNRWA het meest aan bod.

Als commissaris-generaal rapporteert de heer Lazzarini 
aan de Algemene Vergadering van de Verenigde Naties, 
maar UNRWA heeft ook een Adviescomité met externen 
en er vindt een geregelde audit plaats van UNRWA, niet 
alleen door Raad van Auditors van de VN-lidstaten, maar 
er is ook de controle op geregelde tijdstippen door de 
ECDPM (European Centre for Development Management 
Policy), in samenwerking met de OESO.

Er werd de laatste jaren veel geïnvesteerd in interne 
en externe controlemechanismen, dit ten gevolge van 
de managementcrisis die zich in 2019 heeft voorgedaan.

4. Replieken

De heer Malik Ben Achour (PS) dankt de gastspreker, 
maar wenst nog verduidelijking over de volgende punten:

— De heer Lazzarini bevestigt dat kolonisatie neer-
komt op annexatie. Dat is een belangrijke bevestiging.

celui du gouvernement jordanien, au Liban le matériel 
pédagogique libanais… L’UNRWA vérifie chaque page 
de ce matériel pédagogique avant de l’utiliser dans les 
écoles. L’UNRWA utilise ici trois critères:

— la ligne narrative est-elle conforme à celle des 
Nations Unies;

— le matériel pédagogique est-il conforme aux normes 
de l’UNESCO;

— le matériel pédagogique est-il approprié en général 
et du point de vue du genre.

Des instructions sont également données aux ensei-
gnants sur la manière d’utiliser le matériel pédagogique.

L’UNRWA a également développé une plateforme 
d’apprentissage numérique, où toutes les informations 
seront mises à la disposition des enseignants.

Transparence financière et audit

L’UNRWA est l’une des agences des Nations Unies 
les plus vérifiées et les plus contrôlées. Dans un certain 
nombre de parlements, des discussions se tiennent à 
intervalles réguliers sur le soutien aux agences de l’ONU 
et, lors de ces discussions, c’est l’UNRWA qui revient 
le plus souvent.

En tant que Commissaire général, M. Lazzarini fait 
rapport à l’Assemblée générale des Nations Unies, 
mais l’UNRWA dispose également d’un comité consul-
tatif composé d’experts externes. L’UNRWA fait l’objet 
d’un audit régulier, non seulement par le Conseil des 
commissaires aux comptes des États membres des 
Nations Unies, mais aussi à intervalles réguliers par 
l’ECDPM (Centre européen de gestion des politiques de 
développement), qui agit en coopération avec l’OCDE.

Les mécanismes de contrôle interne et externe ont fait 
l’objet de nombreux investissements ces dernières an-
nées, à la suite de la crise de gestion de 2019.

4. Répliques

M. Malik Ben Achour (PS) remercie l’orateur invité 
pour ses réponses et souhaite un éclaircissement sur 
les points suivants:

— M. Lazzarini confirme que la colonisation équivaut 
à une annexion. Il s’agit d’une confirmation importante.
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— Wat is de visie van de gastspreker over de bewe-
ringen in verband met de apartheidspolitiek die door de 
Israëlische autoriteiten zou worden gevoerd?

— Op welke wijze verhouden de activiteiten van 
UNRWA zich tot de activiteiten van UNHCR?

— Blijft het recht op terugkeer voor de Palestijnse 
vluchtelingen vandaag nog bestaan? Wat zal UNRWA 
doen om dit concreet te maken?

De heer Michel De Maegd (MR) onthoudt de oproep 
om meer middelen vrij te mobiliseren voor UNRWA 
gezien de verslechterende situatie in de regio. Het is 
inderdaad zo dat de Oekraïense oorlog voor gevolg 
heeft dat er internationaal minder aandacht is voor het 
Israëlisch-Palestijnse conflict. Het risico op het ontstaan 
van een vacuüm in een reeds onstabiele regio ten ge-
volge van de onderfinanciering van UNRWA maakt de 
spreker bezorgd.

Het verheugt de spreker dat Libanon bereid is tot 
meer inspanningen om te zorgen voor een betere socio-
economische inclusie van de Palestijnse vluchtelingen. 
Bestaat dezelfde bereidheid in Jordanië?

In elk geval is het duidelijk dat het pleidooi voor de 
herfinanciering van UNRWA moet worden ondersteund. 
UNRWA is reeds meer dan 70 jaar actief in de regio. Het 
was nooit de bedoeling dat het mandaat van UNRWA 
zolang zou duren. Maar gezien de precaire situatie in de 
regio is het duidelijk dat UNRWA nu nog steeds nodig is.

Ziet de heer Lazzarini, gezien de afnemende interna-
tionale aandacht voor het conflict, opportuniteiten om 
gesprekken te voeren met Israël, hierbij ook rekening 
houdend met alle politieke strekkingen, meerderheid en 
oppositie, enzovoort?

Tot slot wijst de spreker erop dat de commissie – tot 
nog toe zonder succes – een werkbezoek aan Israël en 
de Palestijnse gebieden probeert te organiseren aan de 
regio. Kan UNRWA hierbij helpen om hiervoor de nodige 
contacten te leggen?

Mevrouw Els Van Hoof, voorzitster, verduidelijkt dat er 
nog steeds voorbereidende gesprekken worden gevoerd 
om een dergelijk werkbezoek mogelijk te maken. Ook zij 
is van oordeel dat een eventuele uitnodiging vanwege 
UNRWA voor een plaatsbezoek nuttig zou kunnen zijn.

— Quel est le point de vue de l’orateur invité sur les 
allégations relatives à la politique d’apartheid prétendu-
ment menée par les autorités israéliennes?

— En quoi les activités de l’UNRWA s’articulent-elles 
avec celles du HCR?

— La revendication du droit au retour des réfugiés 
palestiniens existe-t-elle encore aujourd’hui? Quelle 
réponse l’UNRWA entend-elle apporter sur cette question?

M. Michel De Maegd (MR ) retient l’appel à mobiliser 
davantage de moyens pour l’UNRWA compte tenu de 
la détérioration de la situation dans la région. La guerre 
en Ukraine a eu pour effet de réduire l’attention interna-
tionale portée au conflit israélo-palestinien. Le risque 
de créer un vide dans une région déjà volatile en raison 
du sous-financement de l’UNRWA inquiète l’orateur.

L’intervenant se félicite de la volonté du Liban d’inten-
sifier ses efforts pour assurer une meilleure inclusion 
socio-économique des réfugiés palestiniens. La même 
volonté existe-t-elle en Jordanie?

En tout état de cause, il est clair que le refinancement 
de l’UNRWA doit être soutenu. L’UNRWA est présente 
dans la région depuis plus de 70 ans. Le mandat de 
l’UNRWA n’a jamais été conçu pour durer aussi long-
temps. Mais compte tenu de la situation précaire de la 
région, il est clair que l’UNRWA est encore nécessaire 
aujourd’hui.

Compte tenu de la diminution de l’attention interna-
tionale accordée au conflit, M. Lazzarini entrevoit-il des 
possibilités de dialogue avec Israël, en tenant compte 
également de toutes les orientations politiques, de la 
majorité et de l’opposition, etc.?

Enfin, l’orateur indique que la Commission ne ménage 
pas ses efforts – jusqu’à présent sans succès – afin 
d’organiser une visite de travail en Israël et dans les 
territoires palestiniens dans la région. L’UNRWA peut-
elle aider à établir les contacts nécessaires à cette fin?

Mme Els Van Hoof, présidente, précise que des 
discussions préparatoires sont menées en ce moment 
afin de concrétiser une telle visite de travail. Elle estime 
également qu’une invitation éventuelle de l’UNRWA en 
vue d’une visite du site pourrait être utile.
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5. Bijkomende antwoorden vanwege de gastspreker

De heer Philippe Lazzarini, Commissaris-Generaal 
van UNRWA, verstrekt nog de volgende antwoorden.

Verhouding UNRWA – UNHCR

UNRWA heeft niet het mandaat om gelijk welke duur-
zame oplossing te promoten. UNRWA verleent publieke 
diensten en bewaakt het statuut van de Palestijnse 
vluchtelingen totdat er een definitieve politieke oplos-
sing zal zijn bereikt. De UNRWA-vluchtelingen zullen 
terugkeren naar hun land van oorsprong. UNHCR zal 
voor de vluchtelingen onder zijn hoede trachten verschil-
lende oplossingen te promoten: hervestiging, integratie 
of terugkeer.

Op de vraag of een vluchteling onder de hoede van 
UNHCR een vluchteling van de tweede, derde of vierde 
generatie kan zijn, antwoordt de heer Lazzarini bevesti-
gend. In dit verband verwijst de heer Lazzarini naar de 
Westelijke Sahara, waar reeds sinds 50 jaar vluchtelingen 
zijn. Ook in Afghanistan zijn er derde en vierde generatie 
vluchtelingen. Ook voor Syrië spreekt men reeds over 
het ontstaan van de tweede generatie vluchtelingen.

In Libanon is het niet UNHCR die bijstand verleent aan 
de Palestijnse vluchtelingen en UNRWA zal ook geen 
bijstand verlenen aan Syrische vluchtelingen.

Recht op terugkeer voor de Palestijnse vluchtelingen

Op basis van persoonlijke contacten heeft de heer 
Lazzarini vastgesteld dat de Palestijnen in de regio een 
normaal leven nastreven: een decent werk, een gezin, 
een school voor de kinderen en de mogelijkheid om te 
reizen. Dat is het hoofddoel.

Daarnaast is er natuurlijk het politiek narratief. Maar 
dat is niet wat de Palestijnse inwoners dagdagelijks bezig 
houdt. De politieke doelen waren meer de bekommernis 
van de vorige generatie.

Op een vraag hoe de steun voor de Palestijnse vluch-
telingen evolueert, antwoordt de heer Lazzarini dat er 
de vorige decennia een zeer sterke politieke steun was 
voor de Palestijnen in het algemeen.

Uit zijn recente bezoeken aan de Golfstaten onthoudt 
de heer Lazzarini dat er bij de oudere generaties een 
sterke solidariteit bestond ten aanzien van de Palestijnen. 
Ook de tweede generatie is doordrongen van deze 
solidariteit, zij kregen deze overtuiging mee via hun ou-
ders. De huidige jonge generatie in de Golfstaten voelt 

5. Réponses complémentaires de l’orateur invité

Le Commissaire général de l’UNRWA, Philippe 
Lazzarini, apporte les réponses complémentaires 
suivantes.

Relations UNRWA – UNHCR

L’UNRWA n’a pas le mandat de promouvoir une 
quelconque solution durable. L’UNRWA fournit des 
services publics et veille au statut des réfugiés palesti-
niens jusqu’à ce qu’une solution politique définitive soit 
trouvée. Les réfugiés de l’UNRWA retourneront dans leur 
pays d’origine. Le UNHCR s’efforcera de promouvoir 
différentes solutions pour les réfugiés dont il s’occupe: 
la réinstallation, l’intégration ou le retour.

À la question de savoir si un réfugié pris en charge 
par le UNHCR peut être un réfugié de deuxième, troi-
sième ou quatrième génération, M. Lazzarini répond 
par l’affirmative. Dans ce contexte, M. Lazzarini fait 
référence au Sahara occidental, où il y a des réfugiés 
depuis 50 ans. Des réfugiés de troisième et quatrième 
génération se trouvent aussi en Afghanistan. Même pour 
la Syrie, on parle déjà de l’émergence de la deuxième 
génération de réfugiés.

Au Liban, ce n’est pas le UNHCR qui fournit une assis-
tance aux réfugiés palestiniens, pas plus que l’UNRWA 
ne fournit une assistance aux réfugiés syriens.

Droit au retour des réfugiés palestiniens

Sur la base de contacts personnels, M. Lazzarini 
a constaté que les Palestiniens de la région aspirent 
à une vie normale: un travail décent, une famille, une 
école pour les enfants et la possibilité de voyager. Tel 
est l’objectif principal.

Et puis, bien sûr, il y a le discours politique. Mais ce 
n’est pas ce qui préoccupe les résidents palestiniens 
au quotidien. Les objectifs politiques étaient davantage 
l’affaire de la génération précédente.

Interrogé sur l’évolution du soutien aux réfugiés pales-
tiniens, M. Lazzarini répond qu’au cours des décennies 
précédentes, les Palestiniens bénéficiaient en règle 
générale d’un soutien politique très marqué.

De ses récentes visites dans les États du Golfe, 
M. Lazzarini se souvient que les générations plus 
âgées font preuve d’une grande solidarité à l’égard 
des Palestiniens. La deuxième génération est égale-
ment imprégnée de cette solidarité; ils ont hérité de 
cette conviction par l’intermédiaire de leurs parents. 
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zich echter minder verbonden met de Palestijnse zaak. 
Eenzelfde fenomeen stelt de spreker vast in Europa. 
Bovendien, ook de jonge Palestijnen hebben andere 
aspiraties dan de generaties voor hen. Over het algemeen 
is de solidariteit van de jonge Arabische wereld met de 
Palestijnen niet meer zo sterk als in het verleden bij hun 
ouders en grootouders. De huidige tijdsgeest draagt 
volgens de heer Lazzarini niet bij tot het heractiveren 
van deze solidariteit.

Om die reden is het belangrijk, dat, naar aanleiding 
van het 75 jaar bestaan van UNRWA, er naar een nieuw 
debat en een nieuwe consensus wordt gestreefd hoe de 
internationale solidariteit met de Palestijnse vluchtelingen 
moet worden ingevuld.

Apartheid

De heer Lazzarini wijst erop dat deze analyse afkom-
stig van een aantal NGO’s. De Verenigde Naties heeft 
tot nog toe geen zelfde analyse gemaakt, maar heeft 
wel op verscheidene tijdstippen bepaalde mogelijke 
discriminatoire behandelingen in de bezette gebieden 
aangeduid.

Samenwerking met Israël

UNRWA werkt op een zeer operationele en prag-
matische wijze met Israël, en in het bijzonder met 
de Administratie van Buitenlandse Zaken en met de 
Veiligheidsdiensten die bevoegd zijn voor Gaza of voor 
de gebieden in Trans-Jordanië. Deze samenwerking 
gebeurt zonder dat er over bepaalde politieke punten 
akkoorden of overeenkomsten zijn. De punten waarover 
men het niet eens is, zijn gekend. Maar het mandaat 
van UNRWA wordt gerespecteerd en de noodzaak van 
de publieke diensten aan de Palestijnse vluchtelingen 
wordt erkend. Dit ook wegens een gebrek aan alternatief.

De rapporteurs, De voorzitster,

Simon Moutquin
Michel De Maegd

Els Van Hoof

Toutefois, la jeune génération actuelle des pays du Golfe 
se sent moins liée à la cause palestinienne. L’orateur 
observe un phénomène similaire en Europe. En outre, 
les jeunes Palestiniens ont des aspirations différentes 
de celles des générations qui les ont précédés. En 
général, la solidarité des jeunes du monde arabe avec 
les Palestiniens n’est pas aussi forte que par le passé, 
qu’il s’agisse de leurs parents ou de leurs grands-pa-
rents. L’air du temps, selon M. Lazzarini, ne contribue 
pas à réactiver cette solidarité.

C’est pourquoi il est important, à l’occasion du 75e anni-
versaire de l’UNRWA, de rouvrir le débat et de trouver un 
consensus sur la façon dont la solidarité internationale 
avec les réfugiés palestiniens doit s’exprimer.

Apartheid

M. Lazzarini souligne que ce qualificatif provient de 
plusieurs ONG. Les Nations Unies n’ont pas fait la même 
analyse jusqu’à présent, même si elles ont signalé à 
plusieurs reprises la possibilité de discriminations dans 
les territoires occupés.

Coopération avec Israël

L’UNRWA travaille de manière très opérationnelle et 
pragmatique avec Israël, et en particulier avec l’adminis-
tration des Affaires étrangères et les services de sécurité 
responsables de Gaza ou des territoires de Cisjordanie. 
Cette coopération se fait en l’absence de tout accord sur 
des points politiques spécifiques. Les points de désac-
cord sont connus. Le mandat de l’UNRWA est toutefois 
respecté et la nécessité de fournir des services publics 
aux réfugiés palestiniens est reconnue. Cette situation 
résulte également d’un manque de solution alternative.

Les rapporteurs, La présidente,

Simon Moutquin
Michel De Maegd

Els Van Hoof
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